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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 07. 10. 2013 v 19:30
Babička (Československo, 1973, 163 min., pouze česky)
Dvoudílný televizní film podle stejnojmenného díla Boženy Němcové
Režie: Antonín Moskalyk
Scénář: Antonín Moskalyk, František Pavlíček
Hrají: Jarmila Kurantová – babička, Libuše Šafránková – Barunka, Libuše Geprtová – Viktorka, Květa 
Fialová – paní kněžna, Magda Vášáryová – Hortensie, Petr Čepek – černý myslivec ad.
Pavlíčkův a Moskalykův dvoudílný přepis Babičky dokonale překládá a tlumočí řeč prózy do řeči 
filmu. Jednu a tutéž událost vidí jinak dítě, jinak člověk dospělý, jinak člověk starý. I Babičku Boženy 
Němcové jsme četli, čteme a budeme číst stále jinak...
Antonín MoSkAlyk (11. 11. 1930 Chust – 27. 1. 2006, Brno) – známý český režisér a scénáris-
ta. Narodil se v Chustu na tehdejší Podkarpatské Rusi, dnešní Ukrajině. Po absolutoriu gymnázia 
v Brně vystudoval obor režie na Divadelní fakultě pražské Akademie múzických umění. Studium 
dokončil v roce 1958. Až do svého odchodu do důchodu v roce 1991 byl zaměstnán jako režisér 
a scénárista v Československé televizi. Za svůj život vytvořil asi dvacet televizních filmů a asi 450 
inscenací a televizních pořadů.

Pondělí 11. 11. 2013 v 19:30
Nevinnost (drama, ČR, 2011, 98 min., s anglickými titulky)
Režie: Jan Hřebejk
Scénář: Petr Jarchovský, kamera: Martin Šácha, hudba: Vladivojna La Chia
Hrají: Ondřej Vetchý, Anna Linhartová, Zita Morávková, Aňa Geislerová, Hynek Čermák, Alena 
Mihulová, Rebeka Lizlerová, Miroslav Hanuš, Luděk Munzar, Daniel Czeizel
Z další spolupráce režiséra Jana Hřebejka a scénáristy Petra Jarchovského vznikl snímek založený na 
motivu obvinění váženého muže ze sexuálního zneužívání nezletilé, což způsobí zhroucení celého 
jeho osobního života.
 „Lásky se nikdy nezbavíš.“ Cesta z vrcholu na absolutní dno může být velmi rychlá. Někdy stačí 
jediná věta a všechno, co jste dosud budovali, se zhroutí jako domeček z karet. Uznávaný lékař, mi-
lovaný otec a manžel, čelí obvinění z velmi těžkého zločinu. Ze dne na den vyměnil dobrou adresu 
za celu ve vazební věznici, odkud se nevina prokazuje hodně těžko, zvlášť když protistraně pomáhá 
člověk, který může být motivován osobní pomstou. Pravda prý nakonec vždycky zvítězí nad lží a ne-
návistí. Někdy ani to ale nemusí znamenat vítězství. Někdy je to jen přestávka před dalším, mnohem 
náročnějším zápasem. Zvlášť, když ve snaze zachránit se obětujete tajemství, která měla zůstat na-
vždy skrytá, protože jsou pro vás i pro vaše okolí příliš nebezpečná.(oficiální text distributora)

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v roce 2013: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 11. 11. a 9. 12. 
Začátek přestavení vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Srdečně Vás zveme
na tradiční 

klubový literární pořad 
v rámci Evropského dne jazyků,

který je věnován Československé/České republice 
z pohledu rakouských autorů

(např. Ilse Tilsch, Willi Lorenz aj.).

Pořad připravily a z ukázek čtou 
Marie BRAndEiS (v čj) 

a Andrea oZáBAloVá (ve sj).

Kdy: 
čtvrtek 26. 09. 2013 v 19:00

Kde: 
Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20, 1040 Wien

Ve spolupráci s Velvyslanectvím ČR v Rakousku 
a Českým centrem ve Vídni Vás srdečné zveme

na monodrama o životě slavné spisovatelky

Osamělé večery Dory N.
ve formě scénické montáže z dopisů.

Autorka: Milena ŠtRáfEldoVá
Hraje: Marta SOVOVá, režie: Adam SKALA 

Kostým a výprava: Dorota BřeZINOVá
Hudba: Petr MACHáNě

Hlavní postavy: Dora, dcera slavné spisovatelky, 
a Hlávka zelí

Kdy: středa 09. 10. 2013 v 19:00
Kde: 

Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Pořad za přítomnosti autorky.
(bližší informace na s. 4)
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 ve filmové produkci, nadále ve spolupráci s českým velvyslanectvím a Českým centrem, jsme 
po letní pauze pokračovali 9. září 2013 dokumentárním filmem Občan Václav Havel jede na do-
volenou z roku 2005 režisérů Adama Nováka a Jana Nováka.
 Připomínáme a srdečně Vás zveme 26. září v 19:00 na tradiční klubový literární pořad v rám-
ci Evropského dne jazyků, který je věnován Československé/České republice z pohledu rakous-
kých autorů (např. Ilse Tilsch, Willi Lorenz aj.). Pořad připravily a ukázky čtou Marie Brandeis 
(v češtině) a Andrea Ozábalová (ve slovenštině).
 Prosím POZOR, nepřehlédněte mimořádnou změnu! V měsíci říjnu se bude promítat již první 

pondělí v měsíci, tj. 7. října 2013, a to dvoudílný televizní film Babička z roku 1971 režiséra Antonína Moskalyka, 
natočený podle stejnojmenného díla Boženy Němcové, a to pouze v českém znění.
 V této souvislosti Vás velmi srdečně zveme následující středu 9. října 2013 v 19:00 znovu na české velvyslanec-
tví, kde se bude hrát jednoaktovka – monodrama Osamělé večery o životě slavné spisovatelky Dory N. od Mileny 
Štráfel dové. Hra vznikla k 150. výročí úmrtí Boženy Němcové v minulém roce.
 Pro ty, kteří z dlouholetého a pravidelného zvyku omylem „zabloudí“ druhé pondělí v říjnu na velvyslanectví a ne-
navštíví české divadelní představení pořádané Kontaktfórem ve škole, máme dobrou zprávu. Byli jsme ujištěni, že 
budete vpuštěni, i když se na velvyslanectví tento večer promítá jen pro zvané hosty, a nikoliv češtině.
 29. října jsme pro Vás ve spolupráci s Českým centrem ve Vídni připravili přednášku s názvem Objevitelé krev-
ních skupin MUDr. Jan Janský a MUDr. Karl Landsteiner. Objev krevních skupin A, B a 0 je všeobecně připisován 
vídeňskému vědci Karlu Landsteinerovi, který v roce 1901 objevil tři krevní skupiny A, B a C (dnešní A, B a 0). Za 
tento objev dostal roku 1930 Nobelovu cenu za fyziologii a lékařství. Roku 1907 nezávisle na tom popsal český 
psychiatr Jan Janský čtvrtou krevní skupinu, která obsahuje znaky A i B. Janský používal označení skupin I, II, III 
a IV. Druhý významný krevní typ rozlišující krev podle tzv. rhesus faktoru (zkráceně Rh faktoru) byl popsán Karlem 
Landsteinerem a Alexandrem Wienerem roku 1940. Jan Janský byl propagátorem dárcovství krve. Na jeho počest 
je dobrovolným dárcům krve v České republice a na Slovensku udělována Medaile prof. MUDr. Jana Janského.
 V pondělí 11. listopadu 2013 Vás srdečně zveme na současný český film – drama Nevinnost režiséra Jana Hře-
bejka. Začátek představení je jako obvykle v 19:30 hodin, rezervace není možná, změna programu vyhrazena.

Helena Baslerová, 
šéfredaktorka
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Osamělé večery Dory N.
 Ctěná slečno, za přípravný výbor oslav výročí Vaší mat-
ky, naší slavné spisovatelky, obracím se na Vás s prosbou 
o rozmluvu...
 ...„Musím konečně nakrájet to zelí!“ říká si celý večer 
Dora N., bývalá učitelka v Jičíně. Dnes se k tomu ale ne 
a ne dostat! Pod nůž se jí pořád pletou vzpomínky na její 
matku, Naši Slavnou Spisovatelku. Proč se jim tak dlouho 
vyhýbala? A proč nesnáší pohled do zrcadla? A jaké to vů-
bec bylo žít pod jednou střechou s Boženou Němcovou, 
ve studeném pokoji, kde vlhkem zplesnivěla i postel?
 Možná se to ale ani dnes nedozvíme, protože Doře N. 
zkrátka není do řeči…

Dr. Milena Štráfeldová (* 1956) je spisovatelka a pub-
licistka, dlouholetá redaktorka Českého rozhlasu. Vystu-
dovala obor teorie a dějiny kultury na Filozofické fakultě 
Univerzity Karlovy. Vystřídala řadu zaměstnání v muzeích, 
knihovnách, na ministerstvu kultury a mnoho let pracovala 
jako redaktorka v České televizi a v řadě rozhlasových sta-

nic. V sedmdesátých a osmdesátých letech v samizdatu vy-
dala tři sbírky poezie, v roce 2010 jí v nakladatelství Primus 
vyšla povídková kniha Kriplíci a o rok později sbírka Přepi-
sovačka a kniha fejetonů Co mě naučilo listí. Své povídky, 
glosy a fejetony publikuje i časopisecky. Je autorkou řady 
rozhlasových dokumentů, reportáží a uměleckých pořadů. 
Od roku 2001 působí v zahraničním vysílání Českého roz-
hlasu, kde se věnuje především českým krajanům a exilu.
 Podnětem vzniku této hry bylo 150. výročí úmrtí Bože-
ny Němcové v minulém roce.
 Dora N., celým jménem Theodora Wilhelma Rozálie 
Němcová (1841-1920) byla v pořadí třetím ze čtyř dětí čes-
ké spisovatelky Boženy Němcové. V jednom dopise o ní její 
matka napsala: „Kdybych měla hezkou a bohatou dceru, 
věru bych Vám ji ihned dala; – ale ta moje Dora není velmi 
pěkná, má jen to, co umí, a k tomu dobré srdce!“ Samotář-
ská a plachá Dora žila až do své smrti v roce 1920 v Jičíně, 
kde pracovala jako učitelka, a odmítala veškeré rozhovo-
ry o matce. Po smrti jejích tří bratrů to byla právě Dora, 
u které skončila veškerá korespondence Boženy Němcové, 
která čítá na 600 listů.

Srdečně Vás zveme
na přednášku (v němčině)

uspořádanou k 140 výročí narození 
MUDr. Jana Janského, objevitele krevních skupin 

a propagátora dárcovství krve.

dr. Vladislav liPták: 
Objevitelé krevních skupin MUDr. Jan Janský 

a MUDr. Karl Landsteiner

Kdy: 29. 10. 2013 v 18:30
Kde: České centrum

dr. Vladislav liPták 
(* 3. 8. 1948, Košice) – 
odborný lékař-internista, 
diplomovaný sportovní 
a soudní lékař.
 V létě roku 1968 emigroval 
do Rakouska, kde požádal 
o politický azyl. Studium 
všeobecného lékařství, 
které započal již na Slo-
vensku na lékařské fakul-
tě univerzity P. J. Šafárika 
v Košicích, zakončil v roce 
1972 na vídeňské lékařské 
fakultě. Po krátkém post-

graduálním studiu ve Švýcarsku pracoval jako univerzitní 
asistent na Farmalogickém institutu ve Vídni, kde se vě-
noval výzkumu nových betabloků. Poté až do roku 1980 
působil jako asistent „svojho času na najznámejšie a naj-
lepšie klinike v Rakúsku“, na 1. klinice u prof. Deutsche ve 
vídeňském AKH.
 Zde se intenzivně zabýval tehdy ještě školskou lékař-
skou vědou neuznávanými metodami, jako např. akupunk-
turou, biorytmy atd. V letech 1980 a 1982 opakovaně získal 
cenu Alfreda Pischingera za nejlepší vědeckou práci v ob-
lasti akupunktury. Jeho výsledky byly publikovány v učeb-

nicích, mezinárodních odborných časopisech a knihách, 
jako např. Ist Akupunktur Naturwissenschaft? Dále se vě-
decky zabýval studiem o biologických rytmech (hudba ve 
spojení s medicínou). Následovaly četné publikace nejen 
v odborných časopisech, jako např. Wiener medizinische 
Wochenschrift, ale i v médiích (rozhlas, noviny apod.), vy-
dával učebnice, např. Lehrbuch der Musikpsychologie und 
Musiktherapie.
 V roce 1980 otevřel v prvním okrese ve Vídni ordinaci 
pro vnitřní medicínu pro všechny nemocenské pokladny. 
Vedle práce internisty vedl rubriku v časopise Einkauf s ti-
tulem Reiseführer durch die Möglichkeiten der Heilkunst.
 V roce 1982 byl jmenován stálým zástupcem šéflé-
kaře BVA – Versicherung öffentlich Bediensteter / Pojiš-
ťovna pro všechny státní zaměstnance ve Vídni, Dolním 
Rakousku a Burgenlandu. V roce 1999 mu byl ministrem 
zdravotnictví udělen titul Medizinalrat a 2008 titul Ober-
medizinalrat. Ve vídeňské lékařské komoře byl zvolen do 
funkce zástupce šéfa všech samostatných odborných léka-
řů ve Vídni. Za tuto práci byl odměněn stříbrným Vyzna-
menáním vídeňské lékařské komory.

Prof. MUdr. Jan JAnSký byl český neurolog a psy chiatr. 
Jako jeden z prvních popsal dělení lidské krve do čtyř zá-
kladních typů I, II, III a IV. (První byl v roku 1901 rakouský 
bio log a fyzik Karl Landsteiner, nositel Nobelovy ceny za 
fyziologii a medicínu, který skupiny označil jako A, B a C – 
dnešní 0). Janský svůj objev prezentoval v listopadu 1906 
ve Spolku českých lékařů a poté roku 1907 ve Sborníku 
klinickém pod názvem Hematologická studie u psychoti-
ků. Toto rozdělení však vzniklo jako vedlejší produkt jeho 
výzkumné činnosti. Sám Janský se již dále výzkumu krve 
nevěnoval. Označení krevních skupin jako A, B, AB a 0 bylo 
zavedeno až ve třicátých letech 20. století.

Zajímavost:
V roce 1953 byl natočen film Tajemství krve (režie Martin 
Frič) o životě Jana Janského. Hlavní roli v barevném a i na 
dnešní dobu vcelku zajímavém filmu hrál Vladimír Ráž.
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kalendář:  září – listopad 2013

VýstaVy a festiValy
do 26. 09. Elisabeth PHiliPS-SlAVkoff
Brückenschlag St. Pölten – Hangzhou, Ausstellungsbrücke
Regierungsviertel – 3109 St. Pölten, Landplatz 1
Tel. 02742/9005-15916
Zugang Haus 1a oder Haus 1, 3.OG (Lift)
Öffnungszeiten: Täglich 8-18 Uhr

28. 09. – 05. 10. křehký new Biedermeier (Vienna De-
sign Week)
27. 09. 18.30 – Vernisáž
Kolekce nábytku a doplňků Biedermeier, kterou navrhli 
např. Michaela Tomišková, Hana Zárubová či Maxim Vel-
čovský z galerie Křehký.
Sammlung Lenikus, Bauernmarkt, 1010 Wien, 14:00-
19:00
Info: www.tschechischeszentrum.at, www.viennadesign-
week.at, www.krehky.cz

do 06. 10. nomadic furniture 3.0 neues befreites 
Wohnen
Nomadic Furniture 3.0 bietet einen umfassenden Über-
blick über die zeitgenössische DIY-Möbelkultur und macht 
mit zahlreichen historischen Bezügen und Beispielen die 
entwicklungsgeschichte der DIY-Bewegung von ersten An-
sätzen zu Beginn des 20. Jahrhunderts bis zur Web-2.0-
Kultur deutlich. Bis heute bieten die für die Ausstellung 
titelgebenden Handbücher Nomadic Furniture 1 und 2, 
verfasst 1973/1974 von dem österreich-amerikanischen 
Designer Victor Papanek (1923-1998) und James Hennes-
sey (*1945), einem jungen und kreativen Publikum kon-
krete Anleitungen für den Bau einfacher und billiger Möbel 
und stellen wertvolle Referenzen für die zeitgenössische 
DIY-Bewegung dar. Prototypische Klassiker der DIY-Mö-
belkultur, die sich erstmals in der Zwischen- und Nach-
kriegszeit herausbildeten, wie der berühmte, von Gerrit 
Rietveld entworfene Crate Chair (1934), gelten noch heu-
te als wesentliche Inspirationsquellen.
Kuratoren Thomas Geisler, Kustode MAK-Sammlung De-
sign Sebastian Hackenschmidt, Kustode MAK-Sammlung 
Möbel und Holzarbeiten
MAK-Ausstellungshalle, MAK, Weiskirchnerstraße 3, 1010 
Wien
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi – So 10:00-18:00 Uhr
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Uhr eintritt frei

do 13. 10. Gottfried HElnWEin
Gottfried Helnwein zählt international zu den bekanntes-
ten österreichischen Künstlern. Die Albertina widmet dem 
1948 in Wien geborenen Künstler, der heute in Los Ange-
les und Irland lebt, eine umfassende und die bisher größte 
Retrospektive im deutschsprachigen Raum.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-
18:00, Mittwoch 10:00-21:00

17. 10. – 13. 12. Prachatice – výtvarný workshop Salve
16. 10. 19:00 Vernisáž
Město Prachatice od roku 2006 pravidelně pořádá vý-
tvarné workshopy významných rakouských, německých 
a českých výtvarníků současného moderního umění. Je-
jich cílem je konfrontace a zachycení různých pohledů na 
město Prachatice „rukama“ evropských malířů a sochařů. 

V letošním roce se město Prachatice rozhodlo uskutečnit 
vernisáž vytvořených děl nejen v samotných Prachaticích, 
ale i v Rakousku.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
Info: www.tschechischeszentrum.at
Prohlídka je možná po předchozím přihlášení na vienna@
embassy.mvz.cz nebo ccwien@vienna.czech.cz)

do 27. 10. Kokoschka – im Foto im Kokoschka-Haus
Pöchlarn, Regensburgerstr. 29, denně 10:00-17:00
www.oskarkokoschka.at

do 31. 10. 4D šperky a doplňky
Vienna Design Week – Alena Hesounová, Lucie Houdková, 
Karla Olšáková a Kateřina řezáčová
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien

01. 11. – 23. 02. 2014 Sonja GAnGl: Dancing with 
the End
Der österreichischen Künstlerin Sonja Gangl (* 1965 in 
Graz) widmet die Albertina 2013 ihre erste museale ein-
zelausstellung.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-
18:00, Mittwoch 10:00-21:00
www.albertina.at

do 3. 11. Dávné stopy – Nové cesty (zemská výstava)
Český Krumlov – Regionální muzeum a Židovská synago-
ga, Vyšší Brod, Freistadt a Bad Leonfelden

do 03. 11. Neznámá moderna z ČR a střední Evropy – 
mistrovská díla ze sbírky Patrika Šimona (Díla umělec-
kých směrů symbolismu, secese a expresionismu)
Již více než dvacet let shromažďuje kunsthistorik Patrik 
Šimon česká a středoevropská umělecká díla z období 
19. a 20. století. Tato převážně z prací na papíře se sklá-
dající sbírka čítá na 16 000 děl. Kromě výtvorů předních 
českých umělců jako Františka Kupky se sbírka zaměřuje 
na práce emila Orlíka, Julese Pascina, Josefa Váchala, Ri-
charda Teschnera a Františka Koblihy. Dále jsou k vidění 
díla Oskara Kokoschky, Alfreda Kubiny a Kolo Mosera.
Landesmuseum NÖ, Kulturbezirk 5, 3100 St. Pölten
Út-ne 9:00-17:00
www.landesmuseum.net 

do 03. 11. Chléb & víno (Velká dolnorakouská výstava 
2013)
„Chléb“ (Asparn an der Zaya) a „víno“ (Poysdorf).
www.noe-landesausstellung.at

do 12. 01. 2014 Matisse und die Fauves
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-
18:00, Mittwoch 10:00-21:00
www.albertina.at

do 31. 01. 2014 Zwischen Räume Vielfalt Leben in 
Margareten
Kuratorin: Regina Wonesch. Info: www.fzhm.at
Forschungszentrum für Minderheiten, Kohlgasse 27-28, 
Wien 5
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JednotliVé akce
26. 09. 19:00 Bellatrix trio (Mladé české a slovenské 
hvězdy klasické hudby v klášteře Klosterneuburg)
Jana JARKOVSKá (flétna), Zuzana VIGLeROVá (violon-
cello) a Lucie ČíŽKOVá (klavír) představí převážně díla 
českých mistrů.
Stift Klosterneuburg, Stiftsplatz 1, 3400 Klosterneuburg, 
Augustinussaal
Vstupenka za 16 € je zároveň poukazem na prohlídku kláš-
tera v jakémkoli libovolném dnu. 
Objednávky: tel. 0043 2243/411-212, 
e-mail: tickets@stift-klosterneuburg.at nebo denně od 
10:00-17:00, 
Sala terrena kláštera u večerní pokladny v Augustinussaal 
od 18:30 hodin. 
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.tschechischeszen-
trum.at

26. 09. 19:00 klubový literární pořad v rámci evrop-
ského dne jazyků, který je věnován Československé/České 
republice z pohledu rakouských autorů (např. Ilse Tilsch, 
Willi Lorenz aj.) 
Pořad připravily a z ukázek čtou Marie Brandeis (v čj) 
a Andrea Ozábalová (ve sj).
Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20, 1040 Wien

29. 09. 10:00 Volejbalový turnaj (župní turnaj v mix-vo-
lejbalu)
Albin-Hansson-Siedlung, PAHO hala, X. okres
Informace a přihlášky: br. náčelník S. Štěrba, 
tel. 0676 878638700, e-mail: sterba.st@gmail.com
 
03. 10. 14:00-17:00 Royal Spa Kurhotels
04. 10. 10:00-16:00 Royal Spa Kurhotels
Největší český soukromý řetězec lázeňských a wellness ho-
telů představí svou nabídku pobytů pro rok 2014 v tradič-
ních českých a moravských lázeňských městech Mariánské 
Lázně, Luhačovice, Velké Losiny a Ostrožská Nová Ves. 
S možností získání bonusu při včasné rezervaci.
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Info: www.royalspa.cz

07. 10. 19:30 dvoudílný televizní film Babička (Česko-
slovensko, 1973, 163 min., pouze česky, podle stejnojmen-
ného díla Boženy Němcové)
Režie: Antonín Moskalyk 
Scénář: Antonín Moskalyk, František Pavlíček
Hrají: Jarmila Kurantová – babička, Libuše Šafránková – 
Barunka, Libuše Geprtová – Viktorka, Květa Fialová – paní 
kněžna, Magda Vášáryová – Hortensie, Petr Čepek – černý 
myslivec ad.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

01. 10. 19:00 Mezinárodní den kávy – Evropa hostem 
v „obývacím pokoji“ (eUNIC WeeK)
Literární večer věnovaným tvorbě Jaroslava Seiferta, Lud-
víka Aškenazyho a Alaina Claude Sulzera. Výňatky z děl na 
téma „hudba v literatuře“ bude ve vídeňské kavárně Café 
Schwarzenberg předčítat divadelní a filmová herečka 
Zdenka Procházková-Hartmann. 
Café Schwarzenberg, Kärntner Ring 17, 1010 Wien

Info: www.tschechischeszentrum.at, www.eunic-austria.at, 
www.cafe-schwarzenberg.at

04. 10. od 16:00 European Places in Vienna: Looshaus 
(eUNIC WeeK)
05. 10. od 11:00 European Places in Vienna: Looshaus 
(eUNIC WeeK)
Chcete se dozvědět více zajímavostí o nejznámějších stav-
bách 1. vídeňského okresu, jako jsou Musikverein (FIN), 
Albertina (PT), Loos Haus (CZ), Palais Wilczek (HU), Pa-
lais Dietrichstein (RO) nebo Stadtpalais Liechtenstein (Be-
VLG), které vzešly z návrhů mnoha evropských architektů?
Prohlídka v německém jazyce.
Na akci je nutné se přihlásit do 30. 09.: eunic@institutfr.at
Sraz trasy A: Musikverein (u vchodu), Musikvereinsplatz 1, 
1010 Wien
Info: www.tschechischeszentrum.at, www.eunic-austria.at

5. 10. 19:30-21:00 Šperk dle vaší fantazie (ORF – Dlou-
há noc muzeí)
V rámci ORF – Dlouhé noci muzeí 2013 proběhne work-
shop s designérkami pod mottem „Šperk dle vaší fantazie“, 
v jehož průběhu si návštěvníci budou moci vytvořit svůj 
vlastní šperk. 
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Na akci je nutné se přihlásit do 03. 10. 2013:
 ccwien@czech.cz, tel. 01/53 52 360

09. 10. 19:00 Osamělé večery Dory N. (monodrama 
o životě slavné spisovatelky)
Scénická montáž z dopisů – Milena Štráfeldová. Hraje: Mar-
ta Sovová, režie: Adam Skala, kostýmy a výprava: Dorota 
Březinová, hudba: Petr Macháně. Za přítomnosti autorky. 
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

12. 10. Moravské hody
Sokol XII/XV
Gatterhölzl

13. 10. 17:00-21:00 Čaj o páté
Velká klubovna školy Školského spolku Komenský, Sebas-
tianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká Omladina

14. 10. 19:00 n. V. Gogol: Ženitba (pražské divadlo na 
Jezerce)
Divadelní sál Školského spolku Komenský, Sebastian-
platz 3, 1030 Wien
Info a vstupenky: 0699 19762371 (večer)
Kontaktfórum

17. 10 18:30 Prezentace knihy: Nejisté útočiště. Česko-
slovensko a uprchlíci před nacismem (1933-1938)
V rámci autorského čtení u příležitosti prvního německého 
vydání představí Kateřina Čapková a Michal Frank jejich 
společnou knihu. Z češtiny knihu přeložila Kristina Kallert.
Wiener Wiesenthal Institut (VWI) 
Palais Lobkowitz, Lobkowitzplatz 2, 1010 Wien

19. 10. 15:00 Valná hromada Akademického spolku ve 
Vídni
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17:00 Phdr. Jaroslav Vaculík (vedoucí katedry histo-
rie Pedagogické fakulty Masarykovy univerzity v Brně): 
Významné osobnosti první Československé republiky 
(přednáška k 95. výročí vzniku ČSR)
Slovanská beseda, Drachengasse 3, Wien I.
České srdce, Akademický spolek 

Lázně Luhačovice & Léčebné lázně Jáchymov – Dny ote-
vřených dveří 
23.-24. 10. 09:30-17:00 
25. 10. 09:30-18:00
26. 10. 10:00-15:00
Zúčastněte se prezentace, ochutnejte regionální kulinář-
ské speciality!
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Info: www.badluhacovice.cz, www.laznejachymov.cz

29. 10. 18:30 dr. Vladislav liPták: Objevitelé krev-
ních skupin MUDr. Jan Janský a MUDr. Karl Landsteiner 
(přednáška v němčině)
České centrum, Herrengasse 17, 1010 Wien
KK, ČcV

16. 11. 17:00 n. V. Gogol: Revizor (divadelní přestave-
ní), hostuje Divadlo bratří Mrštíků Boleradice
Divadelní sál Školského spolku Komenský, Sebastian-
platz 3, 1030 Wien
Vlastenecká Omladina

19. 11. 19:00 kristof Magnusson: Kutloch aneb I muži 
mají své dny (černá komedie)
Divadelní sál Školského spolku Komenský, Sebastian-
platz 3, 1030 Wien
Info a vstupenky: 0699 19762371 (večer)
Kontaktfórum

Programy SI a RSKS jsou otištěny samostatně. — Podrob-
nosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol & sport, 
Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČESKé OZVěNy / SLOVENSKé OZVENy
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel 
České ozvěny / Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch 
und Slowakisch. Ozvěny / Ozveny wird sechsmal im Jahr 
jeden zweiten Sonntag in den Monaten februar, April, 
Juni, August, oktober, dezember um 13:05 Uhr in oRf2 
Wien gesendet.

důležité kontaktní adresy:
ČESké cEntRUM:
www.tschechischeszentrum.at, 
e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RAkúSko-SloVEnSký kUltúRny SPolok
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SloVEnSký inŠtitút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, 
tel./fax: +43/1/535 40 57

SloWAkiScHER ScHUlVEREin /
SloVEnSký ŠkolSký SPolok SoVA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html!

od května 2013 je České centrum Vídeň otevřeno pro 
veřejnost vždy první sobotu v měsíci od 10:00 do 15:00 
hodin!

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.

04.-14. 11. ISCM World New Music Days 2013 Košice/
Bratislava/Wien
Koncerty, instalace a symposium
Kontakt: Internationale Gesellschaft für Neue Musik – Sek-
tion Rakousko
www.iscmwnmd2013.org

10. 11. 17:00-21:00 Čaj o páté
Velká klubovna školy Školského spolku Komenský, Sebas-
tianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká Omladina

11. 11. 19:30 film Nevinnost (ČR, 2011, 98 min., s an-
glickými titulky)
Režie: Jan Hřebejk
Scénář: Petr Jarchovský
Kamera: Martin Šácha
Hudba: Vladivojna La Chia 
Hrají: Ondřej Vetchý, Anna Linhartová, Zita Morávková, 
Aňa Geislerová, Hynek Čermák, Alena Mihulová, Rebeka 
Lizlerová, Miroslav Hanuš, Luděk Munzar, Daniel Czeizel.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ AKCÍ

ne 29. 09. MŠe NáRODŮ v 10:15 hodin ve vídeňské katedrále sv. Štěpána, Vídeň 1. – Hlavním celebrantem je vídeňský 
světící biskup dr. Franz SCHARL. – Koncelebrují duchovní správci cizojazyčných farností ve Vídni. – Slavíme 
svátek sv. Václava, patrona českých zemí. – Následuje občerstvení na prostranství arcibiskupského paláce 
a vystoupení skupiny naší mládeže.

ne 13. 10. SALeSIANUM: dětská mše svatá v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3. – Informace pro rodiče dětí, 
které se připravují k prvnímu svatému přijímání a k biřmování.

so 19. 10. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gas-
se 25, Vídeň 13. – Program od 16:00 do 20:00 hodin.

so 02. 11. SALeSIANUM: vzpomínka na všechny věrné zemřelé – V 15:00 hodin zasedání Klubu přátel českého hřbi-
tova. – Následuje mše svatá za zemřelé.

ne 10. 11. SALeSIANUM: svátek sv. ANeŽKY ČeSKÉ v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3.
so 16. 11. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v St.-Veit-Gasse 25, Vídeň 13. – Program od 

16:00 do 20:00 hodin.
so 30. 11. SALeSIANUM: svěcení věnců v kapli v 17:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3. – Vyrábíme adventní 

věnce od 15:00 hodin. – Zkoušíme vánoční koledy.
ne 08. 12. SALeSIANUM: svátek Panny Marie, počaté bez poskvrny prvotního hříchu. – Dětská mše svatá v kapli 

v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3. – Mikulášská nadílka pro děti.
so 14. 12. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v St.-Veit-Gasse 25, Vídeň 13. – Program od 

16:00 do 20:00 hodin.
Út 24. 12. Vánoční mše svatá pro děti a rodiče v 16:00 hodin v kapli SALeSIANUM, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3. – 

Půlnoční mše svatá ve 22:00 hodin v českém kostele Nejsvětějšího Vykupitele na Rennwegu 63, Vídeň 3. – 
Chrámový sbor zpívá vánoční mši „Hej, Mistře“ od J. J. Ryby.

st 25. 12. Slavnost NAROZeNí PáNě: mše svatá v 10:00 hodin v českém kostele Nejsvětějšího Vykupitele na Renn-
wegu 63, Vídeň 3. – Zpíváme tradiční vánoční koledy.

Na přední straně obálky: 
 Marián PoLoNsKý, Krajina s odpočívajúcim stĺpom, 1987-2008, bronz, kámen

Marián Polonský (* 23. 8. 1943, Hubina pri Piešťanoch) – sochař, v roce 1969 absolvoval Vysokú školu výtvarných umení 
v Bratislavě (ateliér reliéfního sochařství u R. Pribiše), žije a tvoří v Bratislavě.

Na zadní straně obálky: 
 Martin KorKoš, Modification head, 2006, dřevo

Martin korkoš (* 7. 10. 1973, Bratislava) – slovenský výtvarný umělec (kresba, grafika, sochařská tvorba, malba), ab-
solvent Vysoké školy umělecko-průmyslové v Praze (prof. K. Gebauer a prof. J. Šerák).
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VÝTVARNÉ UMĚNÍ

VýstaVy V Galerii Portheimka

Jaroslav Kopáč
V Galerii Portheimka se před nedávnem představila ná-
vštěvníkům tvorba malíře Jaroslava Kopáče. Jeho umělecký 
odkaz tvoří na sto padesát portrétů, autoportrétů a obrazů 
s tématikou pařížských ulic, barů a hospůdek.
 Jaroslav Kopáč se narodil 27. května 1904 v Praze. Po 
svých učitelských předcích zdědil umělecké sklony, v nichž 
nejdříve převažovala hudba a brzy poté začal malovat. 
Od roku 1943 začal navštěvovat malířskou školu spolku 
Mánes, studoval figurální malířství u profesorů Liesera, 
Tittelbacha a Baucha. Po válce byl přijat na Akademii vý-
tvarného umění.
 Slibně rozvíjející se uměleckou dráhu Jaroslava Kopá-
če ovlivnil konec války – v červnu roku 1945 zemřela jeho 
žena Zdeňka a on zůstal sám na výchovu malé dcerky. V té 
době dostal od francouzské vlády nabídku na stipendium 
na École nationale supérieure des beaux-arts a nadaný 
umělec odjíždí i s malou dcerou do Francie.
 V Paříži začal Kopáč studovat u profesora Souverbieho, 
navštěvuje kreslířskou školu Grande-Chaumiere a stává se 
častým návštěvníkem pařížských kaváren, kde čerpá nikdy 
nekončící témata pro svoje obrazy.
 Komunistický převrat v roce 1948 postavil české stipen-
disty žijící v zahraničí před zásadní otázku – zda se vrátit 
domů, nebo zůstat v zahraničí. Jaroslav Kopáč stále váhá – 
přátelé mu nabízejí místo profesora na UMPRUM. Jeho 
dilema však ukončila náhlá a nečekaná smrt 21. května, 
v nedožitých 45 letech. Příčinou smrti byla údajně dětská 
obrna.
 I navzdory krátkému tvůrčímu období Jaroslava Kopá-
če a jeho smutnému životnímu příběhu jeho obrazy smu-
tek na první pohled nevyzařují.
  (mk)

Spřízněni volbou
Další zajímavá a ojedinělá vý-
stava v Galerii Portheimka byla 
sestavena z tvorby již zesnulého 
manželského páru umělců Olgy 
a Jiřího Michálkových. Výstava 
nesla název Spřízněni volbou 
a představila dílo obou manželů 
v kontextu jejich vzájemné inspi-
race.

Oba manželé vycházeli ze 
společného výtvarného vidění 
a společných názorů na umění 
a ve své tvorbě se zcela přiro-
zeně prolínali. Olga Michálková 

byla v sedmdesátých letech velmi významná a progresivní 
fotografka. Málokdo ale ví, že vedle fotografování se prů-
běžně věnovala i malování a také filmovému a televiznímu 
herectví – účinkovala ve více než dvaceti českých filmech. 
Výstava fotografií a realistických portrétů a studií byla me-
dailonem k jejím 80. narozeninám.

 Dílo Olgy Michálkové bylo doplněno tvorbou jejího již 
zesnulého manžela, akademického malíře Jiřího Michálka. 
Ten za svůj život prošel různými žánrovými etapami od kra-
jin přes akty až k picassovským abstrakcím. Na jeho první 
velké posmrtné výstavě mohli návštěvníci spatřit mnoho 
málokdy vídaných obrazů.

  (mk)

sodoma a Gomora
jsou města v biblické knize Genesis a v křesťanské a mus-
limské tradici jsou symbolem hříchu a pádu a příslovečnou 
manifestací Božího hněvu. A právě metafora, podle níž se 
staly Sodoma a Gomora ztělesněním rozkladu a úpadku, 
se stala mottem výstavy špičkových českých výtvarníků 
v Galerii Portheimka. V pořadí již pátá kolektivní výstava 
různorodé skupiny výtvarníků představila návštěvníkům 
díla, která vytvořila originální mozaiku uměleckých reflexí 
a názorů na dané téma.

Sodoma a Gomora

 A proč právě v letošním roce Sodoma a Gomora? Obě 
města byla přece potrestána za chaos a znejistění hodnot, 

Olga Michálková
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ra což při bližším poohlédnutí kolem sebe platí i pro současný 
stav tohoto světa – čeká ho snad něco podobného? A mož-
ná právě na tuto otázku hledali odpověď současní výtvarní-
ci, například Alena Koenigsmarková, Jan Grimm, Antonín 
Stibůrek, Vladislav Kaska, Jaroslav Šerých nebo Bohunka 
Waagerová.

Výstava v Galerii Futura
V průběhu posledního prázdninového měsíce měli zájemci 
možnost vidět v Galerii Futura dvě zajímavé výstavy.
 expozice Sklenice vody nabídla díla více než desítky 
českých i zahraničních umělců. Spojovacím prvkem jejich 
tvorby byla voda. Většina z těchto vystavených děl po-
cházela ze sbírky francouzského regionu FRAC Lorraine, 
byla vytvořena přímo v galerii a po skončení výstavy byla  
zničena.
 Ve druhé expozici se představil Oliver Laric, umělec 
narozený v Rakousku, který v současnosti žije v Berlíně. 
V Galerii Futura předvedl to nejlepší ze současné berlínské 
umělecké scény, jeho práce se snaží řešit otázku konfron-
tace originálu s kopií – to znamená do jaké míry je dnes 
ještě kopie skutečnou kopií a do jaké míry samotným ori-
ginálem, co vlastně znamená proces kopírování a jaký vliv 
má na uměleckou tvorbu.
  (mk)

Odstup, a jsi blíž
Moravská galerie nabízela v brněnském Uměleckoprůmys-
lovém muzeu výstavu pod názvem Odstup, a jsi blíž. Jedná 
se o vzájemnou konfrontaci dvou generačních vrstevníků 
Číňana He Jinweie a pražského rodáka Tomáše Císařov-
ského.
 Číňan He Jinwei se narodil v roce 1967 a je o pět let 
mladší než Císařovský. Je absolventem Sečuánského in-
stitutu výtvarného umění a v současné době působí v Pe-
kingu. Je představitelem výtvarné scény střední generace, 
která spojuje dohromady „asijské“ téma a „západní“ vý-
tvarnou malířskou tradici. Dominantou jeho obrazů jsou 
lidé, figury a tváře. Jejich celkové vyznění lze nejspíše při-
podobnit k tvorbě německých romantiků z přelomu 18. 
a 19. století s jejich mystickou zadumaností a pochmur-
ností.
 He Jinwei s úspěchem vystavuje v Německu a USA 
a všude tam dokazuje svým výtvarným vyjádřením, čím je 
současné čínské malířství přitažlivé a svůdné.
 Tomáš Císařovský se svojí tvorbou zařazuje všemi rysy 
k evropské postmoderně osmdesátých a devadesátých let. 
Na výstavě mohli návštěvníci zhlédnout několik jeho obra-
zů a rozsáhlejší soubor akvarelů – tuto náročnou výtvar-
nou techniku zvládá Císařovský s velkou zkušeností.
 Jeho cyklus představuje útěky od reality a snění, je 
také o osvobozujícím vztahu člověka ke zvířatům, o samo-
tě a vlastní izolaci od temné doby kolem sebe, o hledání 
vlastní identity.
 V tiskové zprávě ke společné výstavě He Jinweie a To-
máše Císařovského se píše, že „u obou výtvarníků jsou 
individuální naděje a konkrétní osudy konfrontovány s re-
konstitucí historické paměti a s proměnlivým vyzněním 
symbolů minulých režimů“.
  (mk)

sklářské objekty v Brně

Královská kaple hradu Špilberk v Brně představila v uply-
nulé letní sezóně svým návštěvníkům výstavu z díla Pavla 
Wernera.
 Pavel Werner, rodák z Otrokovic, patří mezi světový-
mi sklářskými výtvarníky k výrazným tvůrčím osobnostem. 
V jeho podání je sklo nádherný materiál, jehož průzračnost 
dokáže vykouzlit nejrůznější efekty, nevšední a proměnné.
 Pavel Werner pracuje jednoduchou a snadno realizo-
vatelnou technologií. Proces vzniku je vždy promyšlený 
a racionální – na samém počátku je kresba a poté přesná 
sochařská forma v materiálu, do kterého lze vlít roztavené 
sklo.
 expozice v Brně byla takovým ohlédnutím za celou ži-
votní tvorbou Pavla Wernera – v loňském roce oslavil tento 
umělec sedmdesáté narozeniny. Werner působil řadu let 
jako pedagog v Kamenickém Šenově a Novém Boru, kde 
se mu podařilo vychovat mnoho sklářských výtvarníků. 
V letech 1997-2005 byl dokonce ředitelem sklářské školy 
v Kamenickém Šenově.

Pavel Werner: Objekt

 Výstavu pod názvem Pavel Werner – sklo a kresba 
mohli zájemci vidět do 8. září.
  (mk)

Vyšla monografie o díle 
Václava Vavřince reinera
Nakladatelství Academia s podporou Národní galerie 
v Praze vydala monografii pod názvem Václav Vavřinec 
Reiner, jejímž autorem je Pavel Preiss, profesor a historik 
umění.
 Dosud nikdy se o žádném českém malíři neobjevila tak 
reprezentativní a současně rozsáhlá monografie – dvoudíl-
ná publikace velkého formátu má 1 200 stran textu a stov-
ky barevných reprodukcí.
 „Reiner je snad největší malířský génius, který z Čech 
vyšel. Jeho myšlenky jsou vznešené, jejich uspořádání 
plné působnosti. Tento velký duch se především projevuje 
v jeho freskových malbách, v nichž jej sotva některý malíř 
předčil.“ Autorem těchto vět, adresovaných v 18. století 
pražském rodákovi Václavu Vavřinci Reinerovi, jednomu 
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z hlavních představitelů vrcholného baroka v Čechách, je 
životopisec a teoretik umění Jan Quirin Jahn.
 Pavel Preiss sleduje v knize rok po roce Reinerův život, 
a to vždy v souvislosti historických a náboženských událos-
tí českého království. Čtenáři této publikace tak naleznou 
v knize nejen poznatky o barokním malířství a grafice, ale 
také o architektuře, kartografii, kulturní historii a také iko-
nografii. Kniha také nabízí pohled do dobové technologie 
freskové malby v Čechách.
 Václav Vavřinec Reiner měl mnoho zakázek a vydělával 
velké množství peněz. Autor publikace podrobně předsta-
vuje jeho činnost v Praze, na českém venkově a i ve Slezsku 
a Rakousku. Jedná se o hlubokou sondu nejen do uměl-
cova osobitého stylu a myšlení, ale i do charakteru a oso-
bitosti českého baroka a jeho postavení v rámci barokní 
kultury střední evropy.

Dvě ukázky z malby Václava Vavřince Reinera

 Pavel Preiss spolupracoval při tvorbě této monografie 
s vynikajícími restaurátory, jakými byli například manželé 
Vlastimil a Alena Bergerovi nebo Alois a Martin Martanovi, 
kteří nástěnným malbám zasvětili život. Publikace obsahu-
je působivé fotografie těchto maleb, které vytvořil a s citem 
zpracoval historik umění Martin Mádl. Díky němu tak mů-
žeme objevit do nejmenších detailů Reinerovo mistrovství 
a kniha se tak stává velkolepým odhalením velké osobnosti 
barokní fresky v Čechách.
 Ze soupisu literatury vyplývá, že Pavel Preiss prostudo-
val na dva tisíce titulů odborné literatury a jedná se tedy 
o obrovský kus práce. Preiss publikoval první odbornou 

studii o malířových freskách ze slezské Vratislavi již v roce 
1949, ve svých třiadvaceti letech.
 O úspěšné dokončení jedinečného literárního díla se 
velkou měrou zasloužili také redaktorka Stanislava Fedro-
vá a grafik Tomáš Coufal.
  (mk)

Fajt chce před nástupem do čela NG 
výsledky auditu
Historik umění Jiří Fajt, který se oproti původnímu plánu 
ministerstva kultury stane generálním ředitelem Národní 
galerie až 1. ledna 2014, chce mít do konce letošního roku 
výsledky ekonomického a právního auditu této instituce. 
Zadat ho ale musí ministerstvo kultury jako zřizovatel NG, 
které by také do konce roku mělo zřídit garanční radu NG. 
Měla by být překlenovacím orgánem do doby, než se pro 
tyto instituce najde jiná právní forma. Až vznikne nová 
právní forma, na níž by se mohly příspěvkové organizace 
transformovat, stane se z garanční rady správní rada. Fajta 
jmenovala k 1. září bývalá ministryně v demisi Alena Haná-
ková (TOP 09 a STAN). S Jiřím Balvínem, který Hanákovou 
nahradil ve vládě Jiřího Rusnoka, se ale Fajt dohodl, že se 
funkce generálního ředitele ujme až 1. ledna. Balvín poté 
prodloužil pověření vést galerii Vítu Vlnasovi, řediteli Sbír-
ky starého umění.
 Fajt se zúčastnil již dvou konkurzů na generálního ře-
ditele NG v letech 2010 a 2011. V dubnu 2010 jej výbě-
rová komise doporučila do čela NG jmenovat, exministr 
úřednické vlády Václav Riedlbauch ale nechal definitivní 
rozhodnutí o nástupci Milana Knížáka na dalším ministro-
vi, kterému jen doporučil trojici finalistů. Bývalý ministr Jiří 
Besser (TOP 09) ale vyhlásil nové výběrové řízení, z něhož 
vzešel ekonom Vladimír Rösel. Letos jej z funkce odvolala 
ministryně Hanáková, která pak Fajta navzdory varování 
odborníků jmenovala v době, kdy už byla koaliční vláda 
v demisi.
 Třiapadesátiletý Fajt v NG pracoval v letech 1993-2000; 
od roku 1995 vedl Sbírku starého umění. Z NG odešel 
krátce po nástupu Milana Knížáka, „aby se nemusel přeta-
hovat s autoritářským generálním ředitelem“. Od té doby 
působí renomovaný historik umění zejména v Německu, 
přednáší na univerzitách v Berlíně a Praze.

NARoZeNiNy

Konceptuální umělkyně sociálního zaměření 
Milena Dopitová (* 25. 10. 1963, Šternberk)
Milena Dopitová vytváří od počátku devadesátých let in-
stalace, objekty, videa, fotografie. Často je instalace slože-
na, příznačně pro devadesátá léta, z vícera médií. Mimo 
jiné také aktivně reflektuje pozici ženy v současné společ-
nosti a kultuře. Jako jediná umělkyně – žena se stala v roce 
1989 členkou skupiny Pondělí.
 Ve své tvorbě zpracovává témata týkající se sociál-
ní identity. Zabývá se obecnými fenomény, se kterými 
se potkává každý z nás, ale které jsou často společensky 
tabuizované. Dospívání, stárnutí, smrt, nejistota, krutost 
nebo násilí prezentuje s osobním vkladem, ale zároveň 

nám je dovoluje pozorovat začleněné do širokých sociál-
ních a společenských vztahů. Přestože poselství se týká 
nás všech, mají východiska tvorby velice osobní až intimní 
kořeny. Jde často o velmi autentické zážitky, které prožila 
třeba ve vlastní rodině.
 Hravý je videoprojekt M.M.D. (2009), v němž použila 
jako protagonistu cvičky zvané jarmilky – jeden ze symbolů 
světa před sametovou revolucí. Zatím poslední prezenta-
cí tvorby Mileny Dopitové byla výstava v Brně s názvem 
Ještě chvíli se zdržím, která představila autorčinu tvorbu 
zhruba z posledních dvou let. Tyto nejnovější práce pů-
sobí vyrovnaně – jakoby autorka nalezla vlastní rovno-
váhu a životní jistoty. I v těchto dílech, jak autorka říká, jde  
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ra především o osobní výpověď a o interpretaci vlastního 
života, pocitů a emocí. emotivnost, s níž Dopitová svět 
reflektuje, je ale v těchto dílech viditelná jen minimálně. 
Nastupuje zdrženlivý, neokázalý a na první pohled velmi 
prostý jazyk, jímž autorka prezentuje nadčasová a obecně 
platná témata, jako jsou mezilidské vztahy, paměť, pomí-
jivost, krása a odpovědnost vůči základním lidským hod-
notám.
ceny:
2003 Tranzit.cz
1997 The Central european Culture Institute Prize, Vídeň
www.milenadopitova.cz

Milena Dopitová: Sixty Something (5 objektů), 2003, 
instalace, kovová konstrukce, textil

Juraj Bartusz (* 23. 10. 1933, Kamenín) – sochár.
 Po štúdiách na Vyššej škole umeleckého priemyslu 
v Prahe (1954) bol prijatý na Vysokú školu umeleckého 
priemyslu v Prahe u prof. Kavana. V roku 1961 absolvoval 
Akadémiu výtvarných umení v Prahe u prof. K. Pokorné-

ho. Po ukončení sa vrátil do Košíc, kde pôsobil na úseku 
výtvarnej propagácie a neskôr ako výtvarník v slobodnom 
povolaní.
 Takmer v celej jeho tvorbe dominuje prvok akčnosti. 
Uskutočnil niekoľko akcií a performancie. K okruhu „ne-
materializovanej“ konceptuálne orientovanej tvorby patria 
i tzv. ideové projekty. Neskôr sa jeho tvorba uberá k médiu 
maľby a kresby, v ktorých sa sústreďuje na energiu autor-
ského gesta. Používa gesto nabité energiou, zapája vlastné 
telo sústredené do akcie, aby stopy úderov zaznamenali 
na papieri expresívnu, gestickú maľbu. Neskôr je profe-
sorom, pedagogicky pôsobí na Fakulte umení Technickej 
univerzity v Košiciach. Je zastúpený v štátnych domácich 
i zahraničných zbierkach. V roku 2004 dostal Munkácsyho 
cenu.

mgr. art. ivan herényi (* 18. 8. 1979, Bratislava) – so-
chár.
 Je absolventom Vysokej školy výtvarných umení 
v odbore reštaurovanie: plastik z kameňa pod vedením 
doc. J. Kubu a reštaurovanie drevených plastik pod vede-
ním prof. D. Salamonovej (2006). Okrem iného sa venuje 
aj vlastnej tvorbe, soche, grafike.
 Mgr. art. Ivan Herényi sa narodil 18. 8. 1979 v Brati-
slave. V rokoch 1995-1999 študoval na Škole úžitkového 
výtvarníctva Josefa Vydru v odbore reštaurovanie a kon-
zervovanie dreva. V roku 2006 absolvoval Vysokú školu 
výtvarných umení v odbore reštaurovanie sochy-kameň 
u doc. J. Kubu a reštaurovanie sochy – drevo u prof. D. Sa-
lamonovej. V roku 2003 autorsky realizoval bustu W. A. 
Mozarta na priečelí historickej budovy SND v Bratislave. 
Čiastočne participoval na realizácii sochy M. R. Štefánika 
od B. Kafku (2005) alebo tiež reštauroval hlavný portál 
kláštora dominikánov v Košiciach (2009). Aktívne sa ve-
nuje vlastnej tvorbe, hlavne soche, grafike alebo maľbe. 
Zúčastnil sa mnohých autorských aj kolektívnych výstav 
v Bratislave, Mojmírovciach, Trenčíne, Českých Budě-
joviciach, v poľskej Varšave a iných. V roku 2011 sa stal 
držiteľom Ceny Martina Benku za voľnú tvorbu. V SND 
prezentuje veľkoplošnú maliarsku tvorbu a sochárske ob-
jekty ovplyvnené snovými zážitkami a zachytávaním spon-
tánnych obrazov vynárajúcich sa z podvedomia.

Ivan Herényi: Čakajúci, 2008, kameň, bronzJuraj Bartusz: Reflexný reliéf, 1968
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andrej Bělocvětov (8. 10. 1923, Praha – 19. 4. 1997, Pra-
ha) – malíř.
 Vystudoval gymnázium, dále Státní grafickou ško-
lu u profesora Josefa Solara, studoval malbu na Akade-
mii výtvarných umění v Praze u profesora emila Mináře 
a soukromě u akademického malíře Nikolaje Bakulina. Na 
válečných výstavách Umělecké besedy zaujal jako výjimeč-
ný krajinář a portrétista. Koncem padesátých let se jeho 
rukopis naprosto změnil – pro jeho práce jsou charakteris-
tické výrazné malířské gesto a zářivá barevnost. expresivní-
ho způsobu vyjádření se už nevzdal po celou další tvorbu.
 Absolvoval desítky společných i samostatných výstav, 
byl členem skupiny Máj 57. Jeho umělecká cesta byla své-
bytná a pro komunistický režim nepřijatelná. Za neocho-
tu ke kompromisům v uměleckých i občanských názorech 
platil zákazem samostatných výstav. Zájem o jeho dílo se 
zvýšil až v posledních letech jeho života.

Andrej Bělocvětov – Velký chléb, 1955 olej, plátno

otakar kubín, také Othon Coubine (22. 10. 1883, Bos-
kovice – 17. 10. 1969, Marseille) – malíř, sochař a grafik.
Otakar Kubín absolvoval sochařsko-kamenickou školu 
v Hořicích v letech 1898-1900, od roku 1900 do roku 1904 
studoval Akademii výtvarných umění v Praze, kde byl žá-
kem Václava Brožíka, Vojtěcha Hynaise, Hanuše Schwaige-
ra a Františka Thieleho. Kubín si nějaký čas vydělává jako 
kreslič dokumentace speleologických výprav Karla Abso-
lona do Moravského krasu. Byl členem Osmy, účastnil se 
výstavy v roce 1907, nějaký čas působil jako asistent kres-
lení na pražské Uměleckoprůmyslové škole. V roce 1913 
odchází do Francie. V roce 1925 Kubín přijal francouzské 
občanství. V roce 1932 se stal členem Umělecké besedy, 
také byl členem Spolku výtvarných umělců Mánes. V roce 
1952 se vrátil do Čech do rodných Boskovic, zde zůstává 
dvanáct let, a pak míří zpět do Francie.
 Na rozdíl od ostatních z Osmy Kubína kubismus ovliv-
nil jen málo. Ve Francii je velmi proslulý a od roku 1919 
pravidelně vystavuje v Salónu nezávislých (francouzsky: 
Salon de Indepéndants) a od roku 1924 také v salónu 
v Tuilleriích v Paříži. Kubín je pohřben v městečku Apt ve 
Francii.

max Švabinský (17. 9. 1873, Kroměříž – 10. 2. 1962, Pra-
ha) – český malíř a rytec.
 Jeden z nejvýznamnějších českých umělců 20. století, 
který byl obdivován pro neobyčejnou kreslířskou zručnost 
a rozmanitost grafických technik. Příkladnou celoživotní 
prací, spojenou s neutuchající láskou k přírodě, vytvořil 

dílo, jež prověřil čas. Na jeho portrétech se můžeme se-
tkat s mnoha významnými osobnostmi jeho doby. Společ-
ně s Janem Preislerem, Antonínem Slavíčkem a Milošem 
Jiránkem patří ke generaci umělců, kteří položili základy 
našeho moderního výtvarného umění 20. století. Švabin-
ský se také velkou měrou podílel na zviditelnění českého 
výtvarného umění v celé evropě.
 Byl mimo jiné zakládajícím členem SČUG Hollar, čle-
nem SVU Mánes, kuratoria Moderní galerie, vídeňského 
spolku umělců Hagenbund a Société nationale des Beaux-
-Arts v Paříži. Dále byl doctor honoris causa Masarykovy 
univerzity v Brně, rytířem řádu čestné legie, profesorem 
C. k. akademie umění v Praze, osmkrát jejím rektorem, do-
životním čestným profesorem Akademie výtvarných umění 
v Praze, nositelem řádu republiky, akademikem-korespon-
dentem Real Academia de Bellas Artes v Madridu a laureá-
tem ceny italské vlády za kolekci leptů.
 Mezi grafické techniky, kterým se v průběhu života Šva-
binský věnoval, patřila olejomalba, perokresba, litografie, 
mozaika, akvarel, mezzotinta, lept, pastel, dřevoryt, návrh 
na vitráž, kresba suchou jehlou, rudkou, černou křídou, 
tužkou, uhlem.

emil Filla (4. 4. 1882, Chropyně – 7. 10. 1953, Praha) – 
český kubistický malíř, grafik a sochař.
 Od roku 1903 studoval v Praze Akademii výtvarných 
umění. V prvním období jeho tvorby jej výrazně ovliv-
nila především tvorba malíře edvarda Muncha, který 
měl v roce 1905 v Praze výstavu. Stal se členem skupiny 
Osma, s níž vystavoval v letech 1907 a 1908. Z této doby 
pochází jeho expresionistické dílo. V roce 1909 vstoupil do 
Spolku výtvarných umělců Mánes, v němž byl nepřetržitě 
členem – s přestávkou působení ve Skupině výtvarných 
umělců (1911-1914) – až do své smrti.
 V roce 1910 se v jeho tvorbě poprvé začínají objevovat 
prvky kubismu, nejprve jako kuboexpresionismus který byl 
mj. ovlivněn dílem raně barokního malíře el Greca, postup-
ně se však v jeho díle stále silněji objevují i díla vysloveně 
kubistická, silně ovlivněná kubistickým dílem Pabla Picas-
sa a Georgesa Braqua. V té době Filla maluje především 
zátiší. Zabývá se však také sochařskou tvorbou, figurální 
malbou a v zátiší se objevují i prvky koláže, protože do 
svých zátiší vlepuje části novinového textu, etikety atp.
 V roce 1913 se Filla oženil s dcerou profesora filozofie 
na pražské univerzitě Hanou Krejčí, která mu byla celoži-
votní ideální partnerkou. Těsně před první světovou válkou 

odešel do Paříže, ale po jejím 
vypuknutí musel dramatic-
ky prchnout do Holandska. 
Vedle intenzivní malířské 
tvorby se v tomto holand-
ském období soustředil také 
na práci v českém odboji, 
v tzv. české Maffii.

Po válce působil jako vel-
vyslanecký rada v Holand-
sku. Pak se však vrátil do 
Československa a pracoval 
na Ministerstvu zahraničí. 

VZpoMÍNkA

Emil Filla: Jitro, 1911, olej, plátno
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lika měsících zanechal a opět se intenzivně vrhl do malo-
vání. V této době byla středem jeho malířského zájmu dále 
především zátiší, ve třicátých letech se pak v jeho tvorbě 
objevilo téma ženy. Filla se aktivně spoluúčastnil akcí, jež 
před nacismem varovaly. Pochopitelně na toto nebezpečí 
reagoval i umělecky. V této době opět vytváří i drobná so-
chařská díla.

Hned v první den druhé světové války (napadení Pol-
ska) byl spolu s řadou dalších lidí, mj. s Josefem Čapkem, 
nacisty zatčen a uvězněn v koncentračním táboře v Da-
chau a později v Buchen waldu. V koncentračním táboře 
nemaloval, ale zato zde napsal řadu teoretických textů 
a dokonce několik básní. Na rozdíl od mnoha dalších pře-
žil a hned v roce 1945 mu byla uspořádána výstava v Má-
nesu, na níž byla vystavena dosud nevystavovaná díla z let  
1938-1939, vesměs z okruhu Bojů a zápasů.
 V roce 1945 byl jmenován profesorem nově založené 
Vysoké školy uměleckoprůmyslové v Praze. Protože však 
v Buchenwaldu prodělal šest infarktů a jeho zdraví bylo 
těžce podlomené, trvalo ještě rok, než se pustil do jakékoli 
práce. V malbách i grafikách navázal na předválečné cykly. 
Intenzivně se věnoval zátiší, třikrát se vrátil k tématu Bu-
chenwald. Od roku 1947 až do smrti vytvářel krajinomalby 
Českého středohoří. Od roku 1947 pracoval také na svém 
nejvýznamnějším poválečném díle, cyklu monumentálních 
maleb na papíře (a hedvábí) na téma slovenské zbojnic-
ké písně, v níž Filla umělecky vycházel nejen z kubismu, 
ale také z lidového umění a dokonce i z tradiční čínské 
tušové malby. Zároveň tímto dílem navázal na předváleč-
ný cyklus na téma erbenovy Kytice a cyklus lidových pís-
ní. Tyto práce měly být v roce 1951 vystaveny. Tomu však 
bylo politicky zabráněno s poukazem na to, že tyto obrazy 
jsou „ohavné“ a neodpovídají tehdy striktně prosazova-
nému socialistickému realismu. Fillovi pak bylo zakázáno 
vystavovat cokoli kromě krajin Českého středohoří. V té 
době byl také zbaven možnosti pedagogicky působit na  
VŠUP.
 emil Filla se věnoval mnohotvárné činnosti – byl pře-
devším malíř a grafik. Působil však i jako sochař, sběratel, 
teoretik, redaktor, organizátor a diplomat.
 Zemřel 6. 10. 1953 v Praze a byl pohřben na hřbitově 
v Praze-Střešovicích, kde sdílí hrob se svou ženou, aka-
demickou malířkou Hanou Fillovou (25. 9. 1890 – 10. 3. 
1958), rozenou Krejčí, a švagrem, hudebním skladatelem 
Išou Krejčím (10. 7. 1904 – 6. 3. 1968).
 Roku 1998 mu byl in memoriam propůjčen řád 
T. G. Masaryka III. třídy.

Pavel Navrátil (18. 8. 1933, Praha – 31. 10. 1981, Brno) – 
český malíř
 Pavel Navrátil patřil od padesátých do sedmdesátých 
let k výrazným osobnostem brněnského výtvarného živo-
ta, byl členem skupiny Brno 57, s níž vystavoval do roku 
1969. Jeho tvorba vycházela především z přírodních moti-
vů, které převáděl do svébytných znaků, vytvářejících no-
vou obrazovou realitu. Postupně přehodnocoval vizuální 
vjemy v expresivně abstraktní malbu, pracoval s barevně 
redukovanými strukturami. Charakteristická je kultivova-
nost Navrátilova malířského projevu, vyváženost racionali-
ty a emotivního vnímání skutečnosti. Jeho obrazy mají svůj 
autonomní prostor a řád, jejich konstantním rysem je har-
monie jednotlivých obrazových komponent.

Vladimír Vašíček (19. 9. 1919, 
Mistřín – 29. 8. 2003, Svatobo-
řice u Kyjova) – malíř, jeden 
z průkopníků i klasiků českého 
moderního a abstraktního ma-
lířství po druhé světové válce.

V letech 1945-1948 Vladi-
mír Vašíček studoval na pražské 
Akademii, zpočátku v ateliéru 
V. Nechleby a později u J. Želib-
ského. Na Akademii se sezná-
mil s mnoha dalšími českými 
malíři, s kterými ho poutalo ce-
loživotní přátelství – Fremun-
dem, Tichým, Čepelákem, 
Vaculkou a jinými. Po ukonče-

ní studií se pod vlivem politické si tua ce Vladimír Vašíček 
rozhodl usadit se ve Svatobořicích. V poúnorové době 
bylo abstraktní malířství vytlačeno do ústraní, a tak i celá 
Vašíčkova tvorba vznikala mimo Prahu, nicméně od roku 
1951 byla postupně formována skupina pěti moravských 
malířů (B. Matal, J. Kubíček, V. Vaculka, M. Tichý, V. Vaší-
ček), kteří sledovali západní tendence v umění a snažili se 
navázat na české předválečné abstraktní tradice, čímž se 
velmi zasloužili o pokrok v českém poválečném abstrakt-
ním umění. Významným rokem v tvorbě Vladimíra Vašíčka 
byl rok 1956, kdy uspořádal společně Vaculkou, Matalem 
a Kubíčkem výstavu v Kyjově – tato výstava byla o rok poz-
ději přenesena do Galerie mladých (U řečických) v Praze 
pod názvem Výstava čtyř moravských výtvarníků, čímž 
vlastně došlo k oficiálnímu zformování tzv. Brněnské sku-
piny. V této době také Vladimír Vašíček začal vytvářet první 
abstraktní obrazy a spolupracovat s hodonínskou galerií 
na přehlídkách moderního umění regionu. V této době 
také cestoval do zahraničí na různé studijní cesty – v roce 
1959 do Moskvy a Leningradu, v roce 1960 do Rakouska, 
kde se setkal s Oskarem Kokoschkou, v roce 1962 a 1964 
do Polska (Lodž, Varšava, Gdaňsk), v letech 1965 a 1967 
do Francie (Paříž, Toulouse, Normandie), v letech 1968 
a 1970 do Švýcarska (vlastní výstavy v St. Gallen a Bienne). 
V roce 1969 se rovněž se svou tvorbou zúčastnil I. bienále 
malířství v Pistoi a v roce 1970 a 1973 přehlídky Collego 
Arguitectes v Barceloně.
 Po nástupu normalizace byl Vladimír Vašíček opět nu-
cen odejít do ústraní a jeho hlavní obživou se tak stala hlav-
ně restaurátorská činnost v církevních stavbách. Tato doba 
umělecké nesvobody byla velmi obtížná, umělec ztratil oba 
rodiče i blízkého přítele a kolegu R. Fremunda a mnoho 
jeho přátel a kolegů rovněž odešlo do emigrace. Vašíčkův 
svatobořický ateliér se však stal místem setkávání mnoha 
umělců, myšlenkové svobody, podnětů i vysílaných nadějí. 
V osmdesátých letech se také uskutečnilo několik Vašíčko-
vých výstav.
 Na sklonku života byl Vladimír Vašíček naplněn nad-
šením ze změn ve společnosti a z nového uznání pro svoji 
tvorbu – v roce 1993 například ve Výtvarném centru Cha-
gall Ostrava vyšla monografie jeho díla a bylo uspořádáno 
několik jeho samostatných výstav, v roce 1995 získal cenu 
Masarykovy akademie umění, v roce 1996 cenu Františka 
Kupky a v roce 2002 čestné občanství města Kyjova, kte-
ré pro něj bezpochyby znamenaly jisté zadostiučinění po 
dlouhých letech v ústraní. Vladimír Vašíček zemřel náhle 
29. srpna roku 2003 ve Svatobořicích.

Vladimír Vašíček: 
Sběračka obilí, 1957
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Byla udělena Grand Prix architektů

Absolutním vítězem letošního 20. ročníku Grand Prix ar-
chitektů se stala rekonstrukce Uhelného mlýna v areálu 
bývalých Šroubáren v Libčicích nad Vltavou. Je dílem ar-
chitektonického ateliéru Patrika Hoffmana. Odborná po-
rota ocenila na tomto projektu stanovenou míru zásahů do 
stavby, která pochází asi tak z roku 1900, a také příkladnou 
práci s detailem.
 Jednu z šesti hlavních cen získala také např. konver-
ze tanečního sálu na rodinný dům ve Zlíně-Kostelci z díl-
ny architekta Pavla Míčka. Lapidární forma bez výstupků 
a přístavků, stavba, která přirozeně zapadá do svého okolí. 
Za pozornost stojí kombinace starších a nových materiá-
lů. Autor věnoval detailní pozornost i úpravám pozemku, 
včetně zábradlí, venkovních schodů nebo umístění popel-
nice.
 Cenou za celoživotní dílo byl vyznamenán Ivo Ober-
stein.
 Se všemi projekty, které byly přihlášeny do soutěže, se 
mohli zájemci seznámit na výstavě, která se konala ve Ve-
letržním paláci.
  (mk)

Architekt Mička Pavel – dům ve Zlíně-Kostelci, 2011-2012

konal se festival křehký mikulov
V červnu se konal v malebném prostředí mikulovského 
zámku již potřetí festival Křehký Mikulov. Výběr českého 
a evropského uměleckého designu představil objekty, ná-
bytek i umělecké projekty. Českou scénu reprezentova-
lo studio Olgoj Chorchoj, Jakub Berdych, studio Křehký 
představilo čerstvou kolekci nábytku a doplňků Bieder-
meier, které navrhli Michaela Tomišková, Hana Zárubo-
vá či Maxim Velčovský, novinky z porcelánu ukázal Daniel 
Piršč, Ivan Jelínek vytvořil dvě mozaikové vany a Bóďa Ho-
rák přišel s drátěnou lavicí Season.
 Ze zahraničí se festivalu zúčastnili Daphna Isaacs, 
Maarten Koel a Guus Kustens nebo Vika Mitrichenko. 
Pozvání přijali i galeristé z bratislavské Art Design Project 
nebo Lina Kanafani z londýnské Mint Gallery.

ARcHiTekTURA

 Festival po celém mikulovském zámku doprovázel kro-
mě výstav i další program – například divadlo nebo noční 
projekce filmu Wese Andersona Až vyjde měsíc.
 Po Mikulově bude část výstavy představena v Londýně 
a ve Vídni a na podzim ji mohou spatřit návštěvníci praž-
ského Designbloku.
  (mk)

Prokopské údolí – opomíjený klenot Prahy
Galerie ve Štefánikově ulici v Praze 5 nabídla zájemcům 
výstavu nazvanou Prokopské údolí – opomíjený klenot Pra-
hy, která představila práce studentů ateliéru Molab Fakulty 
architektury ČVUT.
 Prokopské údolí patří k nejkrásnějším místům na území 
Prahy, a protože se jako takové stalo častým cílem výletů 
Pražanů, je nutné o něj pečovat a zároveň důsledně přispí-
vat k jeho dalšímu rozvoji. Proto se radnice Prahy 5 roz-
hodla uspořádat výstavu, která nabízela inspiraci a ideje 
směřující k celkovému zlepšení jeho prostředí.
 Práce studentů vznikaly v průběhu dvou semestrů 
v ateliéru Molab Fakulty architektury ČVUT. Celkem 29 za-
hraničních studentů tohoto ateliéru, kteří byli v Česku na 
stáži, dostalo obtížné zadání – to spočívalo v nutnosti plně 
respektovat přírodní krásy údolí, ale zároveň nabídnout 
návštěvníkům jeho širší využití a současně jim také umožnit 
objevovat i jeho skrytá zákoutí. Výsledkem byly originální 
návrhy, jejichž cílem bylo nejen zdůraznit a dále rozvíjet 
kouzlo Prokopského údolí, ale zároveň umožnit mamin-
kám s dětmi, sportovcům a starším lidem plně využívat 
tuto přírodní lokalitu.
 Na výstavu byly z celkem 29 studentských návrhů vy-
brány ty nejzajímavější, kde nechybělo několik dětských 
hřišť, vyhlídkových plošin nebo míst k odpočinku nebo 
meditacím. Vzhledem k tomu, že soutěžící mohli zcela 
bez omezení uplatnit svoji kreativitu, byl mezi vystavova-
nými návrhy mimo jiné i projekt nejmenší restaurace na 
světě, venkovní galerie, koncertního pódia nebo knihovny. 
Všechny projekty měly společné to, že jejich umístění bylo 
mimo hlavní komunikaci, na které se nyní soustřeďuje vět-
šina návštěvníků údolí.
 Společným cílem všech zúčastněných bylo především 
zachování krás tohoto romantického místa, a proto vznik-
lá architektonická díla se mohou v budoucnu stát cennou 
inspirací.
  (mk)

„Propojení“, návrh Matthew Lang
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Věra machoninová (* 27. 9. 1928, Strakonice) – česká 
architektka.
 Po absolvování vysoké školy Věra Machoninová na-
stoupila do Státního projektového ústavu v Praze. V roce 
1956 získala společně s manželem první cenu ve veřejné 
architektonické soutěži na Dům kultury v Jihlavě. V roce 
1964 získávají manželé Machoninovi první cenu ve veřej-
né architektonické soutěži na areál Mezinárodního hotelu 
a festivalového kina v Karlových Varech – hlavní sál fes-
tivalového kina (1 200 míst), kongresový sál (600 míst), 
malý sál (450 míst) s třemi menšími sály s projekcí, hotel 
(850 lůžek), restauraci, dále salonky, kavárnu a vinárnu 
a rovněž padesátimetrový bazén s termální vodou. Věra 
Machoninová v roce 1967 opustila Státní projektový ústav 
a s manželem založili Architektonický ateliér Alfa, který s ji-
nými třemi ateliéry vytvořil Sdružení projektových ateliérů 
v Praze.

Vila pod Strahovem, stavebníci a architekti: 
Věra a Vladimír Machoninovi, 1974-1978

 V roce 1970 získala spolu s manželem první cenu ve 
veřejné architektonické soutěži projektem pražského ob-
chodního domu Kotva (realizace v roce 1974). Rovněž 
v roce 1970 získali manželé první cenu v architektonické 
soutěži pro vyzvané účastníky na návrh budovy zastupi-
telského úřadu ČSSR v Berlíně (realizace skončena 1978). 
Poté až do roku 1989 neměli možnost účastnit se soutěží 
ani publikovat. Sdružení projektových ateliérů v Praze bylo 
v roce 1971 zrušeno. Věra Machoninová zatím pracovala 
v Projektovém ústavu pro výstavbu hl. m. Prahy převážně 
na rozpracovaných projektech a prováděla autorský dozor 
na probíhajících stavbách. Změna politických poměrů po 
listopadu 1989 přinesla novou naději, která však netrva-
la dlouho: manžel ing. arch. Vladimír Machonin zemřel, 
a tím se společné dílo definitivně uzavřelo. Po manželově 
smrti Věra Machoninová založila vlastní architektonickou 
kancelář (1991) a pojmenovala ji se vzpomínkou na život-
ního a tvůrčího partnera – Ateliér Alfa. Nadcházející léta 
přinesla Věře Machoninové nové první ceny: ve veřejné 
architektonicko-urbanistické soutěži na centrální náměstí 
města Štětí (1996), jehož byla realizována pouze menší 
část, a ve veřejné architektonicko-urbanistické soutěži na 
centrum města Jablonec nad Nisou (1999).

 Pro všechny budovy, na jejichž návrzích se Věra Ma-
choninová autorsky podílela (kromě rodinných a bytových 
domů), navrhovala i kompletní interiér, a tím vznikla kro-
mě jiného i řada unikátního sedacího zařízení.

ing. arch. Jan línek (* 22. 8. 1943)
Studoval na Českém vysokém učení technickém v Praze, 
absolvoval v roce 1966, poté pracoval u Karla Pragera 
v ateliéru Gama, v letech 1970-1990 spolupracoval s Vla-
dimírem Milunićem, v roce 1990 byl založen soukromý 
architektonický ateliér L & P. Po rozchodu s Milunićem se 
orientoval na romantičtější podobu staveb, stále však s jas-
nými výtvarnými funkcionalistickými východisky i sociálním 
zájmem.

Rodinný dům v Modřanech, architekt Jan Línek, spoluautoři: 
Josef Kolář, Věra Dubská, 2003-2005

Zkrácený rozhovor vedený s vítězným architektem Janem 
Línkem u příležitosti projektové práce pro Domov sociální 
péče Hagibor:
 Projekt se nalézá v oblasti, která je významným způ-
sobem spjata s historií židovské komunity v Praze. Již od 
založení budovy v roce 1911 nedaleko dnešní křižovatky 
Želivského zde byla poskytována sociální péče potřeb-
ným. Ve dvacátých letech minulého století byl na místě 
Hagiboru založen židovský sportovní klub. Za okupace 
nacisty zde bylo jediné místo, kde se Židé mohli setkávat 
a věnovat se různým sportovním a kulturním aktivitám. 
Během druhé světové války se toto místo stalo integračním 
lágrem pro Židy ze smíšených manželství. Za doby komu-
nismu byla budova a pozemky na Hagiboru vyvlastněny 
a budova využívána jako nemocnice. Teprve před několika 
lety byla budova navrácena Židovské obci v Praze, a moh-
lo tak dojít k budování dlouho připravovaného projektu. 
Projekt se skládá ze dvou budov. V původní budově se 
nacházejí především prostory pro denní aktivity klientů, 
kulturní a společenské akce. Také zde najdeme jídelnu pro 
stravování klientů a zaměstnanců, kde se podávají košer 
pokrmy. Nově přistavěná část slouží jako ubytovací pro-
stor pro klienty, kde je zajištěna také ošetřovatelská péče. 
Domov sociální péče byl uveden do provozu v květnu  
roku 2008.

S domy pro seniory máte bohaté zkušenosti. V čem byl 
tento úkol specifický?

NARoZeNiNy
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Ty zkušenosti jsou vlastně celoživotní. Hagibor se kromě 
požadavků na bezpečnost a jídelnu s košer stravou od 
ostatních domovů nijak neliší. Stejně jako jiná dnešní zaří-
zení tohoto typu reaguje na přirozený vývoj, který směřuje 
k menším kapacitám a vyššímu standardu ubytování. Do 
roku 1990 jsme stavěli domovy důchodců s počtem třeba 
600 lůžek, jednolůžkové pokoje mívaly 8 m2, důležité bylo 
umístit co nejvíce starých lidí, ale nikdo se nestaral o jejich 
duši. Už název „domov důchodců“ naháněl hrůzu, proto 
jsme s Vladem Milunićem raději používali termín geriat-
rické centrum. Samozřejmě by bylo nejlepší, kdybychom 
podobná zařízení nemuseli vůbec budovat, pro staré lidi je 
optimální zůstat v prostředí rodiny. To ale není vždy mož-
né, navíc starých lidí stále přibývá.

Co považujete za nejdůležitější pro vytvoření důstojného 
prostředí starým lidem?
Nevyčleňovat je ze společnosti, postarat se o náplň jejich 
života a možnost komunikace. Vytvořit přirozené prostře-
dí, kde nebudou jenom staří lidé, nestavět kolosy, které 
by byly jakýmsi „putováním k márnici“. S tím souvisí také 
dříve běžné diferencování jednotlivých oddělení – stěho-
vání seniorů při zhoršení stavu do jiného, odkud už vlastně 
není návratu. Starý člověk by se ze svého pokoje neměl 
stěhovat. Pokoj by se tedy měl přizpůsobovat jemu, mít 
univerzálnější podobu s možností snadno osadit třeba ku-
chyňku pro samostatnější obyvatele, později zase umístit 
větší polohovatelnou postel přístupnou ze tří stran. Péče 
o nejtěžší případy většinou spočívá hlavně v aplikaci kapa-
ček, a to je možné v jakémkoliv pokoji.

antonín Viktor Barvitius (14. 7. 1823, Praha – 20. 7. 
1901, Praha) – český architekt a návrhář.
 Po studiu práv a filozofie se věnoval malířství, archi-
tekturu studoval na Akademii výtvarných umění ve Vídni 
u Christiana Rubena, eduarda van der Nülla, Augusta Si-
carda von Sicardsburg a Carla Roesnera. Po dokončení 

VZpoMÍNkA

 Také se postupně zvyšuje standard bydlení, jednolůž-
kové pokoje jsou dnes mnohem větší, v Hagiboru je jejich 
plocha cca 20 m2.

Komplex vytvořil na velmi problematickém místě nový 
městotvorný prvek. Jak jste si přál, aby území doplnil 
nebo změnil?
Místo z urbanistického hlediska zničila stavba hotelu Don 
Giovanni, dala mu jiné měřítko. Křižovatka tří rušných ko-
munikací je vlastně jen prostranstvím, kde lidé přestupují 
z metra na tramvaje a autobusy. Komplex jsme tedy řešili 
spíše s ohledem na vnitřní potřeby domu, chápali jsme ho 
jako určitou odezvu tradičních vinohradských obytných 
bloků s uzavřeným dvorem. Do ulice se pohledově uplat-
ňuje především rekonstruovaná budova, z druhé strany je 
betonová ohrada pouze přízemní, protože dvůr má nižší 
úroveň, navíc zeď zaroste popínavou zelení a přirozeně na-
váže na park židovského hřbitova.
  Věra Konečná

Židovská obec v Praze (ŽOP) je registrovaným posky-
tovatelem řady sociálních služeb a Domov sociální péče 
Hagibor (DSPH) je jedním z jejích největších projektů. 
Hlavním posláním tohoto projektu je poskytovat široký vý-
běr sociálních služeb seniorům, kteří přežili šoa. Patří sem 
zejména zajištění příjemného ubytování, sociální a ošetřo-
vatelská péče, kvalitní strava, sociálně-terapeutické služby, 
skupinové a individuální aktivity. Speciální důraz je kladen 
na individuální přístup ke každému člověku a zachování 
lidské důstojnosti i v nepříznivých životních situacích.

studia a několika letech práce ve Vídni roku 1854 odjel 
na stipendijní pobyt do Itálie, kde se v římě věnoval re-
staurování renesančních památek architektury, zejména 
rakouské rezidence Pallazo da Venezia. Po návratu do 
Prahy pracoval nějaký čas i se svým švagrem Vojtěchem 
Ignácem Ullmannem. Později úspěšně pracoval pro Křes-
ťanskou akademii a Jednotu svatovítskou na návrzích li-
turgického nádobí, náčiní a chrámového vybavení. Byl 
činný také jako archeolog. Pohřben je na Olšanských  
hřbitovech.

Lannova vila – Ignác Vojtěch Ullmann, 
Antonín Viktor Barvitius, 1868-1872

Groebeho vila – architekti: Antonín Viktor Barvitius, 
Josef Schulz, 1870-1874
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ra ladislav machoň (28. 4. 1888, Praha – 22. 12. 1973, Pra-
ha) – česká architekt.
 Machoň studoval architekturu na české technice v Pra-
ze u J. Schulze a J. Fanty, již od roku 1909 byl činný v ate-
liéru J. Kotěry. V té době podniká řadu studijních cest po 
celé evropě. Od roku 1917 má samostatný projektový ate-
liér v Praze. V letech 1928-1938 byl pracovníkem Státní 
regulační komise hl. m. Prahy, současně však projektoval 
a realizoval velké množství staveb. Své práce prezentuje 
na výstavách u nás i v zahraničí. Získává doktorský titul. Je 
aktivním členem Společnosti architektů, Klubu architektů, 
Inženýrské komory, SVU Mánes, Svazu architektů ČSSR 
a ČSR. Za druhé světové války se účastnil odboje, za praž-
ské revoluce byl členem České národní rady. Od roku 1945 
pracoval v Zemském národním výboru. V padesátých le-
tech byl politicky vězněn, roku 1960 rehabilitován, roku 
1968 jmenován zasloužilým umělcem. Umírá 22. 12. 1973 
v Praze.

Dvojdům bratří Čapků – architekt Ladislav Machoň, 1923-1924

 Činnost L. Machoně byla neobyčejně rozsáhlá a mno-
hostranná – od urbanismu přes návrhy a rekonstrukce 
budov, interiéry, scénografii až k pomníkům. Byl repre-
zentantem moderního klasicismu a funkcionalismu. Jeho 
přestavba pražského Klementina a Strakovy akade-
mie, dostavba právnické fakulty v Praze, jeho velkory-
sé stavby v Pardubicích či památník J. A. Komenského 
v Naardenu patří k významným dílům naší meziválečné  
architektury.
  Ing. arch. Kamil Dvořák, DrSc.

stanislav Bechyně (20. 7. 1887, Přibyslav – 15. 10. 1973, 
Praha) – jeden z nejvýznamnějších českých stavitelů a za-
kladatele betonového stavitelství.
 V roce 1910 ukončil s vynikajícím prospěchem studium 
stavebního inženýrství na Českém vysokém učení technic-
kém v Praze. Poté nastoupil k firmě Karla Skorkovského, 
která se zabývala především stavbami betonových kon-
strukcí. Zde mohl uplatnit své mimořádné nadání.
 V roce 1920 byl Stanislav Bechyně jmenován řádným 
profesorem pro statiku, dynamiku a betonové stavitelství 
na Vysoké škole inženýrského stavitelství ČVUT. Přednášel 
o problematice železobetonových konstrukcí a o kamen-
ných a betonových mostech.
 V roce 1926 byl pověřen vybudováním samostatné 
disciplíny stavitelství kamenných a betonových mostů. Na 

vysoké škole inženýr-
ského stavitelství vy-
konával dvakrát funkci 
děkana.

Zásluhou Stani-
slava Bechyně vzniklo 
mnoho skvělých archi-
tektonických děl. Bylo 
postaveno mnoho jím 
navržených mostů, 
ale i jiných konstrukcí 
průmyslových i veřej-
ných staveb. Mezi jeho 
nejznámější díla patří 
paláce Lucerna a Vele-
tržní palác v Praze. Při 
stavbě Lucerny nepou-

žil do té doby klasické stavební materiály, jako byly cihly či 
dřevo, ale pouze beton. Jeho návrh zvítězil ve velké mezi-
národní konkurenci a prokázal při realizaci svou hospo-
dárnost.
 V období mezi válkami realizoval celou řadu staveb 
v Karlových Varech, hangáry v Letňanech, válcové para-
bolické skořepinové konstrukce skladiště v Kostelci nad 
Labem, cementárnu v Králově Dvoře, ocelárnu v Kladně, 
obloukový most přes Chrudimku v Pardubicích, skladištní 
patrové stavby v Bratislavě. V roce 1944 projektoval dál-
niční most u Senohrab.
 V roce 1955 vytvořil projekt mostu přes Váh v Komár-
ně – tato konstrukce patří pravděpodobně k jeho nej-
významnějším. Je to plochý oblouk s rozpětím 112,5 m 
a vzepětím pouze 8,5 m, s výškou komorového průřezu ve 
vrcholu pouze 1,12 m na poddajné půdě. Tato konstruk-
ce je ukázkou konstruktérského umění jejího autora a jsou 
v ní uplatněny progresivní prvky moderního mostního 
stavitelství. Svými zkušenostmi a radami přispěl Stanislav 
Bechyně k úspěšnému řešení řady obtížných technických 
problémů. K těm patří významná pomoc při zachování sta-
vebních památek v Praze jako přesun rotundy Maří Mag-
daleny u Čechova mostu provedený v roce 1956, úpravy 
mostovky na Karlově mostě, rekonstrukce Anežského 
kláštera v sedmdesátých letech, podchycení budovy Tech-
nického muzea při stavbě Letenského tunelu a přesun pa-
mátného gotického kostela v Mostě.
 Akademik Bechyně napsal mnoho obsáhlých spisů, kte-
ré dodnes tvoří základ české odborné literatury o betono-
vém stavitelství a o betonových mostech, kde sepsal své 
nesmírné znalosti a zkušenosti.
 Stanislav Bechyně byl rovněž vynikajícím pedagogem 
a studenty dovedl zaujmout svým přednesem a výkladem 
a vychoval tak mnoho skvělých inženýrů. Všem svým žá-
kům byl nejen vzorem vědce, badatele a praktika světové-
ho formátu, ale i vzácného a moudrého člověka.
 Akademik Bechyně byl členem mnoha domácích i za-
hraničních institucí. Za svou vědeckou a odbornou práci 
byl oceněn mnoha řády a vyznamenáními.

Zdroje:
http://www.stavskola.cz

http://www.profit.cz/archiv
http://www2.fs.cvut.cz

http://www.lib.cas.cz

Stanislav Bechyně
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Učit se bydlet

V Rakouském kulturním centru v Praze je možné ještě do 
19. září zhlédnout výstavu Adolf Loos – Učit se bydlet. ex-
pozice prostřednictvím fotografií interiérů, ukázek článků 
nebo nábytku představuje, jak uvažoval o domovu, který 
má lidem sloužit, brněnský rodák a pozdější významný ev-
ropský architekt Adolf Loos (1870-1933). Ten na začát-
ku minulého století prohlásil, že ornament je zločin, což 
způsobilo v konzervativně secesním vídeňském prostředí 
značné pozdvižení.
 Autor slavné Müllerovy vily v Praze byl předchůd-
cem funkcionalismu, prosazoval úsporné a jednoduché 
architektonické formy, pohodlné a praktické bydlení – 
jeho klíčovým krédem bylo „učit se bydlet“. To v podsta-
tě znamenalo, že člověk si má dům zařizovat podle svých 
představ a nepodléhat diktátu architekta, který si chce 
svým dílem jen postavit vlastní pomník. Cílem tedy mělo 
být prosadit si svůj názor v souladu s odbornou pomocí  
architekta.
 Výstava představuje příklady některých interiérů v Pra-
ze, Brně a Plzni – a byla to právě západočeská metropole, 
kde našel Loos kultivované klienty. Realizoval tam napří-
klad přestavbu Brummelova domu, celkem třináct by-
tových interiérů. Organizátoři výstavy se soustředili na 
obytné prostory, které respektují každodenní rituály zá-
možné středostavovské rodiny. Je zde zřejmé, jak architekt 
vytvořil pro každou aktivitu optimální prostor, přičemž nej-
větší a nejokázalejší byla většinou reprezentativní místnost. 
Svoji originální koncepci dovedl Loos k dokonalosti právě 
ve vile podnikatele Františka Müllera. Uplatnil zde nová-
torský přístup, jehož cílem bylo, že dům má poskytovat 
pohodlí a zároveň se musí všem líbit.
 Na konci 19. století, po návratu Adolfa Loose z Ame-
riky, se naplno projevilo jeho úsilí zbavit evropskou ar-
chitekturu ornamentu – v Chicagu totiž poznal poněkud 
odlišnou moderní společnost, která svůj čas i peníze šetří 
tím, že má pohodlné bydlení i oblečení. Typické rysy Loo-
sových provedení jsou volné a světlé prostory, prosklené 
stěny, drahé materiály jako například mramor nebo tea-
kové dřevo, krby, temně zelená barva, na svoji dobu velmi 
moderní vestavěné skříně nebo velmi netradiční načerve-
no natřené radiátory.
 Když Adolf Loos pracoval u svého klienta, stával se pro 
ten čas členem rodiny – často ji navštěvoval a roli architek-
ta vnímal téměř psychologicky. Tvrdil dokonce, že „obléká“ 
člověka do architektury stejně jako krejčí do dobře pad-
noucího obleku.
 Adolf Loos byl tvůrcem nové kultury bydlení. Bohužel 
však současníci stejně jako mnoho jeho následovníků jeho 
přístup dostatečně nepochopili a až mnoho let po jeho 
smrti se k jeho odkazu začala hlásit moderní architektura.
 Na škodu současné výstavy je asi to, že pro lepší srov-
nání neukazuje více Loosovu zahraniční práci (navrhoval 
například dům básníkovi Tristanu Tzarovi). Důvodem to-
hoto nedostatku se podle organizátorů výstavy stal nedo-
statek finančních prostředků.
  (mk)

VÝSTAVy

Český Francouz Jan křížek

V Národní galerii v Praze je až do konce září (29. 9.) k vi-
dění zajímavá výstava, která bilancuje tvorbu českého vý-
tvarníka Jana Křížka (1919-1985).
 Jan Křížek je zapomenutou, a přitom zajímavou osob-
ností mezi českými umělci, kteří působili během svého ži-
vota ve Francii. Pocházel z Dobroměřic u Loun, vystudoval 
kreslení a geometrii na Českém technickém učení a naučil 
se tam i modelovat do hlíny. Následně pak byl přijat na 
Akademii výtvarného umění do sochařského ateliéru k Bo-
humilu Kafkovi. Tam se pak seznámil s tradičními hodno-
tami evropského sochařství Rodinova směru.
 Jako umělce lákala Křížka Francie, a proto se tam poslé-
ze vypravil na studijní cestu a po událostech v únoru 1948 
se rozhodl, že tam zůstane natrvalo. Důležité pro něj bylo 
seznámení s Pablem Picassem, který ovlivnil jeho nadšení 
pro keramiku a umožnil mu pracovat ve Valauris – přitaho-
vala ho abstrakce a umění ornamentu. Udržoval přátelské 
styky s českými výtvarníky, byla to Toyen, která ho uvedla 
mezi pařížské surrealisty.
 Jana Křížka však nejvíce zaujala tvorba pod názvem „art 
brut“, což bývá volně česky překládáno jako „umění v suro-
vém stavu“. Autorem tohoto pojmu je francouzský výtvar-
ník Jean Dubuffet, který jím označoval tvorbu neškolených 
amatérů, diletantů, u nichž se projevil umělecký talent. Vět-
šinou se jednalo o skupinu lidí pohybujících se na okraji 
společnosti nebo lidí duševně chorých, jejichž kresby byly 
běžně považovány za podivínské a bláznovské. Dubuffet 
v tom však viděl ničím nezkažený inspirační zdroj pro mo-
derní umění. Stejně tak zaujatý pro art brut byl Jan Křížek, 
který, ač sám profesionální výtvarník, se k tomuto směru 
hlásil a stal se jeho představitelem.
 Ve Francii Křížek objevil pravěké skalní kresby, sochař-
ské umění Keltů, Sumerů a Mínojců a také díla tzv. primi-
tivních národů i předkolumbovských indiánských civilizací. 
Na současné expozici ve Valdštejnské jízdárně připomínají 
Křížkovy sošky neznámou neolitickou civilizaci, kde tvorba 
umění se odehrává jen ve formě hlíny a nahrubo opraco-
vaných kamenů a kresby zase připomínají dětskou malbu.

Jan Křížek – bez názvu
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ra  Jan Křížek sám nikdy na svém umění nezbohatl. V roce 
1962 si sám se svojí ženou Jiřinou postavil na francouz-
ském venkově jednoduchý domek, kde si přivydělával vče-
lařením, chovem králíků a pěstováním zeleniny.
 Výstava mapuje umělcův životní osud i vývoj jeho tvor-
by. Podařilo se shromáždit množství děl zapůjčených z ve-
řejných i soukromých sbírek v České republice, ve Francii 
i jinde – například Picassovu keramiku zapůjčilo do Prahy 
Muzeum Picassa v Barceloně. Divák tu má tak jedinečnou 
možnost ocenit souvislost Křížkových prací s francouz-
ským uměním i tvorbou jeho přátel od Václava Boštíka až 
po Jeana Dubuffeta a Pabla Picassa.
 Výstava Jan Křížek a umělecká Paříž 50. let byla při-
pravena ve spolupráci s Francouzským institutem v Praze 
a galerií Benedikta Rejta v Lounech. Byl k ní také vydán 
obsáhlý katalog, který je dílem Anny Pravdové. Ta se  
zabývá objevováním díla tohoto umělce už více než pat-
náct let.
  (mk)

humor a miniatury Jiřiny Wilmy Palkové
Zájemci o tvorbu Jiřiny Wilmy Palkové měli možnost vidět 
její výstavu miniatur, koláží a objektů v Galerii městské čás-
ti Praha 5 ve Štefánikově ulici.
 Palková je členkou Asociace užité grafiky a soukromě 
studovala kresbu, malbu a dřevořezbu u Aloise Charvá-
ta v Zaječově na Berounsku. Svoji profesionální dráhu 
zahájila kresleným humorem a uměleckou fotografií. Od 
sedmdesátých let 20. století pracovala pro obrazové zpra-
vodajství České tiskové kanceláře.

Jiřina Wilma Palková

 Jiřina Wilma Palková má na svém kontě přes čtyřicet 
samostatných výstav a svoje díla představila již napří-
klad v Rakousku, Německu, Belgii, Polsku a Maďarsku.  
Těžištěm jejího zájmu je především knižní a novinová ilu-
strace, kreslený humor, propagační grafika a výtvarná foto-
grafie.
  (mk)

michal Gabriel vystavuje v Bechyni
V zámeckém pivovaru v Bechyni připravili výstavu soch 
pražského výtvarníka Michala Gabriela. Výstava zahrnuje 

plastiky, které Gabriel vytvořil v posledních letech a jejichž 
společným jmenovatelem jsou predátoři. Vedle zvířat – 
dravých ptáků či žraloka – uvidí návštěvníci třeba člově-
ka – bojovníka nebo jezdce.
 Gabriel je mimo jiné spoluautorem pavilonu indonéské 
džungle v pražské zoo, Smečky před divadlem v Trutnově, 
koní na náměstí v Praze 6-Dejvicích nebo třeba ocelové 
kašny v Hradci Králové a třech bronzových žraloků v River 
Park v Bratislavě.
 „Zajímavým oživením bechyňské výstavy bude zapojení 
tří divokých či postmoderních Gabrielových děl z osmdesá-
tých let do kontextu výstavy, která motivicky souvisí s pre-
dátoří a figurální ikonografií a která dokládají kontinui tu 
sochařova myšlení,“ řekl kurátor výstavy Martin Dostál. Ze 
sbírek Alšovy jihočeské galerie zaujme dvoumetrový Pout-
ník z roku 1987, který je svým způsobem předobrazem 
současných Hráčů – bojovníků, či jedno z klíčových děl 
této epochy – zuřiví Tři psi z roku 1985 ze slavné brněnské 
Tutschovy sbírky.
 Výstava potrvá do konce září.

Michal Gabriel
Třiapadesátiletý výtvarník se narodil v Praze, kde absol-
voval Střední uměleckoprůmyslovou školu, v roce 1987 
pak na Akademii výtvarných umění obor sochařství. Byl 
zakládajícím členem výtvarné skupiny Tvrdohlaví. V roce 
1995 získal cenu Jindřicha Chalupeckého. V roce 2001 byl 
jmenován docentem na Vysoké škole uměleckoprůmyslo-
vé v Praze, v roce 2007 zvolen děkanem Fakulty výtvarných 
umění Vysokého učení technického v Brně a v roce 2009 
jmenován profesorem.

magdaleny Jetelové: (DES)ORIENTATION? 
Projekty z let 1982-2013
Na konci května 2013 byla v olomouckém Muzeu moder-
ního umění zahájena dlouho očekávaná výstava Magdale-
ny Jetelové (DES)ORIENTATION? s podtitulem Projekty 
z let 1982-2013.
 Magdalena Jetelová (* 1946, Semily) je významná čes-
ká výtvarná umělkyně, sochařka a autorka konceptuálních 
projektů. Politický kontext jejich prací nutně vyvolával kon-
flikty se stávajícím komunistickým režimem. V roce 1985 
odešla do Německa, kde se jejím projektům otevřel svět 
a M. Jetelová se stala součástí mezinárodní umělecké scé-
ny. V současné době působí jako profesorka na Výtvarné 
akademii v Mnichově. Její díla jsou zastoupena v mnoha 
českých a zahraničních sbírkách. Určitě každý zná obří 
židli ze sbírky Musea Kampa, která neodmyslitelně patří 
k pohledu na Malostranské nábřeží v Praze. M. Jetelová je 
nositelkou řady prestižních mezinárodních ocenění.
 Pod názvem (DES)ORIENTATION? se skrývá prosto-
rová instalace souboru asi devítky projektů. Ta zabírá celé 
první patro budovy muzea. V Salonu začíná výstava soubo-
rem velkoformátových maleb signálním kouřem Tichá Šár-
ka – rudý svět, navazujícím na autorčiny dřívější politicky 
angažované akce. Například Značení rudým kouřem (Pra-
ha 1983-1984) nebo Stalin (Praha 2007). V místnosti ved-
le schodů můžeme zhlédnout jejich videodokumentace.
 Na chodbě je umístěna (opět politicky orientovaná) 
prostorová instalace šitá na míru olomouckého muzea Mís-
ta zločinu. Jde o nátisk zvětšených fotokopií odtajněných 
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dokumentů StB na tapety, kterými je pokryta celá podlaha. 
Hlavní výstavní trojlodí je rozděleno do několika sektorů – 
prostorové dekonstruktivní sloupové konstrukci s názvem 
Translokace. Procházení mezi sloupy samo o sobě vyvolá-
vá sugestivní dojem paranoidního labyrintu, kdy se na člo-
věka sloupy přímo sesouvají, a tomuto pocitu nepřidají ani 
nesouvislé šepoty mužských hlasů: „Už jdou... máme je.“ 
Následuje místo, které obklopují ze všech stran halucinač-
ně se chvějící stěny ze zrcadlových fólií. Další vystavované 
projekty tvoří zejména zmiňovaný land art z devadesátých 
let, ve kterém Jetelová užívá černobílé fotografie a laserové 
paprsky. Islandský projekt představuje hranici mezi evro-
pou a Amerikou v podobě středoatlantického hřbetu, který 
je patrný pouze na Islandu. Motiv hranic užila autorka také 
u projektu Atlantický val, kdy jsou na snímcích zachyceny 
trosky betonových pevností Třetí říše. Na troskách jsou la-
serem zvěčněná slova francouzského kulturního teoretika 
Paula Virilia.

Výstava Magdaleny Jetelové (DES)ORIENTATION? 
Projekty z let 1982-2013

Magdalena Jetelová: (DES)ORIENTATION? Projekty z let 
1982-2013
Muzeum umění Olomouc
30. 5. – 27. 10. 2013
Kurátoři: Michal Soukup, Olga Staníková

Redakčně zkráceno. Zdroj: Muzeum umění Olomouc

Prof. Magdalena Jetelová v rozhovoru s Janou Bratínkovou, 
předsedkyní spolku Český občanů na Slovensku, u příležitosti 

udělení ocenění Gratias agit, v pověstné koupelně 
Jana Masaryka v Černínském paláci

Magdalena Jetelová: „Výstava je koncipovaná tak, že spo-
juje dokumenty v čase totalitní vlády s časem současným. 

Například na chodbě muzea jsou na zemi položeny foto-
kopie odtajněných dokumentů StB z Ústavu pro výzkum 
totalitních režimů, doklady nejen o Václavu Havlovi, ale 
také další dokumenty, které vypovídají o fatálních zločinech 
minulého času. Tudy po těchto dokumentech se vchází na 
výstavu, dokumenty budou asi časem pošlapány, možná 
tedy, že i zmizí. Výstava se stále zabývá tématem zapomí-
nání. Již při vchodu na výstavu je každá osoba nahrávaná, 
jak kupuje vstupenku, a v sále později slyší sama sebe a je 
akusticky konfrontována s hlasy bývalých fízlů a sledova-
čů. Pro konfrontaci s minulostí, která se také může třeba 
opakovat?, používám interaktivitu dnešních návštěvníků, 
kteří procházejí plasticky totálně posunutým půdorysem, 
znovu vybudovaným prostorem, který nakláním do jisté 
podoby destabilizace. Jedná se o zvolenou vizualizaci stav-
by současného muzea, proto také hovořím o dez orientaci 
již v titulu výstavy. Pen call, kde vyzývám stejně jako před 
mým odchodem z ČSR umělce dalších zemí k aktivní 
participaci, je promítán originální videozáznam z roku 
1973, jak se politická mapa světa pomalu mění v rudý 
svět. Další částí expozice jsou laserové kresby, kde sleduji 
rozdělení kontinentu na Islandu... Ráda se zabývám tex-
tem, který situaci a vizualitu vyhraňuje svým absurdním  
kontextem.“
Redakční poznámka: Prof. Magdaleně Jetelové bylo 
v květnu bývalým ministrem zahraničí K. Schwarzenber-
gem uděleno ocenění Gratias agit za šíření dobrého jména 
ČR v zahraničí.

Nové muzeum voskových figurín v Praze
V průběhu prvního čtvrtletí příštího roku bude otevřeno 
nové muzeum voskových figurín Grévin, a to v Celetné ulici 
v Praze.
 Muzeum nabídne divákům cestu časem, během níž na-
razí na různá nepravděpodobná setkání. Tři patra bývalé-
ho paláce Crystal zaplní sto osobností, ať již žijících, nebo 
zemřelých, a tak se zde potkají například Vladimír Menšík, 
T. G. Masaryk, emil Zátopek, Karel IV., Charlie Chaplin, 
Albert einstein, John Lennon, ale také třeba pohádkový 
Krteček. Jména dalších osobností, které se v muzeu objeví, 
nechtěli zatím zástupci společnosti Grévin prozradit. Práce 
na jedné figuríně trvá šest měsíců a podílí se na ní patnáct 
zručných řemeslníků.
 Na některých figurínách se již pracuje, například v pa-
řížských ateliérech se rodí americká herečka Angelina Jo-
lie nebo zpěváci Michael Jackson a elton John. Vzhledem 
k tradici muzea zde bude mít své místo i současný prezi-
dent dané země.
 V domě v Celetné ulici vznikne také tajuplná alchymis-
tická laboratoř a literární kavárna, ve které se lidé mohou 
posadit k jednomu stolu s Václavem Havlem nebo Karlem 
Čapkem. Dále pak tu bude vybudován sportovní sál, his-
torická scéna, kinosál, divadlo a taneční parket.
 První muzeum voskových figurín existuje v Praze od 
roku 1997. Nově zbudované muzeum v Celetné ulici bude 
teprve druhá zahraniční pobočka muzea, které funguje 
od roku 1882 v Paříži. O jeho vznik se zasloužil novinář 
Arthur Meyer, který si myslel, že by bylo zajímavé ukázat 
veřejnosti, jak vypadají ti, o kterých se píše v novinách, a to 
trojrozměrně. (Alfred Grévin byl karikaturista a sochař.)
  (mk)
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Franz kafka a příběh jeho Zámku

Bylo to právě sto třicet let, 
když se 3. července 1883 
v rodině pražského židovské-
ho obchodníka Her manna 
Kafky narodil syn Franz, 
který se později stal jednou 
z nejvlivnějších osobností li-
teratury 20. století.

Úředník a doktor práv 
Franz Kafka se v zimě roku 
1922 odjel léčit do Špindle-
rova Mlýna a zde také dva 
roky před svojí smrtí začal 
psát svůj nejslavnější román 

Zámek. Ten také s obdivuhodnou přesností popisuje po-
dobu tehdejšího horského střediska.
 Na počátku dvacátých let byl Špindlerův Mlýn již něko-
lik let rozrůstajícím se turistickým střediskem, kdy kliente-
lu v této části Krkonoš tvořila především německy mluvící 
česká smetánka a první reprezentativnější hotely měly 
neutrál ní česká a německá jména.
 Po katastrofální povodni roku 1897 bylo Labe částečně 
zregulováno a dřevěné mosty, které byly odplaveny vodou, 
nahradil železobetonový most nazvaný Bílý most. Když při-
jel zeměměřič K., stál na mostě, který vedl od silnice ke vsi 
a z něj viděl Zámek, jak se zřetelně rýsuje v jasném vzdu-
chu. Jen jedinou věž viděl K., ale nebylo jasné, jestli patří 
k obytnému stavení, nebo ke kostelu. V dnešní době je již 
tento výhled zcela zakryt stromy. Také romantické dřevěné 
stavby hotelů a penzionů s vikýři a věžičkami se změnily 
a i věž sv. Petra zakrývají novodobé apartmánové domy. 
Změnilo se také centrum města.
 Původní mlýn pana otce Špindlera, po kterém dostalo 
město své jméno, se rozšířil o množství přístavků, změ-
nil se v hotel a kino. Špindlerův Mlýn získával na počátku 
20. století výbornou pověst jako klimatické lázně – úpravy 
promenádních cest kolem Labe se měly stát obdobou lá-
zeňských kolonád. Badehaus, dnešní hotel eden, od Kaf-
kových časů téměř nezměnil svoji podobu a právě sem 
přijel Franz Kafka po pobytu v Matliarech pokračovat v léč-
bě tuberkulózy hrtanu. Jeho ošetřujícím lékařem byl s nej-
větší pravděpodobností muž významného jména, doktor 
Wilhelm Pick, známá špindlerovská osobnost, propagátor 
zimních sportů a předseda místní strany pro povzbuzení 
zimních sportů – v letech 1919-1935 byl také starostou 
města (celá jeho rodina později zahynula v koncentračním 
táboře).
 Bohužel právě ve Špindlerově Mlýně se potvrdila Kaf-
kova nevyléčitelná choroba. Na stolku jednoho z pokojíků 
malého špindlerovského hotýlku leží jeho sešitek s po-
známkami o zimní krajině horského městečka a listy papíru 
popsané krásnou němčinou – Zámek, příběh zeměměřiče 
K., který přijel do horského městečka a strávil v něm šest 
dní. V zimním tichu se postupně během nočního bdění ro-
dil román, který by měl podle autora „podat způsob života, 
který se nějak osvědčil“.

liTeRATURA

 Tento román se časem stane nejdiskutovanějším ze 
všech Kafkových děl, předmětem nejrůznějších analýz kri-
tiků, filozofů i psychoanalytiků A právě ty budou rozho-
dující pro budoucí vnímání autorova jména a pozmění je 
v symbol, v legendu.
  (mk)

monografie magnáta miloše havla
Miloš Havel, český filmový magnát – tak se jmenuje ži-
votopis muže, kterému se podařilo nejvíce ovlivnit český 
filmový průmysl v průběhu první republiky a protektorátu. 
Zemřel sám a zapomenutý před 43 lety v Mnichově.
 Autorkou životopisu o tomto významném producento-
vi je Krystyna Wanatowiczová. Práce na tomto díle nebyla 
nijak snadná. V pozůstalosti, kterou vlastní synovec Ivan 
M. Havel, se nedochovaly žádné deníky ani diáře. Zůstala 
pouze návštěvní kniha z jeho barrandovské vily, několik 
dopisů a osobních poznámek a hlavně také dokumenty 
z mnichovského exilu, kam se v roce 1952 Havel uchýlil.
 Autorka monografie se proto při své práci soustředi-
la především na archivní dokumenty – existující množství 
výslechů, záznamy tajné policie, soudní spisy a útržky 
vzpomínek z knih pamětníků. Havel byl rozporuplnou 
osobností, která stála mezi dvěma polohami v osobním 
i profesním životě. Byl to velkorysý člověk, který byl milov-
níkem večírků, ale současně nestál o publicitu – to souvise-
lo s jeho homosexualitou. V Čechách byla homosexualita 
trestným činem až do roku 1961 a v západním Německu, 
které se stalo jeho novým domovem, dokonce až do roku 
1969. Od mládí byl Havel kvůli společenským konvencím 
nucen vést dvojí život. Proto se oženil se svojí dlouholetou 
kamarádkou Marií Weyrovou a oba pak vedli vlastní život.
 Co se týká Havlova profesního života, zajímavý byl jeho 
názor, že bez státní pomoci je možné točit jen levné filmy. 
Byl členem filmového poradního sboru na ministerstvu 
průmyslu a snažil stát tlačit ke spolufinancování filmů. Sou-
časně ale musel jako majitel ateliérů a producent vyrábět 
divácky vděčné filmy, aby vydělal. Paradoxem bylo to, že za 
protektorátu se státní podpora zmnohonásobila, což při-
spělo k urychlení vývoje filmového průmyslu. V předchozí 
době se natáčení filmů počítalo na dny a za války na to měli 
tvůrci i několik měsíců.
 Havlův Lucernafilm měl od Němců povoleno vyrobit 
jen pět českých filmů ročně, a proto byly pečlivě vybírány 
nejlepší náměty, herci i režiséři. Tak vznikly filmy Eva tropí 
hlouposti, Noční motýl nebo Šťastnou cestu.
 V životě Miloše Havla se odrazily dramatické momenty 
českých dějin. Osobnost, jakou bezpochyby byl, to měla 
vždy těžké. Nejhorší stav byl hned po válce, kdy řada lidí 
otočila kabát a přestala se k němu hlásit. Byl označen za 
kolaboranta (i když se později ukázalo, že to bylo jinak) 
stejně jako Adina Mandlová, Lída Baarová nebo Vlasta 
Burian. Havel nepopíral, že se stýkal s některými nacisty, 
aby získal nějakou protislužbu pro přátele, kolegy nebo 
zaměstnance – když byl Vítězslav Nezval zatčen gestapem, 
Havlovi se ho podařilo díky svým kontaktům dostat na svo-
bodu. Podílel se také na akci, při které desítky spisovatelů 
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nemusely být totálně nasazeny v Německu, protože je za-
městnal v Lucernafilmu. Mimořádný lidový soud nakonec 
Havla v roce 1947 osvobodil. Přestože nebyl nalezen žád-
ný přesvědčivý důkaz jeho kolaborace, byl vyloučen z fil-
mového oboru.
 Miloš Havel se nehodil do doby, kdy byla zestátňována 
kinematografie – jak napsal Otakar Vávra filmaři nechtěli 
v té době, aby jim „rozhodovali omezení producenti“ a Ha-
vel byl poslední mohykán producentského systému.
  (mk)

knížka o ladislavu smoljakovi
V nakladatelství Fragment 
vyšla knížka, která určitě po-
těší všechny, kteří měli rádi 
Ladislava Smoljaka. Má ná-
zev Tady všude byl – Ladi-
slav Smoljak.

Rodina, kolegové a přá-
telé, ti všichni se spojili, aby 
zavzpomínali na Ladisla-
va Smoljaka, který zemřel 
v prosinci 2010. Sedma-
dva cet autorů tak předsta-

vuje Smoljaka v jeho mnoha životních rolích – jako otce 
a dědečka, učitele, režiséra, scénáristu, vědce, vynálezce 
a zlepšovatele, stavitele, chovatele zvěře všeho druhu, (ne)
herce, kapitána plachetnice a také jako občana a autora 
mnoha peticí, kterého nenechával stav společnosti nikdy 
klidným.
 Výsledkem snažení všech zúčastněných autorů je pub-
likace tvořící pestrý kaleidoskop krátkých i delších vzpomí-
nek, z nichž vysvítá obraz velice činorodého člověka, který 
žil svůj život naplno. Smoljak byl stále plný zájmu o co-
koliv nového, dychtil se dovídat a zároveň poznané také 
sdělovat svému okolí – na řadě fotografií je zachycen, jak 
neustále někam míří, rozkládá rukama, vysvětluje, režíruje, 
organizuje anebo alespoň diskutuje s milovanou jezevčič-
kou Lojzičkou.
 Je to milé počtení, od kterého se člověk jen tak neod-
trhne a které nemá nic společného se senzacechtivými po-
smrtnými výtvory vždy pohotového bulváru.
  (mk)

Životopis ivy Janžurové
Iva Janžurová – Včera, dnes 
a zítra, to je název publikace, 
kterou vydal Ikar a jejímž au-
torem je Petr Macek.
 Spisovatel a novinář Petr 
Macek napsal knížku o jedné 
z nejpopulárnějších českých 
hereček. Sleduje její životní 
pouť postupně od dětských 
let až po současnost, obrací 
pozornost čtenáře na její jak 
filmové role, tak i divadel-
ní. Důležitou součástí knihy 

je hereččino letité partnerství se Stanislavem Remundou 
a pevné rodinné vztahy – s bratrem Pavlem a dcerami 

Sabinou a Theodorou, jejichž jednotlivé vstupy do psa-
ného textu nabízejí pohled na Ivu Janžurovou zase z jiné  
strany – jako partnerku na scéně nebo v životě, sestru 
a matku.

Knížka obsahuje množství fotografií a je rozhodně 
příjemným čtením pro všechny, kdo si rádi připomenou 
pestrou paletu hereččiných rolí, například Štěpu v Petro-
lejových lampách, zlou Viktorii a hodnou Kláru v Morgia-
ně, Zuzanku alias „paní doktorku“ ze Světáků, a to je jen 
opravdu nepatrný výčet filmových rolí Ivy Janžurové.
 Celá knížka je psaná lehce populárním stylem, který 
ale snad nepřekračuje tu hranici, kdy by se již dal nazvat 
bulvárem. Obraz skromné, sympatické a přemýšlivé he-
rečky, který v závěru vysvítá z celé knížky, je určitě uložen 
i v myslích jejích diváků a obdivovatelů.
  (mk)

Dekadence marie Preclíkové
V nakladatelství Arbor vitae vyšla před nedávnem mono-
grafie malířky Marie Preclíkové – kniha se jmenuje Tajem-
né bytosti.
 Tato autorka je známá především svými vědeckými ilu-
stracemi zvířat a ptáků pro encyklopedie, které byly úspěš-
ně publikovány v Německu, Nizozemsku, Španělsku, Itálii 
a ve Francii.
 Její volná malířská tvorba je širšímu publiku prakticky 
neznámá, protože Marie Preclíková se živí ilustrováním 
a svoje obrazy téměř nevystavuje. Jedná se tedy o první 
možnost, kdy lze nahlédnout do jejího světa osobitých vý-
tvarných představ, opravdové dekadence se vším všudy – 
romantická přírodní zákoutí střídají tváře lidských postav 
naplněné tajemným děsem, kteří jakoby vypadli z oka od-
souzencům z Dantova Pekla. Před očima mimoděk vyvstá-
vají obrazy Goyovy a Bosche…
 Publikace také obsahuje dopis autorce od významného 
historika umění Jaromíra Neumanna, který oceňuje obra-
zy, ve kterých vidění a halucinace splývají v jeden celek.
  (mk)

Rudolfovo číslo
Spisovatel Pavel Kohout napsal pro bratislavské Divadlo 
Aréna hru na motivy Slovenského národní povstání. Pre-
mié ru by měla mít příští rok u příležitosti 70. výročí vystou-
pení protifašistických sil na Slovensku za druhé světové 
války. ČTK a Slovenskému rozhlasu to řekl Kohout, jenž 
se v Bratislavě zúčastnil představení literárního festivalu 
Měsíc autorského čtení.
 S myšlenkou nastudování her připomínající SNP přišel 
šéf Divadla Aréna a populární slovenský herec Juraj Kuku-
ra, jenž oslovil pět slovenských autorů a také Kohouta. „Já 
jsem se toho s velkou radostí ujal. Hledal jsem způsob, jak 
k tomu tématu přistoupit »nejčeštěji«, to znamená v žánru 
české dramatické literatury,“ uvedl dramatik Kohout, detai-
ly o hře neprozradil.
 Kukura dal podle Kohouta autorům podmínku, že žád-
né z představení nesmí trvat déle než půl hodiny. Všechna 
se totiž budou hrát během jednoho večera. Kohoutova hra 
zabere 17 minut a spisovatel ji nazval Rudolfovo číslo.
 Text hry českého spisovatele už byl přeložen do sloven-
štiny. „Pro divadlo je to nezbytně nutné, protože to hrají 
slovenští herci,“ poznamenal Kohout.
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Pavel kohout
V brněnském divadle Husa na provázku nedávno oslavil 
85. narozeniny česko-rakouský spisovatel a dramatik Pavel 
Kohout. Organizátoři, majitelé nakladatelství Větrné mlý-
ny, pro něj přichystali mimo jiné i jedno divadelní před-
stavení a od letoška do roku 2017 mají v plánu vydávat 
sebrané spisy.
 Ke Kohoutovu jubileu připravilo zvláštní akci i Mo-
ravské zemské muzeum, komentovanou prohlídku nově 
budovaného Archivu kulturních dějin 20. století, jehož vý-
znamnou součástí je i archiv Pavla Kohouta a manželky 
Jeleny Mašínové. Nachází se v objektu muzea v Hudcově 
ulici v Brně-Medlánkách.
 Na oslavu dorazili například spisovatelští kolegové Ivan 
Klíma, Milan Uhde, Karel Steigerwald či novinářka Lída 
Rakušanová.
 Větrné mlýny již přichystaly první dva svazky sebraných 
spisů, a to romány Katyně a Sněžím.
 Pavel Kohout se narodil v roce 1928 v Praze, vystu-
doval estetiku a divadelní vědu na Univerzitě Karlově. 
V letech 1949-1950 pobýval na velvyslanectví v Moskvě 
a následující dvě léta byl šéfredaktorem Dikobrazu. V pa-
desátých letech patřil mezi prominentní autory a ke „kul-
turnímu kádru“ komunistické strany. Ve druhé polovině 
šedesátých let byl jedním z představitelů nonkonformního 
proudu v české literatuře a v roce 1968 protagonista praž-
ského jara. Za tehdejší postoje a činnost v Chartě 77 byl 
vypovězen z Československa. Po roce 1979 žil v Rakousku. 
Od sametové revoluce se věnuje kulturním vztahům mezi 
Českou republikou a německy mluvícími státy. Žije střída-
vě ve Vídni, Praze a na Sázavě. Jeho dramatické adaptace 
a divadelní hry byly uvedeny na scénách v řadě zemí celé-
ho světa.
 Několikrát byl hostem Kulturního klubu Čechů a Slová-
ků v Rakousku, na půdě Diplomatické akademie ve Vídni 
a Českého centra ve Vídni.
 Výbor a redakce Kulturního klubu se připojuje k řadě 
gratulantů.

Narozeniny básníka Cincibucha
V červnu se dožil sedmdesáti let český básník a prozaik 
Petr Cincibuch. V minulosti pracoval jako řidič sanitky, 
topič, kaskadér nebo vedoucí tiskový referent na Barran-
dově. Jako básník debutoval Petr Cincibuch v roce 1964 
v časopisu Divoké víno. Svoji první sbírku Panenství vy-
dal v roce 1969. Na svém kontě jich má více než deset 
a k tomu také knihy povídek a další publikace. (mk)

Další jubilanti

Jaroslav Čejka (* 26. 10 1943, Praha) – český básník, pro-
zaik, dramatik a žurnalista.
 Jako šéfredaktor a posléze kulturně-politický funkcio-
nář prosazoval otevřenost v polemice s oficiální ideologií, 
publikoval autory předtím vytěsněné a zasloužil se mj. 
o uvolnění zakázaných filmů z cenzorského „tre zoru“.

radoslav Nenadál (* 30. 10. 1929, Šum perk) – prozaik 
a překladatel.
 Od šedesátých let se podílel na edičních plánech praž-
ských nakladatelství, zejména Odeonu a Albatrosu. Do 
důchodu odešel roku 1990, nadále se však věnuje psaní 
a překládání.
 Literárněvědné a kritické stati publikoval zejména v ča-
sopisech Prague Studies in English a Světová literatura, 
dále mj. v Literárních novinách, Literárním měsíčníku, Čte-
náři a v periodikách Cizí jazyky ve škole, Nové knihy, Výběr 
z nejzajímavějších knih a Tvar (po roce 1989). Prózy začal 
psát až na sklonku sedmdesátých let 20. století, časopisec-
ky je tiskl od devadesátých let v Labyrintu, Cosmopolitanu 
a Soho.

Zdena salivarová (* 21. 10. 1933, Praha) – známá česká 
prozaička a nakladatelka.
 Rodným jménem Zdenka Josefa Salivarová, provdaná 
Švorecká, manželka prozaika Josefa Škvoreckého. Její otec, 
pražský knihkupec a nakladatel Jaroslav Salivar (1902-
1969), byl po komunistickém převratu zatčen (1949) a po 
propuštění z vězení emigroval do USA (1950); bratr Lumír 
Salivar (* 1931) byl v letech 1949-1959 za odbojovou čin-
nost vězněn v pracovním táboře u Jáchymova, později byl 
mj. spolupracovníkem nakladatelství ‘68 Publishers a re-
daktorem v kanadském Scarborough vydávaného časo-
pisu K 231 (Zpravodaj Klubu bývalých politických vězňů 
v exilu). V lednu 1969 Salivarová s manželem odjela přes 
USA do Kanady. V Torontu roku 1971 společně založili na-
kladatelství ‘68 Publishers, které Salivarová od počátku ří-
dila a kde sama vykonávala většinu prací, často i odbornou 
a technickou redakci a grafickou úpravu. Za nakladatelské 
aktivity a přínos kultuře byla Salivarová roku 1978 zbavena 
státního občanství ČSSR a roku 1990 vyznamenána čs. řá-
dem bílého lva III. třídy v Kanadě; roku 1992 jí byl udělen 
čestný doktorát University of Toronto (1992).
 První prózy Salivarová otiskla v časopisech Host do 
domu (1960) a Plamen (1962). Podle jejích próz byly na-
točeny televizní filmy Nebe, peklo, ráj (1991, režie Zdeněk 
Potužil, scénář Josef eismann) a Setkání v Praze, s vraždou 
(2008, režie Jitka Němcová, scénář Josef eismann). Sali-
varové překlad prózy G. Simenona Bratři Ricové byl užit 
pro stejnojmennou televizní adaptaci (1969, režie Zdeněk 
Kubeček, scénář Jiří Horák). Spolu s Josefem Škvoreckým 
se v tirážích knih ‘68 Publishers podepisovali rovněž jmény 
literárních postav z vlastních děl (např. Josef Borůvka, Mi-
lena B. Cabicarová, Jana Honzlová, Daniel Smiřický, Lenka 
Stříbrná, Karla Marie Weberová, Božena Sandtnerová aj.) 
či jmény známých osob, často humorně transformovaných 
(Vasila Bilaková, Josefa Urválková aj.).

marie kubínová (* 21. 11. 1943, Praha), dívčím jménem 
Kozlíková – literární teoretička a sémiotička.
 Manželem Marie Kubínové byl literární historik, edi-
tor, básník a autor lyrických próz Václav Kubín. Publikuje 
od roku 1966. Literárněvědnou aktivitu Marie Kubínové 
charak terizuje soustředěný teoretický zájem o lyriku a dů-
slednost metodologických východisek. Zprvu se Kubínová 
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Zemřela marie kubátová

V červnu ve svých devadesáti letech 
v Praze zemřela spisovatelka, vypra-
věčka a pohádkářka Marie Kubáto-
vá.

Jejími prvními příběhy byly Da-
remný poudačky (1956), Krako-
nošův rok (1958) a Krakonošský 
špalíček (1964) napsala se svojí 
maminkou Amálií Kutinovou, au-
torkou vyprávění o dvou valašských 
dcerkách Gabře a Málince.

 Podle próz této autorky vznikly filmy pro děti Kapitán 
Korda a Chlapi přece nepláčou (1970, 1979), oba od re-
žiséra Pinkavy. Díky Večerníčkům vstoupily ve všeobec-
nou známost její postavy Krakonoš, Kuba a Anče, Hajnej 
a Trautenberk.
 Marie Kubátová napsala také vzpomínkovou knížku 
Haraburdí, kde čtenáři přibližuje prostředí, kde vyrůsta-
la – její otec byl nakladatel a maminka spisovatelka.
  (mk)

Zemřel Zdeněk rotrekl
V 92 letech zemřel 9. června Zde-
něk Rotrekl, spisovatel, literární 
historik a především katolicky orien-
tovaný básník, který patřil k nejvý-
raznějším osobnostem katolického 
proudu v české poezii druhé po-
loviny 20. století. Zdeněk Rotrekl 
strávil třináct let v komunistickém 
vězení a čtyřicet let nesměl veřejně 
publikovat. V roce 1995 obdržel za 
svoji činnost od prezidenta Václava 
Havla řád T. G. Masaryka. Zároveň 

se také stal držitelem Ceny Jana Zahradníčka, Jaroslava 
Seiferta či Karla Havlíčka Borovského.
  (mk)

Zemřel Václav Fischer
Ve věku 87 let zemřel 15. července Václav Fišer.
 Básník a textař Václav Fischer se narodil 6. února 
1926 v Praze. Od roku 1943 byl členem odbojové skupiny 
Zpravodajská brigáda, která byla orientovaná na Londýn. 
Bezprostředně po válce byl za svoji odbojovou činnost vy-
znamenán, aby po roce 1948 byl za tutéž činnost naopak 
trestán.
 V šedesátých letech byly základem Fischerovy tvorby 
texty k populární hudbě. Spolupracoval s Milanem Chla-
dilem, Karlem Hálou, Waldemarem Matuškou, evou Pila-
rovou, Yvettou Simonovou, Marií Rottrovou, Jaromírem 
Mayerem, Hanou Zagorovou, Jitkou Zelenkovou, Jiřím 
Kornem, Olympikem a dalšími.
 Jako autor poezie pro děti je Václav Fischer podepsán 
pod dvaadvaceti knižními tituly, které jsou ilustrovány 
předními českými výtvarníky, například Radkem Pilařem, 
Karlem Frantou nebo Milošem Nollem. Od roku 1975 se 
Fischer věnoval psaní textů pro pěvecké sbory.
 Václav Fischer byl spřízněn s textařem Ivo Fischerem, 
hudebním skladatelem Janem Fischerem i spisovatelkou 
Danielou Fischerovou.
  (mk)

Ve Francii 12. srpna 2013 zemřela česká 
básnířka Vladimíra Čerepková, bylo jí 67 let
Vladimíra Čerepková patřila společně s Václavem Hrabě-
tem a Inkou Machulkovou k nejvýraznějším představitelům 
české podoby beatnické poezie, která vystupovala v praž-
ské vinárně Viola.
 Kolem jejího života se vznášely vždy legendy. Jisté je, 
že se narodila 4. 2. 1946 v Praze, podle některých infor-

úMRTÍ

za bývala především poezií Jaroslava Seiferta, později se 
zaměři la na další básnické osobnosti meziválečného ob-
dobí, přičemž prokázala porozumění zejména pro poetis-
mus.

Josef Šimon (* 8. 9. 1948, Cejřov u Skutče, dnes Vrbatův 
Kostelec) – český básník.
 V listopadu 1989 byl jedním ze zakládajících členů 
Masarykova demokratického hnutí. Od ledna do červen-
ce 1990 byl prvním náměstkem ministra kultury ČR, ná-
sledujícího půl roku poradcem ministra kultury. Od roku 
1993 se opět věnuje nakladatelské činnosti, je majitelem, 
hlavním lektorem a editorem nakladatelství Český klub. Pu-
blikuje od roku 1972. Po roce 1989 publikuje sporadicky 
(verše i publicistiku) ve Svobodném slově a Vlastě a nakla-
datelské anotace v týdeníku Knihy. Z Šimonovy básnické 
tvorby uvedla Československá televize pořady Asfaltoví 
holubi (1989) a Pouštní pták ve voliéře Čech (1990, oba 
režíroval Zdeněk Potužil) a poetická vinárna Viola scénický 

pořad Pouštní pták (1984, režie Jan Kačer). Své hudební 
skladby s vlastními texty nazpíval na desce Pouštní pták 
na útesech rocků (LP 1987). Několik jeho básní zhudebnil 
a s kapelou eTC nazpíval Vladimír Mišík.

Jiří Daníček (* 22. 10. 1948, Liberec) – básník, prozaik, 
dramatik a scénárista.
 Roku 1973 byl z politických důvodů zatčen a do roku 
1974 vězněn na Kladensku. Po propuštění pracoval až do 
počátku roku 1990 jako čerpač u podniku Stavební geo-
logie. Od poloviny téhož roku je šéfredaktorem věstníku 
židovských náboženských obcí Roš chodeš a od podzimu 
1991 ředitelem nakladatelství Sefer, založeného při téže 
instituci. Od roku 1991 pracuje v prezidiu Federace židov-
ských obcí.
 V sedmdesátých a osmdesátých letech svou tvorbu 
uveřejňoval v ineditních sbornících, časopisech a novi-
nách, zejména v Paternosteru (Vídeň, poté v knižním sou-
boru Dům z listí) a Lidových novinách.

Marie Kubátová

Zdeněk Rotrekl
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roku 1945 do Berlína a od té doby byl nezvěstný. Její mat-
ka pak několikrát změnila partnera, Čerepková z tohoto 
důvodu trávila část svého dětství v dětských domovech. 
Během prvního roku ukončila studium na Střední keramic-
ké škole v Karlových Varech, krátce na to opět žila v do-
mově mládeže, odkud se dostala do psychiatrické léčebny 
(Praha -Bohnice, Karlovy Vary, do 1962). Poté vystřídala 
řadu zaměstnání, byla číšnice, třídička papíru apod. V roce 
1969 odešla se svým tehdejším manželem, bolivijským no-
vinářem Juanem Fernandezem, do Francie, kde se živila 
různými příležitostnými pracemi (mj. ošetřovala nemocné-
ho Jana Čepa, byla pomocnicí v domácnosti Jiřího Koláře); 
později též volnou tvorbou a batikováním látek. Střídavě 
žila v Paříži a na venkově v Normandii.
 První básně otiskla jako šestnáctiletá v Mladém světě, 
dále publikovala v Květech, Plameni, Literárních novinách, 
Tváři, Divokém víně, Mladé tvorbě, Kulturní tvorbě aj., po 
odchodu do exilu ve Svědectví (Paříž), Proměnách (New 

York), Paternosteru (Vídeň) aj. Po roce 1989 se její básně 
zřídka objevovaly ve Tvaru, Babylonu, Fragmentu (1996) 
aj. Její poezie byla recitována na text-appealových pořa-
dech ve Viole už v roce 1963, překlady básní se objevily 
i v zahraničních časopisech – mj. vyšly v Polsku, SRN, v de-
vadesátých letech i ve Francii (Nouvel Art du Français) aj. 
Kromě básnické tvorby byla také výtvarně činná a je též 
autorkou scénáře filmu režisérky Boženy Horáčkové Mirek 
n’est pas parti (Mirek neodjel, 1996).
 Život v emigraci podstatně změnil podobu autorčiny 
poezie: její verš se zprozaizoval a získal podobu asociativ-
ního pásma, jehož základní tematickou osnovu tvoří časté 
vzpomínky na domov, proměňující její beatnickou impul-
zivní citovost v nostalgickou melancholii. Typická je zde 
sevřenost poezie, stále víc si uvědomující konečnost veške-
rého života (zejména v pozdějších sbírkách z osmdesátých 
let – např. Extra dry silence) a směřující k filozofičtějšímu 
a sofistikovanějšímu vyjádření.
  Zdroj: Slovník české literatury

Jiří sumín, vlastním jménem Amálie Vrbová (9. 10. 1863, 
Uhřičice – 11. 11. 1936, Přerov) – spisovatelka.
 Od roku 1882 se věnovala literární tvorbě. Literární 
činnost započala básničkami pod pseudonymem Serafí-
na Svitavská (zkráceně také Fina Svitavská) v almanachu 
Zora. Od roku 1895 začala s psaním románů zejména 
z prostředí hanáckého venkova. V některých povídkách se 
projevují feministické rysy, prvky hrůzy, fantastiky, lidové 
pověrčivosti, a je proto zařazována mezi předchůdce české 
sci-fi literatury.

arnošt Vaněček (10. 8. 1900, Nové Benátky, nyní Benát-
ky nad Jizerou – 28. 9. 1983, Praha) – prozaik, překlada-
tel. 
 Již v roce 1921 se stal členem Komunistické strany 
Československa, působil v řadě levicově orientovaných 
sdružení a přátelil se s čelnými představiteli literárního ži-
vota (Bedřich Václavek, Jindřich Hořejší, Jiří Wolker, Jaro-
slav Seifert, Karel Schulz, Artuš Černík, Vítězslav Nezval, 
Konstantin Biebl aj.). Od třicátých let se účastnil činnosti 
Umělecké besedy (roku 1942 se stal členem jejího výbo-
ru). V roce 1940 byl zatčen gestapem a vězněn v Praze na 
Pankráci, v Terezíně, Mnichově a Drážďanech, po propuš-
tění v roce 1941 se vrátil k povolání bankovního úředníka 
a o rok později začal pracovat jako redaktor v nakladatelství 
Josef Lukasík. V roce 1957 se stal spisovatelem z povolání.

František Gottlieb (4. 8. 1903, Klatovy – 14. 5. 1974, Pra-
ha) – básník.
 V prosinci 1939 odešel do Palestiny a vstoupil do čes-
koslovenské armády (účastnil se mimo jiné druhého tažení 
v Tobruku 1943). Pak odjel do Velké Británie, kde se roku 
1944 stal úředníkem československého ministerstva zahra-
ničí. Působil na něm i po návratu do Prahy; účastnil se jako 
expert i delegát valných shromáždění OSN v Paříži (1948) 
a New Yorku (1949 a 1950). Od 1958 žil jako spisovatel 
z povolání.

karel Vokáč (28. 10. 1903, Zbiroh – popravený nacisty 
12. 7. 1944) – básník a spisovatel, učitel ve Strašicích.
 Autor meditativní lyriky – lkavá vábení, přírodních remi-
niscencí z rodného Zbirožska s citlivým sociálním zájmem 
(Žít a umírat, Utkáno z dýmu) a povídek (Prasklý zvon). 
Publikoval mimo jiné svá díla v edici Stín. Přátelil se s dal-
šími významnými umělci, jako byli Ladislav Stehlík, Josef 
Hodek, z pražského okruhu Jaroslav Seifert a další.

mojmír klánský, vlastním jménem Mojmír Kölbl (19. 4. 
1921, Kdyně – 23. 9. 1983, Štěchovice) – prozaik.
 Od roku 1947 pracoval v různých funkcích v Čs. roz-
hlasu, nakonec jako zástupce vedoucího uměleckého pro-
gramu. V roce 1952 odešel do Ostravy na stavbu Nové 
huti (zde psal též povídky a reportáže). Roku 1954 byl 
krátce uměleckým vedoucím Ústředního kulturního domu 
v Praze a poté redaktorem Květů. V roce 1957 pracoval 
v tiskárně jako korektor, o rok později v redakci Besedy, ná-
sledující rok byl redaktorem Zemědělských novin. V roce 
1969 byl propuštěn a zbaven možnosti publikovat. Pra-
coval v JZD a v plemenářském středisku na Českolipsku 
a rok v Praze jako správce budov; poté byl v invalidním  
důchodu.

rudolf kalčík (13. 9. 1923, Berehovo, Podkarpatská Rus – 
15. 2. 1980, Praha) – prozaik.
 Napsal scénáře k filmům Král Šumavy (1959, režie Ka-
rel Kachyňa, scénář František A. Dvořák a Karel Kachyňa), 
Vstup zakázán (1959, režie František Vláčil a Milan Voš-
mik, scénář František Vláčil a Jaroslav Klíma) a Sedmého 
dne večer (1974, režie Vladimír Čech). Podle Kalčíkových 
námětů pak byly natočeny filmy Boty plné vody (1976, 
povídkový, režie Ivo Toman, Karel Kovář a Jaroslav Sou-
kup, scénář Miroslav Vaic a Jaroslav Vaic), Drsná Planina 
(1979, podle knihy V ruce samopal, námět Václav Jane-
ček, režie a scénář Jaroslav Soukup) a televizní filmy Krev 
(1955, režie Karel Kachyňa a Stanislav Strnad, scénář Otto 
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Zelenka, Václav Nývlt) a Žena pro hrdinu (1962, režie Jiří 
Sequens, scénář Otto Zelenka).

ladislav Fuks (24. 9. 1923, Praha – 19. 8. 1994, Praha) – 
prozaik.
 V letech 1955-1959 byl odborným pracovníkem Státní 
památkové správy v Praze a do roku 1963 Národní galerie. 
Později se věnoval pouze literatuře. Pro jeho tvorbu měly 
význam delší pobyty ve Vídni v sedmdesátých letech. Podle 
Fuksových knih byly natočeny filmy Spalovač mrtvol (1968, 
režie Juraj Herz, též spoluautor scénáře) a Pasáček z doliny 
(1983, režie František Vláčil, scénář Jiří Fried). Fuks se dále 
podílel na scénáři k filmu Tajemství zlatého Buddhy (1973, 
režie Dušan Klein, scénář Dušan Klein a Otto Zelenka, pod-
le Josefa Nesvadby). V Čs. televizi byla natočena adaptace 
prózy Nebožtíci na bále (1979, režie Jaroslav Dudek, scé-
nář eva Štorková), podle románu Vévodkyně a kuchařka 
vznikla televizní hra Ohňostroj v Aspern. Na motivy Fukso-
vy novely Pan Theodor Mundstock napsal skladatel Leoš 
Faltus operu Pan Theodor (1984, dosud neprovedeno).

Jindřiška smetanová, rozená Macháčková (26. 10. 1923, 
Rosice u Brna – 24. 12. 2012, Zlosyň) – prozaička, scéná-
ristka.
 Jejím strýcem byl Antonín Schenk (1896-1970), který 
v letech 1928-1937 působil jako osobní sekretář preziden-
ta T. G. Masaryka. Od roku 1957 uveřejňovala své povíd-
ky, fejetony a glosy v časopisech Literární noviny, Vlasta, 
Květen, Plamen, Kultura, Kulturní tvorba, Impuls, Host do 
domu, O knihách a autorech, Zítřek a Czechoslovak Life. 

Po roce 1970 nesměla publikovat; pod vlastním i dívčím 
jménem však přispívala do cizojazyčných propagačních 
periodik podporujících zahraniční obchod (Für Sie aus 
der Tschechoslowakei, Centrotex new aj.). Po roce 1989 
publikovala mj. v Nových knihách, Zápisníku, Čs. televizi, 
Naší rodině, Mladém světě, Lidových novinách, Tvaru, Li-
terárních novinách, Story, Večerníku Praha, Mladé frontě 
Dnes a Týdnu.
 Je autorkou námětů a spoluautorkou scénářů k filmům 
Kruh (1959, scénář s režisérem Ladislavem Rychmanem) 
a Neschovávejte se, když prší (1962, scénář s režisérem 
Zbyňkem Brynychem). Čs. televize uvedla její původní hry 
Trezor (1965, režie Jan Matějovský) a Konec velké epo-
chy (1966, režie Antonín Moskalyk) a dramatizace próz 
Christiana Geisslera Žádám odpověď (1965, režie Jan Ma-
tějovský) a Leonharda Franka Karel a Anna (1969, režie 
Josef Henke). Podílela se na Sedmilhářích, populárním 
rozhlasovém (1964-1968) a televizním pořadu (1968, 
režie Bořivoj Zeman, Smetanová i spoluautorka scénáře, 
s Františkem Vlčkem). Pro Čs. rozhlas v šedesátých letech 
připravovala spolu s dalšími autory rozhlasový cyklus Po-
hádky na dobrou noc a pravidelný publicistický pořad 
Ohlédnutí za měsícem. Dramaturgie Českého rozhlasu 
několikrát využila vzpomínek Antonína Schenka v adaptaci 
Jindřišky Smetanové (Tajemníkem prezidenta Masaryka, 
1997, režie Aleš Vrzák; Kufr strýce Antonína, 2010, připra-
vila Bronislava Janečková; Proč se neřekne pravda?, 2011, 
režie Petr Dufek). Dramatizaci dvou povídek s titulem Jak 
se pozná na Kampě jaro uvedl Český rozhlas v roce 2012 
(režie Jaroslav Kodeš).

hřebejk v Bohumíně točí komedii 
z hokejové hospody
Režisér Jan Hřebejk natáčí v Bohumíně na Karvinsku ko-
medii na motivy divadelní hry Petra Kolečka Zakázané 
uvolnění. V hlavních rolích se představí Ondřej Sokol, Zu-
zana Stavná, Jana Stryková, Hana Vágnerová a další.
 Příběh se z velké části odehrává v obyčejné hospodě 
během zápasu českého národního hokejového týmu se 
Slovenskem. Právě do tohoto prostředí je unesena nevěs-
ta ze svatební hostiny. Opíjí se tam společně s barmankou 
a se svědkyní ženicha.
 Režisér Hřebejk věří tomu, že se film může zapsat do 
zlatého fondu českých komedií. „Když se nám to podaří, 
může to být jedna z komedií, ke kterým se publikum rádo 
vrací,“ řekl. Podle něj je příběh nového filmu velmi jedno-
duchý, ale i nadčasový. „Má všechny potřebné ingredience 
jako lásku, zradu, smrt či překvapivou pointu,“ řekl.
 Štáb dlouho hledal hospodu, která by scénáři vyho-
vovala. Z dvaceti možných lokalit si nakonec vybrali klub 
Bublina v bohumínském parku. Přibližně 60 procent filmu 
se odehrává v restauraci. Další záběry filmaři pořídili napří-
klad u zámku v Šilheřovicích, kde se konala svatba. Točilo 
se i v ostravských ulicích a v okolních lesích.
 Snímek by se do kin měl dostat v létě 2014. Během 
roku 2015 by jej mohli diváci vidět i v televizi. Scénář k fil-

mu napsal Petr Kolečko, který je zároveň autorem původní 
divadelní hry. Kolečko patří k nejhranějším českým žijícím 
dramatikům. Stojí například i za seriálem a filmem Okresní 
přebor.

Umělecký šéf Dejvického divadla v Praze, 
divadelní režisér a herec miroslav krobot 
začal natáčet svůj první celovečerní snímek 
Díra u Hanušovic
Scénář k tomuto svému režijnímu filmovému debutu na-
psal se spolužákem z gymnázia, psychologem Lubomí-
rem Smékalem. Jako herec se Krobot naposledy objevil ve 
snímcích Okresní přebor – Poslední zápas Pepika Hnátka, 
Revival či Alois Nebel. Právě ten vznikal poblíž jeho rodiště 
Šumperku; a v tomto projektu se Krobot do krajiny Jese-
níků vrátil.
 „Jde o současný příběh mladé ženy, která namísto ka-
riéry učitelky vede hospodu na malé vesnici, ve které se 
scházejí všichni obyvatelé. Hlavní hrdinka Maruna (Tatiana 
Vilhelmová) žije na statku s mladší sestrou (Lenka Kro-
botová) a autoritativní matkou (Johanna Tesařová). Mezi 
několika místními neperspektivními muži hledá životního 
partnera,“ řekla ČTK mluvčí filmového štábu Martina Reko-
vá. Film vypráví i příběhy několika dalších obyvatel, jejichž 
osudy se v horské vesnici kdesi na Jesenicku proplétají.
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ra  Krobot obsadil převážně členy divadla, v jehož čele sto-
jí. Na plátně se proto dále objeví Ivan Trojan, Jaroslav Plesl, 
David Novotný, Lukáš Latinák, Hynek Čermák a Simona 
Babčáková. Film bude mít premiéru v roce 2014.

letní filmová škola v Uherském hradišti 
uvedla premiéru dokumentu Hoteliér
Před kamerou se v tomto dokumentu sešlo hned několik 
protagonistů – zakladatelů a herců – původního Činoher-
ního klubu druhé poloviny šedesátých let: Jan Kačer, Pavel 
Landovský, Josef Abrhám, Vladimír Pucholt či Libuše Ša-
fránková.
 Dokument se natáčel v září 2011, filmaři na něm pra-
covali dva roky. Podle režiséra Josefa Abrháma mladšího 
vznikal film spontánně a nebylo jasné, jestli snaha vůbec 
přinese výsledek, zda se natáčení nezastaví. Podle Abrhá-
ma bylo náročné zejména pro kameramany, kteří museli 
vydržet velký tlak, odmítání i křik včetně vulgarismů. Do 
distribuce půjde dokument Hoteliér na podzim.
 Dokument Josefa Abrháma mladšího mapuje snahu 
Jana Kačera o „vzkříšení“ Pavla Landovského, jímž mělo 
být nové nastudování jeho hry Hodinový hoteliér, kterou 
v šedesátých letech s velkým úspěchem uvedl Činoherní 
klub v režii evalda Schorma. Spíše než záznamem zkou-
šek divadelního představení se ale jeho film stává úvahou 
o uplynulém čase, o ceně přátelství a potřebě posledního 
velkého činu. „Gogol se jednou rozhodl, že život už pro něj 
nemá cenu, otočil se na kavalci a za čtyři dny umřel. V ta-
kovém stavu jsem našel Lanďáka,“ vzpomínal Kačer počát-
ky úsilí probudit ve starém kamarádovi zájem o svět. Pro 
svůj plán získal spojence i ve Vladimíru Pucholtovi, jenž 
přiletěl z Kanady a po 45 letech se odhodlal vrátit se k di-
vadlu. Podle Kačera se záměr bojovat proti smrti tvořivostí 
naplnit podařilo. Kačer, Landovský a Abrhám sledovali film 
v hledišti uherskohradišťského kina Hvězda a podělili se 
o dojmy s publikem. Sám Landovský byl po premiéře dob-
ře naladěn a publikum svým obvyklým způsobem bavil. „Já 
jsem jako vždy silně nespokojen. A i kdybych byl spokojen, 
tak to neřeknu,“ rozesmál diváky Landovský.

Film Jana hřebejka Líbánky, oceněný 
v soutěži karlovarského festivalu 
Cenou za režii, vstupuje do kin
V Líbánkách, které Hřebejk natočil podle scénáře Petra 
Jarchovského, se oba filmaři vrátili ke vztahovému dra-
matu reflektujícímu současnost s připomínkou minulosti. 
Označují je za závěrečný díl trilogie zahájené Kawasakiho 
růží a rozvinuté v Nevinnosti. Děj psychologického thril-
leru se odehrává v rozmezí pouhých dvou dnů. Nevěsta 
a ženich Radim, ztvárněný Stanislavem Majerem, tvoří pů-
vabný pár; oba však už prošli neúspěšným manželstvím. 
Jsou odhodláni zkusit to znovu a přesvědčeni, že tento-
krát to vyjde. Na svatební hostině se však náhle objeví  
nezvaný host...

ocenění pro ivana trojana
Na Mezinárodním televizním festivalu v Monte Carlu získal 
herec Ivan Trojan Zlatou nymfu. Oceněn byl za svůj vý-
kon v třídílném dramatu věnovaném odkazu Jana Palacha  

Hořící keř. Na 53. ročníku festivalu v Monte Carlu soutěžil 
film Hořící keř v kategorii minisérií.
  (mk)

V telči vyhrál dokument o smetanovi
Na evropském festivalu filmů o umění Arts film 2013, kte-
rý se konal v Telči, získal hlavní cenu Pavel Přemysl Ries. 
Tomuto režisérovi byla udělena cena Grand Prix Vojtěcha 
Jasného a stal se vítězem přehlídky. Druhou nejvyšší cenu – 
České inspirace – získal cyklus Komici na jedničku z pro-
dukce České televize.
  (mk)

alice Nellis natáčí film Andělé 
podle knihy michala Viewegha
Režisérka Alice Nellis zahájila natáčení nového českého 
filmu Andělé, který vzniká podle románu Andělé všedního 
dne Michala Viewegha. Anděly, kteří zaučují mladou po-
silu s tváří elišky Křenkové, ztvární Vojtěch Dyk, Vladimír 
Javorský a Marián Labuda. Scénář připravil Viewegh, je-
hož kniha Andělé všedního dne vyšla v roce 2007. Nyní se 
v kinech uvádí tragikomedie Alice Nellis Revival, kterou za 
sedm týdnů podle informací Unie filmových distributorů 
zhlédlo přes 174 000 lidí.

Zemřela režisérská legenda Jiří krejčík
Ve věku 95 let zemřel v Praze významný český režisér Jiří 
Krejčík. Pražský rodák, který začal po maturitě studovat 
techniku, začal působit po uzavření českých vysokých škol 
na Barrandově jako statista a pomocný režisér. Po válce se 
pak věnoval studiu filmové vědy a později se hlavní sférou 
jeho působení stala filmová a televizní režie. Na svém kon-
tě má dvacet celovečerních filmů – je podepsán pod filmy 
jako třeba Vyšší princip, Svatba jako řemen nebo Pen sion 
pro svobodné pány – a zhruba stejný počet televizních 
snímků včetně dokumentů.
 Jeho prvním hraným snímkem byla zfilmovaná Neru-
dova povídka Týden v tichém domě z roku 1947. Podílel 
se také jako scénárista na oblíbené dvoudílné komedii Cí-
sařův pekař a Pekařův císař.
 V televizi pracoval Krejčík od roku 1953, tedy od její-
ho samotného počátku. Na natáčení v té době vzpomí-
nal režisér jako na krásnou pionýrskou dobu, kdy nikomu 
ani moc nevadily velmi primitivní podmínky. Realizovaly 
se samé nové věci a příležitost dostávali významní herečtí 
představitelé. Trochu podobné to bylo i v sedmdesátých 
letech a později, i když už v profesionálních parametrech. 
V té době měl Jiří Krejčík na Barrandově zákaz a pomohla 
mu zase televize. V té době natočil například výbornou 
Povídku malostranskou s Jiřím Menzelem v hlavní roli. 
A vedle toho také několik dokumentů, třeba životopisný 
snímek o Vladislavu Vančurovi. Tvář známého režiséra 
se také objevila ve filmech: menší role ztvárnil ve Slav-
nostech sněženek Jiřího Menzela nebo v Hřebejkových 
Pelíšcích.
 Svoje první snímky natočil Jiří Krejčík již v pětadvaceti 
letech. Po roce 1989 se věnoval převážně dokumentu a te-
levizním inscenacím. Ve filmu Národ v sobě sledoval kauzu 
sporné restituce jedné z budov Národního divadla a doku-
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ment Maturita v listopadu pojednával o studentech jedno-
ho gymnázia během listopadových událostí roku 1989.

Jiří Krejčík, Václav Havel a Miloš Forman

 Za svoji tvorbu obdržel Jiří Krejčík několik ocenění – 
v roce 1999 získal Českého lva za dlouhodobý umělec-
ký přínos českému filmu, v roce 2001 převzal medaili Za 
zásluhy a o dva roky později na Karlovarském festivalu 
mu byl předán Křišťálový glóbus za mimořádný umělec-
ký přínos světovému filmu. Jeho posledním filmem, který 
ještě v devadesáti letech natočil pro Českou televizi, byly 
Osudové peníze podle povídky Karla Čapka. Jeho snímek, 
hodinový portrét Vladimíra Pucholta, zůstal bohužel nedo-
končen.
  (mk)

Zemřel kameraman Vláčilových filmů 
František Uldrich
Ve věku 77 let zemřel kameraman František Uldrich. Ul-
drich se podílel na nejvýznamnějších projektech režiséra 
Františka Vláčila. Zůstalo po něm takřka padesát filmů 
a několik televizních seriálů. S Vláčilem natočil Uldrich 
devět celovečerních snímků a čtyři dokumenty, mimo jiné 
Údolí včel nebo Adelheid. „Obvykle jsme pracovali spo-
lu na technickém scénáři. Po jeho napsání byl vlastně pro 
Vláčila už film natočený. Na place to obvykle nechal na 
mně, celé natáčení se mi už ani nepodíval do kamery,“ řekl 
Uldrich, když se v roce 2008 na Pražském hradě zúčast-
nil zahájení výstavy o tomto předním českém režisérovi. 
Kromě Vláčila točil také s evaldem Schormem nebo Václa-
vem Vorlíčkem. Pracoval na filmech, televizních seriálech, 
pohádkách i dokumentech, objevil se ale i před kamerou 
v roli herce, a to ve filmech Pražské noci nebo v Sedmi-
kráskách Věry Chytilové. Porota Asociace českých kame-
ramanů udělila v roce 2009 Uldrichovi cenu za celoživotní 
dílo. Patří do čtvrté generace české kameramanské školy 
s vlivy civilismu a neorealismu.

Vzpomínka na významnou herečku
V letošním roce by se dožila stovky filmová hvězda první 
republiky a jedna z nejoblíbenějších českých hereček Zita 
Kabátová.
 Zita Kabátová začínala před kamerou v roce 1936 
a s nucenou přestávkou se před kamerou pohybovala přes 
sedmdesát let. Na divadelních prknech se objevila již jako 

nemluvně – jako dítě hrála s ochotníky a mezi profesionální 
herce se zapsala od roku 1935. Do filmu vstoupila ve sním-
ku Sextánka a její hvězdnou kariéru odstartoval film Světlo 
jeho očí, kde ztvárnila hlavní ženskou roli. Stala se jednou 
z nejoblíbenějších hereček třicátých a čtyřicátých let minu-
lého století. Během okupace se bohužel také objevila pod 
pseudonymem Maria von Buchlow ve dvou německých fil-
mech a po válce jí bylo z tohoto důvodu zakázáno veřejné 
vystupování. Její filmová kariéra byla tímto přerušena, a tak 
chtěla odcestovat za svým manželem Jerrym Králem, kte-
rý působil jako byznysmen v indické Bombaji. Neobdržela 
ovšem vízum, a byla tak nucena zůstat v Československu. 
Ta samé se opakovalo v roce 1948, kdy chtěla odjet pro 
změnu do Londýna. Komunistický režim tímto odsoudil 
herečku k životu v chudobě – v té době jí z nejhoršího po-
mohla její přítelkyně, která ji zaměstnala ve fotoateliéru, 
kde retušovala a kolorovala fotografie.
 V roce 1950 se Zita Kabátová opět objevila na divadel-
ních prknech, ale již po osmi letech musela opět z politic-
kých důvodů s hraním přestat – v té době už žila s veslařem 
a olympionikem Jiřím Zavřelem, který si odseděl deset let 
v Jáchymově. Společně měli syna Jiřího, který od poloviny 
devadesátých let žije v Americe.
 Práci u filmu dostala herečka až po dlouhé odmlce – 
koncem šedesátých let ji režisér Jiří Hanibal obsadil do 
komedie Hvězda. Svoji poslední roli ztvárnila ve snímku 
Hodinu nevíš v roce 2009.
 Život Zitě Kabátové připravil celou řadu těžkých zkou-
šek. Když jí bylo osmnáct let, zemřela jí maminka, kvůli 
účasti ve filmech, které společnost Pragfilm natočila bě-
hem okupace v němčině, nesměla čtvrt století před filmo-
vou kameru, svoji životní lásku Jiřího Zavřela si mohla vzít 
až po jeho návratu z vězení, znárodnili a odebrali jí vilu, 
kterou pro rodinu postavil její tatínek, a když bylo jejímu 
synovi dvanáct let, emigroval Jiří Zavřel do Ameriky, kde 
brzy zemřel. Poté do USA odešel i její syn.
 I když osud připravil Zitě Kabátové během jejího života 
opravdu těžké zkoušky, nikdy neztratila svůj pověstný op-
timismus.
  (mk)

Zita Kabátová
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Generální ředitel Novy rezignoval

Největší český soukromý televizní kanál Nova, který začal 
vysílat v únoru 1994, vlastní americká společnost CMe pů-
sobící i na Slovensku, v Bulharsku, Chorvatsku, Slovinsku 
a Rumunsku. Dlouhá léta na českém televizním trhu bez-
konkurenčně kralovala a mnozí občané sledovali pouze 
ji. Situace se však začala postupně měnit. V rámci úspor 
Nova přestala velkoryse financovat natáčení nových es-
trádních pořadů a vlastní tvorbu výrazně omezila praktic-
ky pouze na některé oblíbené televizní seriály. Na její podíl 
na trhu razantně útočí v posledních letech vedle veřejno-
právní České televize (kterou vede bývalý generální ředitel 
Novy Petr Dvořák) i další soukromé stanice Prima nebo TV 
Barrandov a Nova ze svých pozic výrazně ustupuje. Pokles 
sledovanosti nedokázaly vynahradit ani nově zřízené dce-
řiné stanice jako Fanda, orientovaný na mužské publikum, 
Telka, vysílající úspěšné pořady hlavně ze zlaté éry Novy 
v devadesátých letech, a na komediální pořady zaměřený 
kanál Smíchov. Nové stanice totiž nabízejí jen velmi úspor-
ný program, který nebudí u diváků zrovna nadšení.
 Problémy nevyřešil ani generální ředitel vlastníka Novy 
Adrian Sarbu, pocházející z Rumunska, který se funkce ujal 
v létě 2009. Naopak někteří komentátoři zastávají názor, že 
svojí špatnou znalostí českého prostředí přispěl k potížím 
stanice. Proslulým se stal přešlap Novy na jaře 2011, kdy 
se snažila jako hlavní programový tahák prosadit tureckou 
telenovelu Tisíc a jedna noc, která předtím slavila úspěch 
na Slovensku a v jihovýchodní evropě. Seriál byl vysílán 
pět dní v týdnu v hlavním vysílacím čase, proti čemuž se 
však vzbouřili jak diváci, tak novináři. V této souvislosti se 
často hovořilo i o tom, že v Čechách panuje jiný vkus než 
v Rumunsku, tedy země, odkud pochází generální ředitel 
CMe Sarbu.
 Vedení Novy bylo v následujících letech také kritizová-
no za problematickou politiku v oblasti reklamy. Inzeren-
tům byly totiž výrazně zvýšeny ceny a Nova musí zápolit 
s jejich odlivem. Přes všechny přešlapy si však A. Sarbu 
udržoval svoji pozici. CMe přitom dlouhodobě bojuje se 
špatnými hospodářskými výsledky – např. letos v prvním 
pololetí letošního roku vykázala ztrátu ve výši 150,1 milio-
nu dolarů a v současné době v ní probíhá velká změna 
vlastnické struktury, když o většinu usiluje společnost Time 
Warner vlastnící dosud 49,9 procent akcií.
 Nicméně se zdálo, že ani tento krok neohrozí pozici 
ředitele Sarba. Ten naopak na začátku dubna podepsal no-
vou manažerskou smlouvu, která mu pozici zajišťovala až 
do roku 2016. Jeho roční plat podle ní měl činit 1,8 milionu 
dolarů a počítalo se i s velkorysým odstupným v případě 

předčasné výpovědi. Nicméně koncem srpna již bylo vše ji-
nak – Adrian Sarbu totiž oznámil, že na svůj post rezignuje. 
I když se jedná pravděpodobně o dobrovolný odchod, ru-
munský manažer dostane i zmiňovaný „zlatý padák“ v po-
době více než pět milionů dolarů odstupného. Nicméně 
v rámci CMe bude působit až do začátku příštího roku.
 Společnost přitom dala najevo, že odchod generálního 
ředitele neznamená změnu dosavadní politiky zvyšování 
sazeb za inzerci a zavádění distribučních poplatků. Situace 
na českém televizním trhu tak bude asi i nadále značně tur-
bulentní a v době 20. výročí zahájení vysílání televize Nova 
zůstane její dominantní pozice na trhu jen dávnou vzpo-
mínkou. Nicméně na oznámení, že Sarbu odchází, reago-
vali hráči na trhu zcela jednoznačně – cena akcií CMe na 
pražské burze stoupla o plných 12 procent. Část investorů 
tak dala zřetelně najevo, že určité změny k lepšímu oče-
kává.
  (MaFr)

Na zámku ve středočeských hořovicích 
začalo natáčení druhé řady kriminálního 
seriálu Expozitura
Stejně jako v případě první šestnáctidílné série napsali 
scénář investigativní novináři Josef Klíma a Janek Kroupa. 
Scénář seriálu Expozitura vychází z přímé zkušenosti au-
torů, kteří při tvorbě pořadu Na vlastní oči rozkrývali kau-
zu Berdychova gangu. V seriálu se objevilo mnoho postav 
spojených s různými kriminálními kauzami. Například za-
vražděného vládce podsvětí Františka Mrázka pod jménem 
Mráz ztvárnil David Prachař, šéf gangu David Berdych v se-
riálu vystupoval pod přezdívkou Drobeček (Martin Sitta), 
zkorumpovaného policistu Josefa Opavu odsouzeného ke 
čtrnácti letům vězení v Expozituře přejmenovali na Vladi-
míra Oravu (Pavel Zedníček) a další zkorumpovaný stráž-
ce zákona Petr Koňařík odsouzený k dvanácti letům vězení 
v seriálu vystupoval jako Ota Kofčina (Jan Dolanský).
 „Příběhy v nové řadě jsou opět inspirovány skutečnými 
událostmi. Diváky čeká napínavá podívaná s prvky thril-
leru z prostředí nejvyšší společnosti,“ uvedli scénáristé. 
Hlavu státu ztvární Jan Kraus a v seriálu se objeví řadu no-
vých herců, například Anna Šišková, Marek Taclík, Andrea 
Opavská nebo Jiří Dvořák.
 První sérii seriálu, která se točila na motivy skutečných 
kriminálních činů takzvaného Berdychova gangu, režírovali 
Petr Kotek a Ivan Pokorný. Druhé se režie ujal Jiří Chlum-
ský. Televize Nova začala kriminální seriál Expozitura vysílat 
v září 2011. Termín vysílání druhé řady zatím neupřesnila.
  LN

Golem

Opuštěná vila na pražské Štvanici se na tři zářijové týd-
ny stane místem divadelní interpretace slavného románu 

Gustava Meyrinka Golem. Představení připravuje sdružení 
Tygr v tísni, které tvoří studenti a čerství absolventi DAMU, 
ve spolupráci s jejich přáteli z řad pedagogů, výtvarníků, 
choreografů a hudebníků.

diVAdlo

TeleViZe
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Jan Burian

 Početní herci, loutkáři, tanečníci a hudebníci budou 
v interiéru vily, proměněném v jednotlivá dějiště románu, 
inscenovat situace příběhu o hledání identity, zločinu, schi-
zofrenii, padlých ženách a osvícených mužích. Diváci se 
budou po domě volně pohybovat a příběh si sami skládat 
a utvářet. Stanou se jeho součástí, proniknou do alterna-
tivní reality a octnou se na pomezí skutečnosti a snu – tak 
jako postavy Meyrinkova románu, slibují pořadatelé.
 V režii Ivo Kristiána Kubáka a dramaturgii Marie No-
vákové se představí Matěj Nechvátal, Jiří Böhm, Jiří Štrébl, 
Hynek Chmelař, Jaroslav Achab Haidler, eva Josefíková, 
Anna Stropnická, Vladimír Polívka, Filip Kaňkovský a řada 
dalších. Celkem jde o třicet herců, tanečníků a hudební-
ků, deset výtvarníků a čtyři členy režijně-dramaturgického 
týmu.
 Meyrinkův Golem, román z doby asanace pražského 
ghetta, se jen vzdáleně týká toho, co si většina lidí vybaví 
pod termínem Golem – tedy hliněnou a oživlou bytost ze 
středověké Prahy. Text je plný ezoterických odkazů, alchy-
mie, kabaly a tarotu.

o osudu transformace Národního divadla 
rozhodne až nová vláda

O osudu opery Národního diva-
dla v Praze, jejíž transformace byla 
zahájena loni v lednu, rozhodne 
příští vláda. Na slavnostním za-
hájení 131. divadelní sezóny ND 
v historické budově to řekl před-
seda vlády Jiří Rusnok. O přeměně 
pražské operní scény, která vyvo-
lala mnoho protestů zaměstnanců 
bývalé Státní opery Praha a části 
odborné veřejnosti, rozhodlo mi-

nisterstvo kultury pod vedením Jiřího Bessera (TOP 09/
STAN). Začátek nové sezóny v ND také předznamenaly 
bouřlivé události kolem první české scény. První srpno-
vý den, kdy se Burian ujal funkce, jej odvolal nový mi-
nistr kultury v úřednickém kabinetu Jiří Balvín. Vysloužil 
si za to kritiku a premiér Rusnok Balvínovi nařídil vrátit 
Buria na do funkce, což se druhý den stalo. Na protest 
proti způsobu odvolání ředitele dala téměř polovina sou-
boru včetně uměleckých vedoucích výpověď. Burian se 
s většinou umělců později dohodl, že vzali výpověď zpět.

Divadlo Bolka Polívky U22
V září letošního roku se znovu otevírá svým divákům po-
bočka brněnského Divadla Bolka Polívky v pražské Uhří-
něvsi.
 Program by měl obsahovat vlastní představení – např. 
Garderobiér s Bolkem Polívkou a Milanem Lasicou v hlav-
ních rolích nebo Pro dámu na balkoně, ale také pak před-
stavení dalších českých divadel, koncerty a jiné akce, které 
budou spoluvytvářet multikulturní všestranný prostor.

V prostorách divadla by mělo také dojít k natáčení další 
řady televizní talkshow Polívka na víně, jejímž moderáto-
rem a průvodcem je právě Bolek Polívka.

V říjnu (22. 10.) se bude v divadle konat koncert Ma-
riana Vojtka, držitele Ceny Thálie 2010. Tento všestranně 
nadaný a úspěšný zpěvák působí v oboru opereta, muzikál 

a v dalších hudebně-dramatických žánrech. Jako host jeho 
koncertu vystoupí nevidomá zpěvačka Monika Mašková.

 Divadlo Bolka Polívky U22 leží na okraji Prahy, ale jeho 
snadnou dostupnost zajišťuje i pravidelná autobusová do-
prava. A určitě stojí za to udělat si malý výlet za kulturou 
a na chvíli za sebou nechat ruch velkoměsta.
  (mk)

sedmdesátiny herce a komika luďky soboty
Luděk Sobota se narodil v Praze, absolvoval dopravní prů-
myslovku a posléze pražskou DAMU. Od roku 1968 se stal 
členem souboru divadla Ypsilon. V letech 1973-1990 byl 
členem divadla Semafor a v té době vstoupil do povědomí 
diváků i jako úspěšný filmový herec.
 Pozornost si získaly jeho komediální role ve filmech 
Jáchyme, hoď ho stroje (1974), Zítra to roztočíme, dra-
houšku! (1976), Jen ho nechte, ať se bojí (1977), Já to 
tedy beru, šéfe! (1977) nebo Co je doma, to se počítá, pá-
nové (1980). Ve filmech Ještě větší blbec, než jsme doufali 
(1994) a Nebát se a nakrást (1999) působil nejen jako 
herec, ale i jako scénárista.
 V letech 2006-2008 vedl Sobota vlastní Směšné diva-
dlo, v němž působila jako herečka i jeho manželka Adriana.
 Posléze si svůj návrat na filmová plátna odbyl Luděk 
Sobota ve snímku Okresní přebor – Poslední zápas Pepi-
ka Hnátka (2012), když předtím zaujal ve stejnojmenném 
televizním seriálu.
  (mk)

arnošt Dvořák (1. 1. 1881 – 22. 10. 1933) – dramatik 
a autor historických her.
 Byl vojenským lékařem a toto povolání vykonával až do 
konce svého života. Divadlu se věnoval jako dramatik, jako 
překladatel her i jako činitel divadelního života. S režisé-
rem Františkem Zavřelem založil a řídil těsně před válkou 
divadelní revui Scéna (1913-1914) a v letech 1929-1930 
spoluredigoval odborný měsíčník Nová scéna. V obou 
časopisech publikoval články a studie o divadle, v letech 
1920-1921 psal divadelní referáty pro Rudé právo. Vedle 
toho působil jako režisér svých her, popřípadě se na režii 
podílel. Organizoval lidovou divadelní obec a vůbec vše-
stranně zasahoval do českého divadelního života.

VZpoMÍNkA
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Výstava Františka Drtikola

Před nedávnem proběhla v příbramské Galerii Františka 
Drtikola výstava, která byla věnovaná grafické tvorbě to-
hoto fotografa.
 František Drtikol byl osobností velkého talentu a jeho 
hloubku potvrdila i tato disciplína, na kterou se zaměřil 
ve dvacátých letech minulého století. Drtikol se ve svých 
grafikách výrazně inspiroval symbolismem a částečně také 
expresionismem. Stejně jako přední tvůrci těchto žánrů 
dokáže i Drtikol předložit divákům velmi sugestivní a té-
měř apokalyptickou vizi plnou různých odkazů a zkratek.
 Výstava nazvaná František Drtikol: Grafická tvorba 
představila návštěvníkům díla známého umělce v této ob-
lasti, která vykazují stejně vysokou kvalitu jako jeho pro-
slulé fotografie. V každém případě Drtikolovou silnou 
stránkou je jeho schopnost umělce zapůsobit na pozorova-
tele především silně zabarvenou emocionalitou, a to platí, 
ať se jedná o grafické listy,nebo fotografické akty.
  (mk)

Uměleckoprůmyslové muzeum připomíná 
130. výročí narození Františka Drtikola
U příležitosti 130. výročí narození Františka Drtikola uspo-
řádalo Uměleckoprůmyslové muzeum výstavu jeho foto-
grafií. Čerpá z autorova daru, který muzeum získalo roku 
1942, a je věnována autorovi první Drtikolovy monografie 
z roku 1938 Josefu Richardu Markovi. Výběr je sestaven 
z jedinečných fotografií, většinou pracovních studií a varia-
cí, které ve své době nebyly určeny k veřejnému prezento-
vání. Vznikly v době hospodářské krize, která jeho pražský 
ateliér tvrdě zasáhla. Výstava potrvá do 24. listopadu, do-
provází ji cyklus přednášek o Drtikolově díle i životě.

františek drtikol (1883-1961) byl český fotograf tvořící 
v letech 1901-1935, příležitostně se věnoval i grafice a pře-
kladatelství. Proslavil se zejména svými portréty a akty ve 
stylu pozdní secese, později ovlivněné kubisticko-futuris-
tickými prvky. Je řazen k nejúspěšnějším českým klasikům 
fotografie aktu všech dob.

tři fotografové v černobílé krajině

Regionální muzeum v Kolíně uspořádalo v srpnu zajíma-
vou výstavu, na níž došlo k imaginárnímu setkání tří velmi 
výrazných osobností v oblasti fotografie.
 Japonský umělec Toshio Sakai, kolínský rodák Josef 
Sudek a Jaromír Funke, který část svého tvůrčího období 
také strávil v Kolíně, se zde setkali v jakémsi pomyslném 
souboji. Při bližším poznání jejich tvorby ale vyjde najevo, 
že všichni tři umělci mají mnoho společného a vlastně na 
sebe navazují a doplňují se. Jejich doménou je černobílá 
fotografie.
 Toshio Sakaia připomíná svými panoramaty s olověný-
mi mraky a nukleárním sluncem na vrcholu krajiny mytic-
kých časů. V podstatě nikde se v nich nevyskytuje člověk 
a i jeho města zůstávají opuštěná – osamělé ulice tak vypa-
dají jako po jaderné válce.
 Témata Josefa Sudka jsou také skoupá na lidské jedin-
ce, ale jeho objektiv vydává spíše svědectví o jakési syrové 
symbolice odcizeného města – osamělá loď na náplavce se 
ztrácí v mlžném oparu a tovární komíny, ze kterých se valí 
mohutný kouř, zase představují zkázu čisté krajiny, kterou 
ničí průmyslová expanze.

Jaromír Funke, z cyklu Čas trvá

 Jaromír Funke pak přidal k sudkovské syrovosti výraz-
nou symboliku – anděl vztahující ruku s věncem k nebe-
sům má vedle sebe jakoby v mlžném oparu výhružně trčící 
tovární komín. Funkeho kompozice charakterizují nekom-
promisní vpád člověka do starých časů.
 Všechny tři umělce sice dělí doba, místo i rozdílné 
vlastní vidění skutečnosti, ale jedno mají společné, jak 

foToGRAfie
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Dita Pepe
Narodila se 5. 9. 1973 v Ostravě, studovala na Institutu 
tvůrčí fotografie Slezské univerzity v Opavě. Od humanis-
ticky orientované černobílé dokumentární fotografie (Lidé 
Hlučínska devadesátých let 20. století a snímky z ústavu 
pro mentálně postižené na Ostravici) se její zájem po-
stupně přesunul k výrazně autobiograficky zaměřené in-
scenované fotografii. Často využívá postupů typických 
pro módní fotografii. Ve svých dvou nejznámějších soubo-
rech – Autoportréty se ženami a následném Autoportréty 
s muži – se stylizuje do vzhledu a výrazu podle životního 
stylu a sociálního postavení žen, se kterými se fotografu-
je. Tato její práce je podmanivou hrou na hledání identi-
ty a ztotožňování se s nejrůznějšími životními hodnotami. 
Jednou je babičkou čekající v nemocnici, jindy třeba strip-
týzovou tanečnicí, punkerkou, vypjatou intelektuálkou, 
děvčátkem s medvídkem nebo statnou ženou myslivce. 
Zaměřením na hledání sociálních rolí a užitím tradičně 
„ženských dovedností“ při proměnách identity – převléká-
ní, líčení, napodobování gest aj. – může být její dílo inter-
pretováno i v souvislosti s myšlenkami feminismu.
 Za tyto snímky vyhrála cenu Kodak Nachwuchs Förder 
Preis, za sérii Autoportréty (2001) Cenu Jaromíra Funke-
ho (2004) a v roce 2003 získala s Petrem Hrubešem prv-
ní místo na Czech Press Photo (kategorie „Umění“). Živí 
se rovněž jako fotografka módy (většinou spolu s Petrem 
Hrubešem).

 Mag. Dita Pepe (rozená Hornsteinerová) vyučuje fo-
tografii na Střední umělecké škole v Ostravě, v letech 
2004-2006 externě vyučovala na Institutu tvůrčí fotografie 
FPF SU v Opavě.
Vaše priorita?
„Být spokojená a šťastná.“

Dita Pepe: Autoportrét, 2000-2001, barevná fotografie

prokázala právě tato expozice. Ovládají umění, jak zahalit 
vybranou scenérii jemným oparem tajemna a do tohoto 
děje pak obratně vtáhnout diváka coby poutníka těmito 
přízračnými krajinami.
  (mk)

Josef Fousek v Českých Budějovicích

V Galerii nahoře v Českých Budějovicích se v červnu před-
stavil Josef Fousek se svojí fotografickou výstavou Lidičky.
 Josef Fousek je známý především jako písničkář, textař, 
humorista nebo autor aforismů. V roli fotografa ho téměř 
nikdo nezná, to se ukázalo jako velká škoda, jak dokáza-
la expozice jeho fotografií v českobudějovické Galerii na-
hoře. Fousek se zde prezentoval kolekcí fotografií, které 
zobrazují pouliční život obyčejných lidí, a to formou čer-
nobílých fotografií. Nabízí se tady srovnání s černobílým 
sociálním dokumentem takových autorů, jakými jsou Karel 
Cudlín, František Dostál nebo Jindřich Štreit.
 Josef Fousek se představil na výstavě jako pozorný ob-
razový glosátor – jeho fotografie jsou odrazem všeho toho, 
co popisuje ve svém literárním díle. Jeho výhodou jsou zce-
la určitě kromě bystrého oka i pohotové literární postřehy, 
které každé dílko doprovázely.
 Galerie, kde byla výstava Josef Fousek: Lidičky umístě-
na, je v podstatě průchozí chodbou, ale to se nakonec uká-
zalo být spíš výhodou, protože díky tomu měli návštěvníci 
možnost procházet spolu s autorem ulicí, kterou lemují 

idičky, domy a zvířata, které se mu díky jeho touze zobra-
zovat svět podařilo na svých fotografiích zachytit.
  (mk)

Fotograf koudelka daroval Umělecko
průmyslovému muzeu své snímky
Fotograf Josef Koudelka potvrdil podpisem smlouvy 
Uměleckoprůmyslovému muzeu v Praze (UPM) svůj zá-
měr darovat České republice soubor 537 fotografií, kte-
rý reprezentuje jeho celoživotní dílo. ČTK to řekla mluvčí 
muzea Jana Ulipová. První část souboru by měla být do 
Prahy přivezena během šesti měsíců. Druhá část je sou-
částí retrospektivních výstav a bude do Prahy převezena 
po jejich skončení. Hodnota sbírky činí podle odborní-
ků desítky milionů korun. Darovaná kolekce je podle 
muzea velmi významný soubor fotografií. Mnohé z nich 
jsou unikátní vintage printy, tedy původní dobové autor-
ské zvětšeniny, některé existují pouze v jedné kopii a ne-
lze je již znovu nahradit. Přestože Koudelkovo dílo dnes 
patří na mezinárodním uměleckém trhu k vysoce oce-
ňovaným, hodnota mnoha fotografií je považována za  
nevyčíslitelnou.
 Josef Koudelka patří k nejvýznamnějším světovým foto-
grafům, od roku 1974 je členem agentury Magnum Pho-
tos. Letos 10. ledna oslavil pětasedmdesáté narozeniny. 
Má české a francouzské občanství. Je držitelem řady vý-
znamných ocenění udělených v ČR i v zahraničí.
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karlu Gottovi vyšlo DVD

Za nejvýpravnější českou show v loňském roce je pova-
žováno šestnáctikoncertní turné Karla Gotta k albu Dotek 
lásky. Turné po Čechách, Moravě a Slovensku trvalo od 
října do prosince 2012 a koncerty navštívilo přes osmdesát 
tisíc diváků. Spoluúčinkujícími byli hosté Karla Gotta Moni-
ka Absolonová, Gabriela Gunčíková a Dasha.
 Společnost Supraphon vydala před časem vůbec první 
zpěvákovo koncertní DVD pod názvem O2 Arena 2012. 
Je na něm zachycen téměř tříhodinový záznam z koncertu 
turné, který obsahuje mnoho Gottových hitů, ale také pís-
ně málokdy zařazované nebo dokonce nikdy předtím živě 
nezpívané.
 Původní televizní záznam byl pro toto 2DVD rozšířen 
na 45 písní, upraven a doplněn o bonusy – sólová vystou-
pení hostů a unikátní klip na písničku Party.
  (mk)

Diamantová deska pro lubomíra Brabce
Kytarista Lubomír Brabec, který nedávno oslavil šedesá-
té narozeniny, obdržel do firmy Supraphon diamantovou 
desku za 483 tisíc prodaných alb. Současně je na webové 
stránce Supraphonline.cz zpřístupněn komplet všech na-
hrávek Lubomíra Brabce. Supraphon rovněž uvedl na trh 
nové album tohoto hudebníka, které se jmenuje Romance 
a jehož kmotrem byl český oscarový režisér Jiří Menzel.
  (mk)

Životopisného díla o osobité zpěvačce 
a šansoniérce evě olmerové, od jejíž 
smrti uplynulo 20 let, se chopili mladí lidé 
z divadelní společnosti NaDřeň production
Premiéra se uskutečnila 7. září v pražském Divadle v Dlou-
hé. V hlavní roli se objevuje autorka projektu, šestadva-
cetiletá Zuzana Offenbartl Dovalová, kterou alternuje 
čtyřiadvacetiletá Markéta Bednářová. V dalších rolích za 
doprovodu živé kapely budou hrát a zpívat Tomáš Trapl, 
Tomáš Savka, Ondřej Ruml, Ivana Jirešová, Petr Kutheil, Fi-
lip Kotek nebo Leona Černá. Celkem se představí 22 herců 
a 14 hudebníků, vytvořeno bylo čtyřicet dobových kostý-
mů. Podle producenta Petra Janečka je v plánu třicet před-
stavení, další však v případě zájmu publika mohou přidat. 
Děj je průřezem celým složitým životem Olmerové, připo-
mene dvě její manželství, vztah s otcem i problémy s komu-
nistickým režimem, jehož představitelé jí znepříjemňovali 
uměleckou kariéru i soukromí, nebo s alkoholem.

Eva olmerová (1934-1993)
eva Olmerová byla česká popová a jazzová zpěvačka, oso-
bitá šansoniérka, často bývá přirovnávána ke zpěvačce 
Bessie Smith. Už ve svých školních letech vystupovala s or-
chestrem Arnošta Kavky a Pražským dixielandem. V roce 
1957 se stala zpěvačkou z povolání. Od svých sedmnácti 
měla eva Olmerová problémy s policií, jednak kvůli své-

mu dědečkovi, který byl spolupracovníkem edvarda Bene-
še ve Velké Británii, a částečně i kvůli svému strýci, který 
sloužil u britského Královského letectva. Dvakrát byla do-
konce zavřená, poprvé ve svých čtyřiadvaceti za facku, kte-
rou uštědřila příslušníkovi SNB, podruhé za autonehodu 
(měla tehdy podmínku za předchozí autonehodu). Celkem 
strávila ve vězení více než dva roky. V roce 1962 ji našel 
dramaturg Semaforu a skladatel Karel Mareš a nabídnul jí 
místo v Semaforu, které se právě uvolnilo po evě Pilarové, 
která odešla zpívat spolu s Waldemarem Matuškou do Di-
vadla Rokoko. S jeho melodií na text Rostislava Černého 
Jsi jako dlouhý most vyhrála soutěž Hledáme písničku pro 
všední den. Její hlas byl tehdy, jak to napsal muzikolog Leo 
Jehne v nevydané knize svých vzpomínek, „krásný už v té 
vyrovnanosti jeho jádra i obalu, barvy, zvučnosti i mírně 
dekadentního přídechu ‘divokého vzduchu’. Měla skvělé 
hloubky, od nichž se vinuly vyrovnané tóny až po výšky, 
o kterých by si člověk myslel, že je hlas takového témbru 
ani vůbec nemůže zdolat. Její hlas se vlnil jako u největších 
bohyň jazzového zpěvu, někdy až tremolově vzrušeně, jin-
dy zase plynul poklidně.“ V roce 1990 ji v drsně syrovém 
dokumentu Proměny přítelkyně Evy přiblížila režisérka 
Drahomíra Vihanová. Přátelé evy Olmerové na ni vzpo-
mínají jako na ženu plnou citu, upřímnou, která však pro 
lecjaké jadrné slovíčko nikdy nešla příliš daleko.

richard müller – Hlasy
Slovenský zpěvák Richard Müller v současné době připra-
vuje nový projekt Hlasy, v němž s vokální skupinou Fragile 
přezpívává svoje písně v nových úpravách.
 Skladby bez použití hudebních nástrojů nabídne Ri-
chard Müller posluchačům na velkém česko-slovenském 
turné, které zahájí 14. září na zámku Světlov.
 „Je to opravdu produkce bez hudebních nástrojů, i když 
se říká, že není lepší nástroj, než je lidský hlas. Myslím, že 
tak jako tenhle projekt zaujal mě, že zaujme i moje fanouš-
ky. Protože když si stoupne osm lidí na pódium a začnou 
zpívat písničky, které mnozí znají, v nové podobě, tak je to 
velmi sugestivní,“ řekl Müller. Fragile tvoří zpěváci Braňo 
Kostka, Soňa Norisová, Helena Krajčiová, Svetlana Ryma-
renko, Jana Golisová, Slavo Košecký, Vilo Csontos a Kamil 
Mikulčík.
 Turné obnáší 32 koncertů v Čechách i na Slovensku, 
v Praze se Müller představí ve Velkém sále Lucerny.

Richard Müller
Se skupinou Banket vydal v osmdesátých letech například 
album Bioelektrovízia s hitem Po schodoch. Na začátku 
devadesátých let nastartoval úspěšnou sólovou dráhu. Na-
točil mj. desky Neuč vtáka lietať, 33, L.S.D., Nočná optika 
a Koniec sveta. V roce 2000 vyšlo album s texty Michala 
Horáčka Richard Müller a hosté a o rok později 01. S ame-
rickými muzikanty vyprodukoval Monogamný vzťah. Jeho 
poslední dvě alba měla názvy Už a Ešte. K předloňským 
padesátinám si nadělil kolekci 25 alb nazvanou Všetko, kte-
rá obsahuje všechny jeho dosavadní nahrávky.

HUdbA
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Pocta jazzmanu krautgartnerovi 
zazněla v mikulově už potřinácté
Již potřinácté se v Mikulově konaly jazzové večery „Pocta 
Karlu Krautgartnerovi“. V zámeckém sále se představil Big 
Band Konzervatoře Jaroslava Ježka v Praze s dirigentem 
Janem Hálou a se zpěvačkou Dashou a Martou Kloučko-
vou. Hostem večerního programu byl Josef Vejvoda (syn 
autora populární písně Škoda lásky), který společně s Big 
Bandem zahrál skladbu Super Jet, kterou napsal a věnoval 
Krautgartnerovi.
 Sobotní večer v hotelu Galant patřil Praguer Super 
Quartet, Jiří Stivín – saxofon, flétna, klarinet, emil Viklic-
ký – piano, František Uhlíř – kontrabas a Josef Vejvoda –  

martin turnovský

(* 28. 9 1928) – český dirigent. 
Studoval ve svém rodném měs-
tě Praze na Akademii múzických 
umění u Karla Ančerla, bývalého 
vedoucího České filharmonie, 
a později u Georga Szella.

Poté, co mu byla udělena prv-
ní cena mezinárodní soutěže di-
rigentů v Besançonu ve Francii, 
se stal stálým dirigentem Brněn-
ských filharmoniků. V následují-

cích letech byl šéfdirigentem Rozhlasového symfonického 
orchestru Plzeň (1963-1966), Saské státní kapely v Dráž-
ďanech a Semperské opery v Drážďanech (1966-1968), 
Norské státní opery v Oslu (1975-1980), Opery v Bonnu 
(1979-1983) a Pražských symfoniků (1992-1996). Mezi 
lety 1960 a 1968 byl Martin Turnovský také „stálým hostu-
jícím dirigentem České filharmonie“ a spolupůsobil pravi-
delně při mezinárodním hudebním festivalu Pražské jaro. 
Po okupaci své vlasti státy Varšavské smlouvy složil svou 
vedoucí pozici v Drážďanech a emigroval do Rakouska.
(Redakční poznámka: Zde spoluzakládal Kulturní klub 
Čechů a Slováků v Rakousku a byl mj. také jeho čestným 
předsedou.)
 Od té doby Martin Turnovský s velkým úspěchem diri-
goval významné západní orchestry, jako např. New York 
Philharmonic, London Symphony, Ceveland Orchestra, 
St. Louis Symphony, Seattle Symphony, Toronto Sympho-
ny, Royal Liverpool Philharmonic, die Wiener Symphoni-
ker, das Symphonieorchester des Bayerischen Rundfunks.
 Vedle toho vedl Martin Turnovský operní nastudová-
ní v Německé opeře v Berlíně, Stuttgartské státní opeře, 
Královské opeře ve Stockholmu, operních slavnostech 
v Savonlinna ve Finsku, v Théâtre du Capitole v Toulouse, 
Welsh National Opera, na operních slavnostech v Cincin-
nati. Do tohoto období spadají i rozsáhlá turné do Austrá-
lie, na Nový Zéland, do Koreje, Anglie a Japonska.
 Po revolucích v zemích východní a střední evropy 
v roce 1989 byl Martin Turnovský přizván k vedoucím or-

bicí. „Zajímavostí je, že se jmenované hudební těleso 
dalo po letech opět dohromady jenom kvůli tomuto je-
dinému koncertu na počest Karla Krautgartnera,“ řekl  
Jaroslav Smečka, předseda Sdružení přátel Karla Kraut-
gartnera.
 Pátečnímu večernímu koncertu předcházelo umístění 
bronzové hvězdy do „chodníku slávy“ na Náměstí před do-
mem s číslem 25/26, kde se Karel Krautgartner narodil. 
„Už třináctá hvězda byla věnována právě bubeníku Josefu 
Vejvodovi, kterému první bicí soupravu pořídil sám Karel 
Krautgartner. řád Karla Krautgartnera převzal z rukou 
starosty města Mikulov Rostislava Koštiala hudební reži-
sér a sólista na tenor saxofon, dlouholetý člen Big bandu 
Gustava Broma, Zdeněk Novák.

chestrům České a Slovenské republiky, jakož i Staatskapel-
le v Drážďanech. Během své činnosti jako vedoucí dirigent 
Pražských symfoniků vedl Martin Turnovský také nové in-
scenace v Státní opeře Praha a jezdil s Pražskými symfo-
niky pravidelně na turné (1993 Velká Británie, Německo, 
Rakousko, Japonsko, Francie, Švýcarsko, 1995 Itálie). Po-
zvánky zavedly Martina Turnovského od roku 1994 také do 
Royal Scotish National Orchestra, k orchestrům v Bruselu, 
Luxemburgu, newyorské Chamber Symphony a dalších.
 V roce 1998 vedl novou produkci Janáčkovy opery Je-
nůfa v operním domě v Cincinnati. Ve stejném roce byl též 
jmenován „Principal Guest Conductor“ Gunma Symphony 
Orchestra v Japonsku. V roce 2000 oslavil umělec oprav-
dový triumf na Meranských hudebních týdnech Beetho-
venovou 9. symfonií, v roce 2001 hrál Carmina Burana 
rovněž v Meranu a na Korutanském létě, v obou případech 
s obrovským úspěchem.
 V roce 2000 byl opět přizván ke koncertům se Seattle 
Symphony, na podzim 2001 vedl v Seattle Opera novou 
produkci Dvořákovy Rusalky, která byla publikem i kriti-
kou velmi nadšeně přijata.
 Pro Schwann a Supraphon nahrával Turnovský s Bam-
berskými symfoniky i s Českou filharmonií („Grand prix du 
Disque za nahrávku 4. symfonie B. Martinů).
 V roce 1999 byl Martinu Turnovskému udělen Rakous-
ký čestný kříž za vědu a umění 1. řádu.
 Výbor a redakce Kulturního klubu Čechů a Slováků se 
připojuje k řadě gratulantů.

Jubileum ludmily Dvořákové
Devadesáti let se dožila 11. července sopranistka Ludmi-
la Dvořáková. Jedna z největších osobností opery druhé 
poloviny 20. století uplatnila svůj talent na předních světo-
vých scénách – ve Vídni, Bayreuthu, Mnichově, Paříži, Ber-
líně, londýnské Covent Garden, milánské La Scale, Teatro 
Colón v Buenos Aires i Metropolitní opeře v New Yorku. 
Ludmila Dvořáková je nositelkou mnoha cen a bohatý je 
také její seznam nahrávek. V roce 2002 se stala nositelkou 
Ceny Thálie za celoživotní mistrovství v operním oboru.
  (mk)

jUbileUM

Dirigent Martin Turnovský
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a pedagog Pavel Jurkovič
Hudební skladatel a pedagog Pavel Jurkovič, který 18. srp-
na oslavil osmdesátiny, přivedl k hudbě nespočet mladých 
muzikantů a zpěváků a napsal stovky písniček pro děti. 
Jako autor je podepsán také pod mnoha hudebními pořa-

Před sto lety se narodil autor více než 
100 písní, hudebník a skladatel karel Valdauf
Karel Valdauf (25. 10. 1913, Trhové Sviny – 4. 7. 1982) stu-
doval na vojenské hudební škole, od roku 1930 sedm let 
působil u vojenské hudby. Od roku 1948 se zcela věnoval 
skladbě a vedení vlastního orchestru, který založil za druhé 
světové války v roce 1942.
 Karel Valdauf je znám především svými populárními 
polkami, jako jsou Berounská, Březnická, Pod jednou 
střechou nebo Kudy kam. Psal také valčíky – Až nás cesty 
svedou, Dva stíny a další. Od svých kolegů skladatelů se 

lišil tím, že jeho skladby jsou svižné, synkopické a dobře 
zní i v provedení tanečního orchestru. Není to taková ta 
typická, pomalá dechovka. Je podepsán také pod řadou 
pochodů, kupř. Zahajovací nebo Koukol v obilí.
 Z prvního manželství měl dceru evu (* 1938) a syna 
Karla (* 1947). S druhou manželkou, Zorkou Kohouto-
vou – zpěvačkou své kapely Valdaufinky, měl dva syny, 
a to Jana (* 1958) a Dana (* 1966). Později se oženil ještě 
potřetí s Ivanou Seinerovou.
 Jeho dům, kde se narodil a kde tvořil, je upraven jako 
muzeum. Nachází se směrem za Mlýnskou ulici v Trhových 
Svinech (asi 500 m za městem).

VZpoMÍNkA
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Zemřel Filip topol

Manažer skupiny Psí vojáci Filip Topol zemřel 20. června 
v Praze, v pouhých 48 letech. Hudebník a spisovatel Filip 
Topol se narodil 12. června 1965 v Praze. Jeho otcem je 
dramatik Josef Topol, dědečkem spisovatel Karel Schulz 
a starším bratrem básník a spisovatel Jáchym Topol.
 V roce 1979 založil Filip Topol se svými spolužáky ze zá-
kladní školy kapelu Psí vojáci, pro kterou napsal množství 
velmi ceněných textů. Tato kapela patřila v pozdější době 
k nejdůležitějším seskupením českého předrevolučního 
undergroundu. Topol zde zastával místo zpěváka a klaví-
risty a zároveň i textaře a skladatele.
 S komunistickým režimem se skupina dostávala do čas-
tých konfliktů, sám Filip Topol byl několikrát předvolán do 
Bartolomějské ulice na policejní výslech.

 Kapela Psí vojáci působila ve své první fázi nepřetržitě 
až do roku 2011 a po roční pauze se opět dala dohroma-
dy. Jednou z jejích nejznámějších skladeb je píseň Žiletky, 
podle které byl v roce 1994 uveden do kin stejnojmenný 
film, v němž si Filip Topol zahrál hlavní roli.
 Filip Topol byl úspěšný i jako spisovatel a herec. Kromě 
písňových publikací byly vydány i jeho knihy Mně třináct 
(1995), Karla Klenotníka cesta na Korsiku (1999) nebo 
Střepy (1999). Jako herec se objevil v několika filmech.
  (mk)

se zesnulým Bednárikem se rozloučili 
slovenští i čeští umělci
Známí slovenští a čeští divadelní a hudební umělci se 
zúčastnili posledního rozloučení se slovenským divadel-
ním a muzikálovým režisérem Jozefem Bednárikem ve 
Slovenském národním divadle v Bratislavě. Bednárik ze-
mřel 22. srpna ve věku 65 let na vážné metabolické se-
lhání. Režisér a herec Bednárik byl na Slovensku známý 
především díky režii řady operních představení ve Slo-
venském národním divadle. V Česku ho veřejnost zná 
zásluhou úspěšných režií muzikálů, jako je Dracula 
s hudbou Karla Svobody, Johanka z Arku. Návštěvníci 
pražského Národního divadla měli možnost vidět jeho in-
scenaci Gounodovy opery Romeo a Julie nebo Bizetovy 
Carmen. Ve Státní opeře uvedl inscenaci Manon Lescaut. 
Smuteční obřad, na jehož přípravě se podílel i sám Bed-
nárik, se konal za velkého zájmu médií. Koncipován byl 
v pěti částech jako přehlídka uměleckého života a tvorby  
zesnulého.

dy České televize, třeba populárními Zpívánkami, či pod 
učebnicemi pro učitele hudební výchovy. Pořádá též se-
mináře pro učitele v ČR, Rakousku či Německu a proslul 
jako popularizátor české lidové písničky. Od roku 1967 
spolupracoval s hudební redakcí pro děti a mládež Česko-
slovenského rozhlasu.
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Poslanci rozpustili sněmovnu, 
většina stran to uvítala
Poslanci podle očekávání poprvé v historii schválili roz-
puštění Sněmovny. Pro návrh hlasovalo 140 ze 147 pří-
tomných poslanců, ODS před hlasováním opustila sál. 
Zákonodárci svým hlasováním tak otevřeli cestu k před-
časným volbám, jež jsou podle většiny stran nejlepším ře-
šením současné politické krize. Prezident Miloš Zeman by 
chtěl předčasné volby vyhlásit na 25. a 26. října.
 Ke schválení návrhu bylo třeba nejméně 120 hlasů. Pro 
návrh se po tříhodinové debatě vyslovilo všech 54 poslan-
ců ČSSD, 42 poslanců TOP 09 a Starostů, 26 poslanců 
KSČM a deset přítomných poslanců VV. Připojilo se k nim 
dalších osm zákonodárců. Poslanci ODS před hlasováním 
opustili sál.

rusnok: Vláda v demisi utlumí 
zákonodárnou aktivitu
Vláda v demisi utlumí po rozpuštění Sněmovny zákono-
dárnou aktivitu. České televizi (ČT) to po schválení rozpuš-
tění dolní komory řekl premiér Jiří Rusnok. Zákonodárnou 
iniciativu nyní převezme Senát, který by mohl schvalovat 
takzvaná zákonná opatření. Podle Rusnoka by se mohl 
úřednický kabinet zabývat jedním či dvěma zákonnými 
opatřeními, například snížením poplatku za pobyt v ne-
mocnici. „Budeme dál fungovat, aby fungoval stát a resorty 
normálně pracovaly. Naším úkolem je to zabezpečit, takže 
pro nás je to očekávaná změna,“ uvedl Rusnok. „Samo-
zřejmě naše legislativní aktivita bude minimální,“ doplnil. 
Podle ČT si Rusnok ale dovede představit návrh jednoho 
či dvou zákonných opatření, z nichž jedno se bude týkat 
šedesátikorunového poplatku v nemocnicích. Premiér také 
prohlásil, že bude dohlížet na projednávání zákonů, které 
již dorazily nebo dorazí ze Sněmovny do Senátu.

Zemanova vláda

Co chystají sociální demokraté v Čr?
Favoritem předčasných parlamentních voleb v České re-
publice je jednoznačně opoziční sociální demokracie, která 
alespoň zatím vede jasně ve všech průzkumech veřejného 
mínění. I proto věnují analytici velkou pozornost povoleb-
ním plánům této strany v oblasti hospodářství. Z progra-
mových bodů, které vedení strany v druhé polovině srpna 

zveřejnilo, vyplývá vedle požadavku na výrazné zvýšení 
minimální mzdy, o němž píšeme na jiném místě, ještě ně-
kolik zásadních návrhů. Především se potvrdilo, že strana 
ponechá v platnosti výrazně zvýšené sazby daně z přidané 
hodnoty s jedinou, i když poměrně zásadní výjimkou – saz-
ba DPH v případě léků by měla klesnout (v současnosti činí 
15 procent) a předseda a volební leader strany Bohuslav 
Sobotka dokonce hovoří o nulové sazbě.
 Se zdravotnictvím úzce souvisí i další volební tahák so-
ciálních demokratů – zrušení poplatků za návštěvu lékaře, 
recepty na léky apod. Jedinou výjimku, kterou připouštějí, 
představuje příplatek na stravu při hospitalizaci v nemoc-
nici. I ten by však měl klesnout na šedesát korun ze stávající 
stokoruny a doba jeho placení se má omezit nejvýše na 
30 dní v roce. V tomto ohledu ostatně již rozhodl nedávno 
český Ústavní soud, který stokorunový poplatek označil za 
nepřiměřený. Požadavek na zrušení poplatků ve zdravot-
nictví už vyhrál sociálním demokratům krajské volby v roce 
2008, ale v následující kampani k parlamentním volbám už 
podobně mobilizační efekt neměl. Zrušení zdravotnických 
poplatků má přilákat především voliče z řad důchodců, 
jimž sociální demokracie vychází vstříc i v ještě zásadněj-
ším bodu – slibuje totiž i zvýšení starobních penzí.
 Další oblastí, na níž se soustředil předvolební program 
sociální demokracie, je boj s nezaměstnaností. Nejvý-
znamnější česká opoziční strana slibuje vytvoření velkého 
množství pracovních míst. Nutné finanční prostředky na 
své plány pak hodlají sociální demokraté získat především 
pomocí růstu příjmů státního rozpočtu prostřednictvím 
vyšších daní. I v tomto ohledu se jedná o tradiční plány. 
Stoupnout by měla zejména sazba pro firmy ze součas-
ných 19 na 20 až 21 procent. U vybraných odvětví, jako je 
bankovnictví, energetika či telekomunikace, se ovšem po-
čítá až s třiceti procenty, což odpovídá současnému trendu 
v evropě, kde speciální daně např. pro banky již nejsou nic 
neobvyklého. Zároveň sociální demokraté počítají s obno-
vením progresivního zdanění. Princip rovných sazeb sice 
byl narušen již v minulém roce, když parlament rozhodl 
o sedmiprocentní zvláštní dávce pro nejlépe vydělávající. 
Mělo však jít pouze o přechodné opatření, zatímco sociál-
ní demokraté chtějí z vyšší sazby pro osoby vydělávající 
více než sto tisíc korun měsíčně udělat trvalé opatření. Na-
víc místo dvaadvaceti procent si představují sazbu kolem  
27-29 %.
 Dalším krokem, který má vést ke zlepšení daňových vý-
nosů, je sociálními demokraty plánované povinné zavede-
ní registračních pokladen. I ty se snaží sociální demokraté 
probojovat již dlouhé roky. Jejich hlavním odpůrcem byli 
a jsou občanští demokraté, zastupující drobné podnikatele.
 Předvolební program nejvýznamnější opoziční strany 
ovšem nezmiňují další možné kroky k zabránění daňových 
úniků. Tato oblast totiž vzbuzuje mimořádné kontroverze, 
jak to ukázaly ostré reakce na projev stínového sociálněde-
mokratického ministra financí Jana Mládka, v němž hovořil 
o tom, že mnozí živnostníci parazitují na sociálním a zdra-
votním systému. Je ale jasné, že proklamovaná snaha za-
bránit daňovým únikům by po vyhraných volbách sociální 
demokraty asi inspirovala k takovým krokům, jako je zno-
vuzavedení minimální daně pro živnostníky nebo omeze-
ní dosud značně velkorysého systému daňových paušálů 
a možností odpisů. Na pořad dne se mohou dostat i tako-
vá témata jako omezení výhod živnostníků a osob samo-
statně výdělečně činných v rámci sociálního a zdravotního 
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ti pojištění. Jenže Česká republika patří mezi země s mimo-

řádně vysokým podílem živnostníků, a tak je opatrnost při 
formulaci předvolebního programu v tomto ohledu jistě 
na místě. Nicméně se zatím zdá, že hlavním motivem těch-
to voleb nebudou ekonomické otázky. Zejména pravice je 
chce spíše přeměnit na jakési referendum o prezidentu 
Miloši Zemanovi a jeho snaze vnést do současné parla-
mentní demokracie prvky prezidentského systému. Ale to 
neznamená, že by ekonomické otázky nakonec nesehrály 
důležitou úlohu.
  (MaFr)

kontroverzní představitel českého 
ministerstva financí odvolán

Vláda Jiřího Rusnoka se nijak ne-
zdráhá provádět nejrůznější perso-
nální změny. V některých případech 
sice musela ustoupit veřejnému tla-
ku – především u ředitele Národ-
ního divadla Buriana, odvolaného 
ministrem kultury J. Balvínem jen 
několik hodin po nástupu do funk-
ce, ale to byly spíše výjimky. Na 
řadě ministerstev došlo k odvolání 
náměstků a vedoucích úředníků, 
ušetřeny nezůstaly ani orgány stá-

tem vlastněných firem. Patrně největší pozornost vzbudilo 
odvolání dlouholetého ředitele Českých drah P. Žaludy, ale 
podobných příkladů se dá najít celá řada. Aktivně si počíná 
v tomto směru především ministr dopravy Z. Žák, ale po-
zadu nezůstávají ani někteří jeho kolegové včetně ministra 
financí a bývalého premiéra i prezidentského kandidáta 
Jana Fischera.
 Ten mimo jiné rozprášil právnický tým vedený Radkem 
Šnáblem, který se zde zabýval zastupováním státu při 
mezinárodních arbitrážích. Sám Radek Šnábl byl blízkým 
spolupracovníkem předchozího vládce resortu Miroslava 
Kalouska, který ho hájil i proti jeho hojným kritikům. Ti 
poukazovali především na skutečnost, že R. Šnábl byl v mi-
nulosti odsouzen za hospodářský delikt. M. Kalousek však 
argumentoval, že R. Šnábl je velmi schopným odborníkem 
a po jeho nástupu se výrazně zvýšila úspěšnost státu v me-
zinárodních arbitrážích. Ministr Kalousek také vedoucímu 
oddělení arbitráží nechával prakticky volné ruce. R. Šnábl 
tak fungoval v rámci ministerstva jako solitér a příliš neko-
operoval s jinými funkcionáři.
 Jenže to odmítl nový ministr tolerovat. Fischera Šnáb-
lův zvyk stavět šéfy před hotovou věc pobouřil stejně jako 
skutečnost, že vedoucí oddělení odcestoval na služební 
cestu do Rakouska, kterou nepředložil předem ke schvá-
lení. Konflikt vyvrcholil poté, co Šnábl chtěl ministerský 
podpis odpovědi na žaloby solárních investorů proti Čes-
ké republice v ten samý den, kdy musely být odeslány. 
To znamenalo, že ministr prakticky nedostal možnost se 
k problematice kvalifikovaně vyjádřit. Přitom nejde zdaleka 
o maličkost, ale o spor, v němž se točí miliardy korun.
 R. Šnábl po svém odvolání prohlásil, že České re-
publice nyní hrozí značné škody a ochromení označil za 
záměrný krok s cílem vyjít vstříc tzv. solárním baronům. 
Podobně reagoval i exministr Kalousek, který naznačil, 
že za odvoláním R. Šnábla, jehož označil za „vynikajícího 
specialistu, který prokazatelně zachránil České republice 

desítky miliard korun“, stojí někteří sponzoři Jana Fischera. 
Na ministerstvu financí nyní probíhá v oddělení arbitráží 
audit, který má patrně zmapovat dosavadní Šnáblovy ak-
tivity, a pokud budou objeveny další nesrovnalosti, jistě to 
ministerstvo Janem Fischerem náležitě využije. M. Kalou-
sek bude naproti tomu jistě i nadále zdůrazňovat, že Šnábl 
zachránil státu miliardy, a proto je nesmyslné prověřovat 
způsob jeho prověřování.
 Mohl by z toho vzniknout velmi zajímavý a zásadní spor 
o vhodnou formu fungování aparátu ministerstva, zejména 
pokud jde o specialisty, kteří nesou zodpovědnost za ob-
rovské sumy. Jenže nejspíš jakékoliv diferencované úvahy 
snažící se najít nějaký optimální kompromis převáží vyos-
třená slova, u M. Kalouska navíc silně zabarvená předvo-
lební agitací. Nelze dokonce ani vyloučit, že možné potíže 
s regulací solárního byznysu hodlá pravice využít proti 
svým levicovým oponentům. Nejde jen o spor o Radka 
Šnábla, ale především o výroky Miroslavy Němcové, bý-
valé předsedkyně parlamentu z Občanské demokratické 
strany, že předčasné volby přinesou prospěch především 
solárním baronům.
  (MaFr)

sponzor českého ministra a rakouský projekt
Z vládní sestavy Jiřího Rusnoka, která podle očekávání za-
čátkem srpna nezískala v parlamentu důvěru a v současné 
době funguje v demisi, budila od počátku negativní pozor-
nost některá jména. Patrně nejvíc nechuti u pravice, ale 
i u nemalé části levicové opozice vzbudila nominace dřívěj-
šího úřednického premiéra a neúspěšného prezidentského 
kandidáta Jana Fischera na post ministra financí. Kritici po-
ukazovali mimo jiné na skutečnost, že není vhodné učinit 
správcem státní pokladny člověka, který nebyl dosud scho-
pen splatit své dluhy z prezidentské kampaně. V době, kdy 
přijal Rusnokovu nabídku, totiž stále chyběla Fischerovi 
do vyrovnání účtu vysoká suma několika milionů a býva-
lý prezidentský kandidát neustále odsouval termín spla-
cení. Jakmile však bylo oznámeno, že se Jan Fischer stane 
ministrem, a to dokonce ministrem financí, stal se úplný 
zázrak. Během několika dní se našlo dost sponzorů, kte-
ří Janu Fischerovi přispěli, a dluh byl splacen. Jan Fischer 
a jeho nejbližší spolupracovníci sice opakovaně tvrdili, že 
pouze proběhly transakce domluvené už předtím, ale ve 
veřejnosti tomu uvěřil jen málokdo. Spíše se značná část 
komentátorů i politiků přikláněla k názoru, že si tímto způ-
sobem někteří podnikatelé zajišťují přízeň vysokého stát-
ního představitele.
 Podezření jenom posílila informace, že ke sponzorům 
se zařadil i Ladislav Dráb podnikající v energetice. S ním měl 
Jan Fischer skutečně dlouhodobě nadstandardní kontakty 
a dokonce pracoval po neúspěchu v prezidentských vol-
bách jako manažer ve společnosti Česká energie ovládané 
Ladislavem Drábem. Navíc společnost GSCeP z Drábova 
koncernu Ce group dostala v době Fischerova premiérství 
povolení k zahájení výzkumu možností vybudování obřího 
podzemního zásobníku plynu u jihočeské vesnice Okrouh-
lá Radouň. Další rychlý sklad plynu chce Ce Group vybu-
dovat v uranovém dole v Rožné. Jihočeský projekt však 
měl navazovat na plánovaný plynovod Mozart vedoucí 
z Rakouska, na jehož stavbě se má Ce Group významně 
podílet. Zdálo se tedy, že se Ladislavu Drábovi rýsuje mno-
hamiliardový projekt, nebo spíše soustava projektů, pro 

Předseda vlády v demisi 
Jiří Rusnok
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niž by jistě byla podpora ze strany 
ministra financí zajímavým a důleži-
tým bonusem. Jenže Drábovu kon-
cepci výrazně narušilo rozhodnutí 
Městského soudu v Praze z konce 
července, které zrušilo původní 
povolení ministra životního pro-
středí pro geologický průzkum na 
zásobník plynu v Okrouhlé Radouni.

Zatím se také zdá, že se Fische-
rův mandát ministra financí omezí 

skutečně jen na pár měsíců a ne na skoro rok až do termí-
nu řádných voleb. Drábův sponzorský dar navíc vzbudil 
natolik pozornost českých médií, že možnosti Jana Fische-
ra mu pomoci byly přece jen výrazně omezeny. Zda se 
i přesto podaří výstavbu plynovodu Mozart z Rakouska na 
jih Čech uskutečnit, se samozřejmě teprve ukáže v násle-
dujících měsících a letech. Strategické ohledy podobným 
projektům přejí, na druhé straně jde o mimořádně nároč-
nou investici, jejíž zajištění může být nemalým problémem. 
Hodně bude záležet na energetické koncepci státu, tu však 
nakonec přijme pravděpodobně až nová vláda, která vze-
jde z parlamentních voleb. A v současnosti se rozhodně 
nezdá, že by v ní zasedl zrovna Jan Fischer považovaný 
pravicí za klasického normalizačního kariéristu a levicí za 
bezohledného pravicového ekonoma. Nelze ovšem vylou-
čit, že Ladislav Dráb má nebo bude mít ještě jiné želízko 
v ohni. Zatím však příliš šťastnou ruku neměl.
  (MaFr)

kauza údajného podplacení tluchoře, Fuksy 
a Šnajdra vedla k pádu Nečasovy vlády
Nečas se rovněž vzdal funkce předsedy ODS. V současné 
době jsou v případu obviněni pouze Nečasova přítelky-
ně a bývalá šéfka jeho kabinetu Jana Nagyová a někdejší 
Fuksův náměstek Roman Boček. Nagyová s Bočkem podle 
žalobců společně navedli Nečase k přislíbení úplatku.
 Podle bývalého premiéra Petra Nečase orgány činné 
v trestním řízení účelově vytvářejí absurdní korupční skan-
dál, kterým matou veřejnost. Po tomto výroku ho státní 
zástupce upozornil, že za urážlivé chování může dostat 
pořádkovou pokutu. Nečas odvětil, že je opětovně zastra-
šován žalobcem a že na něj žalobce zvedá prst, přičemž 
toto gesto prý Nečas nezaznamenal od skončení základní 
školní docházky.
 Podle zdroje ČTK, který se výslechu účastnil, prohlásil, 
že zvláštní pozornost policistů by si zasluhovalo i sesta-
vování vlády Jiřího Rusnoka. Nečas dal na policii najevo 
své přesvědčení, že výslech byl připraven „na oko“ kvůli 
novinářům. „Vím už nyní, že s vysokou pravděpodobností 
budu obviněn,“ řekl státnímu zástupci. Odmítl, že by se 
dopustil trestných činů. Žalobci požádali Sněmovnu o jeho 
vydání k trestnímu stíhání v souvislosti s kauzou údajného 
podplacení trojice exposlanců ODS výhodnými posty.
 expremiér při výslechu upozornil na to, že čeští státní 
zástupci toto politické jednání dříve nestíhali. „Je-li právní 
názor úzké skupinky státních zástupců z Vrchního státního 
zastupitelství Olomouc správný, proč není postupováno 
naprosto stejně vůči celé řadě případů obecně známých 
a v médiích propíraných?“ ptal se.
 The Economist: Nečas je obviňován, že slíbil třem 
poslancům místa ve státní správě výměnou za podporu 

schvalovaného zákona. I jeho odpůrci považují jeho doho-
dy za součást obvyklých politických obchodů, ale jsou rádi, 
že je v úzkých. Mnoho jeho bývalých kolegů v parlamentu 
je nyní také nervózních. Nečas, který byl zvolen jako pan 
Čistý, možná opravdu vyčistí českou politiku, i když jinak, 
než měl v úmyslu.

Bývalý premiér Petr Nečas a Jana Nagyová 
na EU setkání v minulém roce

livia klausová na slovensko
Vše nasvědčovalo tomu, že Livia Klausová si na svou od-
měnu za podporu Miloše Zemana v prezidentské kampani 
bude muset kvůli demisi vlády počkat. Nyní se ukazuje, že 
je všechno jinak. Premiér Jiří Rusnok minimálně mlžil, když 
prohlásil, že jeho kabinet bez důvěry už nové velvyslance 
schvalovat nebude. O nejdiskutovanějším jméně totiž pod-
le informací LN z několika zdrojů už vláda rozhodla dávno 
předtím. Podle informací LN vláda o Klausové rozhodla na 
svém zasedání 31. července.
 Program z tohoto dne uvádí jako jeden z bodů „Ná-
vrh na změny ve funkcích vedoucích zastupitelských úřadů 
v hodnostech mimořádných a zplnomocněných velvyslan-
ců České republiky“. Mezi nově schválenými ambasadory 
mělo být i jméno Klausové.
 Ministr zahraničí Jan Kohout, který návrhy na nové 
velvyslance vládě předkládal, na dotazy nereagoval. Podle 
všeho se v balíčku nových ambasadorů objevuje i Vladimír 
Remek, jenž by měl zamířit do Moskvy.

klausová musí chodit na školení. 
až pak ji pustí na slovensko
Seznámit se s chodem úřadu, se základy ekonomické agen-
dy i protokolu a v neposlední řadě sbírat zápisy do sešitu, 
který slouží jako vysokoškolský index. To vše bude muset 
absolvovat před svou cestou na Slovensko Livia Klausová, 
pokud tedy nebude mít nějaké úlevy. Informoval o tom de-
ník MF Dnes.
 V polovině července se Klausová svěřila, že se už při-
pravuje na své působení v čele české ambasády v Bratisla-
vě. Prý si pročítá směrnice evropské unie a vstřebává nové 
informace o své rodné zemi. Deník MF Dnes informoval 
o tom, že před cestou na Slovensko ji však čeká ještě dale-
ko intenzivnější školení.
 Noví velvyslanci se totiž musí stát zaměstnanci minis-
terstva zahraničí a také musí projít povinnou „přípravkou“. 
Zde se seznamují s chodem agendy, se základy ekonomické  
agendy, studují protokol a absolvují i jazykové kurzy. Mimo 
jiné dostanou i sešit, do kterého se jim zapisují potvrzení 
o úspěšném absolvování jednotlivých kurzů.

Ministr v demisi 
Jan Fischer



40

ud
ál

os
ti  Nastupující diplomati musí přerušit své podnikání 

nebo ukončit své předchozí zaměstnání. U choti bývalého 
prezidenta to není problém. Zato Vladimír Remek by se 
musel vzdát dobře placeného mandátu europoslance. Re-
mek však zatím nenaznačil, že by se k něčemu takovému 
chystal. Během školení dostávají budoucí velvyslanci plat 
referenta, který se pohybuje okolo dvaceti tisíc korun. Jeho 
výše se odvíjí od předchozí praxe a od toho, kolik dotyčný 
umí jazyků.

Zeman uvedl, že jmenuje premiéra 
na návrh vítěze voleb
Prezident Miloš Zeman jmenuje premiérem toho, koho mu 
doporučí strana, která vyhraje chystané předčasné volby 
do Sněmovny. Uvedl to v rozhlasovém pořadu Hovory 
z Lán. Reagoval tím spekulace o tom, že by tento postup 
dodržet nemusel. Nadále má ale za to, že by vítěz voleb 
měl při nominaci přihlédnout k vůli voličů a preferenčním 
hlasům. Zopakoval ale také, že podle jeho názoru jsou 
kandidáti vybíráni buď podle vůle stranických funkcionářů, 
nebo podle vůle voličů a že „míra demokratičnosti jakékoli 
strany je dána právě vůlí voličů, nikoli jenom nebo přede-
vším vůlí funkcionářů“.

Zeman kritizoval předsedu toP 09 
karla schwarzenberga
Prezident Miloš Zeman označil předsedu TOP 09 Karla 
Schwarzenberga za pouhého maskota místopředsedy 
strany Miroslava Kalouska. S maskoty se neválčí, řekl Ze-
man na adresu svého oponenta v rozhlasových Hovorech 
z Lán. Prozradil, že před časem nabídl svému nejvážněj-
šímu soupeři z prezidentské volby místo velvyslance v Ra-
kousku, někdejší ministr zahraničí to ale odmítl. Uvedl to 
v souvislosti s aktuálním Schwarzenbergovým vyjádřením 
pro rakouský nedělník Presse am Sonntag. Zeman podle 
Schwarzenberga ztratil v důsledku mnohaleté konzuma-
ce alkoholu morální zábrany a jde mu jen o osobní moc. 
I když se prý Zeman snaží vytáhnout nahoru svou stranu 
SPOZ, „jeho cílem je moc, ne strana. Jako prezident chce 
vládnout,“ řekl Schwarzenberg.

Ve volbách půjde podle 
karla schwarzenberga (toP 09) 
o obranu demokracie
Hlavním tématem nastávající volební kampaně bude 
střet s prezidentem Milošem Zemanem a jeho pokusem 
zne uží vat ústavu. Prohlásil to předseda TOP 09 Karel 

Schwarzen berg v rozhovoru pro rakouský týdeník Profil. 
Podle Schwarzenberga jde o obranu parlamentní demo-
kracie v České republice. Schwarzenberg se vyjádřil i ke 
skandálům v České republice a Rakousku, včetně aféry, 
která vedla k pádu vlády Petra Nečase. Schwarzenberg se 
domnívá, že korupce je v Česku rozšířenější než v Rakous-
ku, protože v Česku se prý děje „bezostyšněji“. Korupční 
případy v Rakousku zas podle něj ukazují, že země „není 
ukotvena v západním táboře“, ale ve střední evropě – spo-
lečně s Čechy, Slováky, Poláky či Maďary.

Pithart: Výrok Zemana o ztrátě důvěry 
v Nejvyšší soud je děsuplný
Výrok prezidenta Miloše Zemana o tom, že ztratil důvěru 
v Nejvyšší soud, byl podle někdejšího premiéra a bývalého 
předsedy Senátu Petra Pitharta (KDU-ČSL) katastrofální 
a děsuplný. Svědčí o tom, že současný prezident nemá 
stejně jako předchůdce Václav Klaus jasno ve fungování 
soudní moci, uvedl Pithart v pořadu České televize Otázky 
Václava Moravce. Zeman oznámil ztrátu své důvěry v Nej-
vyšší soud v Senátu v souvislosti s neúspěšnou kandida-
turou předsedy pražského městského soudu Jana Sváčka 
na ústavního soudce. Důvodem bylo rozhodnutí jednoho 
ze senátů Nejvyššího soudu, kvůli kterému nejvyšší státní 
zastupitelství zastavilo trestní stíhání tří exposlanců ODS, 
viněných z politické korupce. Má za to, že podle Zemano-
vy představy předsedkyně Nejvyššího soudu Iva Brožová 
opomněla instruovat příslušný soudní senát, jak má roz-
hodnout. Také podle Brožové Zeman nerespektuje ne-
závislost soudního rozhodování. Pithart v pořadu označil 
zatím za strašení výroky o tom, že se Česko díky Zemanovi 
mění v poloprezidentský stát. Zeman totiž podle Pitharta 
nemá většinu v parlamentu a Strana práv občanů – Ze-
manovci, jejímž je čestným předsedou, se nestane silnou 
prezidentskou stranou.

lídrem a kandidátem ČssD na premiéra 
bude šéf strany sobotka
Volebním lídrem ČSSD a kandidátem na premiéra bude 
předseda strany Bohuslav Sobotka. Potvrdil to ústřed-
ní výkonný výbor sociální demokracie. „Kandidátem na 
předsedu vlády bude předseda sociální demokracie tak, 
jak to standardně chodí a jak to vždycky v historii sociál-
ní demokracie bylo,“ prohlásil po jednání výboru Sobotka 
s tím, že ČSSD nemá důvod se k tomu už vracet. Sobotka 
také uvedl, že strana je po volbách připravena navrhnout 
„změny ústavy, které by zpřesnily kompetence jednotlivých 
ústavních institucí tak, aby nemohlo dojít k nějakému po-
sunu k více autoritativnímu způsobu vlády“. O potvrzení 
lídra rozhodovali sociální demokraté v tajném hlasování na 
návrh místopředsedy strany Zdeňka Škromacha, který je 
označován za Zemanova přívržence. Sobotka získal podle 
dostupných informací 86 hlasů, proti sobě měl 51 členů 
výboru. Zeman již dříve prohlásil, že premiérem jmenuje 
„představitele“ strany, která volby vyhrála. To vyvolalo spe-
kulace o tom, že by se jím v případě očekávaného vítězství 
ČSSD nemusel stát Sobotka, ale Hašek, který má k Zema-
novi blíže. Hradní kancléř Vratislav Mynář posléze v jed-
nom z rozhovorů řekl, že by prezidentovo rozhodování 
mohl ovlivnit i počet preferenčních hlasů, které jednotliví 
kandidáti dostanou.
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Na protiromské pochody v osmi městech 
přišla asi tisícovka lidí
Protiromských demonstrací a pochodů v osmi městech 
v České republice se zúčastnila více než tisícovka lidí. 
Nejdramatičtější byla situace v Ostravě. Pět až šest sto-
vek odpůrců Romů se sešlo na Prokešově náměstí. De-
sítky z nich vyzbrojení klacky a kameny se pak pokusily 
dostat do čtvrti Přívoz obývané Romy, zabránili jim v tom 
ale policejní těžkooděnci. Při ostravských ostrých střetech 
mezi policisty a demonstranty vzduchem létaly kameny, 
dýmovnice, rozbušky, popelnice, policisté použili také slz-
ný plyn. extremisté se tak nedostali k místu, kde se konalo 
romské shromáždění proti rasismu a neonacismu nazva-
né Mír mezi lidmi. Při něm se před kostelem na náměstí 
Svatopluka Čecha sešlo podle odhadů policie asi 600 lidí. 
Duchcovem prošlo podle odhadu policie 250 až 300 lidí, 
podle organizátorů se zúčastnilo 700 lidí. Po oficiálním 
ukončení akce ještě několik desítek lidí znovu vyrazilo do 
ulic a vykřikovalo hesla jako „Stop černému rasismu“, pří-
mo k romským domům ale demonstranti nemohli.

Zeman odsoudil protiromské pochody, 
řešením je rozbít bílé mafie
Prezident Miloš Zeman odsoudil protiromské demonstra-
ce a pochody v českých městech. Pro zlepšení situace so-
ciálně slabých Romů je třeba rozbít bílé mafie, které jejich 
prostřednictvím zneužívají sociální dávky, a investicemi 
podpořit zaměstnanost. Zeman to řekl v Hovorech z Lán, 
které odvysílal Český rozhlas Radiožurnál. Zeman účastní-
ky sobotních pochodů zařadil k neonacistickým bojůvkám, 
které ve svém březnovém inauguračním projevu označil za 
jeden z ostrovů negativní deviace. Sociální dávky, jako na-
příklad příspěvek na bydlení, které od státu dostávají Ro-
mové, podle Zemana inkasují bílé mafie, které Romům za 
předražené peníze pronajímají byty. Užitečnější než jeho 
případná účast na protestu proti pochodu pravicových ra-
dikálů by bylo podle Zemana vytvořit nová pracovní místa. 
„Jedině investice, rozumné investice samozřejmě, vytvářejí 
nová pracovní místa,“ zopakoval prezident svá dřívější vy-
jádření.

havlova cena poputuje do Běloruska, 
Gruzie nebo Číny
Na Cenu Václava Havla za lidská práva jsou nominováni 
běloruský aktivista Ales Bjaljacki, Asociace mladých gru-
zínských právníků a čínská Síť na obranu práv. Do užšího 
výběru je v Praze z 27 podaných kandidatur vybrala mezi-
národní komise. Kdo vůbec poprvé udílenou cenu obdrží, 
bude známé 30. září. Cena Václava Havla za lidská práva 
nahrazuje cenu lidských práv Parlamentního shromáždění 
Rady evropy. Ve výběrové komisi zasedl předseda Jean-
Claude Mignon, zástupci Knihovny Václava Havla a Nada-
ce Charty 77. „Finalisty jsme vybrali takřka jednomyslně,“ 
podotkl Mignon. Jsem velmi rád, že je cena pojmenována 
po zesnulém prezidentovi. „Byl to člověk mimořádných 
kvalit, odvážný, charismatický a současně prostý,“ uvedl 
Mignon.
 Budoucí laureáti Havlovy ceny budou kromě diplomu 
a trofeje dostávat také odměnu ve výši 60 000 eur (asi 
1,5 milionu korun). Z toho 30 000 eur dá český stát a po 

15 000 Parlamentní shromáždění Re a Knihovna Václava 
Havla s Nadací Charty 77.

Proces rath: 78 svědků a 11 obviněných
Krajský soud v Praze, během obřího procesu, který začal 
7. srpna a potrvá si do konce října 2013, přehrál videozá-
znam z loňského zadržení tehdejšího hejtmana a poslance 
Davida Ratha (dříve ČSSD). Veřejnost tak poprvé mohla 
vidět, jak politik reagoval. Kriminalistů se lekl a po zadržení 
působil místy nervózně. Měl v ruce tašku s krabicí, o které 
tvrdil, že je v ní víno. Když ji ale policista otevřel, ležely v ní 
bankovky. Podle spisu to byl sedmimilionový úplatek. Rath 
to odmítá a tvrdí, že byl v šoku, když viděl peníze místo 
vína. Při zatýkání měl na sobě Rath tmavé sako a modré 
džíny. A opíral se o zeď s rukama v kapsách. Všechny věci, 
které měl politik u sebe, skončily v bílém pytli, který vzápětí 
kriminalisté zapečetili, což je další důkaz, že s krabicí nikdo 
nemanipuloval.
 Rath při promítání videa namítal, že je rozhořčený tím, 
že v protokolu je, že nechtěl úplatek vydat. „Policista mi 
řekl: vydejte úplatek. Copak jsem mohl vydat něco, o čem 
jsem nevěděl?“ obhajuje se bývalý středočeský hejtman. 
Podobné věty zopakoval už několikrát.
 Stejně tak tvrdí, že krabice zmizela na devět minut ze 
záznamu a neví, co s ní kdo dělal. Při pozdějším přepočí-
távání policisté zjistili, že v krabici bylo na korunu přes-
ně sedm milionů v bankovkách nominální hodnoty 5 000, 
2 000 a 1 000 korun. Menší v krabici nebyly.
 Rath od počátku tvrdí, že kauza je účelově vytvoře-
ná, aby odstranila nepohodlného politika. V jeho verzi se 
v domě Pancové s Kottem bavili pouze o víně, které, jak se 
domníval, si také z vilky v Rudné u Prahy 14. května odná-
šel.
 Vyslechnutí obžalovaní zatím většinou obžalobu od-
mítli. Jako jediná se přiznala podnikatelka ve stavebnictví 
Ivana Salačová. Žalobce Petr Jirát pro ni navrhuje pozici 
spolupracující obviněné, za což by jí mohl hrozit nižší trest. 
Advokáti ostatních se ji snaží znevěrohodnit, podle Jiráta 
se jí ale podařilo rozkrýt organizovanou skupinu.
 Salačová popsala, jak se manipulovalo se stavebními 
zakázkami – údajně se upravovaly tak, aby vyhrála předem 
vybraná firma, která za to poskytla úplatek. Tendry se týkají 
opravy zámku Buštěhrad a Gymnázia Hostivice.
 Podle žalobce Petra Jiráta byla organizátorem mani-
pulací někdejší ředitelka kladenské nemocnice Kateřina 
Pancová a její přítel, manažer ve stejné nemocnici a ex-
poslanec Petr Kott. Rath údajně o všem věděl a dostával 
podíly z údajných úplatků. Salačová s Kovandou dali podle 

Policisté odvážejí exhejtmana Davida Ratha do vazby



42

ud
ál

os
ti obžaloby Pancové s Kottem 2,8 milionu korun za uprave-

nou obchodní soutěž. Podíl 200 000 korun dostala údajně 
také slovenská podnikatelka Lucia Novanská, která hosti-
vický tendr pořádala za společnost erinyes. Ze zakázky za 
zhruba 30 milionů korun měla firma Pohl podle Jiráta čistý 
zisk 1,3 milionu.
 Obžaloba se kromě stavebnictví týká také zdravotnic-
kých zakázek na rekonstrukce a technologické dodávky 
pro několik krajských nemocnic. Kromě doznání Salačové 
jsou hlavním pilířem obžaloby odposlechy, které má soud 
v plánu přehrát v následujících týdnech.
  iDNES, ČTK, LN

Politici i veřejnost si připomněli 
45. výročí srpna 1968
Politici i veřejnost si na vzpomínkových akcích připomněli 
srpnový vpád vojsk Varšavské smlouvy do Československa 
před 45 lety. Podle prezidenta Miloše Zemana se z hrdi-
nů roku 1968 stali zbabělci. Lidem nelze podle něj vyčí-
tat, že se podrobili, když je zradily elity, včetně Alexandra 
Dubčeka, řekl prezident při návštěvě výstavy Jazzové sekce 
k 45. výročí okupace. Poučením pro dnešek podle prezi-
denta je volit politiky, kteří nezradí.
 Premiér Jiří Rusnok ocenil na shromáždění u budovy 
Českého rozhlasu hrdinství lidí, kteří neváhali postavit se 
nepoměrné přesile. Svět čelí mnoha hrozbám, a je proto 
nutné připomínat si vlastní minulost a lidi, kteří riskovali to 
nejcennější, řekl. Podle předsedkyně Sněmovny Miroslavy 
Němcové (ODS) události 21. srpnem neskončily. Přirov-
nala na setkání u rozhlasu tehdejší hlasování parlamentu 
o dočasném pobytu vojsk k současnému rozpuštění dolní 
komory. Věří ale prý, že Česko čeká jiný osud.
 Vzpomínkové akce u rozhlasu se zúčastnili také další 
politici, pamětníci i bývalí rozhlasáci. Čestnou stráž drželi 
sokolové a skauti. Československý rozhlas se v roce 1968 
stal významným centrem odporu proti vojenské invazi, 
která na pokyn Moskvy násilně ukončila takzvané praž-
ské jaro. O život u budovy rozhlasu a v jejím okolí přišlo 
patnáct lidí. Srpnové události připomíná pamětní deska 
u vchodu se sloganem tehdejšího vyslání „Jsme s vámi, 
buďte s námi“.
 Netradičním způsobem si připomněla 45. výročí inva-
ze bulharská Sofie. Tamní památník sovětské armádě se 
zbarvil na růžovo a přibyl na něm i nápis v českém jazyce: 
„Bulharsko se omlouvá.“

Vlastizrádci ze srpna 1968 vyvázli bez trestů
Měli mít přímou zodpovědnost za invazi, která na dvacet 
let ovlivnila životy všech Čechů. Přesto jim porevoluční jus-
tice vyměřila shovívavé tresty. Nakonec za pomoc sovět-
ským okupantům pykal jen jediný komunistický funkcionář.
 Dělal jsem jen svoji práci, obhajoval se osmdesátiletý 
Karel Hoffmann, když v srpnu 2004 nastupoval do pan-
krácké věznice. Za to, že během vrcholící sovětské invaze, 
tedy v noci na 21. srpna 1968, nechal vypnout rozhlas, si 
měl jít sednout na čtyři roky za mříže.
 „Soud prokázal, že jsem vypnul rozhlas. To ani proka-
zovat nemusel. Nikdy jsem to netajil,“ tvrdil Hoffmann po 
vynesení verdiktu.
 Jenže justice si stála za svým: ač nebylo přímo pro-
kázáno, že věděl o detailech invaze, příkazem k vypnutí 

rozhlasových vysílačů ji podpořil. Narušil tím suverenitu 
tehdejšího státu. „Trest musí plnit funkci satisfakce pro po-
škozené a obsahuje i prvek morálního odsouzení pachate-
le,“ zdůvodnil soudce Robert Fremr, proč poslal bývalého 
šéfa ústředních spojů do vězení. Místo vlastizrady to bylo 
jen za sabotáž.
 V osmdesáti letech se Hoffmann stal prvním komu-
nistickým funkcionářem, který za srpnové události pykal. 
A zároveň byl jasně nejstarším vězněm v republice. Ani je-
den primát mu ale dlouho nevydržel. Z cely se dostal kvůli 
špatnému zdravotnímu stavu už po 25 dnech.
 Kromě Hoffmanna původně čelilo obvinění z vlastizra-
dy v souvislosti se srpnovou okupací i dalších třináct pro-
minentů komunistické politiky.
 Namátkou Jozef Lenárt, Milouš Jakeš, Jan Piller, Karel 
Rusov, Jaroslav Klíma, Jan Bokr či Josef Houska. K pra-
vomocnému verdiktu jako u Hoffmanna se ovšem žádný 
z případů nedostal. Před soudem stanuli už jen Jakeš a Le-
nárt, kteří byli osvobozeni.

Policie v moskvě zatkla několik lidí při 
vzpomínce na invazi do Čssr v roce 1968
Ruská policie zadržela několik lidí, kteří přišli na Rudé ná-
městí v Moskvě připomenout 45. výročí invaze vojsk Var-
šavské smlouvy do Československa. Informoval o tom na 
svém webu Český rozhlas (ČRo), podle něhož bylo za-
tčeno deset osob. Akce se uskutečnila symbolicky v pravé 
poledne – přesně v okamžiku, kdy 25. srpna 1968 proti 
okupaci Československa protestovala na Rudém náměs-
tí malá skupina demonstrantů. Tehdy i nyní lidé přinesli 
transparent s nápisem „Za vaši i naši svobodu“. Incident 
vysílala v přímém přenosu ruská nezávislá televizní stani-
ce Dožď. Podle její reportérky policisté povolili aktivistům, 
aby několik minut postáli se svým velkým transparentem, 
pak je ale naložili do autobusu, který je odvezl na policejní 
stanici. Stejně jako demonstrace před 45 lety se i letošní 
akce zúčastnila básnířka a překladatelka Natalija Gorba-
něvská. Na rozdíl od roku 1968 ji však podle televize Dožď 
policie nezadržela. Gorbaněvská, která stejně jako většina 
účastníků historického protestu ze Sovětského svazu nako-
nec emigrovala, má koncem října navštívit Prahu. Senátor 
Jaromír Štětina podle své mluvčí vyzval prezidenta Miloše 
Zemana, aby jí za statečný čin z roku 1968 udělil k 28. říjnu 
nejvyšší české vyznamenání – řád Bílého lva.

Události spojené s invazí vojsk 
představí výstava v muzeu Policie
Události spojené s invazí vojsk Varšavské smlouvy do Čes-
koslovenska v roce 1968 připomene výstava fotografií 
a autentických předmětů, kterou mohou návštěvníci vidět 
v Muzeu Policie ČR v Praze na Karlově. expozice před-
staví i dosud nezveřejněný soubor fotografií nizozemské 
fotografky žijící v Rakousku Okky Offerhaus, uvedl kurátor 
výstavy Daniel Povolný z Úřadu dokumentace a vyšetřo-
vání zločinů komunismu. Snímky působí velice autenticky, 
některé jsou například focené přes přední sklo jedoucího 
auta. Výstava zachycuje období od podzimu 1967, kdy vy-
pukla politická krize režimu prezidenta Antonína Novotné-
ho, do noci z 20. na 21. srpna 1968. Samostatný panel je 
věnován obětem okupace z řad československých občanů 
od invaze až do konce roku 1968. Kromě fotografií budou 
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k vidění například autentické samopaly Thompson americ-
ké výroby a pistole Walther, které sovětská KGB umístila 
na Sokolovsku a které měly sloužit jako důkazy o připravo-
vané kontrarevoluci v Československu.
 Výstava připravená Úřadem dokumentace a vyšetřová-
ní zločinů komunismu ve spolupráci s Vojenským historic-
kým ústavem Praha potrvá v Muzeu Policie ČR do 26 září. 
Poté bude přenesena do Národního archivu a následně ji 
návštěvníci uvidí v Brně v Muzeu zločinů komunismu.

Čtyřicet pět let poté…
Pohled z druhé strany
O tom, co se událo 21. srpna 1968 v tehdejším Českoslo-
vensku, se dnes snad již učí i žáci základních škol v Česku 
i na Slovensku.
 Mnozí svědci již zemřeli, mnozí emigrovali. Byly jich ti-
síce. Ne všichni vědí, že cesta do emigrace, do zemí celého 
světa, hlavně USA, Kanady, Austrálie, ale i jiných západo-
evropských států, vedla právě přes Rakousko. I emigranti 
již zestárli, mnozí jsou dnes nemocní a mnozí už nejsou 
mezi námi. S o to větší radostí teď píši tyto řádky, abych 
všem těm ještě žijícím účastníkům oné doby přiblížil ten 
moment, který jim emigraci vůbec umožnil.
 Rakouský rozhlas Ö1 vysílal v relaci „erfüllte Zeit“ roz-
hovor s prof. dr. Walterem Kirchschlägerem o jeho vzpo-
mínkách na tu dobu. V srpnu 1968 mu bylo 21 let, byl 
studentem teologie na Gregoriánske univerzitě v římě. 
Později se stal významným rakouským odborníkem na 
Nový zákon a svou pedagogickou kariéru zakončil jako 
rektor katolické univerzity v Luzernu, kde žije dodnes. Na 
otázku redaktora, kdo z lidí měl v životě na něho největ-
ší vliv, Walter Kirchschläger řekl: „Kardinál König a můj 
otec… Za vůbec nejsilnější moment z mého života pova-
žuji srpen 1968. Bydleli jsme tehdy v Praze, kde můj otec 
působil jako rakouský velvyslanec. Když nastala invaze 
vojsk Varšavské smlouvy, hlavně Sovětského svazu, přišlo 
požádat o víza na rakouskou ambasádu v Praze více než 
5 000 lidí. Otec všem víza dal. Pár hodin nato přišla z Vídně 
zpráva, že musí zastavit udělování víz, protože Rakousko 
si nemůže dovolit přijmout tolik utečenců. Otec okamžitě 

odpověděl a snažil se rakouské vládě přes tehdejšího mi-
nistra zahraničí Kurta Waldheima vysvětlit, že to nemůže 
kvůli svému svědomí stopnout, že v Praze jde lidem o život 
a nikdo neví, kdy okupace skončí a co všechno s sebou 
přinese. Rezolutně žádal vládu, aby své rozhodnutí ještě 
jednou přehodnotila, v opačném případě jinak odstoupí 
z postu rakouského velvyslance. Nastalo několikahodino-
vé čekání, nikdo z mé rodiny nevěděl, jaká odpověď při-
jde z Vídně. Otec nás pomalu připravoval na rezignaci, 
balení kufrů a návrat do Rakouska. Ve 20:30 hod přišla 
z Ministerstva zahraničí z Vídně depeše, že může udělo-
vat víza v neomezeném počtu. To, co pak následovalo, 
je již známé: do Rakouska se tehdy usídlily tisíce Čechů 
a Slováků a mnohým jiným tisícům Rakousko umožnilo 
odchod do demokratických zemí celého světa. Kdykoliv si 
dnes vzpomenu na to, co jsme tehdy v Praze prožívali a jak 
nekompromisně tehdy můj otec jednal, zaleje mne pocit 
radosti a obrovský vděk za to, jak se tehdy můj otec za-
choval.“ Rudolf Kirchschläger (1915-2000) se později stal 
rakouským prezidentem, jedním z těch, na koho si dodnes 
s hrdos tí vzpomínají lidi napříč všemi politickými stranami  
v Rakousku.

Zdroj: Rozhlas Ö1
18. srpna 2013

Relace: Erfüllte Zeit: 7:05-8:00 hod.
  Peter Žaloudek
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Nákladové nádraží je kulturní památkou

Budova Nákladového nádraží Žižkov, o jejíž budoucnosti 
se vedly řadu let spory, byla vyhlášena za památkově chrá-
něný objekt. Tento akt se stal završením několikaletého 
úsilí všech těch, kteří rozpoznali mimořádnou architekto-
nickou kvalitu této ojedinělé industriální stavby uprostřed 
Prahy, nádraží hrozilo zboření.
 Toto rozhodnutí ministerstva kultury je velmi důležité, 
protože v současné době bude možné přistoupit k někte-
rým reálným krokům ke změně územního plánu v oblasti 
Nákladového nádraží Žižkov. Nyní tedy čeká třetí měst-
skou část ve spolupráci s vlastníkem, tedy Českými draha-
mi, dost obtížný úkol, a to naplnit budovu nádraží novým 
využitím – dát jí nový smysl. Zatím se jedná s několika or-
ganizátory dočasných projektů, které by byly schopné už 
v letošním roce zpřístupnit nádraží veřejnosti, ale zároveň 
i s několika zájemci o trvalé využití.

 Ministerstvo kultury již v minulosti ocenilo originální 
architektonické i urbanistické řešení budovy, která pochází 
ze třicátých let a jejíž půdorys je ve tvaru písmene U.
  (mk)

křížová cesta na ronšperk
Během léta byla slavnostně otevřena nově zrekonstruova-
ná křížová cesta na vrchu Ronšperk nad městem Stříbro. 
Kalvárii dal ve třicátých letech 19. století postavit stříbr-
ský měšťan Anton Battiek. Má čtrnáct zastavení a z původ-
ních výjevů v kapličkách se dochovalo jen pět. Společně 
s občanským sdružením Ronšperk se na obnově podíleli 
keramik František Švancar a akademický malíř Ivan Komá-
rek, kteří obrazy přenesli na kachle technikou holandského  
fajánsu.
  (mk)
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ti Výstava v galerii artwall představila 
návrhy na českoromskou vlajku
Výstava představila sedm návrhů možné česko-romské 
vlajky, jež vytvořil slovenský umělec Tomáš Rafa, který se 
tak snaží přispět k diskusi o soužití většinové společnosti 
s menšinami. Galerie Artwall využívá pro prezentaci umění 
zeď pod Letenskými sady.
 Projevy xenofobie a nacionalismu nejen v Česku a na 
Slovensku, ale i v Polsku či Maďarsku sleduje a dokumen-
tuje umělec Rafa několik let. Podle kurátorů galerie by 
měla vlajka znázorňovat sepětí romského etnika s Českou 
republikou.
 Od roku 1971 přitom Romové mají svou mezinárodní 
vlajku. Tvoří ji modrý pruh symbolizující nebe nad zeleným 
pruhem, který znamená zemi; překrývá je velké červené 
kolo odkazující na Indii, pravlast Romů. Vlajka se objevuje 
na mnoha místech romských setkání.
 Výstavu doplňují záběry z nedávných protiromských 
demonstrací v Duchcově a Českých Budějovicích. Výstava 
návrhů vlajky českých Romů je současně i v Národní tech-
nické knihovně. Podle pořadatelů výstavy je důležitější prů-
běh celé diskuse než to, jaká vlajka bude vybraná.
 Tomáš Rafa se narodil v roce 1979 v Žilině. Vystudo-
val obor digitálních médií na Akademii výtvarných umění 
v Banské Bystrici a studoval také na varšavské akademii. 
V roce 2011 získal Cenu Oskára Čepana, slovenskou ob-
dobu Chalupeckého ceny.

rekordní účast hlásí pořadatelé festivalu 
Colours of ostrava. industriální areál 
Dolních Vítkovic během čtyř dnů navštívilo 
víc než 33 000 lidí
Dvanáctý ročník hudebního maratónu se obešel bez vět-
ších komplikací a jen s jednou změnou v programu, ČTK 
to řekl mluvčí akce Jiří Sedlák. „Loni jsme měli v areálu 
31 500 návštěvníků. Což byl také rekord. Letos jsme jej ješ-
tě překonali,“ uvedl Sedlák. Podle něj se pořadatelé museli 
vypořádat jen s jednou programovou změnou. Kvůli hlaso-
vé indispozici zpěváka se omluvila francouzská kapela Skip 
The Use. Místo ní zahrála formace Movits! ze Švédska. Po-
řadatelé slíbili, že Skip the Use vystoupí na příštím ročníku.
 Festival zaměstnával i policisty. Zabývali se asi deseti 
trestnými činy, jejichž obětí se stali návštěvníci. Šlo hlavně 
o krádeže. Loni zaznamenali policisté sedm případů.
 V programu se objevilo 106 kapel, 60 zahraničních 
a 46 českých. Zahraničních bylo o patnáct více než loni 
a přijeli z 29 zemí. Kromě hudby festival nabízel i divadlo, 
filmy, diskuse, workshopy, DJs party a bohatý doprovodný 
program. Mezi největší hvězdy patřili například britští Ja-
mie Cullum a The xx, švédští The Knife, americké uskupení 
Tomahawk s Mikem Pattonem z Faith No More nebo Da-
mien Rice z Irska či Asaf Avidan z Izraele.

Český student vyhrál světovou soutěž 
v psaní dopisů o vodě
V mezinárodní soutěži v psaní dopisů na téma voda, kte-
rou pořádala Organizace spojených národů (OSN), zví-
tězil český student. Informační centrum OSN uvedlo, že 
patnáctiletý Daniel Korčák uspěl v konkurenci asi 1,5 milio-

nu mladých soutěžících do 15 let věku. Téma 42. ročníku 
každoroční dopisové soutěže bylo „Voda jako drahocenný 
zdroj“. Soutěže se zúčastnili studenti z šedesáti zemí světa. 
Ostravský student pojal svůj soutěžní příspěvek jako dopis 
řece Odře, v jejíž blízkosti žije. Popsal v něm přírodu kolem 
ní prostřednictvím zdařilých metafor. Dopis napsal v ang-
ličtině, jejíž úroveň byla velmi vysoká.

Cenu města kroměříže za rok 2013 
získá bývalý ředitel zámku lukáš
Kroměřížská radnice udělila Cenu města za letošní rok 
bývalému řediteli místního zámku a zahrad Antonínu Lu-
kášovi, který má také zásluhu na jejich zápisu na seznam 
UNeSCO. Zastupitelé vybrali letos osmdesátiletého muže 
ze čtrnácti nominovaných osobností, stane se tak pátým 
držitelem tohoto ocenění.
 Kroměřížský rodák Lukáš se narodil 17. září 1933. Vy-
studoval střední knihovnickou školu a poté Filozofickou 
fakultu Univerzity Karlovy v Praze. Pracoval v kroměřížské 
knihovně i v okresním muzeu, poté se stal pracovníkem 
a později i ředitelem Státního zámku a zahrad Kroměříž, 
od roku 1990 Arcibiskupského zámku a zahrad v Kroměří-
ži. Zastupitelé Lukáše ocenili i za jeho přínos pro propaga-
ci města. Pomáhal například při natáčení filmů, televizních 
pořadů a rozhlasových relací z Kroměříže, angažoval se 
také při organizaci Kroměřížského hudebního léta, filmo-
vém festivalu Arsfilm nebo jazzových festivalů. Lukáš je 
také zakládajícím členem Klubu UNeSCO Kroměříž, kte-
rému také předsedal.

Venkovní světelné instalace, projekce 
na historické budovy i noční plavby za 
světlem po Vltavě nabídne první festival 
světla v Praze, který se pod názvem signal 
odehraje od 17. do 20. října
Pořadatelé festivalu pozvali k účasti významné reprezen-
tanty audiovizuální scény ze zahraničí i známé domácí 
umělce. Vlastní instalace tak představí třeba Vladimir 518, 
Krištof Kintera, Milan Cais, Jakub Nepraš, ale třeba i Rony 
Plesl nebo František Skála.
 Mezi nejvíce viditelná místa bude pravděpodobně pat-
řit petřínská rozhledna, která se v podání Krištofa Kintery 
stane na čtyři festivalové dny majákem; rozsvítí se i další 
z dominant Prahy, Tančící dům, řekl ředitel festivalu Mar-
tin Pošta. V Praze poprvé představil videomapping, tedy 
projekci ve volném prostoru na různé objekty, před dvěma 
lety při oslavách 600. výročí vzniku staroměstského orloje. 
Projekci často provází také speciálně připravená a vybraná 
hudba či jiné zvuky.

otužilci překonali Beringův průliv, 
pokořili tak světový rekord
S až čtyřmetrovými vlnami, silnými mořskými proudy, ml-
hou a vodou o teplotě tří stupňů Celsia se na více než sto 
kilometrové trati popasovala skupina otužilců, které se 
před několika dny jako první na světě podařilo přeplavat 
Beringův průliv. Mezinárodní výprava překonala trasu 
z Čukotky na Aljašku za šest dnů a nocí, řekl v rozhovoru  
s ČTK jediný český účastník štafety Zdeněk Tlamicha. 
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Sportovní výkon čeká zápis do Guinessovy knihy rekordů. 
V průlivu oddělujícím Tichý oceán od Severního ledové-
ho oceánu panují drsné klimatické podmínky. Výpravy se 
účastnila asi šedesátka mužů a žen z celého světa, postup-
ně se skupina zúžila na zhruba dvacítku nejsilnějších. Tla-
micha se do rozbouřeného ledového moře potopil celkem 
desetkrát, vždy na deset až patnáct minut.

Černý kašel v Čr
Lékaři ho považovali za vymýcený, jenomže není. Černý 
kašel vloni zaútočil na plíce 788 lidí. Letos bude číslo ještě 
vyšší. Důvod: vakcína už není tak účinná. Černého kašle 
podle lékařů přibývá. „Lidé často o tom, že mají černý ka-
šel, nevědí. Kašel jim nepřipadá tak vážný, tak si ho léčí 
vlastními silami a nákazu mezitím šíří dál,“ říká epidemio-
ložka Kateřina Fabiánová. Fatální následky má nákaza vět-
šinou jen u novorozenců. Ti ještě neumí kašlat, a tak se při 
záchvatech zajíkají a dusí. „Přitom pravděpodobnost, že 
se lidé při kontaktu s kokobacilem nakazí, je až devadesáti-
procentní,“ podotýká epidemioložka.
 Šéf České vakcinologické společnosti Roman Prymu-
la vysvětluje návrat černého kašle jednoduše: účinky oč-
kování jsou časově omezené, trvají nejdéle dvanáct let. 
řada Čechů přitom byla očkovaná jen v dětství, pak už ne. 
„Navíc by to chtělo novou vakcínu. Cirkulující kmen pů-
vodce černého kašle je dnes zřejmě trochu odlišný oproti 
kmenům, které tady byly v minulosti. Vakcína nemusí dost 
chránit,“ podotýká Prymula. Dospělým, kteří si ale musí 
látku hradit sami, se doporučuje zopakovat očkování kaž-
dých deset až patnáct let spolu s tetanem. „Ochrana je 
důležitá už jen proto, že u dospělých může probíhat černý 
kašel i bezpříznakově,“ nabádají rodinné příslušníky lékaři. 
Jejich slova ostatně dokládají další statistiky – černý kašel 
dostane každý člověk průměrně dvakrát za život, aniž by 
o tom musel nutně vědět. Průběh černého kašle totiž může 
připomínat chřipku.
 Černý kašel je vysoce nakažlivá kapénková infekce. Ob-
vykle má nemoc tři fáze. Při první nemocného trápí dlou-
hotrvající rýma a suchý kašel v noci. Později začne pacient 
kašlat i přes den. Hrtan se dostává do křeče a pacient se 
dusí. Po záchvatech se může objevit zvracení a vysoké tep-
loty. Třetí fáze nastává zhruba ve čtvrtém týdnu, kdy kašel 
začíná ustupovat. U některých lidí může nemoc trvat až tři 
měsíce.

NP Šumava se chce více otevřít 
osobám se zdravotním postižením
Šumavský národní park chce vybudovat trasy a lokality 
přístupné pro osoby se zdravotním postižením. Vznikne 
tak mimo jiné 15 okruhů po druhých zónách parku, areál 
lesních her pro nevidomé nebo bezbariérová informační 
střediska. ředitel šumavského parku Jiří Mánek kvůli pro-
jektu podepsal memorandum s předsedou Národní rady 
osob se zdravotním postiženým Václavem Krásou o vzá-
jemné spolupráci. Nyní se už například mohou vozíčkáři 
podívat po bezbariérové poválkové stezce na Chalupskou 
slať poblíž Svinných Lad na Prachaticku. Právě ve Svinných 
Ladách se také nachází bezbariérové informační centrum. 
Od podzimu také bude po území parku jezdit speciál-
ní ekologické vozítko upravené pro přepravu vozíčkářů. 

Nově vznikajících 15 okruhů bude tematicky zaměřených 
například na plavení dřeva nebo prohlídky rašelinišť. Má-
nek dodal, že v Česku žije několik stovek tisíc lidí s různým 
zdravotním postižením. Podle něj je to společně s rodin-
nými příslušníky nebo asistenty velká cílová skupina po-
tenciálních turistů.

obyvatelé velkých měst za posledních 
deset let výrazně zestárli
Obyvatelé velkých měst v Česku za posledních deset let 
výrazně zestárli. V krajských metropolích žije mnohem víc 
seniorů než dětí. Zatímco v zemi připadá na stovku chlap-
ců a děvčat 113 lidí nad 65 let, v pěti krajských městech je 
to přes 140. Pod celorepublikovým průměrem jsou jen dvě 
krajská města. Podobné je to i s průměrným věkem, který 
v ČR dosáhl 41,3 roku. Ve třech sídlech krajů překročil už 
43 let. Vyplývá to z demografické ročenky měst, kterou 
zveřejnil Český statistický úřad. Česká společnost postup-
ně stárne a osob nad 65 let přibývá.

V reakci na protiromské akce 
prošel Prahou pochod proti Čechům
Prahou prošla asi padesátka lidí v pochodu proti Čechům. 
Vymezili se tak vůči protiromským demonstracím a prů-
vodům a zároveň recesisticky upozornili na stereotypy 
spojované s Čechy. Akci pořádala iniciativa Čechy v ČR 
nechceme, průvod šel od Vyšehradu k Rašínovu nábřeží, 
kde jej zakončily koncerty. V čele průvodu šel brouk Pytlík 
obutý do sandálů a ponožek, v ruce držel coby symbol 
typického Čecha pivo a igelitovou tašku ze supermarke-
tu. Na náplavce na Rašínově nábřeží pak aktivisté brouka 
Pytlíka symbolicky oběsili a průvod zakončili koncertem. 
V návaznosti na happening se 4. září v Centru moderního 
umění DOX konala diskuse o nacionalistickém chování Če-
chů vůči menšinám. Vystaveny byly také karikatury ztvár-
ňující podle pořadatelů typické české vlastnosti.

Na moravský zámek se z rakouska 
vrátil ukradený portrét
O objevech různých starožitností ukradených v České re-
publice jsme v našem časopise psali již mnohokrát. Právě 
Rakousko se vždy jevilo zlodějům jako mimořádně vhodné 
odbytiště, kde se mohou svého lupu zbavit. Původní vlast-
níci v devadesátých letech minulého století neměli v mno-
ha případech svůj majetek dobře zdokumentovaný, takže 
spory o navrácení se často táhnou dlouhá léta a jejich vý-
sledek se jen těžko odhaduje. Poslední věta však naštěstí 
neplatila v případě krádeže v zámku Lysice na Blanensku, 
k níž došlo v roce 1992. Lupiči tehdy vnikli do druhého 
patra budovy, odkud si odnesli především cennou sbírku 
zbraní, cínové nádobí a také obrazy. Policie sice vypátrala 
jednoho podezřelého, ten však později zemřel a po ko-
řisti se zdánlivě slehla zem. Ovšem nedávno se v nabídce 
jednoho aukčního domu objevila miniatura na plechu, na 
níž snad Franz Unterberger v 18. století vyobrazil uher-
ského magnáta hraběte Johanna Nepomuka Csakyho von 
Kereszsek. I díky tomu, že dílo bylo zapsáno do databáze 
ztracených památek, se za pomoci Interpolu podařilo por-
trét ztotožnit s předmětem ukradeným před více než dva-
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ti ceti lety v Lysicích. Vídeňský soud pak měl jednoduchou 
práci a v současnosti už uherský aristokrat shlíží na ná-
vštěvníky zámecké knihovny v Lysicích. Kastelánka přitom 
podle českých médií doufá, že se postupně podaří objevit 
i další ukradené předměty, protože přechovávači se pokusí 
o jejich prodej na trhu s uměním.
 Nezbývá než věřit, že znovu všechny mechanismy za-
fungují stejně bezchybně a předměty se vrátí zpátky na 
Moravu. Je ovšem třeba vzít v úvahu, že v případě cíno-
vého nádobí či historických halaparten bude identifikace 
podstatně složitější než v případě obrazů. Příběh portré-
tu uherského aristokrata z Lysic však dává naději, že ani 
předměty uloupené v divokých počátcích devadesátých 
let nemusí být nenávratně ztraceny. Jen je potřeba zůstat 
mimořádně ostražitý, především v případě, kdy není jasná 
provenience starožitností, které přitom evidentně mají čes-
ký původ.
  (MaFr)

sbírky Wannieck gallery byly 
připravenÿ k vystěhování
Wannieck gallery dostala v únoru, jak jsme Vás již infor-
movali, výpověď ze smlouvy kvůli neplacení nájmu, dlužila 
městu necelých 500 tisíc korun. Vedení galerie dluh do-
platilo a druhý den žádalo o stažení výpovědi. Jižní cent-
rum však nevyhovělo. Od té doby se vedla dlouhá jednání 
o budoucí spolupráci, ve hře bylo i vystěhování Wannieck 
gallery a pronájem prostor bývalé strojírny továrny Vaň-
kovka někomu jinému. Galerie byla celý duben uzavřená 
a sbírky připravené k vystěhování.
 „V konečném důsledku jsme spokojeni, že může být 
galerie opět otevřena. Uvidíme, jak nová smlouva ovlivní 
chod galerie z hlediska technického nebo ekonomického. 
V případě nutnosti budeme určitě o jednotlivých bodech 
jednat,“ uvedl donátor galerie Miroslav Lekeš. Nájem zů-
stává podle dřívějšího vyjádření ředitelky galerie Petry 
Lekešové 150 tisíc korun měsíčně. Wannieck gallery také 
podle smlouvy bude muset umožnit využití prostor pro 
koncerty Filharmonie Brno za snížené nájemné a nově 
zorganizovat dopravu a parkování v areálu.

Novým velvyslancem kanady v Čr je 
politik českého původu otto Jelinek
Novým kanadským velvyslancem v České republice byl 
jmenován bývalý krasobruslař, podnikatel a politik české-
ho původu Otto Jelinek (73). Informuje o tom na svých 
internetových stránkách kanadské ministerstvo zahrani-
čí. Ve funkci nahradí Valerii Raymondovou. Jelinek má za 
sebou úspěšnou krasobruslařskou kariéru. Spolu se svojí 
sestrou Marií získal v roce 1962 pro Kanadu titul mistrů 
světa v krasobruslení sportovních dvojic a je členem ka-
nadské sportovní síně slávy. Po ukončení sportovní kariéry 
úspěšně podnikal, zvláště v potřebách pro bruslení. Politic-
kou kariéru nastartoval v roce 1972, kdy byl zvolen členem 
parlamentu. Do zákonodárného sboru byl zvolen celkem 
pětkrát. V roce 1996 se Jelinek přestěhoval zpět do České 
republiky, kde se stal šéfem české pobočky firmy Deloitte 
a v roce 2002 šéfem pobočky firmy pro střední evropu. 
Od roku 2007 do roku 2011 byl předsedou představen-
stva společnosti Colliers International. V roce 2012 se vrá-

til zpět do Kanady, kde působil jako nezávislý konzultant. 
Jelinek se narodil v roce 1940 v Praze, po roce 1948 však 
jeho rodina odešla nejprve do Švýcarska a pak do Kanady.

království železnic se rozrostlo
V Království železnic u Anděla v Praze 5 vzniká železniční 
model České republiky. Od dubna letošního roku se roz-
rostl o další dva kraje – modelové zpracování Středočes-
kého kraje a Prahy v měřítku 1 : 87.
 Modelové zpracování není v tomto projektu kopií sku-
tečnosti. V každém kraji se model orientuje především na 
důležité železniční tratě a ty pak dále doplňuje o technické 
nebo historické dominanty kraje, jeho charakteristickou 
krajinu a průmysl. Ve Středočeském kraji tak mohou ná-
vštěvníci vidět automobilky Škoda a TPCA, hrady Karlštejn, 
Křivoklát a Kokořín, Vranovskou a Štěchovickou přehradu, 
brdské lesy, ale také třeba horu Blaník.
 Nad Prahou se vypíná Žižkovská televizní věž a o pár 
metrů dál Pražský hrad. Centrem je samozřejmě Hlavní 
nádraží, zaujme také vozovna Střešovice a funkční tram-
vajový provoz v oblasti Smíchova. Centrem provozu po-
hyblivých automobilů jsou přirozeně dálnice D1 a D5.
 Celý model České republiky bude dostavěn v roce 
2015, ale již v současné době prezentuje Království želez-
nic více než 550 čtverečních metrů modelových kolejišť a je 
tak již nyní největší podobnou expozicí nejen v Česku, ale 
i ve střední evropě. Po svém dokončení bude druhým nej-
větším modelovým kolejištěm na světě, z čehož jen model 
České republiky zabere plochu větší než 900 čtverečních 
metrů.
  (mk)

Lodě na vodě
Na Rašínově a Hořejším nábřeží v Praze proběhl před 
časem již 5. ročník výstavy Lodě na vodě, nově společně 
s druhým ročníkem výstavy Karavany v Praze. Podobně 
jako v Janově, Barceloně, Cannes, Helsinkách nebo Ham-
burku se i centrum Prahy proměnilo v rozsáhlou marinu, 
která hostila lodě všech typů a velikostí. Mezi Železničním 
a Palackého mostem představily své exponáty vystavova-
telé nejen z České republiky, ale i z Chorvatska, Polska, Ně-
mecka, Rakouska, Španělska, Itálie nebo z brazilského Ria. 
Výjimečnost celého projektu spočívala především v mož-
nosti vystavovat lodě jak na výstavní ploše na nábřeží, tak 
i na vodní hladině Vltavy. Součástí výstavy byl i atraktivní 
doprovodný program v podobě odborných přednášek, 
besed, závodů, exhibicí, přehlídek, autogramiád a soutěží 
o zajímavé ceny, který probíhal na břehu i na řece.
 Druhý ročník výstavy Karavany v Praze nabídl zájem-
cům výstavu nejen výrobců nebo dovozců obytných přívěsů 
a mobilních domů, ale diváci zde mohli vidět i komponen-
ty, příslušenství a vybavení pro karavany a kempování.
  (mk)

Na kovářský hefaiston dorazilo 
na hrad helfštýn na 9 500 lidí
Letošní ročník mezinárodního setkání kovářů z celého 
světa na hradě Helfštýně na Přerovsku si nenechalo ujít 
na 9 500 lidí. Návštěvnost je srovnatelná s předchozím ro-
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kem, lidé však letos mohli obdivovat větší počet exponátů 
vystavených na hradě. Kováři s sebou dovezli celkem 318 
děl. Na středověký hrad dorazili například mistři černé-
ho řemesla z Izraele, Pensylvánie či severní Karolíny nebo 
Austrálie. Podle pořadatelů si největší oblibu návštěvníků 
získaly dvě monumentální figury Michala Ptáčka, stejně 
jako porotu zaujaly lidi i špičkové plastiky kovářů z Milos-
tovic u Opavy. Přehlídku letos odstartovalo sobotní odha-
lení monumentálního ptáka. Třímetrovou plastiku kovali na 
hradě během uplynulého Kovářského fóra mistři z Izraele. 
Dílo zůstane v prostorách hradu, podle kastelána najde 
své stálé umístění před hradní kanceláří. Plastika je dílem 
Kheira a Mohammeda Akera, Palestinců žijících v Izraeli. 
Umělečtí kováři, které doprovázejí také výtvarníci, desig-
néři či architekti, se na Helfštýně setkávají od roku 1981, 
letos to tak bylo po dvaatřicáté.

V třebíči připomíná UNesCo 
nová pamětní deska
Odhalení nové pamětní desky na Zadní synagoze patřilo 
mezi vrcholy oslav 10. výročí zapsání historických památek 
Třebíče na seznam UNeSCO. Deska ze směsi pryskyřice 
připomíná chvíli, kdy se vybrané objekty města na listinu 
světového dědictví v evropě dostaly. Pamětní desku připo-
mínající zápis na seznam UNeSCO už město mělo. Jenže 
před několika měsíci ji někdo ukradl. Právě Zadní synago-
ga je jednou z památek zanesené do seznamu světového 
kulturního dědictví. Společně s bazilikou svatého Prokopa 
byla zapsána na list UNeSCO v polovině roku 2003.

Do Jindřichova hradce přijeli pamětníci 
leteckých bojů z druhé světové války
Jeden z posledních žijících pamětníků leteckých bitev 
z druhé světové války ve Velké Británii Alois Dubec dorazil 
do Jindřichova Hradce. Setkání československých váleč-
ných a poválečných letců, které se konalo podvacáté, se 
kromě něj zúčastnilo také několik vdov po slavných pilo-
tech. Například manželka Aloise Šišky nebo choť Františka 
Fajtla. Dubec, jemuž je devadesát let, nastoupil do služeb 
britského královského letectva až v průběhu roku 1945. 
Začal s výcvikem, ale než jej stačil celý absolvovat, válka 
skončila. Do bojové akce proto nestačil zasáhnout. Jubilej-
ního setkání se zúčastnil také bývalý parašutista Jaroslav 
Klemeš. Také on se za války zúčastnil výcviku v britské ar-
mádě. Ostatní žijící piloti se z různých důvodů omluvili. 
Akci, která také připomněla 69. výročí letecké bitvy nad Jin-
dřichohradeckem, nevynechal bývalý kosmonaut Oldřich 
Pelčák. Ten byl společně s Vladimírem Remkem kandidá-
tem na let do vesmíru v roce 1978.

kafkovo výročí připomene známka
Při příležitosti 130. výročí narození slav-
ného spisovatele Franze Kafky vydalo Mi-
nisterstvo průmyslu a obchodu ČR novou 
poštovní známku. Autorkou návrhu je 
akademická malířka Marina Richterová, 
autorem kresby a rytiny Miloš Ondráček. 
Mottem známky je Bezpráví – Bezčasí – 
Proměna. Výplatní známka s natištěným 

písmenem „e“ a cenou 20 Kč vstoupila v platnost 26. červ-
na 2013.
  (mk)

Boj o hradiště Veligrad

Do období Velké Moravy se přenesli návštěvníci archeo-
skanzenu Modrá na Uherskohradišťsku. Konal se zde 
festival s ukázkou boje o hradiště Veligrad 2013. Lidé 
v kostýmech předváděli život, jaký asi byl v období Velké 
Moravy, k vidění byla řemesla, návštěvníci mohli vyzkoušet 
zbraně či se zapojit do Velkomoravského trojboje.
 Novinkou letošního osmého ročníku festivalu byla sta-
roslovanská liturgie v kostele svatého Jana a představení 
knihy o příchodu Cyrila a Metoděje. Na dvoudenní festival 
přijelo přes 250 účinkujících z České republiky, Slovenska, 
Polska a Německa, asi stovka z nich se účastnila bitvy. Bitva 
znázorňuje obléhání hradiště u Nitry, kde byl tehdejší kníže 
obležen Franky a vzdal se pod drtivou přesilou.
 Skanzen v Modré se nalézá u poutního místa Velehrad 
v místě původního velkomoravského osídlení. Napodobu-
je slovanské opevněné sídliště z doby Velké Moravy. Areál 
tvoří stavby, jejichž do země zahloubené části mají před-
lohy ve skutečných archeologických objektech. Nadzemní 
části jsou rekonstrukcemi, které vznikly na podkladě kon-
krétních nálezů.
  Lidovky.cz, ČT

Dražba děl malíře Františka muziky 
z německé soukromé sbírky
 V roce 1972 byla v galerii Baukunst v Kolíně nad Rýnem 
uspořádána Muzikova retrospektivní výstava, kde autor 
představil 61 obrazů a 39 prací na papíře. Právě tam jeho 
tvorba natolik okouzlila významného místního sběratele, 
že si zakoupil rovnou dvanáct Muzikových obrazů. Nyní se 
soubor vrací zpět do Prahy a bude vystaven v prostorách 
Galerie České spořitelny v paláci Rytířská v Praze, informo-
vala aukční síň Dorotheum. Výstava se uskuteční ve dnech 
5.-21. září. Po skončení expozice bude kompletní kolekce 
zařazena do aukce. Nejvýznamnějším dílem z kolekce je 
podle ředitelky společnosti Zátiší s hlavou v šedé z roku 
1948 – opakovaně vystavovaný obraz, jenž byl poprvé vy-
staven už na benátském Bienále téhož roku. Celá sbírka 
je průřezem Muzikovou tvorbou padesátých, šedesátých 
a sedmdesátých let a zahrnuje většinu námětů, které ve 
své poválečné tvorbě autor výtvarně zpracovával – Larvy, 
Citadela, Věž, Vichřice a další.
 Soubor dvanácti Muzikových děl byl nakonec vydražen 
za 23,55 milionů Kč.

Britové pomáhali prodávat československé 
zlato uloupené nacisty
Britská centrální banka Bank of england sehrála mnohem 
aktivnější roli v jednom z nejtemnějších období historie 
bankovnictví, než se dosud myslelo. Umožnila totiž pro-
dej zlata, které uloupili nacisté po invazi Československa 
v roce 1939. Vyplývá to alespoň z dosud nepublikovaných 
dokumentů, které přibližují činnost banky během druhé 
světové války.
 Jak napsal list The Financial Times, britská centrální 
banka zlato prodávala jménem Německé říšské banky, 



48

za
jím

av
os

ti která ho měla z Národní banky československé. Podle 
zveřejněných materiálů bylo v březnu 1939 zlato, které 
mělo tehdy hodnotu 5,6 milionu liber, přesunuto z účtu  
Národní banky československé do basilejské Banky pro 
mezinárodní vypořádání (BIS), na účet vedený jménem 
Německé říšské banky. BIS sloužila a dodnes slouží jako 
banka pro centrální banky.
 Dlouho po válce se následně řešilo jen skandální chová-
ní právě BIS a role britské centrální banky se nijak význam-
ně nezmiňovala. Jenže Bank of england prý tehdy hrála 
jednu z hlavních rolí – Bance pro mezinárodní vypořádání 
totiž zrovna předsedala. A většina zlata, které spravovala 
BIS, byla uschována v podzemních sejfech v londýnském 
sídle Bank of england. Že má britská banka toto zlato, vy-
volalo pobouření v médiích v květnu 1939.
Prodej bez souhlasu vlády
Následně banka zlato jménem nacistů prodala, a to bez 
toho, že by počkala na souhlas britské vlády. „Došlo k další 
transakci zlata 1. června (1939), kdy bylo prodáno zlato 
v hodnotě 440 000 liber a do New Yorku bylo lodí posláno 
zlato za 420 000 liber z účtu číslo 19 BIS. Šlo o zlato, které 
do Londýna přepravila Německá říšská banka,“ píše se ve 
zveřejněném dokumentu.
 Nacisté v roce 1939 uloupili v Československu velké 
množství zlata. Peníze z jeho prodeje používali k financo-
vání válečných operací.
  Lidovky.cz, ČTK

Pivo České republiky – titul získal 
světlý ležák z pivovaru starobrno
Nejlepší světlý ležák vaří pivovar Starobrno, nejlepší tma-
vý ležák Tradiční pivovar v Rakovníku. Jejich sládkové si 
odvezli ze Slavností piva v Českých Budějovicích titul 
Pivo České republiky. O nejvyšší metu na výstavišti sou-
těžilo celkem padesát pivovarů, do soutěže přihlásily přes  
300 vzorků.
 Soutěžilo se v celkem osmnácti kategoriích. Třeba 
z kvasnicových chutnal degustátorům nejvíce sváteční le-
žák z Rodinného pivovaru Bernard, z ochucených Zlato-
pramen radler citron z Krušovic a z nealkoholických Platan 
nealko z Pivovaru Protivín, z netradičních Primátor Wei-
zenbier z Pivovaru Náchod. „Degustace probíhaly pod 
dozorem certifikační a kontrolní firmy, pivo v anonymní 
soutěži hodnotili odborníci, kteří mají patřičnou zkoušku 
k degustování piva. Degustace trvala tři dny, asi padesát 
hodin,“ uvedl ředitel soutěže Alois Srba. Nejvíce ocenění – 
pět – získal pivovar z Rakovníku.

Na pultech tuzemských obchodních řetězců 
se v letošním roce začal ve větší míře 
objevovat český česnek
Jeho nabídka v supermarketech byla v posledních letech 
minimální, nyní již téměř třetina prodaného česneku po-
chází v některých řetězcích z domácích zdrojů. Dovoz čín-
ského česneku se rychle snižuje. Tuzemská pěstební plocha 
česneku se výrazně rozšiřuje, přesto zdaleka nestačí k po-
krytí domácí poptávky. Podle odborníků na gastronomii 
má český česnek mnohem výraznější chuť než například 
česnek z Číny a k dochucení jídla ho stačí mnohem méně 
než u čínského. Někteří experti označují tuzemský česnek 

za nejlepší na světě. Každý obyvatel Česka sní ročně v prů-
měru okolo 750 gramů česneku. Jeho tuzemská produkce 
včetně domácností se pohybuje okolo 1 500 tun, spotřeba 
mezi 7 000 a 8 000 tun. Zbytek se dováží hlavně z Číny, 
Španělska a Polska.

Ředitelé předních tuzemských cirkusů se 
obávají, že české cirkusové řemeslo může 
do několika let zaniknout. Navrhují proto 
zapsat tradiční český cirkus na seznam 
nehmotného dědictví
České cirkusy zároveň požadují zachovat chovy zvířat tak, 
aby měly rovné podmínky jako jejich zahraniční konkuren-
ce. Také usilují o zmírnění dopadů silniční daně, měla by 
podle nich zohlednit skutečné využívání komunikací.
 Ještě před sametovou revolucí cirkusy patřily pod mi-
nisterstvo kultury, v současnosti však v oblasti umění ne-
mají žádný nadřízený orgán. Nedostávají žádné dotace od 
státu ani krajů. Na území Česka působí zhruba třicítka cir-
kusů, z toho asociace jich sdružuje jedenáct.
 ředitelé cirkusů se tak obávají, že se podmínky pro 
chov a drezúru zvířat zpřísní tak, že nebudou mít už divá-
kům co nabídnout. Své chovy přitom obhajují, dostávají 
podle nich kvalitní péči a procházejí pravidelnou veterinár-
ní kontrolou.
 Sporný je podle nich už výklad novely zákona na ochra-
nu zvířat proti týrání, která vešla v platnost v roce 2007. 
Ta značně zpřísnila práci s volně žijícími zvířaty, například 
u mláďat primátů, ploutvonožců, kytovců s výjimkou del-
fínovitých, nosorožců, hrochů a žiraf zakazuje v cirkusech 
výcvik i provedení triků. Zahraniční cirkusy však přesto 
získávají povolení se zvířaty, s nimiž však Češi vystupovat 
nemohou.
 Za záchranu cirkusů proto vznikla petice, která bude 
pro veřejnost dostupná i na webu ceskýcirkus.cz.

tygři i hroch na dosah ruky: 
neobvyklý zoopark láká i na mláďata
Tygři sibiřští, bílí lvi a obrovský hroch. A jako bonus mě-
síční tygří mláďata. Nejenom o taková zvířata se na statku 
v Habrkovicích u Kutné Hory stará jeden z bývalých čes-
kých drezérů Ivan Ringel spolu se svými syny, kteří jsou – 
stejně jako on – krotitelé a milovníci divokých šelem.
 Ringelland v Habrkovicích u Kutné Hory, jak svůj statek 
Ringelovi nazývají, není ani zoologickou zahradou ani útul-
kem pro vysloužilá cirkusová zvířata. Je to spíše zoopark. 
Vidět tu můžete nejenom lvi a v přírodě již vymírající sibiř-
ské tygry, ale také lamy, pumu, kozy a dikobrazy. Velkým 
zážitkem je pohled na třítunového ochočeného hrocha 
Davídka. „Davídka vychovala moje žena, vzali jsme si ho 
ze zoo ve Dvoře Králové. Starali se o něj a krmili ho. Za 
manželkou běhal jako pejsek, byla to jeho máma,“ vysvět-
luje mírnou povahu hrocha Davídka Ivan Ringel. „Moji sy-
nové se k němu dnes ale nemohou ani přiblížit, zabil by je, 
i mezi velkou skupinou lidí je vycítí. Když byli malí, nebyl to 
problém. Ale je běžné, že dospělí samci mezi sebou v pří-
rodě poměřují síly, ale to není vzhledem k Davídkově váze 
možné,“ dodává. „Měl jsem číslo, kde Davídek vystupoval 
s tygry, to byla tehdy světová rarita. Hroch nemá v přírodě 
konkurenci a tygři jsou zase odvážní. Chtěl jsem to zkusit, 
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protože zvířata na sebe byla zvyklá,“ vzpomíná Ringel na 
jedno ze svých představení.
 Když po revoluci manželé Ringelovi, kteří pracovali jako 
chovatelé a drezéři exotických zvířat, odcházeli od státního 
podniku Cirkusy a varieté, dostali na výběr. Buď si zvířata 
mohou koupit, nebo budou utracena. A tak Ringelovi roz-
šířili rodinu a stali se majiteli tygrů, lvů, dikobrazů i hrocha 
Davídka. O svá zvířata se bez jakýchkoli dotací starají už 
přes dvacet let. Jak sami říkají, protože je mají rádi. Dre-
zéry se stali i oba jeho synové. Bílé lvy cvičí v Habrkovi-
cích mladší syn Jan a každý víkend pořádá vystoupení i pro 
veřejnost. „Vystupujeme každou sobotu i neděli od dvou 
hodin a kromě bílých lvů cvičíme také s kozami, dikobrazy 
a táta s hrochem Davídkem,“ doplňuje Jan Ringel.
 Na statku v Ringellandu mají otevřeno každý všední 
den od 10:00 do 18:00 hodin. O víkendech se navíc ve 
dvě hodiny konají představení se lvy, dikobrazy, kozami 
i hrochem Davídkem. Vstupné je dobrovolné.
  Alena Pecháčková

sloni z pražské zoo oslavili 80. výročí
Před osmdesáti lety přišel totiž do zoo první slon. Výro-
čí oslavili sloni speciálním dortem a s nimi i návštěvníci. 
„Slon Baby přišel do pražské zoo v červenci 1933. Ti, kdo 
se s Babym po dobu jeho pobytu v pražské zoo setkali, 
na něj ještě dlouho vzpomínali a v některých ojedinělých 
případech vzpomínají dodnes. Vstoupil do historie pražské 
zoo a stal se jednou z jejích ikon,“ říká ředitel zoo Praha 
Miroslav Bobek.
 Setkání se současným sloním stádem, největším, které 
kdy v Praze bylo, přináší dnes podobné zážitky jako před 
desítkami let Baby.
 Prvním pražským slonem (a také prvním slonem v čes-
koslovenských zoo) byl samec slona indického Baby. Za 
osmdesát let prošel chov slonů mnoha změnami. Slonům 
nejdříve sloužil pavilonek v místech současné expozice le-
murů kata. Na počátku sedmdesátých let se sloni i další 
zvířata stěhovali do Pavilonu velkých savců, který sloužil až 
do otevření nového Údolí slonů letos na jaře. Mezi dvaa-
dvaceti slony, kteří se v Praze objevili od roku 1933, byli 
sloni indičtí, afričtí a dokonce jeden slon pralesní, který 
byl už ve své době zoologickou senzací. Nejdéle ze všech 
slonů žije v zoo samice Gulab. Ta přišla do Prahy již v roce 
1966, zažila všechny dosavadní sloní pavilony a stala se 
miláčkem milionů návštěvníků. Rok 2013 znamenal v cho-
vu slonů v zoo Praha zásadní změnu. Sloni se přestěhova-
li do nového komplexu Údolí slonů, v kterém se povedlo 
sestavit největší stádo v České republice, čítající nyní osm 
zvířat. 11. února 2013 se narodilo vůbec první slůně v his-
torii pražské zoo, samice Sita.

V chlebské zoo můžete vidět 
vzácného bílého lva
Půlroční bílé lvíče pojmenované Tamu pocházející z jižní 
Afriky se stalo novou atrakcí středočeské zoologické za-
hrady Chleby na Nymbursku. Tamu znamená ve svahilštině 
sladký, jméno lvíče získalo díky čtenářské soutěži místního 
deníku. Nejlepší náladu prý Tamu má, když je najedený 
k prasknutí, je odpoledne a teplo. „Samec lva dvacet hodin 
denně spí a zbývající čtyři hodiny polehává,“ podotkl ředi-

tel zoo Franěk s tím, že Tamu denně sežere tak tři až čtyři 
kila syrového masa a na rozdíl například od gepardů není 
vůbec vybíravý. „Sní dokonce i játra nebo ledvinu, čehož 
se gepard štítí a nechce to,“ dodal Franěk.
 V zoo Chleby, jediné středočeské zoo a jedné z nejmen-
ších v zemi, chovají více než padesát druhů zvířat. Láka-
dlem je pro návštěvníky například ochočená gepardice, 
rodina gibonů a letošní novinkou jsou surikaty. Většina zo-
ologických zahrad spadá pod města, kterými jsou i finan-
covány a dotovány. Zoo Chleby je ale obecně prospěšná 
společnost a chráněná dílna. Zaměstnává především stu-
denty a postižené. V současné době zde připravují stavbu 
nové části zoo.

Brněnská zoo, slavící šedesátiny, 
připravuje nové expozice
Brněnská zoologická zahrada, slavící v těchto dnech 
60. výročí vzniku, chce v budoucnu lákat veřejnost na mo-
derní expozice s exotickými zvířaty, která dosud necho-
vala. K novinkám budou patřit například lvi, hroši, hyeny, 
červené pandy a skalní klokani. Největším investicí, a to za 
asi 200 milionů korun, bude vytvoření nového vstupu do 
zoo s parkovištěm. ČTK to řekl její ředitel Martin Hovor-
ka. Největší investicí v historii zoo byla v roce 2010 stavba 
expozice nazvané Beringie za 80 milionů korun. Obývají 
ji medvědi kamčatští. Polovinu nákladů uhradila evropská 
unie, zbytek město.

Prohlídky jeskyní
Správa jeskyní České republiky zve zájemce k návštěvě 
čtrnácti zpřístupněných jeskyní ČR. V nabídce jsou pro-
hlídky unikátních podzemních prostor s výkladem prů-
vodců, obohacení znalostí z paleontologie, archeologie, 
speleologie a dalších oborů i možnost pořizování fotografií 
a videozáznamů. Dále pak je možnost zhlédnout expozi-
ci o historii i současnosti vzácného a krásného podzemí 
České krajiny a zároveň budou mít návštěvníci k dispozici 
velký sortiment informačních materiálů a upomínkových 
předmětů.
  (mk)

Pozvánka na výlet
Láska jménem šumava
Nadcházející podzimní měsíce jsou jako stvořené na výlety 
do jednoho z nejmalebnějších koutů Čech – Šumavy.
 Jedná se o jedno z nejstarších pohoří evropy měřící na 
délku sto devadesát kilometrů, prameniště několika vý-
znamných řek, národní park a biosférickou rezervaci vy-
hlášenou UNeSCO. Pramení tu Vltava, Otava, Úhlava či 
řezná a v nadmořské výšce kolem tisíce metrů se vyskytují 
přirozená ledovcová jezera, která jsou šumavským specifi-
kem.
 Šumava nabízí nejen romantické toulky melancho-
lickou přírodou, ale také milovníci historických památek 
a kulturních zajímavostí a především sportu a turistiky tu 
naleznou cíl svých výletů, a to v létě i v zimě.
 Příznivce vodních sportů láká především Lipenské jeze-
ro. Vodáci zase ocení sjíždění toků Vltavy, Otavy a Úhlavy. 
řeka Vydra je hlavním pramenným tokem Otavy. Její část 
mezi Antýglem a Čeňkovou pilou je známá jako naučná 
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ti stezka Povydří, což mohou ocenit zase pěší turisté. Ti mají 
mnoho možností k obdivování krásy Šumavského poho-
ří – Plechý je nejvyšší horou české části Šumavy, Ostrý se 
dvěma vrcholky se nazývá Prsa matky Boží a Jezerní hora 
je zase zajímavá Jezerní stěnou. Oblíbenými návštěvními 
místy je údolí řeky Vydry nebo horská jezera Černé, Čer-
tovo, Laka, Prášilské či Plešné, jež vznikla v době ledové 
a vyznačují se nezvykle panenskou krásou své přírody.
 Někteří turisté pak dají přednost naučným stezkám – 
tou nejnavštěvovanější je ve střední části Šumavy již výše 
zmiňovaná stezka v Povydří, na jihu pohoří je to zase Stif-
terův okruh, který nabízí putování po Horní Plané, a stezka 
Churáňov zase vede přes Klostermannovy skály a údolím 
řeky Losenice, Medvědí stezkou pak lze putovat lesnatým 
masivem Jeleních vrchů a navštívit proslulý Schwarzenber-
ský plavební kanál.

 Za návštěvu samozřejmě stojí i další místa jako Boro-
vá Lada, Knížecí Pláně, Bučina a především Horská Kvil-
da, která je považována za nejmenší a nejvýše položenou 
obec – typická šumavská vesnice, která leží na úpatí hory 
Antýgl a na Hamerském potoce je křižovatkou turistických 
tras na náhorní planině. Kdysi tudy vedla obchodní stezka 
ze Sušice do bavorského Pasova. Karel Klostermann sem 
zasadil děj svého románu V ráji šumavském a podle jeho 
tvrzení byla oblast Kvildy jedno z nejdrsnějších míst celé 
Šumavy. Kdo však jednou podlehl kouzlu Šumavy, bude 
se sem vždycky rád vracet, neboť takovými slovy „...máš-li 
srdce citlivé, duši velebnosti přírody otevřenou, vníma-
vou pro krásu její, staneš v němém úžasu, budeš se klanět 
Tvůrci a jeho dílům, vzdáš hold svůj naší staré Šumavě...,“ 
vyznal svojí lásku Šumavě právě tento autor a také její ce-
loživotní obdivovatel.
  (mk)

Jak se dnes žije na zámku
Teplé podzimní dny mohou ještě lákat k příjemným výle-
tům na zajímavá místa. Jednou z takových oblastí je napří-
klad Kutnohorsko.
 Zajímavou památkou v této krajině je zámek Roztěž. 
Kdysi lovecký zámeček, který zde na místě zříceniny ně-
kdejší tvrze nechal v roce 1669 postavit hrabě Jan Špork, 
získal svoji současnou podobu přestavbou podle plánů ví-
deňského architekta Leopolda Bauera. Vystřídal několik 
majitelů, poslední byli Salm-Salmové, kteří odešli v dubnu 
roku 1945, kdy byl zámek zestátněn. Neblaze se na něm 
podepsala přítomnost sovětských vojáků, kteří zde byli na 
konci války ubytováni. V roce 1946 získal zámek Svaz čes-
koslovenských novinářů, a ti si zde zařídili školicí a rekreač-

ní středisko. Po roce 2002 Syndikát novinářů zámek prodal 
tchajwanskému magnátovi, který provedl rozsáhlou rekon-
strukci objektu.
 Na okolní krajině je stále ještě patrný odkaz dědice Jana 
Šporka – jeho syna Františka, který zde v posledních letech 
17. století nechal vysadit několik alejí, jež tvořily stovky lip 
nebo průsek zvaný Švadlenka vedoucí od průčelí zámku 
do údolí potoka Švadlenka.
 Malebnou roztěžskou krajinou se také inspirovali mno-
zí umělci, například Josef Kajetán Tyl tu napsal svoji ara-
besku Pomněnky z Roztěže a spisovatel Václav Vlček tady 
čerpal látku k románu Zlato v ohni.
 A pokud se výletník po návštěvě Roztěže rozhodne pro-
hlédnout si další pozoruhodná místa v okolí, povedou jeho 
kroky určitě ke zřícenině hradu Sion. Ten leží jihozápadně 
od Kutné Hory na zalesněném ostrohu nad potokem Vrch-
lice. V roce 1423 tu jeho stavbu zahájil Jan Roháč z Dubé, 
který v roce 1434 bojoval jako hejtman v bitvě u Lipan. 
Sion byl posléze dobyt vojskem krále Zikmunda a ten také 
nechal v roce 1437 Jana Roháče popravit. Hrad již nebyl 
v budoucnosti nikdy opraven.
 Milovníci architektonických památek si jistě nenechají 
ujít dva zajímavé zámky v Ratboři, která leží severně od 
Kutné Hory poblíž Kolína. Někdejší barokní zámek nechal 
na místě původní tvrze postavit v roce 1723 Karel Jáchym 
Benda. Od roku 1890 patřil zámek kolínskému podnika-
teli Bernardovi Mandelíkovi, který byl v Ratboři majitelem 
továrny na výrobu cukrových homolí. Jeho syn Robert ne-
chal později provést přestavbu zámku – jejím autorem byl 
architekt Jan Kotěra, který stavbu doplnil o novou archi-
tekturu a kubistické detaily. Později si rodina Mandelíkova 
nechala poblíž původního zámku postavit i takzvaný nový 
zámek, opět podle Kotěrova návrhu. Druhý nejmladší zá-
mek v Čechách, jehož průčelí zdobí sochy od Jana Štursy, 
patří k nejvýznamnějším Kotěrovým dílům.

Zámek v Ratboři

 Oba zámky získala rodina zpět v restituci. Starý zámek 
jeho současní majitelé opravují a nový zámek, který je po 
rekonstrukci, dnes funguje jako hotel.
  (mk)

Malebná jihočeská vesnice Hoštice, která leží sedm kilo-
metrů jižně od strakonic, získala v roce 1315 od Elišky 
Přemyslovny privilegia královské obce. V té době nikdo 
netušil, jaké slávě se bude těšit za sedm set let
Přestože v historii vesnice se objevují jména a tituly řady 
šlechtických rodů, paradoxně nejvíce se o její slávu posta-
ral její rodák, režisér Zdeněk Troška. Ten zde natočil svoji 
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filmovou trilogii Slunce, seno... a doslova tím obrátil po-
klidný život dvou set jejích obyvatel vzhůru nohama. Díky 
obrovské popularitě jeho filmů se z Hoštic stalo vyhledá-
vané výletní místo. Svoji rekreační chalupu zde měl i popu-
lární zpěvák české country Michal Tučný – ten v roce 1995 
prohrál svůj boj s rakovinou a je pochovaný na místním 
hřbitově. Náhrobek na místě jeho posledního odpočinku 
tvoří veliký kamenný klobouk z dílny sochaře Michala Ga-
briela a je také jedním z místních poutních míst.
 V Hošticích jsou ovšem také k vidění i jiná zajímavá 
místa, a to například jednopatrový zámek s raně barok-
ním portálem, jehož posledním majitelem byl Adolf Haid 
von Haidenburg. Ten zemřel v roce 1940 a je stejně jako 
potomci rodů předchozích majitelů zámku pochován na 
místním hřbitově.
 Dalším objektem, který stojí za zhlédnutí, je kostel Na-
rození Panny Marie z roku 1593, který je zajímavý přede-
vším tím, že jeho osa nesměřuje k východu jako u jiných 
kostelů. Za návštěvu také určitě stojí židovský hřbitov, kte-
rý leží necelý kilometr severozápadně od Hoštic na cestě 
do Strunkovic.
 Hoštice, které si v plné míře zachovaly půvab jihočeské 
architektury, jsou také místem, kde se narodil v roce 1749 
Václav Leopold Chlumčanský, pozdější pražský arcibiskup. 
Ten podle pověsti koupil zvon, který chtěl věnovat místní-
mu kostelu. Když ale vyzval obyvatele vesnice, aby si pro 
něj přijeli do Prahy, otázali se ho, kolik prý dostanou od 
cesty. To biskupa natolik rozčililo, že zvon raději věnoval 
Dobrši.
  (mk)

šternberská vila v Troji
Pod oveneckými vinicemi si hrabě Václav Vojtěch ze Šter-
nberka v druhé polovině 17. století nechal postavit roz-
lehlé stavení jako římskou vilu pro svou kratochvíli, k lovu, 
k vinobraní. Dnes již stěží zjistíme, jaké důvody jej k tomu 
vedly, lze se jen dohadovat, že k rozhodnutí přispěla 
i jeho dobrá znalost evropských zemí a jejich staveb, kte-
ré poznal na svých kavalírských cestách. Sám se asi stal 
ideovým tvůrcem vily, když na architektu stavby vyžado-
val prvky, které poznal ve Francii. Předně to bylo oválné 
vnější schodiště, které dvůr přímo spojilo s belletage, jak 
by hrabě po francouzské cestě asi označil reprezentativní 
patro. Také rozvrstvení hmot trojského letohrádku ukazuje 
na francouzskou inspiraci, včetně schodištních věží, které 
podmiňují strukturu stavby, stejně jako převýšený střední 
rizalit. Ve Fontainebleau je navíc i grotta s postavami Titá-
nů, které jsou hlavním motivem prostoru pod schodištěm 
trojského zámku. Francouzským specifikem jsou rovněž 
šikmé eskarpní zdi, vytvářející plošinu, na níž je zámek 
posazen. Stavbu letohrádku nepochybně zahájil Giovanni 
Domenico Orsi a jeho polír Silvestro Carlone stavbu dotá-
hl podle jeho projektu až ke korunní římse. Byla tak dána 
hmota celé stavby, včetně členění vysokým pilastrovým  
řádem.
 Jean Baptiste Mathey, který se ke stavbě dostal pozdě-
ji, na ní nemohl nic změnit. Mohl už jen korigovat někte-
ré detaily, takže jeho hlavní autorský podíl je třeba hledat 
na vedlejších stavbách. Paradoxně, ač sám Francouz, byl 
tento architekt velkým ctitelem italského, zvláště římské-
ho umění. Podle jeho projektu vznikaly obvodové zdi, ne-
pochybně také konírny a hospodářské stavby, rozdělené 

uprostřed pozoruhodným schodištěm, vloženým do polo-
kruhově vykrouženého středu. Tímto schodištěm Mathey 
poprvé v Čechách překročil estetiku raného baroka.

Trojský zámek, 1678-1703

 Zámek v Troji však není pozoruhodný jen svou architek-
turou, stojící na rozhraní italských a francouzských vlivů, 
ale oplývá i na svou dobu zcela mimořádným uměleckým 
vybavením. V roce 1685 byli přizváni drážďanští sochaři Jo-
hann Georg a jeho synovec Paul Hermannovi, aby vytvořili 
sochy na venkovní schodiště. Konečně v roce 1697 došlo 
také na malířskou výzdobu hlavního sálu, poněkud devót-
ně vyzdobeného freskou, zobrazující Apotheosu habsbur-
ského rodu (vlastně vítězství nad Turky u Vídně); provedli 
ji další cizí umělci, tentokrát z Nizozemí přizvaní Abram 
a Isaac Godynové. Definitivní dokončení vily lze datovat do 
roku 1703, ale to již měla stavba za sebou mnohé slavnosti 
a zámek dokonce rok před tím navštívil i sám císař Leo-
pold I. Šternberská vila v Troji dnes slouží Galerii hlavního 
města Prahy.
Zdroj: Přemysl VeVeRKA – Radomíra SeDLáKOVá – Petr 
KRAJČI – Zdeněk LUKeŠ – Dita DVOřáKOVá – Pavel 
VLČeK: Slavné pražské vily. Jedinečná publikace, kte-
rá prezentuje 63 výjimečných staveb vilové architektury 
v Praze. Nové přepracované a doplněné vydání bylo po-
křtěno 15. listopadu 2007.

leoš Válka, zakladatel výjimečné galerie DoX
Vznik Centra současného umění DOX iniciovali Leoš Vál-
ka a Robert Aafjes. Cílem této iniciativy je služba široké 
veřejnosti a snaha vytvořit živé kulturní centrum, které by 
se stalo platformou pro prezentaci současného českého 
a mezinárodního umění.
 Leoš Válka (* 30. 10. 1953) odešel z tehdejšího Česko-
slovenska (oficiálně na poznávací zájezd do Itálie přes Ví-
deň) v roce 1981 do Austrálie, kde se věnoval podnikání ve 
stavebnictví. Založil firmu na výškové práce, kde zaměst-
nával kamarády z Prahy, kteří s ním společně odešli a fir-
ma se rychle rozběhla. „Měl jsem ve firmě zaměstnance ze 
třinácti zemí a rozhodovalo to, kdo jak pracoval a jaký měl 
přístup. Musím říct, že mě štvou ty stereotypy o zlatých 
českých ručičkách. Nic takového se mi nepotvrdilo. Když 
jsem vzal na práci krajana, málokdy to fungovalo...“ V Aus-
trálii žil do roku 1996. Ve stejném roce se natrvalo vrátil 
zpět do Prahy.
 Leoš Válka podniká v oblasti stavebnictví a interiéro-
vého designu. Jeho celoživotním zájmem je architektura 
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ti a současné umění. V současné době působí jako ředitel 
centra DOX. V roce 2011 byla Leoši Válkovi udělena Cena 
Ministerstva kultury za mimořádný přínos v oblasti výtvar-
ného umění.

Leoš Válka

 Válek: „Je to permanentní boj, aby se DOX udržel. Ale 
jsem rád, že jsem se do té nejistoty pustil. Máme za sebou 
spoustu výstav a projektů, které si vysloužily uznání ne-
jen v Česku, ale i v zahraničí. Zároveň si však nemyslím, 
že DOX je místo, kde se můj život navěky zastavil. Časem 
bych chtěl najít někoho, kdo se o něj postará. Kdoví, třeba 
se zase naskytne něco nového a můj život se vydá úplně 
jiným směrem.“
 Historie: Na nově rozparcelované Osadní ulici postavil 
stavitel Antonín Žižka továrnu na stroje pro firmu Rosse-
mann a Kühnemann. V roce 1901 přibyly dílny a kance-
lářská budova, kovárna a kolna na barvy a oleje. Budovy 
měly typický průmyslový vzhled – původně přízemní admi-
nistrativní dům na rohu ulic Poupětovy a Osadní č. p. 793 
rozšířil o nástavbu zakončenou trojúhelníkovým štítem se 
segmentovým oknem v roce 1920 stavitel Josef Karhan. 
Firma Rossemann & Kühnemann následně založila to-
várnu na vagóny a lokomotivy v Praze-Radotíně pod ob-
chodní značkou Ferrovia a holešovická továrna následně 
několikrát změnila majitele. Od roku 1925, zde krátce síd-
lila firma Miloš Bondy, továrna letadel Avia. V roce 1928 
ji zakoupila firma Antonín Páv, závody zámečnické a insta-
latérské. Po znárodnění zde sídlil národní podnik ZUKOV. 
V roce 2002 zakoupil objekt Leoš Válka.
DOX
Poupětova 1, Praha 7
Po: 10:00-18:00
Út: zavřeno
St a Pá: 11:00-19:00
Čt: 11:00-21:00
So a Ne: 10:00-18:00
Pokladna: +420 295 568 123
http://www.dox.cz

Neznámý příběh spojený s heydrichovou smrtí
Do roku 1981 žil v Třebíči duševní poruchou postižený 
Rudolf Kubiš, synovec parašutisty Jana Kubiše. V Třebíči 

se dodnes traduje, že se na psychickém stavu Rudolfa po-
depsal pobyt v koncentračním táboře, kam ho nacisté po 
smrti protektora zavřeli.
 Jako sirotek nakonec válku přečkal. Některým lidem na 
třebíčském náměstí připomínal Švejka. Často bloumal jako 
invalidní důchodce centrem města. Byl zavalité postavy. 
Někdy se Rudolf Kubiš choval vesele či bláznivě, jindy pů-
sobil smutně. Kdo znal jeho temný životní příběh spojený 
s atentátem na Heydricha, choval se k němu slušně. Našli 
se ale škodolibí primitivové, kteří jeho stavu zneužívali. Tře-
ba mu namluvili, aby si vzal na sebe německou uniformu. 
Nebo Kubiše poslali za ředitelem továrny na boty v Borovi-
ně a řekli mu, že teď zvolili direktorem jeho. A Kubiš oprav-
du šel do ředitelny a řekl šéfovi firmy, že ho jde vyměnit. 
Jindy mu dali odznak Červeného kříže a namluvili mu, že 
je ředitel nemocnice. A on šel řídit špitál.
 Rudolf Kubiš se narodil na Štědrý den v roce 1938. 
Zdánlivě šťastné dětství zažil pouze do roku 1942. Když se 
Němci toho roku dozvěděli, že jedním ze strůjců atentátu 
byl jeho strýc, začalo peklo i malému Rudovi. Jeho matka 
byla v té době těhotná, čekala dalšího syna. Porodila ve vě-
zení pod dohledem nacistů. Krátce potom šla na popravu. 
Stejný osud potkal i otce obou malých bratrů. Za mřížemi 
narozeného syna se později ujali bezdětní manželé z Prahy.
 Rudolf byl nějaký čas v koncentračním táboře. Ještě 
před koncem války, kdy už Němci ztráceli sílu, si ho vzal 
do rodiny na vychování Jan Kučera. Byl to bratr popravené 
Rudolfovy matky. Po malém chlapci celkem riskantně pá-
tral, nakonec se mu podařilo dítě objevit a odvézt domů. 
Britové údajně po válce nabídli, že by Kubiš mohl vyrůs-
tat v jednom švýcarském penzionu. Z toho ale nakonec  
sešlo.
 O tom, že Němci dělali na malém Rudolfovi různé po-
kusy, se dodnes v Třebíči mluví. Bere se to jako fakt. Důka-
zy pro to ale nejsou.
 Malý Rudolf v nové rodině začal mluvit později než 
jeho vrstevníci. Jeho porucha mu později nebránila v tom, 
aby se vyučil v Gottwaldově na obuvnickém učilišti. „Pak 
nastoupil do továrny na boty v Borovině,“ pokračuje 
Marie Valíčková, která svého otce považuje za odvážné-
ho člověka. A to nejen proto, že se Rudolfa ujal. V rodi-
ně se tradovalo, že když doma uslyšeli kroky na zápraží, 
vždy pomysleli na to, že si pro ně přišli Němci. Z boro-
vinské fabriky nakonec Rudolf odešel a dostal invalidní  
důchod.
 Kubiše si dobře pamatuje z doby kolem roku 1968 
třebíčský muzikant Pavel Hlaváč. „Ruda byl velký chlap, 
pořez, tedy i do šířky. Byl bláznivý a mimo realitu, ale mí-
val chvíle, kdy se mu rozbřesklo. Najednou byl normální. 
To dost posmutněl. Z peněženky vždycky vylovil výstřižky 
o Janu Kubišovi a říkal, že to je jeho strejda,“ zavzpomínal 
Hlaváč.
 Strýce opravdu velmi obdivoval. Když se tehdy hrál 
v Třebíči deset dní film Atentát, Rudolf na něj chodil do 
kina každý den. Naučil se ho nazpaměť.
 „Osobností byl Ruda neškodný blázen, ale často nevy-
zpytatelně reagoval. Rozčílily ho věci, které jiného ne, to 
mu potom šlehaly blesky z očí. A pamatoval si lidi,“ říká 
Hlaváč. Občas byl hospitalizován v jihlavské psychiatrické 
léčebně. Odtud se vždy vrátil v lepším stavu, pravidelně 
bral léky. Jeho stav se vždy zhoršil, když ho někdo hecoval 
k nesmyslům.
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Září

Devátým měsícem v roce je září. Září má třicet dní. 
V tomto měsíci končí léto a nastává podzim během pod-
zimní rovnodennosti. Ta nastává kolem 23. září. Název 
září je odvozen od „za říje“, nikoliv od slova zářit. Nejvý-
znamnějším dnem v září je v Čechách 28. září – den sv.  
Václava.
  (mk)

Pranostiky
Září, na léto jde stáří.
Touží-li září po rose, bude v říjnu bláta po ose.
Jaké počasí v září, tak se i březnu vydaří.
Babí léto – léto na odchodě.
Divoké husy na odletu – konec i babímu létu.
Divoké husy svačinu odnášejí a zimu přinášejí.
Když čečetek nevídati, hotov se na tuhou zimu.
Pěkné růže v zahrádkách věští pěkný podzimek a pozdní 

zimu.
Září jezdí na strakaté kobyle.
Podzim na strakaté kobyle jezdí.
Podzim bohatý na mlhu věští v zimě mnoho sněhu.
Září víno vaří a co nedovaří, říjen dopeče.
Teplé září – říjen se mračí.
Bouřky v září – na jaře mnoho sněhu.
Co srpen nedovařil, září nedosmaží.
Začátek tohoto měsíce přináší lidem i hovadu zlé páry 

a mlhy.
V září mnoho požárů bývá, proto se obloha rdívá.
Teplé září – dobře se ovoci i vínu daří.
Na dešti v září rolníků moc záleží.
Zářijový déšť polím potrava, zářijové spršky pro víno  

otrava.
Zářijová slota – hrstka deště, fůra bláta.
Po hojných deštích v září osení zimní se podaří.
Bouřky v druhé polovině září přinášejí mnoho větrů.
Ozve-li se v září hrom, bude v zimě zavát každý strom.
Bouřka v září – sníh v prosinci.
  (mk)

Říjen
Desátým měsícem roku je říjen. Název říjen je odvozen od 
jelení říje, která je aktuální právě v říjnu. Mezi nejvýznam-
nější říjnový den patří v Čechách 28. říjen – státní svátek: 

Den vzniku samostatného československého státu. V tom-
to měsíci jsou podzimní školní prázdniny.
  (mk)

Pranostiky
Teplý říjen – studený listopad.
Když Měsíc v pěkném a jasném čase se obnovuje, tedy jesť 

k doufání pěkné vinobraní.
Čistý nový Měsíc v říjnu slibuje pěknou vinnou žeň.
Teplé září – říjen se mračí.
Září víno vaří, a co nedovaří, říjen dopeče.
Září víno vaří, říjen mačká hrozen.
Září víno vaří, říjen víno pijem.
Po teplém září zle se říjen tváří.
Touží-li září po roce, bude v říjnu bláta po ose.
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné 

a jasné dny potrvají.
Divoké husy na odletu – konec i babímu létu.
Když křížový pavouk se v říjnu ukrývá a nevylézá, není da-

leko do sněhu.
Je-li říjen velmi zelený, bude zato leden hodně studený.
Bouřka v říjnu třebas malá, sotva na to zima stálá.
říjen když blýská, zima plíská.
Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po tolik dnů bude 

i v zimě pršeti.
V říjnu mnoho dešťů, v prosinci mnoho větrů.
Mlhy v říjnu – sněhy v zimě.
Studený říjen – zelený leden.
Co v říjnu zimy přibude, v lednu jí opět ubude.
V říjnu mráz a větry – leden, únor teplý.
Mrazy v říjnu – hezky v lednu; krásný říjen – studený leden.
Vějou-li v říjnu severní větry, nezdaří se obilí.
Jestli sníh napadne toho měsíce a kolik dní trvati bude, tak 

stálá bude zima.
Sněží-li brzy v říjnu, bude mokrá zima.
Kolikrát tohoto měsíce sněží, tolikráte v budoucí zimě sníh 

padati má.
Spadne-li v říjnu listí, bude mokrá zima.
Když dlouho listí nespadne, tuhá zima se přikrade.
Čím dříve listí opadne, tím úrodnější příští rok.
Jestli má dub mnoho ovoce, bývá ráda tuhá a dlouhá zima.
Když dub hojné ovoce dává, tak má velká zima a množství 

sněhu býti.
V říjnu hodně žaludů a bukvic oznamuje zimy víc.
Když se táhnou ptáci blízko k stavení, bude tuhá zima.
říjen a březen rovné jsou ve všem.
  (mk)

ZářÍ, řÍjeN

 Podle Marie Valíčkové se ale představitelé tehdejšího 
režimu o Rudolfa Kubiše ani o jejich rodinu vůbec nezají-
mali. „Našemu tatínkovi to bylo celkem líto s ohledem na 
fakt, že Ruda přišel po atentátu o oba rodiče. Nikdy mu nic 
nedali,“ dodala žena.
 Podle Josefa Špidly to bylo nedůstojné vzhledem k jeho 
minulosti. „Oficiální místa se k němu měla nějak postavit 
a udělat tomu přítrž. Je ostuda, že se k němu někteří lidé 
takto chovali,“ uvedl Josef Špidla, který se o Kubišovi zmi-
ňuje ve své knižní trilogii Strážce modrého tunelu.

 Kubiše si vybavuje i Anežka Rychtecká, bývalá staniční 
sestra z jihlavské psychiatrické léčebny. „Kolem májových 
slavností ho k nám vozívali, aby nedělal ostudu v Třebíči. 
My jsme ho znali. Byl to dobrosrdečný a upovídaný kluk,“ 
zavzpomínala.
 Kubiš předčasně zemřel v létě roku 1981. Měl vysoký 
tlak a jednoho červencového dne zkolaboval. Bylo mu ne-
celých třiačtyřicet.

Redakčně zkráceno.
Autoři: Radek Laudin, Hana Jakubcová
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a Český řetězec se stahuje z rakouska

řetězec prodejen elektroniky Okay má za sebou léta velké 
expanze. K původní maloobchodní prodejně v Brně zalo-
žené v roce 1994 postupně začaly přibývat další a nejenom 
v České republice, ale i v Polsku a Rakousku. Stejně jako 
další prodejny elektroniky i Okay musí neustále bojovat 
s dopady krize. Již před dvěma lety se však vlastníkům po-
dařilo restrukturovat firmu a od té doby jí údajně obrat 
i zisk rostou. Nicméně polský a rakouský trh, kde se nepo-
dařilo Okay zakotvit podobně jako v České republice a na 
Slovensku, se však rozhodla společnost opustit. Na druhé 
straně na domácí půdě vlastníci firmy věří v uvolnění větší-
ho prostoru, poté co své pozice vyklízejí některé zahraniční 
řetězce, které přestávají dotovat jejich matky.
 Na Slovensku se řetězci Okay daří rovněž skvěle – od 
roku 2002 zde bylo otevřeno třicet pět prodejen a nedáv-
no společnost otevřela novou provozovnu ve východoslo-
venských Košicích. V České republice holding rozšiřuje své 
portfolio i na další sortiment. V Brně například firma otevře-
la několik prodejen s potravinami a nedávno také převzala 
síť devíti velkých obchodů s nábytkem značky Jena. Jako 
pro všechny velké hráče na trhu i pro Okay představuje vel-
kou výzvu rozvoj internetových obchodů, které například 
v České republice ubírají často desítky procent z obratu. 
řetězec Okay však nezůstal pasivně čekat a sám spustil na 
svých stránkách e-shop a v tomto segmentu rostou jeho 
obchody ročně až o stovky procent. Oproti jiným interne-
tovým obchodům totiž může využít své husté sítě prode-
jen jako výdejních míst, což pochopitelně je pro zákazníky 
velice komfortní. Navíc vedle elektroniky nabízí i nábytek.
 I díky této strategii si tak Okay udržuje na mimořád-
ně problematickém a krizí silně zasaženém trhu s elektro-
nikou v České republice zhruba desetinový podíl a jeho 
představitelé věří, že do budoucna si svoji pozici ještě dále 
upevní a dosáhnou na zhruba dvojnásobek dosavadního 
segmentu trhu.
 Určitý potenciál vidí například v obchodu s mobilními 
telefony. Ty dosud v České republice často výrazně doto-
vali mobilní operátoři, kteří měli vysoké příjmy z poplatků 
klientů. Jenže po nedávno rozpoutané cenové válce ztrati-
li operátoři o podobnou službu zákazníkům zájem. Proto 
také začaly prodeje mobilních telefonů v normálních ob-
chodech výrazně růst, na rozdíl například od televizorů. 
I v případě výrazně zlepšených výsledků však řetězec Okay 
nepočítá s návratem do Polska či do Rakouska. Jeho služby 
tak budete moci využít jedině při návštěvě České republiky 
nebo Slovenska.
  (MaFr)

Česká spořitelna s mírně slabším výsledkem
Česká spořitelna patřící do rakouské skupiny erste Group 
vykázala za první pololetí letošního roku čistý zisk ve slušné 
výši 8,15 miliardy korun, což ovšem proti stejnému období 
minulého roku znamená pokles o zhruba 0,8 procenta. Na 
výsledku se negativně podepsalo především snížení pro-
vozního zisku kvůli prakticky nulovým úrokům o 6,4 pro-
centa. Hospodaření největší české finanční instituce tak 
věrně odráží hospodářskou náladu v České republice cha-
rakterizovanou opatrností, slabou poptávkou domácností 
po spotřebitelských úvěrech a naopak maximální šetrností.

 Objem vkladů se tak v České spořitelně meziročně 
zvýšil o 6,5 procenta a poněkud, o 2,8 procenta, vzrostl 
i počet klientů na současných asi 5,3 milionu. Spořitelně 
se však dobře vedlo zejména na trhu s hypotékami, je-
jichž počet stoupl skoro o desetinu a vzrostl o necelých 
šest procent také objem půjček poskytnutých velkým 
městům a korporacím. Podíl rizikových úvěrů se nadále 
udržuje na velmi solidní úrovni, jen mírně přesahující pět  
procent.
 V rámci erste Group si dlouhodobě Česká pojišťovna 
nevede špatně. Celá erste Group totiž vykázala za první 
pololetí letošního roku čistý zisk 301,2 milionu eur, což ve 
srovnání se stejnou dobou v roce 2012 znamená zhorše-
ní zhruba o třetinu. Nicméně pokud se týká provozního 
zisku, ten klesl celé skupině méně než České spořitelně, 
konkrétně o 6,1 procenta. Zhoršení tak jde spíše na vrub 
jednorázovým negativním efektům, jak na to vedení erste 
Group ostatně sama upozorňuje. Jde zejména o prodej 
erste Bank Ukrajina v dubnu tohoto roku a také zaúčto-
vání bankovní daně placené v Maďarsku, Rakousku a na 
Slovensku. Za celý rok 2013 počítá erste Bank s poklesem 
provozního zisku o zhruba 5 procent, což by v složitých 
podmínkách střední a jihovýchodní evropy znamenalo 
docela slušný výsledek. Hospodářské oživení očekávané 
především v příštím roce by ovšem mohlo přinést i návrat 
skupiny k růstu provozních zisků, i když předkrizová maxi-
ma jsou přece jen ještě daleko.
  (MaFr)

rakouská společnost pro metrostav
Dvojka na rakouském stavebním trhu, firma Alpine Bau, 
vyhlásila bankrot v polovině letošního června poté, co 
se neshodla se svými věřiteli, především s bankami erste 
Group a Bank Austria, na způsobu reorganizace splátek 
svého dluhu, který dosahoval již 2,6 miliardy eur. Skupina 
Alpine Bau zaměstnávala kolem 15 tisíc lidí a její tržby do-
sáhly v loňském roce nemalé sumy 3,2 miliardy eur. Jenže 
dolů ji táhly neziskové projekty, jejichž odpis způsobil ztrá-
tu ve výši 450 milionů eur. Příležitosti po pádu rakouského 
giganta se samozřejmě chopili jeho konkurenti ve středo-
evropském regionu, kteří se nyní snaží získat ze skupiny 
zajímavé a potencionálně ziskové divize. Do boje o kořist 
po Alpine Bau se zapojila i největší česká stavební firma, 
společnost Metrostav. Ta koupila dceřinou firmu Alpine 
Bau Beton und Monierbau Tunnelling GmbH (Be-Mo), 
která se do zkrachovalé skupiny dostala relativně nedáv-
no. Jde o společnost zabývající se stavbou tunelů nejenom 
v Rakousku a Německu, ale rovněž například ve Skandi-
návii nebo dokonce v USA. Usnadnila by tak expanzi Met-
rostavu právě na tyto vysoce lukrativní a perspektivní trhy. 
Be-Mo zaměstnává kolem 400 lidí, vesměs specialistů na 
tunelovací a razicí techniku a její obrat v loňském roce se 
pohyboval kolem 170 milionů eur. Vzhledem k tomu, že 
Metrostav koupí Be-Mo ovládne ve střední evropě neza-
nedbatelnou část specifického segmentu na trhu, musí 
souhlas s koupí vyjádřit i rakouský a český antimonopolní 
úřad a pravděpodobně i odpovídající německá instituce. 
Představitelé Metrostavu v současnosti tvrdí, že Be-Mo 
bude i nadále fungovat pod svým jménem a samostatně, 
což však může být jenom taktika právě vůči antimonopol-
ním úřadům.
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 V každém případě je Metrostav v současnosti natolik 
velkou společností, že mu již středoevropský trh přestává 
stačit, a tak se jeví jako logický krok snaha najít odrazo-
vý můstek k podnikání v globálním kontextu. Be-Mo jistě 
může tuto roli dobře splnit; nyní jde jen o to, zda velikost 
Metrostavu nebude žádnému z výše zmíněných antimono-
polních úřadů připadat jako nebezpečí pro spravedlivou 
hospodářskou soutěž v jednotlivých státech.
  (MaFr)

Byznys v České republice 
v zahraničních rukách
Analýza poradenské společnosti Bisnode ukázala, že nejví-
ce firem se zahraničním vlastníkem ve středovýchodní ev-
ropě je v České republice – plných 23 procent z celkového 
počtu. Poté následuje Slovensko s 19 procenty a Polsko 
s 16. Naopak v Maďarsku patří cizincům jen 9 procent spo-
lečností. Podobně vypadá i žebříček podle podílu zahranič-
ního kapitálu na základním jmění firem – v České republice 
jde o 42 procent, na Slovensku 40 procent a v Maďarsku 
zhruba o třetinu. Již letmé srovnání s první sadou údajů 
dokládá, že ve všech zkoumaných zemích ovládají cizin-
ci především velké firmy, zatímco drobné společnosti drží 
domácí vlastníci.
 Středovýchodní evropa byla v minulých letech velice 
atraktivním cílem investorů, zejména pokud se jednalo 
o relativně stabilní státy s geograficky výhodnou polohou, 
jako o Českou republiku, Slovensko a donedávna i Maďar-
sko. Důležitou roli sehrály i investiční pobídky, které jistou 
dobu fungovaly ve všech třech uvedených zemích. Jenže 
v posledních letech i kvůli krizi pramen investic vyschl a ani 
v současnosti se situace nevyvíjí nijak zvlášť příznivě. Na 
druhou stranu se ovšem nevyplnily ani některé katastrofic-
ké scénáře počítající s mohutným úprkem zahraničních in-
vestorů po uplynutí daňových prázdnin. I když i k takovým 
útěkům došlo, velké nadnárodní společnosti se většinou 
svých továren a dalších podniků ve středovýchodní evro-
pě drží i v letech krize. V České republice k tomu přispívá 
možná i spíše slabší kurz koruny vůči euru v posledních 
letech, který zahraničním producentům snižuje mzdové 
náklady.
 Pokud jde o strukturu zahraničních vlastníků, v České 
republice a na Slovensku drží mimořádně silné pozice ka-
pitál z tzv. daňových rájů. Přinejmenším v České republice 
asi tento fenomén souvisí se stavem legislativy, která klade 
podnikání přes daňové ráje jen minimální zábrany. I proto 
tedy v České republice z těchto destinací pochází až 43 
procent veškerých investic a na Slovensku 36 procent, za-
tímco v dalších sledovaných státech, jako je Polsko, Maďar-
sko a Slovinsko, se tento podíl pohybuje jen kolem patnácti 
procent. V České republice a na Slovensku, stejně jako 
v Polsku, drží mezi státy nejvyšší pozici Nizozemsko, což je 
důsledkem daňové optimalizace. Rakouský kapitál hraje ze 
zkoumaných zemí největší úlohu v Maďarsku, i když silné 
pozice má i v České republice, na Slovensku a ve Slovinsku. 
Celkově je rakouský kapitál ve středovýchodní evropě na 
pomyslné třetí příčce, za Německem.
 Studie se nezabývala výslovně predikcí dalšího vývo-
je. Region středovýchodní evropy se jen pomalu zotavuje 
z další vlny recese, ale lze očekávat, že právě zde vzniká 
vhodné prostředí pro další vlnu investičních pobídek. 

I když se už nedá očekávat podobný boom jako na sklon-
ku devadesátých let a na počátku 21. století, se snahou 
o oživení proudu zahraničních investic lze obecně počítat. 
Polsko dokáže pro tento účel mistrně využívat peníze z ev-
ropské unie, Česká republika ani Slovensko si v tomto ohle-
du tak obratně nepočínají, a musí tedy doufat v investice 
plynoucí odjinud. Specifická situace nastala v Maďarsku, 
kde prosperitu státu ohrožuje nacionální sebezahleděnost 
politických elit. Ale i zde se pravděpodobně prosadí eko-
nomický pragmatismus.
 Hodně nyní bude záležet na ekonomickém vývoji v Ně-
mecku. Jestli se tamější hospodářské oživení ukáže jako 
trvalý jev, lze očekávat růst zájmu o investování i ve stře-
dovýchodní evropě a s touto vlnou by se patrně svezl i ra-
kouský kapitál, přestože mnohé velké investory znechutily 
hospodářské problémy spojené s dřívější obchodní ex-
panzí do středovýchodní, východní a jihovýchodní evropy. 
Zároveň ale i nadále bude dobíhat proces uzavírání pozic 
v některých zemích středovýchodní evropy, když investo-
ři zjistili, že pro jejich expanzi ve skutečnosti neexistovaly 
vhodné podmínky. V tomto případě se však jedná spíše 
o běžné korekce, a ne nějakou hromadnou paniku.
  (MaFr)

raiffeisen Bank international chystá změny
Rakouské banky se velmi intenzivně angažovaly na finanč-
ních trzích ve střední, východní a jihovýchodní evropě, což 
se v době krize ukázalo v mnoha případech jako nepříliš 
prozíravý krok. Hospodářské výkyvy – zejména v některých 
státech – vedly k mohutným ztrátám ohrožujícím ziskovost 
celých skupin. Potíže se dotkly i Raiffeisen Bank Interna-
tional, která v současnosti zaujímá pozici dvojky v celém 
regionu východní evropy, ale zároveň v některých zemích 
bojuje se zpomalením růstu a potřebuje ve střednědobém 
výhledu posílit svůj kapitál o 1,8 miliardy eur, aby tak vyho-
věla všem požadavkům.
 Raiffeisen Bank International vznikla teprve v říjnu 
2010 jako výsledek fúze Raiffeisen International a části 
Raiffeisen Zentralbank, ale už má za sebou první velký 
skandál – její předseda představenstva a generální ředitel 
Herbert Stepic musel na přelomu letošního května a červ-
na odstoupit po skandálu týkajícím se nákupu nemovitostí 
prostřednictvím firem z tzv. daňových rájů. Jeho nástup-
ce Karl Sevelda nyní stojí před nelehkým úkolem zlepšit 
hospodaření celé bankovní skupiny, která působí celkem 
v sedmnácti evropských zemích a zaměstnává na 60 000 
lidí. Představil proto ambiciózní program zaměřený pře-
devším na pokles nákladů. Karl Sevelda počítá především 
se zavíráním nerentabilních poboček, se snížením rizik při 
hospodaření a s omezením aktivit v nejproblematičtějších 
regionech, jako je Maďarsko, zatěžující finanční instituce 
mimořádně vysokou daní, nebo krizí zmítané Slovinsko.
 Zároveň chce nový generální ředitel rozšířit nabídku 
pro soukromou klientelu a vyjádřil rovněž otevřenost Raif-
feisen Bank International vůči možnému novému strategic-
kému partnerovi. Zda se zavírání poboček dotkne i České 
republiky, zatím není úplně jasné, ale s jistou optimalizací 
sítě i v této zemi je potřeba počítat, i když zdejší bankovní 
trh vcelku netrpí zásadnějšími problémy. K omezení men-
ších poboček však sáhly i jiné velké bankovní domy, takže 
Raiffeisen Bank International nebude představovat výjim-
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a ku. Na druhé straně ale jistě nemá rakouská finanční insti-
tuce žádný zásadnější důvod rozsah svých aktivit v České 
republice výrazněji omezovat, zejména nyní, kdy se země 
snad konečně dostává z vleklé recese. Naopak rozšířená 
nabídka pro soukromou klientelu by mohla přitáhnout za-
jímavé nové zákazníky. Bude se však muset vyrovnat se 
silně konkurenčním prostředím, s řadou nových bank za-
měřujících se hlavně na moderní bankovní operace mimo 
klasické pobočky.
  (MaFr)

rakušané prodávají provozovatele 
odpadového hospodářství aVe
Český antimonopolní úřad schválil v červenci prodej spo-
lečnosti AVe CZ odpadové hospodářství firmě eP Indus-
tries patřící českému podnikateli Danieli Křetínskému, 
který je veřejnosti znám především jako majitel předního 
českého fotbalového týmu Sparta Praha. AVe CZ odpado-
vé hospodářství dosud ovládala rakouská firma AVe ener-
gie AG Oberösterreich Umwelt, která svoji českou dceru 
prodává Křetínskému i s dalšími pobočkami na Slovensku, 
v Maďarsku, Rumunsku, Moldavsku a na Ukrajině. eP In-
dustrie ani AVe energie AG nezveřejnily hodnotu celého 
kontraktu, nepochybně se však jedná o poměrně vysokou 
částku.
 O nevábný, leč ekonomicky zajímavý podnik měli údaj-
ně vedle Křetínského zájem i další významní investoři, jako 
velmi dynamická a vlivná česko-slovenská skupina Penta 
nebo skupina PPF ovládaná Petrem Kellnerem, který je 
považován za vůbec nejbohatšího Čecha. Např. v České 
republice patří společnost AVe CZ mezi nejvýznamnější 
ve svém segmentu a obsluhuje kolem 1,3 milionu soukro-
mých zákazníků a dalších 26 000 klientů z oblasti průmyslů 
a živností. V současnosti zaměstnává na 1 300 osob a pro-
vozuje jednu spalovnu nebezpečného odpadu v Kralupech 
nad Vltavou a osm skládek, např. v Benátkách nad Jizerou 
nebo v Čáslavi. Dosahuje úctyhodného obratu blížícího se 
až ke čtyřem miliardám korun a zpracovává asi 1,7 milionu 
tun odpadu ročně. Vzhledem k zaměření firmy se ovšem 
její vedení dostává často do konfliktu s ekology nebo obča-
ny měst, kde AVe CZ chce budovat skládky nebo spalovny. 
Jako jeden z příkladů uveďme Rybitví u Pardubic, kde se 
firma snažila dlouhou dobu obnovit spalovnu nebezpeč-
ného odpadu. Spor se vlekl řadu let a dosud není zakon-
čen. Firma letos v březnu podnikla překvapivý krok, když 
nabídla Pardubickému kraji odkup objektu spalovny za 
osm milionů. Vedení regionu to však odmítlo a definitivní 
řešení tak asi čeká na nového vlastníka. I on však asi bude 
mít velké problémy přesvědčit místní obyvatele a vedení 
Pardubického kraje, aby polevily ve svém odporu. Také na-
děje na uskutečnění prodeje objektu spalovny vzhledem 
k napjatým regionálním rozpočtům asi nebude vysoká.
  (MaFr)

Česká republika nesplnila v loňském roce dva 
ze čtyř požadavků pro přijetí eura, což je nej
méně příznivý výsledek za posledních pět let
Na tiskové konferenci Českého statistického úřadu to 
uvedla analytička Drahomíra Dubská. Česko loni nesplnilo 
kritérium cenové stability kvůli vyšší inflaci způsobené růs-

tem snížení sazby daně z přidané hodnoty a země rovněž 
nedodržela tříprocentní podíl deficitu veřejných financí na 
hrubém domácím produktu.
 Vstupem do eU se Česko zavázalo podnikat kroky 
k tomu, aby bylo na přistoupení k eurozóně co nejdříve 
připraveno. Stanovení termínu vstupu je však v kompeten-
ci členského státu a závisí na míře jeho připravenosti.
 Případné neplnění kritérií konvergence tak nemá nyní 
pro zemi žádné přímé důsledky. Výjimkou je kritérium udr-
žitelnosti veřejných financí.
 Zavedení eura by nyní uvítala jen čtvrtina podnikatelů, 
vyplývá z průzkumu českého zastoupení společnosti PwC 
mezi zhruba stovkou ředitelů a majitelů velkých tuzem-
ských firem. Proti zavedení eura je polovina dotázaných, 
zbylá čtvrtina nemá názor či nevidí pozitivní ani negativní 
dopad.
 „Současná krize eurozóny od společné evropské měny 
podnikatele spíše odrazuje. Bude záležet na evropských 
politicích, jak se vypořádají se svými zadluženými zeměmi 
a jaký další směr euru dají. To, že jsme zatím stáli mimo, 
nám pravděpodobně během uplynulé ekonomické krizi 
spíše pomohlo,“ uvedl řídící partner PwC Česká republika 
Jiří Moser.
 Podle dřívějšího vyjádření guvernéra České národní 
banky Miroslava Singera Česká republika zřejmě nepřijme 
euro dříve než v roce 2019.

minimální mzda v České republice stoupla
Vláda Jiřího Rusnoka již krátce po svém nástupu zvedla 
minimální mzdu v zemi ze stávajících 8 000 korun na 8 500 
korun k 1. srpnu 2013. Jedná se přitom o první nárůst po 
skoro sedmi letech. Proti tomuto kroku však okamžitě ostře 
vystoupila Občanská demokratická strana, která v odvetě 
začala požadovat úplné zrušení minimální mzdy. Varova-
la, že opatření významně zvýší nezaměstnanost, protože 
podnikatelé nebudou schopni financovat rostoucí náklady 
na pracovní síly.
 Kupodivu mnohem klidněji vystupoval v této otázce 
bývalý ministr financí Miroslav Kalousek z TOP 09, když 
úplné rušení minimální mzdy označil víceméně za nerea-
listické. I on však její vzestup kritizoval s odkazem na stá-
vající špatnou hospodářskou situaci a na možný negativní 
dopad tohoto kroku na počet lidí bez práce. Vzhledem 
k tomu, že na výši minimální mzdy jsou vázány i některé 
sociální příspěvky, ovlivní její vzestup i rozpočtové výdaje, 
byť nijak dramaticky.
 Zvýšení minimální mzdy pochopitelně přivítaly hlav-
ně levicové strany, které po lepších minimálních mzdách 
společně s odbory volají již dlouhodobě. Sociální demo-
kraté přitom chtějí jít ještě výrazně dále a vyhlašují, že by 
rádi stanovili výši minimální mzdy až na 12 000 korun. 
Jednoznačně odmítají, že by vyšší minimální mzda výraz-
něji ovlivňovala nezaměstnanost a zdůrazňují, že vyšší 
minimální mzda naopak více motivuje lidi k pracovnímu 
úsilí. Nesouhlasí ani s tvrzením, že výrazně vyšší minimál-
ní mzda ohrozí stabilitu rozpočtů měst a obcí, které za-
městnávají lidi na veřejných pracích. Určitou dobu přitom 
veřejné práce museli nezaměstnaní vykonávat bezplatně, 
aby si udrželi nárok na dávky v nezaměstnanosti. Příslušný 
zákon, který kritizovala jak levice, tak lidskoprávní aktivis-
té, však zrušil Ústavní soud. Je ovšem třeba říct, že v roz-
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počtech většiny obcí a měst představují výdaje na veřejné 
služby i tak relativně zanedbatelnou položku.
 Ani pro soukromý sektor by pravděpodobně i razant-
nější zvýšení minimální mzdy neznamenalo až takovou 
katastrofu. Pochopitelně nejbolestivěji by to dopadlo na 
menší živnostníky a podnikatele, zejména v malých měs-
tech a na vesnicích, kteří skutečně v současnosti zápasí 
o přežití. Je ale otázka, zda má smysl udržovat při životě 
podniky, které nejsou schopny vydělat na řádnou mzdu 
zaměstnancům. Kromě toho je velmi rozšířenou praxí, že 
minimální mzdu pobírají zaměstnanci oficiálně a bokem 
dostávají určité příplatky, pochopitelně mimo jakékoliv 
zdanění.
 Skalní příznivci Občanské demokratické strany se však 
rekrutují do značné míry právě z drobných podnikatelů 
a živnostníků. Je tedy logické, že se zrovna této skupině 
chtějí její představitelé co nejvíce zavděčit, stejně jako 
sociál ní demokraté vycházejí vstříc především zaměstnan-
cům. Další vývoj minimální mzdy v České republice tak 
určí výsledek předčasných parlamentních voleb. I v pří-
padě úspěchu pravice však asi nebude zcela odbourána, 
ale spíše opět dojde k jejímu dlouhodobému „zmrazení“. 
Dopady na celkový hospodářský vývoj ani v jedné variantě 
nebudou ale samy o sobě nijak dramatické. I když v disku-
sích jistě padne řada nadnesených a expresivních slov.
  (MaFr)

Česká spořitelna má jako první banka 
v Česku milion platebních karet 
s bezkontaktní funkcí. miliontou kartu 
vydala začátkem června
V Česku už je celkově bezkontaktní zhruba každá pátá pla-
tební karta z celkových 10,2 milionu. Česká spořitelna má 
celkově vydáno 3,2 milionu karet, necelá třetina z toho má 
tedy bezkontaktní funkci.
 Neroste přitom jen počet samotných karet, ale i výše 
celkových útrat s nimi. U karet s bezkontaktní funkcí lidé 
zaplatí v průměru o desetinu více peněz než s „klasickými“ 
kartami (tedy bez bezkontaktní funkce) – alespoň podle 
statistik České spořitelny.
 Karty s bezkontaktní funkcí přitom postupně ty klasic-
ké nahradí, alespoň tedy ty nejběžnější. V Česku už novou 
technologii nabízí deset bank a postupně se přidají i další.
 Bezkontaktní je dnes již každý čtvrtý platební termi-
nál – zhruba 20 tisíc z 80 tisíc. Do konce letošního roku 
by přitom celkový počet terminálů s bezkontaktní funkcí 
měl vzrůst až o pětinu. K postupnému nárůstu oblíbenosti 
bezkontaktních plateb přispěl i fakt, že se lidem nepotvrdi-
ly počáteční obavy z nedostatečné bezpečnosti platebních 
karet s bezkontaktní funkcí. Průměrná bezkontaktní trans-
akce činila 414 korun, průměrná výše „kontaktní“ transak-
ce je 791 Kč.
 Bezkontaktní technologie má bankám a karetním spo-
lečnostem dále pomoci s postupným vytlačováním hoto-
vosti. V minulém roce připadalo v Česku na platbu kartou 
třináct korun z každé stokoruny utracené u obchodníka. 
Česká Visa má například za cíl se během několika málo let 
dostat nad hranici dvacetikoruny – vzorem je situace ve 
Velké Británii, kde na kartu připadá 30 procent útrat.
 Ještě na začátku minulého roku vydávaly karty s bez-
kontaktní funkcí jen Citibank (od června 2011) a Česká 

spořitelna (od podzimu 2011). Nyní už je má v nabíd-
ce dalších osm bank – Fio, Ge Money, mBank, ČSOB, 
Air Bank, Raiffeisenbank, Komerční banka a Zuno Bank 
(poslední dvě mají s bezkontaktní funkcí jen kreditní  
karty).
 Pro zákazníky má být bezkontaktní placení rychlej-
ší a má je motivovat k platbě kartou i za drobné nákupy. 
Stejně jako u standardních plateb kartou neúčtují řetězce 
lidem v zásadě žádný příplatek – za transakce si banka vy-
bere poplatky přímo od obchodníka, ne od nakupujících.
 Bezkontaktní kartu stačí jen přiložit k terminálu, není ji 
tedy nutné zasouvat ani zadávat PIN. Jednoduché použití 
však je omezeno jen na platby do 500 korun při každém 
nákupu, u dražších plateb zůstane povinné zadání PIN. 
Omezen je také počet transakcí, které půjde uskutečnit bez 
tohoto ověření v kratším časovém úseku. Pokud je klient 
vyčerpá, stačí mu jen zadat PIN a limit poběží znovu.
  Ing. Jiří Zajíček

Nejbohatším slovákem je andrej Babiš – 
jediný eurový miliardář
Nejbohatším Slovákem je podle časopisu Forbes podnika-
tel žijící v Česku Andrej Babiš. Hodnotu majetku majitele 
holdingu Agrofert slovenská odnož magazínu vyčíslila na 
1,54 miliardy eur (zhruba 40 miliard korun) s tím, že Babiš 
je mezi Slováky jediným eurovým miliardářem.
 V podobném žebříčku, který zveřejnila česká muta-
ce časopisu, skončil Babiš na druhém místě za majitelem 
finanční skupiny PPF Petrem Kellnerem. Jeho majetek 
Forbes vyčíslil na 208 miliard korun. Na druhé místo v hod-
nocení nejbohatších Slováků se zařadil Ivan Chrenko z de-
veloperské společnosti HB Reavis, která podniká nejen na 
Slovensku, ale i v Česku. Chrenkův majetek časopis odhadl 
na 600 milionů eur (15,5 miliardy korun). Za ním skončil 
spolumajitel finanční skupiny Penta Jaroslav Haščák s ma-
jetkem 480 milionů eur (12,4 miliardy korun). Podnikatel 
slovenského původu Tomáš Chrenek, jenž v Česku ovlá-
dá například Třinecké železárny, obsadil čtvrté místo. Jeho 
majetek Forbes vyčíslil na 440 milionů eur (11,4 miliardy 
korun).

Nejbohatší slováci
pořadí/ jméno společnost majetek
1. Andrej Babiš Agrofert 1,54 mld. eur
2. Ivan Chrenko HB Reavis Group 600 mil. eur
3. Jaroslav Haščák Penta 480 mil. eur
4. Tomáš Chrenek  Moravia Steel/ 

Třinecké železárny/ 
Agel 440 mil. eur

5. Martin Kúšik Penta 420 mil. eur.

Zdroj: Forbes

Do první desítky nejbohatších Slováků se dostali také zá-
stupci finanční skupiny J & T Jozef a Patrik Tkáčovi a Ivan 
Jakabovič, jakož i představitelé antivirové společnosti eset. 
Hodnotu majetku nejbohatších Slováků zveřejnil časopis 
Forbes poprvé. Magazín poznamenal, že bohatství lidí za-
řazených do žebříčku téměř výlučně tvoří podniky, ke kte-
rým se tito lidé hlásí.
  Lidovky.cz, ČTK
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skončí pravidelné změny času?

Během letošních prázdnin se rozběhla celoevropská 
podpisová akce, která požaduje projednání střídání času 
v unijních orgánech. Potřebují mít minimálně jeden milion 
podpisů z celé evropské unie. Podle platné unijní legis-
lativy musí nasbírat podpisy minimálně v sedmi zemích 
a je stanoven i minimální počet pro jednotlivé země – 
pro Česko to je 16 500, pro Slovensko pak zhruba 7 500. 
Podpis pod iniciativu Pouze jeden čas můžete připojit na 
standardních petičních arších, které budou u dobrovolní-
ků (převážně ve velkých městech) a nebo prostřednictvím 
registrace na webu.
 Změna času byla na našem území uplatněna poprvé za 
první světové války, kdy jsme byli ještě součástí Rakouska-
Uherska, a skončila v roce 1918. Podruhé tomu bylo opět 
v dobách válečných – byl nepřetržitě zaveden od 1. dub-
na 1940 do 4. října 1942 a pak v letních měsících v letech 
1943-1949. Potřetí jsme se k němu vrátili v dobách „ener-
getické krize“ v roce 1979. Bylo ustáleno pravidlo, pod-
le kterého se letní čas zaváděl poslední březnový víkend 
a končil poslední zářijový víkend. Vše se mění – i pravidla, 
takže od roku 1996 je letní čas o měsíc delší – až do po-
sledního říjnového víkendu.
 Jedním z nejznámějších bojovníků proti změnám času 
byl pekař Stanislav Pecka ze Sobětuch na Chrudimsku. 
Poprvé se ozval premiérovi L. Štrougalovi a prezidento-
vi G. Husákovi již v roce 1981. Pokračoval pak i později 
a obracel se také na prezidenta Václava Havla. Jako pekař 
pociťoval změny na sobě, když každý den tři hodiny po 
půlnoci začínal svou práci pekaře, aby byly ráno rohlíčky 
obzvláště vypečené: „Vadí mi, když se pak mám probouzet 
ve dvě jen proto, že si někdo myslí, že časovým posunem 
ušetří.“ Zrušení času se nedožil, zemřel v roce 2009.
 V jeho boji pak pokračoval profesor Vysokého učení 
technického v Brně Zdeněk Kolíbal, expert na robotiku. 
Jako vědec připravoval analýzy, rozbory a fakta. „Podle 
jedné z evropských komisí letní čas vadí jen čtyřiceti pro-
centům lidí. Jen? To přece není málo. Kvůli jednomu neku-
řákovi se také musí na veřejnosti omezit kuřáci, i když jsou 
ve většině,“ říkal. Najdou se ale i další. Současným nejvi-
ditelnějším bojovníkem je senátor Petr Šilar (KDU-ČSL), 
který podporuje i nyní probíhající podpisovou akci.
 V evropě neposouvají čas na Islandu, v Rusku, Bělo-
rusku, v části Grónska a na norských ostrovech Jan Mayen 
a Špicberky. I když i tady mohou nastat změny. Někdej-
ší prezident Ruska Dmitrij Medveděv zrušil střídání času 
v roce 2011, ale prezident Vladimír Putin již sepsal zákon, 
který by vše vrátil do starých kolejí. Argumentuje tím, že 
údajně až 55 % lidí chce, aby se čas znovu posouval. Ruská 
energetika si zase myslí, že střídáním času ušetří až 17 % 
energie. Zřejmě nemají k dispozici měření Pražské ener-
getiky, podle kterých je úspora elektrické energie pouze 
v období okolo rovnodennosti v rozsahu jednoho procen-
ta, v letních měsících nemá letní čas na spotřebu elektrické 
energie v podstatě žádný vliv.
 Ale narazíte i na názory z lékařské oblasti. Přechod 
času způsobuje komplexní narušení rytmů našeho těla. 

žiVoTNÍ pRoSTředÍ

Tam jsou s největší pravděpodobností věrohodné důvody 
pro spouštěče infarktu. Při přechodu na letní se posouvá 
čas o hodinu dopředu, takže čas určený na spánek je krat-
ší. A to vede k zvýšenému riziku srdečních příhod. Ale na 
podrobnější výzkum evropská komise zatím nevypsala asi 
žádný grant.
 Pokud chcete podpořit zrušení střídání běžného a let-
ního času, připojte se k podpisu petice.
Zdroje: Český rozhlas, ČTK/České noviny, Euractiv, Euro-
Zprávy, iDNES, Kardiochirurgie, Wikimedia Commons

Praha, metropole špinavého vzduchu
„Často se nedalo dohlédnout dál než na dvacet metrů, děti 
byly neustále nemocné. Ptáci umírali na ulicích přímo před 
očima,“ vzpomínala minulý týden v Bruselu na ekologické 
konferenci Green Week Martha Delgado Peralta, bývalá 
radní Mexico City pro životní prostředí, na neustálý smog, 
který dusil její město před dvaceti lety. Úplně čistý vzduch 
nemají v metropoli Mexika ani dnes, situace je ale nesrov-
natelně lepší. Ne každý Pražan ale dává přednost „lyžaři 
před zajícem“ – v tomto případě autu před veřejnou do-
pravou a čistým vzduchem – a právě v těchto dnech, kdy 
ožily vzpomínky na povodně roku 2002 a centrum Prahy 
zavřené pro automobily, by mohl být příklad latinskoame-
rické megalopole inspirující.
 Nejprve radnice v Mexico City nařídila, že každý au-
tomobil musí zůstat jeden pracovní den v týdnu mimo 
provoz (podle čísla registrační značky), takže ve všedních 
dnech rázem zmizela ze silnic pětina aut. Vzápětí město 
zavedlo povinné měření emisí, jehož se každý motorista 
musel účastnit dvakrát ročně. Nová auta s katalyzátory, 
která splňovala normy, postupně dostávala svolení jezdit 
každý den, vůči starším typům automobilů se politika nao-
pak přitvrzovala; musely zůstávat v garážích i o některých 
sobotách. Výsledkem byla rychlá výměna starých aut za 
modernější, takže nakonec se automobily na silnice vráti-
ly, neškodily už ale tolik svému okolí. V současnosti město 
uvažuje o tom, že znovu zavede obdobnou strategii, po-
chopitelně nastavenou tak, aby zvýhodňovala nejmoder-
nější vozy.
 Přísná je i řada evropských měst – na bruselské kon-
ferenci hovořili zástupci Kodaně, Paříže nebo Londýna. 
Úspěšným bojem proti smogu a dopravním zácpám je 
znám zejména Londýn, kde poplatky za vjezd vymetly 
z centra města 70 tisíc automobilů a v kombinaci s přís-
ným postupem vůči taxi, autobusům a náklaďákům neza-
nedbatelně zlepšily kvalitu ovzduší: množství prachových 
částic pokleslo ve městě o 15 %, množství oxidů dusíku se 
snížilo o pětinu.
 O zkušenosti londýnské radnice se zajímají dokonce 
i v Pekingu, Šanghaji a dalších čínských městech, kde je 
vzduch patrně nejhorší na světě. „V Číně lidé teprve nedáv-
no přesedli z kol do aut. Nyní tam vymýšlejí, jak je posadit 
zpět na kola,“ glosoval to trefně jeden z řečníků na konfe-
renci.
 Praha loni vyčerpala počet dnů, kdy množství prachu 
v ovzduší smí převýšit evropskou normu, už 7. června, le-
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tos dokonce už 8. dubna. „Prach“ přitom není něco, nad 
čím by se dalo jen tak mávnout rukou. Jemné prachové 
částice zhoršují astma a alergie, způsobují nemoci srdce 
a dýchacího traktu. Rodí se kvůli nim děti s nižší porodní 
váhou, které pak bývají častěji nemocné – trpí kašlem, dý-
chacími obtížemi či záněty ucha. Na prachové částice se 
kromě toho vážou rakovinotvorné látky, takže se kvůli nim 
zvyšuje počet zhoubných onemocnění.
 Praha dostala v minulosti několik výjimek, mohla tedy 
evropské předpisy beztrestně porušovat. Většina výjimek 
však již vypršela a Bruselu dochází s českou metropolí tr-
pělivost (situace je katastrofální též na Ostravsku, vážná 
je i v Brně a na Ústecku). Ve hře jsou žaloby u evropských 
soudů.
 V Praze se už léta chystají opatření, která by měla kvali-
tu ovzduší zlepšit, třeba přísnější předpisy pro autobusy či 
popelářská auta. Jenže se o těchto krocích stále jen hovoří, 
neděje se nic.
 Praha by měla po vzoru Londýna zavést tvrdé poplatky 
za vjezd do centra, vytyčit na území celého města nízko-
emisní zónu, v níž by zvýhodnila majitele nejčistších vozů 
(třeba parkováním zdarma apod.), a tlačit na provozova-
tele těžkotonážních vozidel, aby rychle modernizovali svůj 
park. Jestli ji k tomu mohou donutit evropské soudy, neví-
me, ale určitě to dokážou pražští voliči, až jim začne záležet 
na vlastním zdraví.

České potraviny zdravotně nezávadné
Nejnovější žebříček Global Food Security Index sestave-
ný listem The Economist ukazuje, že ve střední evropě se 
vcelku lidé nemusejí o kvalitu a bezpečnost potravin pří-
liš obávat, i když určité rezervy se dají stále najít. V regio-
nu vůbec nejlépe skončilo Rakousko, které se umístilo na 
třinácté příčce ze 107 států. Německo obsadilo 21. místo 
a 25. Maďarsko, po němž hned za sebou následuje Česká 
republika a možná trochu překvapivě také Polsko, přes-
tože právě v ČR se velmi často objevuje kritika kvality 
polských potravin a média zde rozpitvávají skandály jako 
přídavek technické soli do potravin nebo podezření na uží-
vání zakázaných antibiotik u drůbeže dovážené z Polska 
do ČR. Poněkud hůře dopadlo v regionu pouze Sloven-
sko na 36. příčce, které se tak blíží úrovni např. Ukrajiny. 
První místo patří podle The Economist Izraeli, kde je přís-
ný dohled na kvalitou potravin i náboženskou povinností, 
pomyslné stříbro vybojovala Francie a bronz Portugalsko. 
V první desítce pak figurují ještě evropské státy jako řecko, 
Irsko, Španělsko, Itálie a Nizozemsko, 5. místo patří USA 
a 8. Austrálii.
 Naopak nejspodnější příčky od 100. místa obsadily 
hlavně africké země, když nejhůře dopadla Demokratic-
ká republika Kongo. Global Food Security Index vychází 
z několika ukazatelů, jako je nutriční hodnota potravin na 
trhu, nabídka dietního jídla, přístup k pitné vodě, zdravotní 
nezávadnost a také bezpečnost kontroly potravin. K tomu 
je třeba poznamenat, že právě v zdravotní nezávadnosti 
dosáhla Česká republika maximálního počtu bodů.
 Jistěže podobné žebříčky se mohou jevit jako částečně 
zavádějící, protože směšují klíčové parametry s těmi méně 
významnými a samozřejmě nemusí být prosty chyb. Nic-
méně jasně dokládají, že zatímco v evropě (pochopitelně 
včetně Rakouska a České republiky) a ve vyspělých zemích 

typu USA nebo Austrálie jsou problematické spíše drob-
nosti a nuance, s obrovskými potížemi musí zápasit hlavně 
africké a částečně též asijské země (na spodních příčkách 
figuruje např. Jemen nebo Kambodža. Jinými slovy – to, 
co se v evropě považuje za neslýchaný skandál, je v Africe 
prakticky běžný stav. Navíc velmi varovný je zejména pa-
rametr týkající se přístupu k pitné vodě – tento problém se 
stává v některých regionech doslova klíčový, což si někdy 
těžko uvědomujeme my, kterým stačí v pohodě otočit ko-
houtkem.
  (MaFr)

kvůli deštivému a chladnému počasí na jaře 
zahynula na většině hnízd v Česku mláďata 
čápa bílého, nebo ptáci vůbec nezahnízdili
Podle ochránců přírody je pro čápa – symbolu české kra-
jiny – letošní rok tak tragický, že nemá v historii obdoby. 
Informoval o tom Stanislav Chvapil ze ZO Českého svazu 
ochránců přírody Ciconia Roudnice nad Labem.
 Zejména ve východních Čechách, Ústeckém, Liberec-
kém, Středočeském a Jihočeském kraji bylo podle Chvapi-
la na jaře velmi špatné počasí. „Nejvíce chladno a deštivo 
bylo právě v době, kdy ptáci seděli na vejcích a líhla se 
mláďata,“ řekl.
 Roudničtí ochránci přírody každoročně monitorují po-
pulace čápů bílých na 285 českých lokalitách v 25 okresech. 
Na hnízdech patnácti sledovaných okresů zaznamena-
li téměř pětkrát méně mláďat než loni, v deseti okresech 
dokonce nenašli žádné živé mládě. Ta, která přežila, jsou 
podle Chvapila zatím v dobrém stavu a dobře vyrůstají. 
Ochránci odhadují, že v ČR existuje kolem 900 hnízd, ob-
sazených je podle Chvapila ale mnohem méně.
 Čápi, pokud je normální rok, se vracejí koncem března 
a začátkem dubna. Většinou se hned páří a zasedají na 
vejce, kde se střídá samec se samicí. Délka inkubace vajec 
trvá přibližně 28 až 34 dnů a dva měsíce po vylíhnutí se 
mláďata učí létat. Na konci léta odlétají čápi na zimoviště 
ve střední a jižní Africe.
 Příští rok se po deseti letech uskuteční celoevropské 
sčítání čapí populace, ochránci proto věří, že bude klima-
ticky lepší a hnízdění čápů bude mít normální průběh.

V českých lesích žije posledních pár kusů losů
V českých lesích žije už jen několik posledních kusů losa 
evropského. Jejich počet klesl hlavně kvůli pytláctví za po-
slední tři desítky let o polovinu až dvě třetiny. Momentálně 
se losi vyskytují už jen na Jindřichohradecku a v okolí lipen-
ské přehrady. Populace z ostatních lokalit v České republi-
ce vyhynuly, řekl zakladatel ochranářské společnosti Česká 
krajina Dalibor Dostál.
 „V minulosti se losům celkem dařilo například i v oko-
lí středočeského Nymburku. Ale za poslední roky odtud 
úplně zmizeli,“ uvedl Dostál. Podle něj aktuální stav losů 
v Česku naznačuje, že by v budoucnosti mohli definitivně 
vyhynout i poslední zbývající kusy. Dodal, že v roce 1980 
jich na Jindřichohradecku, kde se losům daří nejvíc, žilo až 
třicet. „Nyní můžeme mluvit o polovině nebo třetině toho-
to čísla,“ řekl Dostál.
 Kromě pytláků je prý největším problémem mini-
mum přechodů nad dálnicemi, po nichž by mohla zvířata  
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ti migrovat. Losi proto často uhynou po střetu s autem. „Sna-
žíme se o to, aby těch přechodů bylo více,“ řekl Dostál.
 Los evropský je největší příslušník čeledi jelenovitých. 
Dospělý samec váží až 450 kilogramů a dosahuje výšky 
v kohoutku 235 centimetrů. Jejich výskyt je vázán na mok-
řady a oblasti s vodní plochou. Na území současné České 
republiky losi kvůli lovům vyhynuli mezi 12. a 15. stoletím. 
Ve druhé polovině 20. století do Česka začali migrovat 
z Polska.

Velkých šelem v Beskydech ubývá
Velkých šelem v Beskydech ubývá. Hlavním problémem 
je podle ochránců přírody pytláctví. Mapování na přelo-
mu února a března ukázalo, že zde žije asi deset rysů a tři 
vlci, výskyt medvěda se podle stop prokázat nepodařilo, 
informovala Karolína Šůlová z Agentury ochrany přírody 
a krajiny ČR. Loni ochranáři našli stopy pěti vlků, pohyb 
medvěda zaznamenaly fotopasti. Velké šelmy jsou podle 
ochránců nenahraditelné pro zachování přírodní rovno-
váhy v lesích. Zabraňují přemnožení velkých býložravců, 
kteří by jinak postupně zničili vegetaci. CHKO Beskydy 
byla v roce 2004 zařazena mezi evropsky významné loka-
lity velkých šelem.

Pražská zoo odchovala vzácné psy pralesní
Pražská zoo odchovala vzácné psy pralesní, má je jako 
jediná česká zoologická zahrada. Ačkoliv se čtyři štěňata 
narodila už před měsícem, návštěvníci si je mohou pro-
hlédnout až nyní. V Praze se tento druh podařilo odchovat 
po více než deseti letech. ČTK o tom informoval mluvčí 
zahrady Michal Šťastný. Otcem je geneticky velmi cenný 
samec dovezený z Japonska, který není příbuzný ostatním 
psům pralesním v evropě. V přírodě hrozí psům prales-
ním vyhubení, v evropě je chová dvacítka zoologických  
zahrad.

Dvě mláďata tygra ussurijského se narodila 
ve zlínské zoologické zahradě
Pro chovatele to bylo částečně překvapením, dvouletý 
samec Josef je v zahradě teprve od loňska, s devítiletou 
samicí Tanjou sdílí společnou expozici od února. Byla to 
zřejmě láska na první pohled. Přitom zpočátku se choval 
hodně plaše. Josefa získala zahrada z německé zoo, gene-
ticky velmi cenný samec by měl ve Zlíně zůstat natrvalo. Je 
třetím partnerem Tanji, kterou zlínská zoo získala v roce 

2005 z ruského Čeljabinsku. Zatímco tříletý svazek s ty-
grem Timurem mláďata nepřinesl, v roce 2009 se Tanji 
narodila tři mláďata, která poté odešla do různých zahrad. 
Otcem byl samec Xeron, do Zlína byl však jen zapůjčen.
 Zlínská zoo tygry ussurijské chová od roku 1968. Prv-
ním jejím tygrem ussurijským byl tehdy devítiletý samec 
ze zoo Rostock. V období mezi lety 1980-1983 se ve Zlíně 
podařilo odchovat celkem osm mláďat. Samice Cita, naro-
zená v posledním vrhu roku 1983, byla v zoo k vidění až do 
roku 2001, kdy byla postavena nová tygří expozice. Další 
odchov se však podařil až v roce 2009.
 Tygr ussurijský je jednou z nejvzácnějších kočkovitých 
šelem. Je samotář, k životu potřebuje velký prostor. Je vů-
bec největší kočkovitou šelmou na světě, dospělý samec 
může vážit až 300 kilogramů. Především kvůli pytláctví je 
ve volné přírodě na pokraji vyhubení. Obývá už jen zlomek 
svého původního areálu na Dálném východě, v Severní Ko-
reji a na severu Číny. Počet těchto zvířat ve volné přírodě 
je odhadován na 350 kusů, ve světových zoo jich žije asi 
tisícovka.

V pražské zoo se zabydluje levhart 
jávský, který je v současnosti jednou 
z nejohroženějších šelem světa
Stala se tak druhou zoologickou zahradou v evropě, která 
vzácný druh chová. Cílem zoo je ohrožené levharty roz-
množovat. Ve volné přírodě žije poslední stovka těchto 
velkých koček. I v zoologických zahradách patří k velmi 
vzácným chovancům. V evropě chová levharta jávského 
kromě Prahy pouze berlínská zoo. „Naším cílem je pocho-
pitelně tyto krásné a ohrožené levharty rozmnožovat. Pro 
levharta Arjunu chceme získat partnerku přímo z Asie,“ 
uvedl ředitel zoo Praha Miroslav Bobek.
 Levhart jávský je, podobně jako levhart mandžuský, 
perský či arabský, poddruhem levharta skvrnitého. V mno-
ha znacích se od něj však velmi odlišuje, a tak se část věd-
ců přiklání k názoru kvalifikovat ho jako samostatný druh. 
Levhart jávský se v přírodě vyskytuje pouze na ostrově 
Jáva. V divočině tohoto ostrova zbývá podle některých 
údajů méně než sto jedinců. Podobně jako další levhar-
ti, také levhart jávský je nesmírně přizpůsobivý a dovede 
přežít v otevřené křovité krajině i hustém pralese. Zbývající 
lesy na Jávě zaujímají pouze plochu srovnatelnou s roz-
lohou Karlovarského kraje. V přírodě je tak pro levhar-
ta jávského nejvážnějším ohrožením úbytek přirozeného 
prostředí i přímý lov spojený s nárůstem lidské populace. 
Poměrně často se vyskytuje v černé formě.

VĚdA A TecHNikA

rajčatové slupky jako obaly konzerv?
Rajče se pěstuje téměř všude na světě a jí se celý rok, proto 
ho lze snadno zpracovávat. Brzy má nahradit syntetické 
laky a pryskyřice na obalu konzerv, píše agentura AFP. Vý-
zkum, na němž se podílí i Češi a na nějž peníze ve výši 20 
milionů korun dala evropská unie, se dokončuje v italské 
laboratoři nedaleko Parmy.

 Z voskovité substance obsažené ve slupce ovoce (rajče 
je ovoce, ačkoli se většinou konzumuje jako zelenina) lze 
vyrobit biolak, jímž se mohou pokrýt vnitřní i vnější stěny 
kovové konzervy. „Proces není drahý a pro spotřebitele 
v tom nebude žádný cenový rozdíl,“ uvádí doktorka Angela 
Montanatiová, která koordinuje projekt Biocopac v expe-
rimentální laboratoři pro průmysl potravinových konzerv 
v Parmě. „Tyto konzervy budou na trhu do dvou let,“ dodává.
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radko Pytlík
(* 8. 10. 1928, Praha) – literární historik a editor.
Jeho druhá manželka Věra Dyková (* 1952) je archivářkou 
PNP a vede nakladatelství emporius.
 Publikuje od roku 1951. Předmětem Pytlíkova odbor-
ného zájmu je česká novodobá literatura od přelomu 19. 
a 20. století až po současnost. Zprvu se dlouhá léta zabýval 
téměř výhradně Jaroslavem Haškem, přičemž se ztotožňo-
val s dobovou snahou haškovského bádání (Zdena Ančík, 
Milan Jankovič) po vymanění osobnosti a tvorby tohoto 
humoristy ze sféry anekdot a legend a po jejich výkladu na 
faktograficky spolehlivých základech. Vedle péče bibliogra-
fické (Bibliografie Jaroslava Haška) a materiálově heuris-
tické i ediční (zejména v rámci Spisů Jaroslava Haška) mu 
postupně věnoval řadu literárněhistorických prací, počí-
naje dílčími studiemi a převážně ideografickou monografií 
z počátku šedesátých let, přes sérii doslovů a předmluv, 
až například po esejisticky výpravnou práci Náš přítel Ha-
šek či populárně propagační monografii Jaroslav Hašek 
a dobrý voják Švejk. Nejvýraznější jsou dvě rozsáhlé pub-
likace z počátku sedmdesátých a osmdesátých let. V Toula-
vém houseti podal Haškův široce rozvětvený, mozaikovitě 
vytvářený životopisný portrét na pozadí doby a ve spjatosti 
s jeho tvorbou, v Knize o Švejkovi pak zasadil náčrt rozbo-
ru Haškova vrcholného díla do souvislostí s jeho genezí, 
s historií zápasů o jeho výklad a také s problematikou jeho 
adaptací. V pozdějším období se stal autorem pojednání 
o Janu Amosu Komenském (Comenius redivivus) a časopi-
seckých či knižních prací o Karlu Krausovi, Franzi Kafkovi 
(Pražská mozaika Franze Kafky) a egonu ervínu Kischovi 
(Pražská dobrodružství E. E. Kische). Napsal řadu doslovů 
či předmluv k dílům autorů meziválečných (mj. Jaroslav 
Hašek, Karel Čapek, Jaroslav Kratochvíl) i soudobých, po-
nejvíce prozaiků (Václav Lacina, Bohumil Hrabal, Josef Ka-
dlec, Jiří Křenek aj.). Od poloviny devadesátých let se také 
zabývá regionální historií a píše kulturněhistorické eseje.

V olomouci zemřel 15. srpna 2013 
prof. PhDr. miroslav komárek, významný 
český jazykovědec a bohemista
Prof. PhDr. Miroslav Komárek, DrSc. (* 20. 4. 1924, Laz-
níky) byl předním znalcem vývoje českého jazyka, dlou-
holetý pedagog Filozofické fakulty Univerzity Palackého 

VÝRočÍ

v Olomouci, mezinárodně 
uznávaný představitel struk-
turální jazykovědy v oboru 
bohemistiky a slavistiky.

Z množství jeho prací vy-
niká popis staročeského hlás-
kosloví v čtyřdílné Historické 
mluvnici české (1958) nebo 
moderní filologický rozbor 
rukopisných padělků 19. sto-
letí Jazykovědná problema-
tika RKZ (1969). Významné 
jsou ovšem i jeho studie vě-
nované současné češtině 
a obecným otázkám jazyka, 
zejména Příspěvky k české 
morfologii (2006).

 Kniha Dějiny českého jazyka obsahuje Komárkovy 
práce, které byly publikovány zatím v užším okruhu jako 
učebnice nebo skripta: přehled tzv. vnějších dějin češtiny, 
napsaný koncem šedesátých let pro knižní řadu Českoslo-
venská vlastivěda ( její vydání bylo za normalizace zasta-
veno) a zveřejněný v učebnici češtiny pro slovenské vysoké 
školy, a dále příručky Nástin fonologického vývoje českého 
jazyka (1982) a Nástin morfologického vývoje českého ja-
zyka (1981). Od doby svého vzniku jsou stále vyhledávány 
a citovány; jejich nejnovější redigované vydání je tedy ak-
tuální po stránce informativní i metodologické. Podrobněji 
se tu popisuje vývoj češtiny ve 13. až 15. století, ale sledují 
se i jeho důsledky pro současný spisovný jazyk i pro česká 
a moravská nářečí.
 „Tisíciletá“ čeština má bohatou minulost: měnila se 
a vyvíjela jak v oblasti slovní zásoby, tak ve své podobě 
mluvnické a pravopisné. Poznáváme-li dějiny našeho ná-
rodního jazyka, můžeme lépe pochopit jeho současnou 
tvářnost a přesněji porozumět procesům, které se v něm 
dnes odehrávají.
Miroslav komárek: Dějiny českého jazyka, Brno: Host, 
2012. 276 str., brož., ISBN 978-80-7294-591-7
Recenze: http://www.kultura21.cz/historie/5802-dejiny-
ceskeho-jazyka-komarek
Ukázka z knihy: http://www.nakladatelstvi.hostbrno.cz/cs/
nakladatelstvi/literarni-veda-a-historie/ostatni/item-698

Jan Jaroš (redakčně zkráceno)

 Podle údajů Organizace OSN pro výživu a zemědělství 
se ve světě každou vteřinu vyprodukují více než čtyři tuny 
rajčat, což za rok činí přes 145 milionů tun. Organizace 
zde započítává pouze ta rajčata, která přijdou do obcho-
du. Odpad z rajčat představuje kolem 2,2 procenta váhy 
plodu, jde o vlákna, slupky a stopky.

ikem provedl tisící transplantaci jater, 
program má od roku 1995
Tisící transplantaci jater provedli v těchto dnech v praž-
ském Institutu klinické a experimentální medicíny (IKeM). 

Od roku 1998 transplantuje IKeM játra také dětem mlad-
ším tří let. V ČR byla poprvé úspěšně transplantována já-
tra před třiceti lety v Brně. Podle statistik Koordinačního 
střediska transplantací dostalo v ČR nová játra od roku 
1991 do letošního července 1 215 lidí. Játra se transplantu-
jí lidem například s cirhózou jater, s chronickou žloutenkou 
B nebo C, s některými druhy jaterních nádorů a lidem, jimž 
játra akutně selhala, například při otravě. Na rozdíl od se-
lhání ledviny, kdy člověk může dlouhodobě žít na dialýze, 
při selhání jater jiná možnost záchrany než transplantace 
není. Játra jsou druhým nejčastěji transplantovaným orgá-
nem.

Prof. PhDr. Miroslav 
Komárek, DrSc.
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Před sto lety se narodil přední český chemik světové
ho významu, vynálezce silonu a pružných kontaktních 
čoček otto Wichterle
Otto Wichterle byl český vynálezce a chemik; je považo-
ván za zakladatele makromolekulární chemie. Proslulý je 
svým vynálezem měkkých kontaktních čoček, z jeho dal-
ších 150 vynálezů jsou známy umělé polyamidové vlákno – 
silon a hydrogel.
 Otto Wichterle se narodil 27. října 1913 v Prostějově 
do podnikatelské rodiny. Jeho dědeček měl firmu na hos-
podářské stroje. Po absolvování klasického gymnázia se 
rozhodl pro studium chemie. Diplomovou práci vypraco-
val v roce 1935, v roce 1936 se stal doktorem technických 
věd. Poté pracoval na vysoké škole jako asistent až do uza-
vření vysokých škol v roce 1939.
 Od roku 1940 byl zaměstnán v Baťově výzkumném 
ústavu ve Zlíně, kde se zabýval výzkumem polyamidů. Za 
druhé světové války byl vězněn nacisty. V roce 1941 připra-
voval ve své laboratoři vlákna polyamidu, jejich průmyslo-
vá výroba byla ale z důvodů války zahájena až za deset let.
 V roce 1945 se Otto Wichterle vrátil na VŠCHT, kde 
dokončil habilitační řízení v oboru organické chemie a za-
čal přednášet obecnou a anorganickou chemii. Zde také 
zřídil katedru technologie plastických hmot a stal se jejím 
prvním profesorem a vedoucím. Byl nejen vynikajícím che-
mikem a experimentátorem, ale také skvělým učitelem. Od 
roku 1952 se zde začal zabývat syntézou síťovaných hyd-
rofilních gelů, které vodou bobtnají, s cílem najít vhodný 
materiál pro oční implantáty.
 V letech 1952-1958 vyučoval na Vysoké škole chemicko-
technologické. Poté pracoval jako ředitel Ústavu makrom-
olekulární chemie ČSAV. V roce 1961 byly na základě jeho 
vynálezu vyrobeny první kontaktní gelové čočky. Jeho 
rozkol s vládnoucí garniturou byl dovršen po invazi vojsk 
armád Varšavské smlouvy roku 1968, kdy připojil svůj pod-
pis pod petici 2000 slov a při vystoupení v národním shro-
máždění kritizoval politiku vedení KSČ. Za to byl zbaven 
místa ředitele Ústavu makromolekulární chemie, nadále 
směl v ústavu pracovat jen jako řadový vědec. V roce 1990 
byl Wichterle rehabilitován a následně zvolen prezidentem 
ČSAV. Tuto funkci zastával až do rozdělení Československa 
v roce 1993. V tomto roce byl jeho jménem pojmenován 
asteroid Wichterle. Byl také členem mnoha mezinárodních 
společností, držitelem řady zahraničních cen a čestným 
doktorem zahraničních univerzit. Byl jmenován čestným 
předsedou České akademie věd.
 Otto Wichterle zemřel 18. srpna 1998.
 Zajímavost: Objev silonu – je jeho zásluhou, že si ženy 
východního bloku mohly obléct produkt srovnatelný s po-
věstnými nylonkami, které byly za železnou oponou stěží 
dostupné. Aby dojem nylonek byl dokonalý, ženy si kreslily 
fiktivní švy tužkou na obočí. Silonky i přes své negativní 
vlastnosti, které snižovaly komfort při nošení, byly jedním 
ze socialistických fenoménů. Plakáty na silonky varnsdorf-
ské továrny elite patřily za socialismu k vůbec nejodváž-
nějším – díky ladným a především odhaleným nohám 
modelek. Podnik patřil k největším výrobcům a exporté-
rům punčoch v rámci celé RVHP, i když zásoba domácího 

VZpoMÍNkA

trhu pokulhávala. Po roce 1898 se koncern rozpadl, avšak 
tradiční jméno elite zůstalo.

Silonky

a. C. Nor, vl. jménem Josef Kaván (19. 9. 1903, Kylešovi-
ce u Opavy – 29. 7. 1986, Praha) – prozaik. Od poloviny 
dvacátých let člen moravské Literární skupiny, od roku 
1935 byl činný v Moravském kole spisovatelů. Po válce 
byl pokladníkem výboru Syndikátu českých spisovatelů, 
v únoru 1948 byl z výboru i ze Syndikátu vyloučen a jeho 
již vytištěný román Zločin na samotě se nesměl prodávat. 
Do důchodu odešel v roce 1963. Od konce padesátých let 
si přivydělával excerpováním časopisů a novin pro retro-
spektivní bibliografii Ústavu pro českou literaturu ČSAV.

PhDr. emanuel Poche, Drsc. (8. 10. 1903, Praha – 14. 3. 
1987, Praha) byl český historik umění, autor řady odbor-
ných i populárních publikací. Vystudoval dějiny umění na 
Filozofické fakultě Univerzity Karlovy u profesorů Vojtěcha 
Birnbauma a Antonína Matějčka. Profesoru Birnbaumovi 
poté dělal asistenta. Pracoval jako úředník Státního foto-
měřického ústavu. Od roku 1933 pracoval v Umělecko-
průmyslovém museu v Praze, v letech 1948-1959 byl jeho 
ředitelem. V letech 1961-1979 pracoval jako vedoucí vě-
decký pracovník v Ústavu teorie a dějin umění ČSAV. Byl 
dlouholetým předsedou Klubu Za starou Prahu.
 Jeho manželkou byla Herberta Masaryková, druhoro-
zená dcera Herberta Masaryka a vnučka T. G. Masaryka. 
Dcera Charlotta Kotíková (* 13. 12. 1940, Praha), prav-
nučka prvního československého prezidenta, emigrovala 
do USA v roce 1970 ve snaze odpoutat se od tragického 
osudu masarykovského rodu. Stala se uznávanou odbor-
nicí v oblasti moderního umění, byla komisařkou americ-
ké expozice na benátském bienále, s řadou významných 
newyorských umělců ji pojí přátelství. Střídavě žije v Praze 
a v Brooklynu.
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marie Řepková (9. 8. 1923, Praha – 7. 4. 1990, Praha) – li-
terární historička, rozená Balková. Předmětem literárněhis-
torického studia Marie řepkové byla česká poezie a próza 
19. století. V monografii, jíž vyvrcholil její celoživotní zájem 
o dílo Karla Havlíčka Borovského, spojila historicko-gene-
tický výklad básníkova satirického díla s analýzou umělecké 
struktury jednotlivých děl, s jejich tematickým, jazykovým 
a stylistickým rozborem (Satira Karla Havlíčka).

miroslav holub (13. 9. 1923, Plzeň – 14. 7. 1998, Pra-
ha) – básník, prozaik, esejista. Roku 1945 se v Praze zapsal 
na Přírodovědeckou fakultu, o rok později však přestoupil 
na Lékařskou fakultu UK (MUDr. 1953). Později praco-
val v Mikrobiologickém ústavu ČSAV, kde se věnoval pře-
devším imunologii. V roce 1970 byl z politických důvodů 
propuštěn, po krátké době však přijat do nově založeného 
Institutu klinické a experimentální medicíny (IKeM) v Pra-
ze-Krči. Výsledky svých výzkumů z oblasti imunologie pu-
blikoval od roku 1958 doma i v zahraničí v řadě vědeckých 
studií i rozsáhlejších knižních publikací. Dosáhl hodnosti 
CSc. (1958), DrSc. (1991) a doktorátu honoris causa na 
univerzitě v Oberlinu (USA, 1985). V letech 1947-1948 
Holub debutoval několika básněmi ve Svobodném slově, 
Ohnici a Kytici. Od první poloviny padesátých let otisko-
val populárně vědecké články. Přestože jeho přínos české 
literatuře spočívá především v poezii, jeví se Holub jako 
mnohostranný tvůrčí typ schopný zvládat několik žánro-
vých a slovesných poloh a zasahovat do více literárních 
oblastí. Avšak ani jeho poezie – ač jednolitá v základním 
uměleckém principu – není tvárně a významově jedno-
stranná a monotónní.

mojmír otruba (18. 9. 1923, Mladá Boleslav – 8. 6. 2003, 
Praha) – literární teoretik a historik, editor. Jeho první že-
nou byla Jaroslava Otrubová (roz. Kašová, 1927-1984, 
sňatek 1949), která se také podílela na některých jeho 
edicích, druhou literární historička Zina Trochová (* 1924, 
sňatek 1987).
 K jeho životnímu jubileu byl uspořádán rukopisný sbor-
ník studií K šedesátinám Mojmíra Otruby (1983). Do roku 
1970 byl členem redakční rady edice Odkazy pokrokových 
osobností naší minulosti v nakladatelství Melantrich, čle-
nem redakční rady kritické edice Sebraných spisů Tomáše 
Garrigua Masaryka (od roku 1990); své bohaté textolo-
gické a editorské zkušenosti zúročil i při formování řady 
dalších knižnic (Národní knihovna, Knihovna klasiků, Čes-
ká knižnice). Za svou knihu Znaky a hodnoty byl Otruba 
v roce 1994 oceněn Literární cenou nadace Českého lite-
rárního fondu, za rozsáhlou vědeckou činnost mu pak AV 
ČR v roce 2002 udělila čestnou oborovou medaili Josefa 
Dobrovského.

Jan marius tomeš (20. 9. 1913, Olomouc – 11. 8. 2010) – 
básník, kunsthistorik, esejista a překladatel. První knihy 
veršů Tomeš publikoval za okupace a těsně po ní (Klubko 
Ariadnino, Za...), později jeho vysoce abstraktní až ezo-
terická lyrika, vycházející z tvorby Otokara Březiny, Vla-
dimíra Holana, Josefa Palivce a Paula Valéryho, nemohla 
být pro nesoulad s dobovou normou publikována; znovu 
se jako básník představil až v devadesátých letech (Staré 
zahrady). Tomešův zájem o vztahy tvarů i zaujetí vnitřním 
životem věcí předznamenává jeho rozsáhlé dílo výtvarně 

teoretické a historické, věnované zejména českému, ale 
i světovému výtvarnému umění 19. století. eseje o litera-
tuře a výtvarném umění předkládá výbor Slovo a tvar.

Josef Dobrovský (17. 8. 1753, Ďarmoty, nyní Balassa-
gyarmat, Maďarsko – 6. 1. 1829, Brno) – kněz, český filo-
log, historik a zakladatel slavistiky v českých zemích.
 Je považován za vzor kriticky důsledného, racionálního 
osvícenského vědce. Někdy bývá také považován za před-
stavitele tzv. 1. obrozenecké generace. Ačkoli nepsal česky 
(až na konci života napsal pár statí česky) a nevěřil v bu-
doucnost českého jazyka, bývá řazen do české literatury, 
protože se na záchraně českého jazyka svými filologickými 
pracemi výrazně podílel. Někdy je mu přezdíváno „modrý 
abbé“. Jako jeden z prvních evropských lingvistů rozpo-
znal existenci indoevropské jazykové rodiny a příslušnos-
ti slovanských jazyků k ní a dokumentoval ji pravidelnými 
podobnostmi. V jeho rodině se mluvilo německy, česky se 
naučil až na gymnáziu v Havlíčkově Brodě (tehdy Němec-
ký Brod), kde studoval od roku 1763. V letech 1767-1769 
studoval u jezuitů v Klatovech. Roku 1769 odešel Dobrov-
ský studovat filozofii do Prahy. V roce 1772 se stal novicem 
jezuitského řádu a připravoval se na misionářskou cestu 
do Indie. Ta nebyla uskutečněna, protože roku 1773 byl 
zrušen celý jezuitský řád v českých zemích a Josef Dobrov-
ský se rozhodl dokončit studium teologie v Praze. V roce 
1787 jej v Hradci Králové biskup Jan Leopold Hay vysvětil 
na kněze. V Praze zaměstnával i Františka Palackého, ten 
vypomáhal při tvorbě šlechtických rodokmenů.
 V letech 1776-1787 působil jako učitel filozofie a mate-
matiky u hrabat Nosticů. V této době s nimi navštívil Rusko 
a Švédsko. Roku 1787 se stal vicerektorem a v roce 1789 
rektorem generálního semináře na Hradisku u Olomou-
ce. Po smrti císaře Josefa II. (1790) však došlo ke zrušení 
seminářů a penzionovaný Dobrovský se vrátil do Prahy, 
kde dále žil jako uznávaný soukromý vědec ze státní pen-
ze a také finančně podporován hraběcí rodinou Nosticů. 
Právě v této době napsal množství zásadních prací pro sla-
vistiku, filologii i historiografii.
 Již v osmdesátých letech se Dobrovský živě účastnil vě-
deckého života v Praze, působil v Soukromé společnosti 
nauk. V roce 1784 pomáhal zakládat Českou (resp. Krá-
lovskou) společnost nauk a v roce 1818 Národní muzeum. 
Dobrovský měl také vliv na mladou generaci osvícenců. 
Jeho žákem se stal František Palacký, ale např. filologii u něj 
studoval i Václav Hanka.
 V roce 1828 přijel do Brna studovat ve zdejších knihov-
nách. Onemocněl a během hospitalizace v klášteře Milo-
srdných bratří zde 6. ledna 1829 zemřel. Vypovídá o tom 
(dnes již vybledlá) pamětní deska na zdi kláštera ve Vídeň-
ské ulici.
 Josef Dobrovský nikdy nebyl zapojen do národních cílů 
skupiny kolem J. Jungmanna, přesto lze říci, že byl přízniv-
cem této skupiny a že jí svou autoritou spíše pomáhal. Do 
sporu s nimi se dostal v roce 1818, kdy Josef Dobrovský 
poznal, že Rukopis zelenohorský je falzum a na tuto sku-
tečnost Jungmanna několikrát upozornil. Po vydání rukopi-
su ho označil za falzum i veřejně. Tento fakt čeští vlastenci 
nebyli ochotni akceptovat a označili J. Dobrovského za sla-
vizujícího Němce atp. Jeho dílo pak čeští buditelé nepova-
žovali za hodna pozornosti, ačkoli jim vytvořilo teoretický 
základ pro jejich činnost.
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leo express připravuje vstup na polský trh

Soukromý dopravce LeO express, který doposud provo-
zuje rychlé železniční spojení Praha – Ostrava ve dvou-
hodinovém intervalu, se rozhodl vyměnit plánovanou 
tuzemskou expanzi do Brna a Českých Budějovic za vstup 
na polské koleje. Stane se tak prvním plně soukromým do-
pravcem, jenž zavede dálkové vlaky z Varšavy přes Poznaň 
do Štětína, z Varšavy přes Katovice do Glivic a z Varšavy 
do Krakova. Podle slov předsedy představenstva Leoše 
Novotného skýtá polský trh jen v letech 2014 a 2015 po-
tenciál nejméně pěti milionů nových cestujících. Ti by do 
vlaků mohli přesednout, pokud se na trhu objeví portfolio 
nových služeb a nových dopravců, doplňujících stávající 
nabídku. Jako příklad přitom slouží právě loňský želez-
niční boom v Česku, kde díky nástupu soukromých do-
pravců vzrostl počet přepravených cestujících na trase 
Praha – Ostrava o 4,83 milionu cestujících, což je nejvíce 
za uplynulých osmnáct let. Plán, o kterém dosud infor-
movala pouze polská média, tak začíná dostávat oficiální  
obrysy.
 Skupina LeO Transport si do Polska přenáší koncept 
využití původně regionálních jednotek v úpravě pro dál-
kovou dopravu. I když ale v České republice provozu-
je pětici souprav Stadler FLIRT InterCity, není volba pro 
nový trh zcela jednoznačná – kromě vozidel švýcarské 
konstrukce jsou totiž k dispozici také tuzemské modely. 
Jedním z největších problémů vstupu na zcela nový trh 
je pro LeO express v současnosti získání požadovaných 
železničních tras a časových poloh. Společnost se proto 
spojila s polským autobusovým a železničním dopravcem 
Dolnośląskie Linie Autobusowe (DLA), s níž společně žá-
dají správce infrastruktury PKP PLK o přidělení kapacity 
na třech páteřních trasách v Polsku. Se zahájením provo-
zu se přitom počítá už za půlrok, s příchodem jízdního 
řádu 2013/2014. Pokud se oběma společnostem podaří 
získat vše potřebné, budou moci přistoupit k nákupu de-
seti nových vlaků vyrobených přímo v Polsku. Samotný 
provoz by měl navíc přinést více než 150 nových pracov-
ních míst. Skutečnou změnou ale bude silnější konkuren-
ce jak pro železniční dopravce PKP Intercity a Przewozy 
Regionalne, tak i pro expandující autobusové linky firmy 
PolskiBus, nebo dokonce vnitrostátní leteckou přepravu,  
zažívající značný úpadek.

Zdroj: Kurier Kolejowy, Rynek Kolejowy
  Ing. Jiří Zajíček

Bez rychlých cest je špatně. eU pustí miliardy
Cestování po evropě se má stát lahůdkou, většina občanů 
nestráví čekáním na mezinárodní přípoj více než třicet mi-
nut. Stát se tak má až v roce 2050, ale Brusel se bije v prsa 
už teď. evropská komise oznámila, že spolu s dalšími in-
stitucemi dospěla k dohodě, jak má vypadat transevrop-
ská soustava silnic, železnic, letišť a vodních cest (TeN-T). 
„Nová síť podpoří růst a konkurenceschopnost,“ uvedl ko-
misař pro dopravu Siim Kallas.

 Páteří modelu budoucnosti se stanou do roku 2030 tak-
zvané základní komunikace. Peníze ze zvláštního rozpočtu 
TeN-T, Fondu soudržnosti, strukturálních fondů a evrop-
ské investiční banky půjdou na dostavbu přeshraničních 
úseků nebo odstranění zúžení a zpomalení. Na hlavní vět-
ve se napojí národní a regionální trasy, které zaplatí člen-
skými státy unie.
 Před rokem 2009 investovala eU do dálnic a železnič-
ních koridorů 859 miliard eur, do roku 2030 mají náklady 
stoupnout nad 1,5 bilionu. V příštích sedmi letech spolykají 
vybrané projekty 550 miliard eur. České republiky se týkají 
tři prioritní osy: cesta vlakem z Německa přes Prahu, Brno, 
Vídeň a Bratislavu do Bukurešti a Atén, dráha z Gdaňsku 
přes Varšavu a Katovice do Vídně a Bratislavy a její silniční 
obdoba. České ministerstvo dopravy úmluvu podporuje. 
Konečné slovo budou mít europoslanci a Rada eU.
 Základy transevropské soustavy Trans-european Trans-
port Networks (základ zkratky TeN-T) byly schváleny ev-
ropským parlamentem v roce 1993. Patří sem i družicová 
navigace Galileo se sídlem v Praze. „Dohoda o TeN-T je 
výsledkem několikaměsíčního vyjednávání. Schválený do-
kument platí pro všechny státy včetně přistupujícího Chor-
vatska, účinný bude od 1. ledna 2014,“ řekl Martin Novák 
z tiskového odboru ministerstva dopravy.
 Síť TeN-T tvoří 75 200 kilometrů silnic, 78 tisíc kilome-
trů železnic, 330 letišť, 270 námořních a 210 vnitrozem-
ských přístavů. Všechny komunikace uvnitř eU27 mají pět 
milionů kilometrů.
  Igor Záruba

evropa dá Česku přes 10 miliard 
na modernizaci železnic
evropská komise schválila investici přes 400 milionů eur 
(10,4 miliardy korun) na železniční projekty v České re-
publice. Podle komise půjdou dotace z regionálních fondů 
na modernizace tratě do Českého Těšína, stejně jako úseku 
mezi Berounem a Zbirohem.
 Celkem 262 milionů eur komise schválila na dva pro-
jekty, které mají modernizovat 30,75 kilometru železnice 
mezi česko-slovenskou hranicí a Českým Těšínem. Trať pa-
tří do českého třetího železničního koridoru, který je sou-
částí transevropské dopravní sítě a měl by po dokončení 
spojovat Německo, ČR a Slovensko. eU bude z fondu sou-
držnosti financovat 262 milionů eur z celkových nákladů 
465,5 milionu eur.
 Kromě toho komise uvolnila 149,97 milionu eur z re-
gio nálních fondů na modernizaci 23,65 kilometru želez-
nice mezi Berounem a Zbirohem ve středních Čechách. 
Projekt by měl přispět k modernizaci železničního spojení 
mezi Prahou a Plzní, aby zde mohly vlaky jezdit rychlostí 
155 kilometrů za hodinu. Je také částí transevropské do-
pravní sítě, konkrétně spojení mezi Prahou a Aténami. Cel-
kově modernizace tratě mezi Berounem a Zbirohem bude 
stát 255 milionů eur.
 Správa železniční dopravní cesty (SŽDC) aktuálně 
buduje stavby za 25 miliard korun, z toho příspěvek unie 
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přesahuje čtrnáct miliard. Do konce roku 2015 by se při-
tom měly rozjet další projekty v hodnotě 45 miliard ko-
run s unijním příspěvkem 27 miliard korun. Jde především 
o čas, většina prací musí být hotova do konce roku 2015. 
řada tendrů se ale protahuje například tím, že si neúspěš-
né firmy stěžují u antimonopolního úřadu.
 Zářným příkladem je čtyřmiliardový koridor z Roky-
can do Plzně. Obálky se otevíraly před rokem, stále se ale 
nemůže kopnout do země, neboť se čeká na rozhodnu-
tí předsedy úřadu Petra Rafaje. Dokončení stavby se tak 
odsunulo až na polovinu roku 2016 a železničáři mohou 
jen doufat, že jim unie umožní takzvané fázování – že tedy 
proplatí alespoň část nákladů, které se stihly prostavět do 
Silvestra 2015.
 Správa železnic se proto v poslední době proti podob-
ným „výbuchům“ snaží pojistit. Do zálohy si připravila dva 
dvacetimiliardové balíky takzvaných malých akcí, ze kte-
rých bude moci pružně vytáhnout stavbu, rychle ji zahájit 
a utratit na ní evropské peníze. V náhradních balících jsou 
totiž pouze stavby do miliardy korun, které nemusí schva-
lovat evropská komise.
  Zdroj: E15

tak máme novou dopravní politiku…
Vládou Petra Nečase v demisi schválená Státní dopravní 
politika ČR na léta 2014-2020 se hlásí k předchozím do-
pravním politikám. Netají se, že jejím hlavním cílem je vy-
tvořit legitimitu k čerpání peněz z fondů evropské unie na 
léta 2014-2020. eU ji totiž vyžaduje.
 Celé obory dopravy jsou přehlíženy. Nová dopravní 
politika je „evropská“. Že prosazovanou liberalizaci osob-
ní železniční dopravy české železnice stěží přežijí, není 
prý podstatné. Také harmonizace ekonomických pod-
mínek podnikání mezi základními druhy dopravy se má 
konat jen v rámci závazných směrnic eU, resp. zásadní 
zvýhodňování silniční, vodní a letecké dopravy v nepro-
spěch šetrné železniční a městské hromadné dopravy má  
pokračovat.
 Nová dopravní politika zcela přehlíží silnice 2. a 3. třídy. 
Stát je před lety převedl na kraje s naprosto nedostateč-
ným objemem peněz. Že si přilepšují dotacemi z eU, je jis-
tě dobré. Že ani to nestačí k zastavení přeměny mnohých 
venkovských silnic na tankodromy, je asi jen malá vada na 
kráse. Na venkovu zase prý tak moc nezáleží, zvláště pak 
na tom odlehlejším.
 Nová dopravní politika zcela přehlíží městskou hro-
madnou dopravu. Spadá do pravomoci větších měst, tak 
ať se starají. Že mnohá města mizerně hospodaří a mají 
vážné problémy s rozvojem své MHD? Stát je v tom nechá.
 Za větší zmínku nestál ani rozvoj integrovaných do-
pravních systémů. Minimálním požadavkem je, aby stát 
nařídil povinnost krajům zřídit jejich organizátora. Ne 
všechny kraje jej mají, přestože na svěření IDS doprav-
cům tratí nemalé peníze a trpí i cestující. Nejen Středočeši 
z dob hejtmana Bendla (ODS) mohou vyprávět.
 Leteckou dopravu má rozvíjet jen výstavba zjevně ne-
únosné nové přistávací dráhy na letišti Praha Ruzyně smě-
rem k městu. Na zdraví občanů sídliště Dědina a dalších 
nezáleží… O krajská letiště ať se pak prý starají kraje. Je jen 
jejich problém, zda se jejich nereálným rozvojem silně za-

dluží. Že rozvoj letišť v regionech pod půl milionu obyvatel 
je dosti rizikový, zřejmě tvůrci dopravní politiky nevědí.
 Hlavní prioritou jsou sice evropské komunikace, pro-
blémy s čerpáním evropských dotací ale stály za zmínku 
jen ve vztahu ke komplikovanému procesu schvalování. 
Že základní komplikací je mnohdy prosazování nereálných 
projektů, se neuvádí.
 V navazujících sektorových politikách jsou prezentová-
ny uvažované stavby silniční, železniční a vodní dopravy 
a metodika posuzování jejich efektivnosti, v několika pří-
padech i ve variantách. Pro každý dopravní obor jsou ale 
použita jiná kritéria, snad aby se tam vešla jakákoliv stavba 
dopravní infrastruktury. Jeden z posudkářů na veřejném 
slyšení přiznal, že „územní a environmentální kritéria“ jsou 
reálně podvodem, byť v souladu s eU. Část kritérií je zjev-
ně nereálná. „externality se nekalkulují a kalkulovat nebu-
dou,“ ujistili ekology.
 Ve vodní dopravě se argumentuje údajnou regulací cen 
silniční a železniční dopravy. Když jsou přepravní výkony 
nákladní vodní dopravy zanedbatelné, je stupidní tvrdit, že 
jde o regulaci ceny silniční a železniční dopravy. Ceny za 
užití infrastruktury určuje stát.
 Reálná kritéria efektivnosti staveb vodní dopravní infra-
struktury navržena ani tentokrát nebyla. Zato tam je bez-
počet často velmi drahých investic, které vodní dopravě 
prakticky nepomůžou, za to budou vyčerpávat ekonomi-
ku a mnohé i napáchají citelné škody na vodních tocích 
a zbytku niv je provázející.
 Kritéria efektivnosti staveb silniční dopravní infrastruk-
tury staronově lžou o zlepšení bezpečnosti a životního 
prostředí výstavbou dálnic. Asi polovina mrtvých v silniční 
dopravě umírá na nepřiměřenou rychlost, kterou řidiči tré-
nují na dálnicích a následně používají i mimo dálnice, často 
s tragickými důsledky. Dálnice se staví především proto, 
aby se mohly zásadně zvýšit přepravní výkony silniční 
dopravy. Dochází k určitým přesunům přepravních toků 
a s nimi i negativních ekologických vlivů, zejména hluku 
a toxických emisí, z místa na místo, ale celkové negativní 
ekologické vlivy rostou v důsledku metodikou neuvažova-
ných dalších záborů půdy, vytváření dalších těžkých dělí-
cích efektů v obcích i v přírodě, odčerpávání přepravních 
výkonů z šetrnější železniční a městské hromadné dopravy 
a zesílení dopravy na silnicích napájejících dálnice.
 Prostě, bude se stavět až do úplného zruinování „ne-
evropských komunikací“, ekonomiky ČR a nejednou i práv-
ního státu.

Zdroj: 9. 8. 2013 – Haló noviny / Z ekonomiky
Jan Zeman

Přestavba železniční stanice olomouc
Konečně je rozhodnuto o přestavbě železničního uzlu 
v Olomouci. Velká rekonstrukce železniční stanice Olo-
mouc začne v září a bude trvat šestatřicet měsíců. Infor-
maci sdělila Správa železniční dopravní cesty. Začátek 
investice, která původně měla začít už vloni na podzim, 
zdržovaly průtahy kolem výběrového řízení. Lidem je však 
jedno, kdo zakázku vyhraje, všichni chtějí hlavně brzkou 
nápravu olomouckého nádraží. První, co cestující uvidí, 
když vystoupí z vlaku, je špína a léty poznamenané peró-
ny a děsivý podchod.
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a  Podle připraveného projektu mají být postupně opra-
vena všechna nástupiště olomouckého nádraží a v kole-
jišti se bude dělat ještě jedno nové ostrovní nástupiště. 
„Stavební firmy opraví také starý podchod a součástí stav-
by je rovněž rekonstrukce kolejí v délce třináct kilometrů 
a mosty na příjezdové trase,“ popsal Jakub Ptačinský, mluv-
čí Správy železniční dopravní cesty (SŽDC). elektronické 
zabezpečovací zařízení a informační systém se dočká mo-
dernizace. Cestující, jejich bezpečnost, ale i provoz bude 
nově hlídat kamerový systém.
 Po rekonstrukci se zvýší odbavovací kapacita nádraží 
o čtrnáct procent. Po modernizaci budou moci železniční 
stanicí Olomouc projíždět osobní vlaky rychlostí do 160 ki-
lometrů v hodině a nákladní soupravy až 120 kilometrů za 
hodinu.

Zdroj: 13. 8. 2013 – Olomoucký deník
Veronika Kolesárová

od prosince bude na slovensku 
jezdit více vlaků
Slovenské Ministerstvo dopravy, výstavby a regionálneho 
rozvoja v tiskové zprávě oznámilo posílení vlakové dopravy 
na území celého Slovenska. Podle ministra Jána Počiatka 
dojde v prosinci 2013 k navýšení ročního objemu objed-
návaných vlakových kilometrů o 480 tisíc; jedná se o první 
rozšíření ministerské objednávky po dlouhé době. Další 
dobrou zprávou je schválení finančního příspěvku ve výši 
170 milionů eur na 29 nových klimatizovaných souprav, 
a to z Operačného programu Doprava. Více než třetina 
přiobjednaných vlakokilometrů bude použita na rozšíření 
dálkového spojení Praha – Olomouc – Valašsko – Púchov – 
Žilina, místo současných čtyř párů expresních vlaků jich 
vyjede šest. V regionální dopravě dojde k posílení dopravy 
především v okolí Žiliny, Košic a Zvolena. Na zmíněných 
tratích vyjedou nové spoje a též dojde k rozšíření dnů jízdy 
vlaků stávajících.

Zdroj: Tisková zpráva MDVRR SR

Plzeňské tramvaje mají v Bratislavě úspěch, 
Škoda dodá dalších 15
Plzeňská Škoda Transportation získala na Slovensku další 
velkou zakázku. Po úspěchu v tendru bratislavského do-
pravního podniku na dodávku patnácti obousměrných 
tramvají za 39 milionů eur (miliarda korun) společnost 
uzavřela s DPB také kontrakt na patnáct jednosměr-
ných tramvají v hodnotě 36,75 milionu eur. Součástí 
obou tendrů je opce na dalších patnáct jednosměrných 
i patnáct obousměrných tramvají a na údržbu vozů po 
dobu patnácti let. Dceřiná firma Škody Transportation, 
společnost Škoda electric, koncem června zase uspě-
la v tendru na dodávku osmdesáti nových trolejbusů do 
Bratislavy za 41,6 milionu eur s opcí na dalších čtyřicet  
vozidel.
 „Nové tramvaje získá Bratislava v průběhu dvou let. 
Cestující se mohou těšit na zcela nová a moderní vozi-
dla, která jim poskytnou vysoký komfort cestování,“ uvedl 
podle tiskové zprávy DPB k podpisu smlouvy na dodávku 
jednosměrných tramvají obchodní ředitel Škoda Transpor-
tation Jaromír Jelínek.

Nové vlaky z Plzně budou také jezdit 
po nejvýznamnější bavorské železnici
Plzeňská Škoda Transportation dodá německým drahám 
DB Regio šest elektrických vlaků včetně lokomotiv. Hodno-
ta kontraktu je přes 2,6 miliardy korun. Soupravy budou 
jezdit od konce roku 2016 na trati Norimberk – Ingol-
stadt – Mnichov. Německému operátorovi DB Regio dodá 
Škoda Transportation podle mluvčí Lubomíry Černé šest 
vysokokapacitních dvoupodlažních souprav včetně šesti 
lokomotiv 109 e. „Lokomotiva 109 e získala nedávno jako 
druhá na světě evropský certifikát TSI High Speed RST na 
rychlost 200 km/h,“ uvedla.

Lokomotiva Škoda 109 E

140 let severozápadní dráhy
Rakouská severozápadní dráha (ÖNWB) byla postavena 
v letech 1869-1874, v liberálním ovzduší staré c. k. monar-
chie. Pro odlehlé oblasti severních Dolních Rakous, jiho-
západní Moravy a východních a severovýchodních Čech 
přinesla tato železnice výrazný modernizační náboj. Tra-
sováním své hlavní osy z Vídně přes Horní Hollabrunn, 
Retz, Znojmo, Moravské Budějovice, Jihlavu, Německý 
Brod, Čáslav, Kutnou Horu, Kolín, Nymburk, Litoměřice, 
Ústí nad Labem do Děčína představovala Severozápadní 
dráha nejkratší tranzitní spojení mezi dunajskou metropolí 
a hlavním městem sjednoceného Německa Berlínem. Drá-
ha přinesla snadnější výměnu zboží a pracovních sil, což 
se brzy odrazilo na vyrovnanější sociální skladbě oblastí, 
kudy procházela. Po rozpadu monarchie roku 1918 však 
utrpěla značným ochlazením československo-rakouských 
vztahů a změnou dopravní politiky, když pro nákladní tran-
zit a osobní dopravu začala být preferována rovinatější 
o 70 kilometrů delší Severní dráha přes Břeclav a Brno. 
Desítky let pak Severozápadní dráha setrvávala rozdělena 
kvůli železné oponě. Modernizace přeshraničního úseku 
Retz – Znojmo (2009) s finanční podporou eU byla slib-
ným znamením obratu k lepšímu. Současná ekonomická 
recese žel odsunula modernizaci posledního neelektrifiko-
vaného úseku Znojmo – Jihlava.
 Putovní dvojjazyčná výstava včetně doprovodné bro-
žury je součástí přeshraničního projektu, jehož cílem je 
dokumentovat historicko-společenský význam někdejší pá-
teřní dopravní spojnice v středoevropském prostoru a také 
naznačit perspektivu této dráhy do budoucnosti v oblasti 
ekonomické i turistické.
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stanleyho pohár zavítal na slovensko

Stanleyův pohár alebo tzv. Stanley Cup predstavuje naj-
staršiu trofej v histórii profesionálnych zaoceánskych sú-
ťaží – prvý raz ho vyhral v roku 1892 klub kanadských 
amatérskych hokejových hráčov.
 Toto ocenenie sa udeľuje každoročne víťazovi súťaže 
NHL, resp. víťazovi play-off. Stanleyho pohár je vyrobený 
zo striebra a každý rok sú naň vygravírované nové mená 
manažmentu, trénerov a hráčov.
 Momentálne existuje jeden originálny Stanleyho pohár 
a dva duplikáty. Originálny pohár sa nachádza v Toronte, 
v Sieni Slávy NHL. Duplikáty boli vyrobené v roku 1963 
a 1993 v Montreale. Tie slúžia na cestovanie spolu s hráč-
mi po sezóne. Podľa tradície už od roku 1896 víťazi pijú 
šampanské z tohto pohára.
 Pohár zavítal už štyrikrát aj na Slovensko, kam ho pri-
viezli Jiří Bicek, Martin Cibák, Tomáš Kopecký, Miroslav 
Šatan, Marián Hossa a Zdeno Chára. Tomáš Kopecký sa 
stal prvým Slovákom, ktorý získal túto trofej dvakrát, a to 
v rokoch 2008 a 2010.
 Po piaty raz sa ocitol Stanleyho pohár na Slovensku za-
čiatkom augusta 2013. Michal Handzuš, slovenský repre-
zentant a hráč klubu Chicago Blackhawks, ho pozdvihol 
ako prvý nad hlavu v Banskej Bystrici 8. augusta. Pohár 
tu zostal do 9. augusta. Nasledovne bol premiestený už 
po druhýkrát do Trenčína, kde sa oň postaral ďalší útoč-
ník Chicaga Marián Hossa. Marián Hossa sa stal víťazom 
Stanley Cupu tiež po druhý raz.
 Michal Handzuš je v poradí už 8. Slovákom, ktorý vy-
hral Stanleyho pohár. Medzi slovenských držiteľov Stanley 
Cupu patrí aj Stano Mikita..
  (MK)

Zomrel herec, divadelník, 
režisér Jozef adamovič

Herec, režisér, divadelník a pe-
dagóg Jozef Adamovič zomrel 
dňa 2. augusta 2013 vo veku 
74 rokov. Jozef Adamovič žil po 
boku manželky, herecky Boži-
dary Turzonovej, s ktorou mal 
2 deti.

Jozef Adamovič sa po matu-
rite odsťahoval z Trnavy do Bra-
tislavy, kde absolvoval v roku 
1960 herectvo na Vysokej škole 
múzických umení. Študoval aj 
filmovú réžiu na moskovskom 

Inštitúte divadelného umenia. Po dobu 30 rokov bol čle-
nom Slovenského národného divadla v Bratislave. Popri 
herectve pracoval aj ako režisér. Adamovič patril k zakla-
dateľom Akadémie múzických umení v Banskej Bystrici. 
Medzi Adamovičove premiéry patrí herecká rola trubká-
ra z roku 1960 vo filme Valčík pre milión. Tato úloha ho 
preslávila nielen na Slovensku, ale aj v zahraničí, napr. na 
Kube.
 S obľubou hrával najmä v českých a slovenských fil-
moch. Najväčšiu slávu mu priniesla rola v seriáli o Mórico-
vi Beňovskom.
 Odohral množstvo významných úloh – napríklad In-
kognito, Hamlet, Sen noci svätojánskej, Učiteľ tanca, Naj-

dúch, Cyrano z Bergeracu, Tanec nad plačom, Cid, Kým 
kohút nezaspieva, Kto sa bojí Virginie Woolfovej, Kráľ 
Lear, Médeia, Geľo Sebechlebský.
 Jozef Adamovič taktiež učil na umeleckých školách 
v Banskej Bystrici, v Košiciach a v Trnave. Medzi jeho štu-
dentov patrí aj Petra Bernasovská a Igor Timko, spevák 
skupiny No Name.
 Medzi jeho najznámejšie záľuby patrilo chovanie kôz. 
Zámerom chovania kôz bolo predovšetkým liečiť ľudí ko-
zím mliekom. Adamovič prekonal rakovinu, a to vraj vďaka 
pitiu kozieho mlieka.
 S hercom sa najprv rozlúčili jeho kolegovia a potom 
sa s ním rozlúčila rodina na Martinskom cintoríne. Na zá-
ver pohrebu naliala jeho manželka Božidara Turzonova do 
hrobu víno.
  (MK)

kandidáti na post prezidenta
Voľby prezidenta Slovenskej republiky nastanú o necelý 
rok, o toto miesto sa hlási 5 uchádzačov:
Andrej Kiska
Andrej Kiska je prvým kandidátom na prezidenta SR za rok 
2014. Oznámil to už koncom roka 2012. Andrej Kiska, ro-
dák z Popradu, je podnikateľ, filantrop a spolumajiteľ splát-
kových spoločností ako Triangel, Tatra Credit či Quatro, 
ako aj spoluzakladateľ neziskovej organizácie Dobrý Anjel 
a do roku 2007 aj člen predstavenstva Consumer Finance 
Holding.
 Absolvoval štúdium elektrotechnickej fakulty Sloven-
skej technickej univerzity v Bratislave. Je aj nositeľom titulu 
Manažér roka za rok 2006. V roku 2011 získal ocenenie 
Krištáľové krídlo za filantropiu.
 Chcel by vyriešiť najmä otázku nezamestnanosti a zdra-
votníctva na Slovensku.
Radoslav Procházka
Doc. JUDr. Radoslav Procházka, Ph.D., sa na kandidatúru 
za prezidenta SR sa prihlásil v júni 2013. Pochádza z Bra-
tislavy a je poslanec a podpredseda Ústavnoprávneho 
výboru NR SR. Je známy aj ako advokát a vysokoškolský 
pedagóg. Do februára 2013 bol aj členom KDH.
 Vyštudoval Právnickú fakultu Univerzity Komenského 
v Bratislave, neskôr absolvoval postgraduálne a dokto-
randské štúdium na Yale Law School v USA, kde roku 2001 
získal titul doktor právnych vied. V roku 2004 absolvoval 
postgraduálne štúdium na Právnickej fakulte Trnavskej 
univerzity, kde nasledujúci rok pôsobil ako docent.
 Počas svojej kariéry ho zaujímala ochrana ľudských 
práv. Pracoval aj v advokátskej kancelárii. Taktiež bol zvo-
lený za člena Predsedníctva Slovenskej advokátskej komo-
ry a je jej zástupcom v európskej asociácii advokátskych 
komôr. V roku 2002 bol aj členom Advokátskej komory 
štátu New York.
 Radoslav Procházka momentálne pôsobí ako poslanec 
a podpredseda Ústavnoprávneho výboru NR SR, bez stra-
níckej príslušnosti, ako právny poradca Delegácie európ-
skej komisie v Bratislave a je aj pedagóg na Katedre Teórie 
práva Právnickej fakulty Trnavskej univerzity.
Peter Osuský
MUDr. Peter Osuský je momentálne poslanec Národnej 
rady Slovenskej republiky, zástupca starostu bratislavskej 
mestskej časti Staré Mesto. Je známy aj na pôde zdravot-
níctva, nakoľko vyštudoval Lekársku fakultu Univerzity Ko-
menského v Bratislave, na ktorej je doteraz pedagógom. 
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tislave. Získal cenu Zlatá Jánska plaketa. V rokoch 1992-
1994 bol viceprezident Slovenskej lekárskej komory.
 Čo sa týka jeho politickej kariéry, bol podpredsedom 
a predsedom Demokratickej strany ako aj podpredsedom 
a zakladajúcim členom Občianskej konzervatívnej strany. 
V júni 2013 táto strana ohlásila nomináciu ako svojho kan-
didáta na prezidentské voľby 2014.
Pavol Hrušovský
Pavol Hrušovský, pôvodom z Nových Zámkov, je slovenský 
politik. Vyštudoval na Právnickej fakulte UK v Bratislave. 
Je to bývalý predseda KDH a bývalý predseda Národnej 
rady Slovenskej republiky. Pracoval aj na vrchnom poste 
právneho oddelenia v Jednote SD v Nitre.
 V deväťdesiatych rokoch bol známy ako poslanec Fe-
derálneho zhromaždenia v ústavnoprávnom, zahraničnom 
a mandátovom a imunitnom výbore a aj ako poslanec NR 
SR. Na tomto poste pracoval aj v rokoch 2002-2006 (za 
KDH). Do roku 2009 bol predsedom KDH a od 2010 do 
októbra 2011 bol podpredsedom NR SR, následne bol 
zvolený ako jej predseda.
Ján Čarnogurský
JUDr. Ján Čarnogurský, bývalý slovenský politik a právnik, 
dopĺňa päticu kandidátov o post prezidenta SR v prezi-
dentskej voľbe 2014.
 Ján Čarnogurský je úspešným absolventom fakulty prá-
va na Karlovej univerzite v Prahe, no doktorsky titul nado-
budol na Univerzite Komenského v Bratislave.
 Kedysi bol zástancom náboženských aktivistov a po-
litických disidentov v rámci Česko-Slovenska. V rokoch 
1989 a 1990 bol prvým podpredsedom federálnej vlády 
národného porozumenia a predsedom Legislatívnej rady 
vlády ČSFR. Neskôr bol podpredsedom vlády ČSFR a na 
Slovensku prvý podpredseda vlády SR, predseda Rady 
vlády SR pre informačnú politiku a masmédiá, predseda 
Rady vlády SR pre národnosti a etnické skupiny. Od 1998 
do 2002 bol ministrom spravodlivosti Slovenskej repub-
liky. Od roku 1990 do 2000 bol predsedom Kresťansko-
demokratického hnutia. Patrí taktiež k spoluzakladateľom 
Bratislavskej vysokej školy práva.
 Čarnogurský získal v roku 2011 Cenu sv. Vojtecha, kto-
rú každé dva roky udeľuje nemecká Nadácia sv. Vojtecha. 
V roku 2008 mu poľský prezident Lech Kaczyński udelil 
poľské štátne vyznamenanie Veľký kríž za zásluhy Poľskej 
republiky a od Dmitrija Medvedeva dostal v roku 2010 
štátne vyznamenanie Rad priateľstva za rozvíjanie a pro-
pagáciu slovensko-ruského priateľstva.
  (MK)

Noc divadiel 2013
Divadelný ústav Bratislava si Vás už 
štvrtý rok dovoľuje pozvať na celoslo-
venské podujatie európskeho význa-
mu Noc divadiel 2013. Štvrtý ročník 
noci otvorených divadiel, predstavení 
a výnimočných zážitkov sa uskutoč-
ní v sobotu 16. novembra 2013.

Zostavenie programu vo Vašom 
divad le či kultúrnej organizácii a jeho zabezpečenie bude 
opäť plne vo Vašej kompetencii. Divadelný ústav sa posta-
rá o strešnú koordináciu a propagáciu podujatia prostred-
níctvom svojich stránok a mediálnych partnerov, ako aj 

o zabezpečenie tlačových materiálov vrátane ich distri-
búcie.
 Prípravné a koordinačné stretnutie sa uskutoční už tra-
dične začiatkom septembra v Štúdiu 12 na Jakubovom ná-
mestí 12 v Bratislave. O definitívne zaslanie podkladov do 
programovej brožúry Vás poprosíme do konca septembra.
 Podujatie by sme radi priblížili čo najširšej verejnosti. 
Pri tejto príležitosti pripravujeme aj verejné prezentačné 
stretnutie zástupcov všetkých divadiel s novinármi, publi-
cistami a divadelnými kritikmi, ktoré sa tiež uskutoční na 
pôde Divadelného ústavu v Štúdiu 12 začiatkom novem-
bra 2013.
 Predchádzajúce ročníky sa niesli v znemení hesiel „Noc 
divadiel bude bláznivá, dramatická, odhalená, nabitá...“, 
„Dnes večer nezhasíname“ či „Na hry máme celú noc“. Iba 
minulý rok viac ako 39 divadiel z 11 miest Slovenska pri-
pravilo širokú škálu programu. Podrobný archív nájdete na 
www.nocdivadiel.sk. Dúfame, že pestrý zoznam bude pre 
Vás inšpiráciou pri tvorbe Vášho tohtoročného programu.
 Aj tento rok by sme radi komunikovali tri najdôležitej-
šie atribúty, ktoré charakterizujú Noc divadiel: otvorenosť 
(ako potreba zo strany divadiel), interakcia (ako prvok hry 
a akcie zo strany publika) a prepájanie (ako schopnosť 
vytvárať siete medzi verejnosťou, divadlami, inštitúciami 
a mestami).
 Myslíme si, že Noc divadiel je výnimočnou príležitos-
ťou zviditeľniť Vaše divadlo, ako aj možnosťou nadviazať či 
upevniť spoluprácu s kolegami z iných divadiel a posilniť 
vzťah s publikom.
  (DÚ)

Výsledky ankety opernej kritiky 2012/2013
Slovenský spravodajsko-publicistický portál Opera Slova-
kia pripravil druhý ročník ankety opernej kritiky, v ktorom 
hlasovalo šesť renomovaných slovenských operných kriti-
kov a publicistov. Pri výbere udeľovali svoje hlasy inscená-
ciám, koncertom a jednotlivým umeleckým osobnostiam 
v rôznych kategóriách.
 V Ankete opernej kritiky 2012/2013 hlasovali slovenskí 
operní kritici a publicisti: Michaela Mojžišová, Lýdia Ur-
bančíková, Terézia Ursínyová, Vladimír Blaho, Jozef Čer-
venka a Pavel Unger.
Výsledky Ankety opernej kritiky za opernú sezónu 
2012/2013:
Najlepšie hudobné naštudovanie:
1. miesto  Friedrich Haider, za hudobné naštudovanie 

opery Richarda Wagnera Lohengrin v Opere 
SND

2. miesto  Marián Vach, za hudobné naštudovanie ope-
ry Giuseppe Verdiho Macbeth v Štátnej opere 
Banská Bystrica

3. miesto  Ondrej Olos, za hudobné naštudovanie dvoch 
opier z Triptychu Giacoma Pucciniho: Plášť 
a Gianni Schicchi a opery Francisa Poulenca 
Dialógy karmelitánok v Opere ŠD Košice

Najlepšia inscenácia sezóny:
1. miesto  Francis Poulenc: Dialógy karmelitánok, réžia 

Linda Keprtová, Opera ŠD Košice
2. miesto  Richard Wagner: Lohengrin, réžia Andrejs Ža-

gars, Opera SND
3. miesto  Giuseppe Verdi: Macbeth, réžia Peter Gábor, 

Štátna opera Banská Bystrica
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Najlepší ženský spevácky výkon:
1. miesto  Jana Kurucová, za stvárnenie postavy Rosiny 

v opere Gioacchina Rossiniho Barbier zo Sevil-
ly v Opere SND

2. miesto  Louise Hudson, za stvárnenie postavy Lady 
Macbeth v opere Giuseppe Verdiho Macbeth 
v Štátnej opere Banská Bystrica

3. miesto  Jolana Fogašová a Adriana Kohútková, s rovna-
kým počtom hlasov, za stvárnenie postavy elsy 
v opere Richarda Wagnera Lohengrin v Ope re 
SND

Najlepší mužský spevácky výkon:
1. miesto  Peter Mikuláš, za stvárnenie postavy Kráľa  

Hein richa v opere R. Wagnera Lohengrin, 
Opera SND

2. miesto  Štefan Kocán, za stvárnenie postavy Banca 
v opere G. Verdiho Macbeth, Štátna opera 
Banská Bystrica a Opera SND

3. miesto  Aleš Jenis, za stvárnenie postavy Figara v opere 
G. Rossiniho Barbier zo Sevilly, Opera SND

Objav sezóny:
1. miesto  Linda Keprtová, za réžiu opery Francisa Pou-

lenca Dialógy karmelitánok v Opere ŠD Košice
2. miesto  Patrícia Solotruková, ktorá stvárnila postavu Ta-

tiany v opere P. I. Čajkovského Eugen Onegin 
v Štátnej opere Banská Bystrica

3. miesto  Peter Valentovič, ktorý hudobne naštudoval 
operu G. Verdiho Rigoletto v Opere ŠD Košice

Skokan sezóny:
1. miesto  Juraj Hollý, ktorý stvárnil postavu Almavivu 

v opere G. Rossiniho Barbier zo Sevilly v Ope-
re SND

2. miesto  Robert Smiščík, ktorý stvárnil postavu Lenské-
ho v opere P. I. Čajkovského Eugen Onegin 
v Štátnej opere Banská Bystrica

3. miesto  Linda Keprtová, réžia opery Francisa Poulenca 
Dialógy karmelitánok v Opere ŠD Košice

Udalosť sezóny:
1. miesto  Koncert Mariusza Kwieciena a Simony Houda-

Šaturovej v Bratislave, organizovaný agentúrou 
Kapos v Slovenskej filharmónii Bratislava

2. miesto  Sólový koncert Jany Kurucovej v HB SND, or-
ganizovaný agentúrou Kapos

3. miesto  Zámocké hry zvolenské, 40. ročník venovaný 
200. výročiu narodenia Giuseppe Verdiho

  (DÚ)

Festival divadiel strednej európy
Od 4. do 8. septembra ovládne centrum Košíc nielen v di-
vadelných priestoroch divadelná všehochuť, ktorú prinesie 
7. ročník Festivalu divadiel strednej európy.
 Podľa riaditeľa festivalu Františka Ténaia aj v tomto 
roku festivalový program naplní jeden zo základných cie-
ľov festivalu – priniesť divadelné produkcie do nedivadel-
ných priestorov a prilákať tak čo najväčší okruh divákov aj 
z radov tých, ktorí ešte divadlu na chuť neprišli. „Tradične 
sa predstavenia odohrajú vo Festivalovom stane pri Ur-
banovej veži, v rekonštruovaných priestoroch Malej scény 
ŠD, v Historickej budove ŠD, v priestoroch pred Immacula-
tou a historickou divadelnou budovou, ale festival v tomto 
roku zavíta aj do novootvoreného Kulturparku v Kasár-
ňach na Kukučínovej ulici, do Tabačky Kulturfabrik, ale aj 

do Amfiteátra. Počas piatich dní uvedieme 17 divadelných 
a hudobných produkcií zo štyroch krajín, Slovenska, Čes-
ka, Poľska a Maďarska, a súčasťou festivalu bude aj niekoľ-
ko sprievodných podujatí,“ uviedol Ténai.
 Tak ako počas predchádzajúcich ročníkov aj tentoraz 
festival ponúkne naozaj divadelnú všehochuť a prinesie aj 
netradičné divadelné predstavenia. Medzi také bude určite 
patriť Teatromat pražského divadla VOSTO5, predstave-
nie, v ktorom diváci sami rozhodujú o vývoji diania. „Vý-
nimočný zážitok sľubuje aj monodráma SAM pražského 
Studia Hrdinů, v ktorej sa predstaví hviezdny Karel Ro-
den, či predstavenie Best of Ireneusza Krosny, výber toho 
najlepšieho z produkcie jedného z najlepších komikov – 
mímov súčasnosti, nielen v rámci Poľska. Milovníkov ta-
nečného umenia určite poteší maďarský Szegedi Kortárs 
Ballet a jeho predstavenie Unisono na hudbu IX. symfónie 
Ludwiga van Beethovena. Chýbať nebude ani pouličné di-
vadlo či výber z muzikálovej tvorby Jána Ďurovčíka, ale aj 
dve akrobaticko-žonglérske produkcie skupiny Firebirds 
z Budapešti,“ priblížil riaditeľ festivalu niektoré zaujíma-
vosti z programu.
 Festival prinesie aj zaujímavé sprievodné podujatia 
v podobe krstu kníh štyroch autorov. V prvý deň festivalu 
uvedie na svet svoju knihu Dušan Vicen, počas druhého 
dňa pokrstí svoju knihu známy košický divadelný publicista 
Tibor Ferko a tretí festivalový deň otvorí krst kníh poľských 
autorov Andrzeja Stasiuka a Patricii Paszt, ktorý sa usku-
toční pod záštitou Poľského inštitútu na Slovensku.
 Festival organizuje Občianske združenie Košické diva-
dlo v spolupráci so Štátnym divadlom Košice a s podporou 
ministerstva kultúry.
  (DÚ)

Vyjde kniha o bratislavskej mafii
Táto kniha bude opisovať 
príbehy bratislavského pod-
svetia, na základe osobných 
skúseností s týmito skupinami. 
Opisované sú najmä obchody 
s peniazmi, vyrábanie rôznych 
druhov drog, ich prenos a pre-
daj a samozrejme závislosť na 
týchto látkach. S tým sú spoje-
né kriminálne prípady, kráde-
že, prepady, prostitúcia ako aj 
strach o život každého, kto sa 
s týmito ľuďmi zapojí do „pod-
nikania“.

Knihu vydal spisovateľ Mi-
chal Čierny, toto meno je však jeho pseudonym. Ide o jeho 
debutové dielo, román s názvom Prípad Vendéta. Autor 
čerpá z vlastných skúseností, nakoľko sa v tomto prostredí 
pohybuje už nejaký čas. Román je teda napísaný ako fikcia, 
ktorá vychádza zo skutočných príbehov, ktorých čím ďalej, 
tým viac pribúda, a to nielen v Bratislave…
  (MK)

slovenská Národná galéria
V rámci talianskeho festivalu Dolce Vitaj 2013 hosťuje 
v Slovenskej národnej galérii jedna z tohtoročných najpre-
stížnejších výstav, výstava pod názvom Talianska maľba. 
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a Výstava by mala byt v galérii k dispozícii do 17. novembra 

2013.
 exponáty výstavy sa nachádzajú v budove esterházyho 
paláca v Bratislave. Výstava sa koná pod záštitou Mareka 
Madarica, súčasného ministra kultúry Slovenskej republi-
ky. Pozostáva z viacej ako 100 zbierok od svetoznámych 
talianskych maliarov z obdobia medzi 16.-18. storočím.
 Výstava sa koná aj na počesť 20. výročia vzájomnej dip-
lomatickej spolupráce medzi Slovenskom a Talianskom.
 Na výstave majú návštevníci možnosť zhliadnuť por-
tréty, maľby, grafiky, majoliky a napríklad aj populárny 
Bojnický oltár či oltárny triptych s Madonou v dubovom 
lístí. Ako exponáty sú vystavené aj viaceré historické doku-
menty a príručky. Medzi zaujímavé dokumenty patrí ručne 
spísaný štatút Bolonskej univerzity.
 Ďalej môžu návštevníci vidieť diela Jacopa de’ Bar-
bariho, Cecca del Caravaggia, Francesca Morandiniho,  
G. B. Piazzetta, Antonia Merliho, Giuseppe Angeliho, Pie-
tra Liberiho, Bonifazia de’ Pitatiho, Annibale Carracciho 
a rôznych iných.
  (MK)

Bábková Žilina
Mesto Žilina sa opäť stane hlavným mestom slovenských 
bábkarov. V dňoch 18.-20. septembra 2013 sa uskutoční 
štvrtý ročník festivalu Bábková Žilina 2013.
 Festivalu Bábková Žilina sa aj tento rok zúčastnia všet-
ky profesionálne bábkové divadlá zo Slovenska (Bratislav-
ské bábkové divadlo, Staré divadlo Karola Spišáka v Nitre, 
Bábkové divadlo Žilina, Bábkové divadlo na Rázcestí 
z Banskej Bystrice, Bábkové divadlo Košice) a divadelné 
súbory, ktoré sa venujú bábkovému divadlu a tvorbe pre 
deti a mládež. Na festivale sa o. i. predstaví aj divadlo PIKI 
s inscenáciou Pes (Prí)tulák a vynikajúci slovenský bábkar 
Ivan Martinka s monodrámou Bartimejove pašie. Náv-
števníci festivalu uvidia aj najlepšie produkcie študentov 
bábkarskej tvorby z VŠMU. Pestrý program určený deťom 
i dospelým obohatia aj predstavenia výborných bábkar-
ských súborov z Čiech. Mnohých určite poteší vystúpenie 
skvelého slovinského bábkara Matiju Solce a jeho divadla 
Matita.

 Bábkové divadlo Žilina vstupuje v nasledujúcich me-
siacoch do rekonštrukcie, preto nadviazalo spoluprácu so 
Stanicou-Záriečie a Mestským divadlom Žilina. Festivalové 
aktivity sa tak rozšíria aj do priestorov týchto kultúrnych 
inštitúcií. Diváci a milovníci bábkového divadla budú môcť 
dianie festivalu sledovať i na žilinských námestiach.
  (DÚ)

ocenenie „Počin“

Udeľovanie ocenenia „Počin“ [„Poučn“] za prácu so svet-
lom ukončilo šiesty ročník festivalu nového slovenského di-
vadla a tanca KioSK, ktorý sa uskutočnil 25.-28. júla 2013 
v kultúrnom centre Stanica Žilina-Záriečie, Mestskom di-
vadle Žilina a Považskej galérii umenia v Žiline. Cenu zís-
kala pohybovo-vizuálna performancia Slávy Daubnerovej 
Untitled.
 Hlavný program predstavil osem formálne a obsahovo 
rôznorodých produkcií slovenských umelcov pôsobiacich 
doma aj v zahraničí. Medzi najdiskutovanejšie patrilo pred-
stavenie 121 Divadla D’ePOG, ktoré inšpirovalo tohtoroč-
ný podtitul festivalu No dramaturgy, no responsibility? 
Očakávanou bola aj novinka Divadla SkRAT Proces proce-
su procesom (Pôjdeš do basy? Hajzel!) alebo performan-
cia Slávy Daubnerovej Untitled o živote a tvorbe americkej 
konceptuálnej fotografky Francescy Woodman. Autori 
tohto predstavenia si priamo na festivale prevzali ocene-
nie „Počin“ [„Poučn“] za prácu so svetlom, ktorú hodnotili 
scénograf a architekt Ján Ptačin a svetelný dizajnér Braňo 
Bernár.
 Pravidelnou súčasťou festivalu sú ranné diskusné fóra, 
na ktorých sa hodnotí program predošlého dňa. Najživšiu 
diskusiu vyvolal už spomínaný titul 121 Divadla D’ePOG 
nastoľujúci otázky zodpovednosti tvorcu voči divákovi, 
potreby dramaturgie či vyprázdnenosti formy v dnešnom 
divadle. Priamo na tieto témy reagoval diskusný seminár, 
ktorý sa zameral predovšetkým na nezávislú scénu a najmä 
na problém dramaturgie v nových divadelných formách. 
Medzi diskutujúcimi hosťami boli okrem iných Ivona Šija-
ković (Srb/De), Martin Kubran, Jaro Viňarský, Lukáš Jiřič-
ka, Martina Černá, Martin Bernátek alebo Lucia Repašská.
 Tento rok mysleli organizátori pri zostavovaní progra-
mu aj na tých najmenších – batoľatám bolo určené interak-
tívne predstavenie AKVAbatoláRIUM v podaní Bábkového 
divadla na Rázcestí a starším deťom tanečno-divadelné 
predstavenie Hodně malá čarodejnice Tanečného štúdia 
Light z Prahy. Návštevníkmi oceňovanou novinkou bol aj 
babysitting – stráženie detí počas predstavení.
 KioSK je prehliadkou aktuálnych produkcií slovenskej 
nezávislej divadelnej a tanečnej scény. Dramaturgia festi-
valu sa zameriava na divadlo, tanec a široko chápané per-
formatívne umenie, ktoré originálnou a objavnou formou 
rieši aktuálne obsahy. Siedmy ročník sa uskutočnil v termí-
ne 24.-27. júla 2014.
  (DÚ)

Divadelná Nitra
Očistu jednotlivca i spoločnosti prinesie na scénu Medzi-
národný festival Divadelná Nitra, ktorý sa uskutoční od 
27. septembra do 2. októbra 2013. Mottom 22. ročníka 
bude otázka Očistení? Festival aj tentoraz nastolí prostred-
níctvom výnimočných európskych a domácich inscenácií 
otázky o závažných spoločensko-politických javoch.
 Hlavný festivalový program prinesie originálne die-
la divadelných tvorcov z Česka, Chorvátska, Francúzska, 
Maďarska, Nemecka, Poľska, Rumunska, Slovinska aj Slo-
venska. Návštevníkom ponúkne 13 inscenácií počas šies-
tich dní v 19 predstaveniach.
 „Ponúkneme produkcie, ktoré prinášajú nový pohľad 
na veľké tragédie, ale aj na spôsob očisty v netragickom 
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type divadla. Hľadáme silné témy, nové vízie, iné cesty, ako 
ukázať neprebádané,“ vysvetľuje riaditeľka Medzinárodné-
ho festivalu Divadelná Nitra Darina Kárová.
 Hlavnému programu bude dominovať unikátny me-
dzinárodný projekt Divadelnej Nitry Paralelné živo-
ty – 20. storočie očami tajnej polície. Uznávaní umelci 
zo Slovenska, Česka, Maďarska, Nemecka, Poľska a Ru-
munska pátrali niekoľko mesiacov po skrytých príbehoch 
v archívoch tajných polícií vo svojich domovinách. Na festi-
valové dosky prinesú v medzinárodnej premiére autentické  
príbehy ľudí, ktorí boli počas komunistického režimu pre-
nasledovaní tajnou políciou, ale aj príbehy ich prenasle-
dovateľov.
 Slovensko budú v projekte zastupovať umelci brati-
slavského Divadla SkRAT, režisér, herec, dramatik Dušan 
a niekdajší člen divadla Stoka, hudobný skladateľ, herec 
a režisér Ľubomír Burgr. Prinesú inscenáciu Vnútro vnút-
ra, inšpirovanú dodnes neobjasneným prípadom podivnej 
smrti dvojitého agenta a tajne vysväteného kňaza Přemysla 
Coufala z roku 1981, ktorú ŠtB zamietla pod stôl a spisy 
o nej na celé roky utajila.
 Českú republiku bude reprezentovať hudobný sklada-
teľ a autor libreta Aleš Březina, medzi ktorého najvýznam-
nejšie diela patrí opera o procese s Miladou Horákovou 
Zajtra sa bude..., a oceňovaný dramatik a režisér Petr Ze-
lenka. V ich dokumentárnej inscenácii z dielne Opery Ná-
rodného divadla v Prahe Toufar – Mučiace hry sa diváci 
dozvedia o príbehu „číhošťského zázraku“ z roku 1949, 
za ktorý ŠtB obvinila a na smrť umučila nevinného farára 
Josefa Toufara.
 Nemecký režisér Clemens Bechtel postaví v inscenácii 
Môj spis a ja drážďanského Štátneho divadla po prvý raz 
vedľa seba na javisko skutočných mužov a ženy, ktorých 
životy kruto poznačila nemecká tajná polícia Stasi. A na 
scéne nebude chýbať ani ozajstný agent Stasi.
 Svetoznáma rumunská režisérka a dramatička Gianina 
Cărbunariu, ktorej inscenáciu X milimetrov z Y kilometrov 
uviedla Divadelná Nitra minulý rok, predstaví tentoraz In-
scenované archívy.
 Maďarský tím mladého režiséra Dániela D. Kovácsa 
a scenáristu Pétera Závadu zo súboru Plavebná spoloč-
nosť Sputnik si ako predlohu svojej inscenácie Odmäk 

vybral príbeh psychiatričky, z ktorej komunistický systém 
urobil psychiatrickú pacientku.
 Poľská inscenácia Nového divadla z Krakova (Na)sle-
duj ma režiséra Radeka Rychcika a autora textu Tomasza 
Kireńczuka spojí životné osudy bývalého disidenta Solida-
rity a striptérky, ktorá je ochotná načúvať mu.
 Festivalové predstavenia sa uskutočnia v Divadle An-
dreja Bagara v Nitre a v Starom divadle Karola Spišáka 
v Nitre. Tieto inscenácie sa po uvedení na Divadelnej Nitre 
budú pravidelne uvádzať ako súčasť repertoáru kopro-
dukčných partnerov – divadiel v jednotlivých krajinách.
 Súčasťou festivalového programu budú aj Paralelné 
životy PLUS, ktoré ponúknu napríklad verejnú diskusiu 
o tajných políciách a ich činnosti pred rokom 1989, v spo-
lupráci s Ústavom pamäti národa sa uskutoční výstava 
Prísne tajné o dejinách ŠtB na Slovensku a návštevníci si 
budú môcť prezrieť aj exteriérovú inštaláciu Veľký verejný 
slovník ŠtB, nebudú chýbať ani filmové premietania v sek-
cii Kino PLUS či happeningy.
 Hlavným dejiskom sprievodného programu, ktorý po-
núkne vyše 60 podujatí, bude Svätoplukovo námestie pred 
Divadlom Andreja Bagara v Nitre. Po úvodnom večernom 
predstavení festivalu sa po 18. raz odovzdajú ocenenia 
Dosky.

Veľký svet malých hrdinov
V dňoch 13.-16. júna 2013 sa Bratislavskom bábkovom 
divadle konal 5. festival bábkového divadla. Na festivale 
sa okrem slovenských bábkohercov predstavili aj súbory 
z Českej republiky, z Nemecka, zo Slovinska, zo Švajčiar-
ska, z Bieloruska, z Maďarska a z Talianska. Okrem bábko-
vého divadla pre deti sa divadlá predstavili aj zaujímavými 
produkciami pre dospelých: Brestské bábkové divadlo 
z Bieloruska s predstavením Salieriho mesiac a Divadlo La 
Capra Ballerina z Talianska s predstavením Spiaca. Deti 
sa mohli zabaviť aj pri tvorivom popoludní s Cirkusovou 
školou, kde svoje umenie predviedli lektori Cirkusovej ško-
ly a učili deti základy cirkusovej akrobacie a žonglovania. 
Festival mal výborný ohlas aj medzi domácimi ale aj zahra-
ničnými hosťami.
  (ao)

Nezapomeňte

na letošní sokolský pochod zdatnosti

26. 10. 2013!

tradiční  sokolský Dětský den
Sobota 21. září 2013

Informace: ses. náčelnice Dana Frey-Materna,
tel. 0699 11133371, e-mail: materna@aon.at

Volejbalový turnaj
župní turnaj v mix-volejbalu

29. září 2013
Začátek v 10:00 hodin

kde: pAHo hala v X. okrese
Albin-Hansson-Siedlung

informace a přihlášky: br. náčelník S. Štěrba,
tel. 0676 878638700, e-mail: sterba.st@gmail.com

Srdečně zveme na tradiční

moraVskÉ hoDy 2013
Sobota 12. 10. 2013
Začátek: 20:00 hodin

Pořádá sokolská jednota XII/XV
Gatterhölzl

Info: 0699/12 68 12 46

Sokol &
 sport
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Letošní setkání v Oetzu se velmi vydařilo a bylo pozitivně 
kritizováno v mnoha publikacích. Dnes bych se rád roze-
psal o výborném nápadu vzniku a darování Putovního pra-
poru při příležitosti 40. výročí setkávání.
 Za tímto skvělým nápadem stojí ses. náčelnice Libuše 
Dutnarová, výbor Sokolské jednoty Pankrác, v čele se sta-
rostou br. Milanem Černíkem, a všechny sestry i bratři této 
pražské jednoty. Tam byl také prapor zhotoven na počest 
každoročních setkání a jako dík jednotě Sokol Mnichov, 
která tuto tradici založila.
 Tento skvost má rozměr 150 × 100 cm, na přední straně 
červený satén, na zadní champagne, je vyšívaný, nápisy 
jsou zlaté s kovem, zlatá je kroucená šňůrka a třásně, opět 
s kovem.
 Žerď je dvoudílná tmavá, také se zlatým kováním. Sou-
částí praporu je i vak, pláštěnka, kožené rukavice pro pra-

porečníka, kovová hlavice na žerď se sokolským symbolem 
a slavnostní vyšívaná stuha saténová (ke 40. výročí setká-
vání 2013), v rozměru 120 × 15 cm.
 Prapor převzal v Oetzu 18. května 2013 br. Trunčík, za-
kladatel setkání a nyní čestný člen výboru Sokola Mnichov. 
Je nazván Putovním praporem, protože, jak bylo schváleno, 
jej bude opatrovat vždy ta jednota, která připravuje příští se-
tkání. Při slavnostních akcích jako Všesokolský slet apod. se 
stává opatrovatelem Putovního praporu TJ Sokol Mnichov.
 TJ Sokol Pankrác vydal směrnici užívání Putovního pra-
poru (1-3), která byla br. Trunčíkem doplněna o bod 4.
 My, vídeňští sokolové, kteří nyní máme až do setkání 
v Oetzu 2014 Putovní prapor v zástavě, vyslovujeme vel-
ký dík Sokolské jednotě Pankrác a její náčelnici ses. Libuši 
Dutnarové a těšíme se na 41. setkání v Tyrolském Oetzu.
 P. S.: Prapor bude k vidění v klubovně tělocvičny Ví-
deň X. Angeligasse dne 14. září 2013 při příležitosti pásma 
„Sletové ozvěny“ – vzpomínky na slet 2012 v Praze.
 NAZDAR! -drob-

sokolské ozvěny

Velký počet sokolů (bylo jich na 70) přišel v sobotu 14. září 
odpoledne do klubovny tělocvičny v Angeligasse, aby 
shlédlo záznamy sletu 2012 v Praze a ze sletů minulých. 
Mimoto byl vystaven nový putovní prapor z Oetzu, dar 
sokolské jednoty Pankrác.
 Br. župní vzdělavatel připravil v první části večera se-
střih filmového materiálu ze sletu prvního, čtvrtého, šesté-
ho, desátého a jedenáctého. Také jsme shlédli dokument 
ze stavby stadiónu na Strahově z roku 1925. 
 Ve druhé části jsme pak sledovali výběr záznamů z loň-
ského sletu v Praze. Viděli jsme vystoupení na téma „Jen 
pro ten dnešní den“ (složily ses. Kocmichovy), jehož první 
provedení se konalo za vytrvalého deště, dále vystoupení 
dětí („Návštěvnící)“, „Chlapáky“, cvičení žen s červenobílý-
mi oděvy a ještě závěr druhého cvičení „Jen pro ten dnešní 
den“, tentokrát již za svitu sluníčka. Při odchodech ze sta-
diónu jsme zahlédli mnohé známé sokolské tváře. 
 Br. vzdělavatel byl za přípravu večera odměněn dlou-
hým potleskem. Jeho závěrečná otázka byla: „Kdo se zú-
častnil sletu 2012?“ Ruku zvedlo víc než 30 návštěvníků. 
Na otázku po účasti na sletu 1948 ruku zvedlo 12 sokolů. 
Dvě ruce se zvedly na otázku po účasti na sletu 1938: ses.
Pibilová a br. Kostohryz.
 Děkujeme sokolské jednotě XII-XV za zřízení bufetu 
a doufáme, že se podobné akce budou konat častěji.
 NAZDAR! -drob-

ms ve veslování – skif

Ondřej Synek v korejském Chungju suverénním výkonem 
získal po třech letech svůj druhý titul světového šampióna. 
Poprvé zvítězil v roce 2010 na novozélandském jezeře Ka-
rapiro. Mirka Knapková překonala následky virózy, kvůli 
které zhubla pět kilo, a dojela si pro bronz. Vyhrála Aus-
tralanka Kim Crowová.

horolezec Zdeněk hrubý tragicky zahynul
Technická chyba při slaňování byla příčinou smrtelného 
pádu předsedy Českého horolezeckého svazu Zdeňka 

Hrubého. Ten tragicky zahynul při nuceném sestupu po 
nevydařeném prvovýstupu jihozápadní stěnou Gašerbru-
mu I v západní Himálaji.
 Hrubý s Holečkem absolvovali na začátku letošní se-
zóny prvovýstup alpským stylem na himálajský 7 349 me-
trů vysoký vrchol Talung v rámci projektu Never Stop 
ex ploring. Výprava na 8 068 m vysoký vrchol Gašerbrum 
I byla druhou částí projektu, který chtěli oba horolezci 
letos zakončit dalším prvovýstupem alpským stylem na 
Mount Foster (2 105 m) v Antarktidě a provést první pře-
chod tři ceti kilometrového hřebenu Smith. To se jim už ale 
nepodaří.
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 Zdeněk Hrubý (57 let) byl nejen předsedou Českého 
horolezeckého svazu, ale angažoval se i v politice. Praco-
val také v dalších vrcholných sportovních orgánech. Má 
za sebou funkce náměstka místopředsedy vlády a ministra 
financí Bohuslava Sobotky (ČSSD). Byl předsedou dozorčí 
rady ČeZ, členem prezidia Fondu národního majetku, stát 
zastupoval v představenstvu Českého Telecomu, Českých 
aerolinií a Sokolovské uhelné.

www.horydoly.cz

Čltk slavil 120 let
Český lawn-tenisový klub známý spíše pod zkratkou 
1. ČLTK je nejstarším tenisovým klubem v Česku a pa-
tří mezi šedesát nejstarších podobných klubů světa. Za 
tu dobu už měl několik sídel, ale velkou většinu let strá-
vil na největším pražském ostrově Štvanici. Tenisový areál 
a hned vedle něj rušná železniční trať – právě podle toho si 
dlouhou dobu i světoví tenisté pamatovali Štvanici.
 „Když se na staré Štvanici hrával Davis Cup, tak byla 
vždycky největší kuriozita, když parní vlak zastavil a vypustil 
neskutečný oblak. Centr kurt to zahalilo do kouře a muselo 
se přerušit utkání. Teď už ale vzpomínka někdejšího kapi-
tána daviscupového týmu a současného manažera klubu 
Vladislava Šavrdy tolik neplatí. Po rekonstrukci v roce 1983 
spojené s výstavbou metra C se centrální kurt trochu od-
hlučnil. A těch důležitých momentů přibylo jen několik.
 „Nejsilnější je asi návrat Martiny Navrátilové na novou 
Štvanici. Z té staré bych asi řekl zápas s Austrálií o finále 
Davis Cupu. Kodeš, Hřebec proti Roachovi s Alexandrem. 
Obzvlášť zápas Jirky Hřebce byla tehdy strašně emotivní 
záležitost.“

Jak se rodil i. Český lawn-tennis klub
Historie I. Č. L. T. Klubu počíná asi v roce 1890 v Brandý-
se nad Orlicí, kde paní Tynda Rösslerová zřídila vlastním 
nákladem „tennisový court“. Hrály tam rodiny Rösslerů, 
Hořínků, mistr Bendl s dcerou, Fr. Ondříček, České quar-

tetto, dr. Lohař aj. A právě tento venkovský kroužek byl 
vlastním a prvým jádrem, ze kterého roku 1893 I. Č. L. T. 
Klub povstal, píše ve čtvrtém čísle Tennis Golf Revue v roce 
1929 autor vzpomínek na zrod slavného klubu.
 V březnu 1893 je do Prahy přeložen nadšený propagá-
tor tenisu Josef Cífka a na Střeleckém ostrově uskutečňuje 
svůj sen – zakládá I. Český Lawn-Tennis Klub. Jeho prv-
ním předsedou je bratr Josefa Cífky Karel, protože „já jako 
důstojník jsem nemohl žádnou funkci veřejně přijmouti,“ 
vysvětluje později Josef Cífka. „Ačkoli náš kroužek nedělal 
nižádné reklamy, přihlásilo se brzo na čtyřicet členů z lep-
ší pražské společnosti s ročním příspěvkem 50 zlatých. 
Na podzim roku 1893 zadány a brzy schváleny stanovy 
utvořivšího se I. Českého Lawn-Tennis Klubu v Praze… 
Členstvo klubu na to zesíleno bylo tennisovým kroužkem 
rodiny p. Josefa Rösslera. V zimě pořádány společenské 
taneční večírky na Střeleckém ostrově a pilně brusleno,“ 
píše ve svých pamětech Josef Cífka. Klub má na jaře 1895 
na osmdesát členů, prosperuje a pořádá dokonce první 
mezinárodní turnaj nazvaný Mistrovství koruny české...
I. ČLTK Praha, Štvanice 38, 170 00 Praha 7

www.cltk.cz

V 84 letech zemřel chodec a rekordman Puci
V 84 letech v nemocnici v Praze zemřel po delší nemo-
ci chodec a rekordman Juraj Puci. Uskutečnil řadu dál-
kových pochodů, například v letech 1998 a 1999 ve 
věku 70 let absolvoval 12 měsíců trvající pochod o dél-
ce více než 13 000 kilometrů. Za celý svůj život nachodil 
přes 200 000 kilometrů. V období tzv. Pražského jara se 
Puci proslavil spoluprací s populárním týdeníkem Mladý 
svět. Po většinu roku 1968 chodil v rámci projektu „Šla-
pu 10 000 km pro Mladý svět“. V roce 1990 při pochodu 
„Poutník demokracie“ ušel zhruba 12 000 kilometrů. Po-
slední dálkový pochod uskutečnil v roce 2009 v rámci oslav 
svých 80. narozenin, kdy po svém rodném kraji nachodil 
za 24 hodin 122 km.

Josef „Pepi“ Bican (25. 9. 1913, 
Vídeň – 12. 12. 2001, Praha) byl proslulý 
česko-rakouský fotbalista, trenér a podle 
některých nejlepší hráč, který kdy hrál 
českou nejvyšší soutěž, jeden z nejslavněj-
ších českých fotbalistů všech dob. Vstřelil 
644 ligových branek a  je členem klubu 
ligových kanonýrů (držitel odznaku číslo 
1), celkem v kariéře nastřílel hodně přes 
4 500 gólů. Většinu své kariéry působil ve 
Slavii Praha.
 Narodil se v  české rodině ve Vídni 
jako prostřední ze tří dětí. Jeho otec Fran-

tišek „Franci“ Bican byl také skvělý fotbalista a rakouský reprezentant, ze-
mřel v roce 1921 na následky zranění z fotbalu. V mládí Josef Bican hrál 
za rakouskou reprezentaci, „Wunderteam“, ve kterém dal v devatenácti 
zápasech čtrnáct gólů. V roce 1934 se v dresu Rapidu Vídeň stal nejlepším 
střelcem rakouské ligy. O rok později přestoupil do Admiry Vídeň a v roce 
1937 odešel do Slavie Praha, které pak zůstal věrný. V roce 1938 vyhrála 
Slavia Středoevropský pohár, který měl v té době podobnou hodnotu jako 

VZpoMÍNkA

dnes Pohár mistrů, a Bican se stal jeho nejlepším střelcem. Svoji životní 
formu měl v době druhé světové války. Po válce se o něj vážně zajímaly ně-
které italské kluby, mohl mít 6 milionů jen za podpis smlouvy, ale on zůstal 
ve Slavii. Šlo o fotbalistu, který zastával názor, že každý vrcholový fotbalista 
by měl být profesionál, protože je to zaměstnání jako každé jiné a fotbalisté 
baví lidi, kteří za to platí jako v divadle. Ve Slavii se tím řídili, a tak měl plat 5 
tisíc korun v době, kdy měli ostatní hráči tisíc pět set korun. Po převratovém 
roce 1948 se jeho život velice změnil, komunisté v něm viděli třídního ne-
přítele a ve Slavii buržoazní klub. Stal se pak pomocným dělníkem v hutích 
na Kladně. Později, než skončil kariéru v 46 letech ve Vítkovicích, pracoval 
jako trenér, a to i v Belgii.
 Dlouhá léta žil v pražských Holešovicích, poblíž přístavu, kromě jiné-
ho hrával za starou gardu, dále hrál tenis a velmi dobře nohejbal. Miloval 
chození na ryby do Troje, kde později objevil kolonii koček, které si vzal na 
starost a často je krmil. Podle dobových informací za ním jezdili z nočních 
vináren pod okna jeho bytu Jiří Trnka s Janem Werichem.
 Josef Masopust (český fotbalista století): „Pepi byl Pan fotbalista, po-
važuji za čest, že jsem proti němu mohl hrát. Vzhlíželi jsme k němu jako 
k polobohu, byl to fotbalový gentleman a šlechtic, nikdy se nesnížil k zá-
ludnostem.“
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Přestože v rozhodujícím zápase proti Itálii dlouho drže-
li nadějné vedení 1:0, museli čeští fotbalisté nakonec na 
brazilský sen zapomenout. A to během pouhých tří minut. 
Po první pětačtyřicetiminutovce přitom čeští reprezentanti 
ještě měli nakročeno k zázračnému vzkříšení: rychlý pro-
tiútok po ose Rosický-Jiráček-Kozák zakončoval právě po-
sledně jmenovaný, jenž ve skluzu překonal bezmocného 
gólmana Itálie. Přitom to byl český gólman Petr Čech, který 
si musel připadat jako terč na italské střelnici: hned třikrát 
nebezpečně pálil hvězdný útočník Mario Balotelli, jednou 
Čechy zachránilo dokonce břevno. České veselí – a s ním 
i český sen – nás opustily ve druhém poločase. Nejprve se 
v 52. minutě Čech nesmyslně vydal za Pirlovým rohem, 
aby ho kousek za ním hravě umístil Giorgio Chiellini, a je-
nom o chvilku později Balotelli využil nemotornosti Gebre 
Selassieho, vykoledoval si penaltu – a tu sám, jak je jeho 
zvykem, s přehledem proměnil.
 V tu ránu se vidina baráže, která se po prvním poločase 
před očima hráčů a fanoušků snad ještě mihotala, nadob-
ro rozplynula. „říkali jsme si, že zkusíme přežít začátek 
druhého poločasu, aby Italové znervóznili. Nepovedlo se, 
inkasovali jsme ze dvou standardních situací. Bylo to těž-
ké,“ hodnotil prohrané utkání rezignovaně trenér Michal 
Bílek, neboť mu již bylo jasné, že jeho reprezentační etapa 
je u konce. „Kvalifikace pro nás skončila, šance na postup 
je pryč,“ přidal ještě na ploše turínského stadionu a své 
funkce se vzdal. 
 Naděje na postup na světový šampionát se nyní pohy-
bují v oblasti bohapustých hypotéz. V české skupině B je 
jistým postupujícím první Itálie. O druhé místo hrají Bulha-
ři (13 bodů), Dánové (12), Češi (9) a Arméni (9). Vzhle-
dem k bodové ztrátě musejí Češi vyhrát jak na Maltě, tak 
i v Bulharsku a spolehnout se musí i na pomoc ostatních 
účastníků skupiny. Bulhaři nesmějí vyhrát v Arménii, Dáno-
vé z utkání s Itálií a Maltou nesmí získat více než tři body. 
Arméni pak nesmí mít lepší skóre než Češi. Při velké dávce 
štěstí by tedy národní tým ještě přece jen druhý skončit 
mohl. Pak by však narazil na poslední, zato významný há-
ček. Osm týmů z druhých míst devíti skupin postoupí do 
baráže, jeden tým s nejhorší bilancí bude mít smůlu. A mo-
mentálně se zdá, že by to byli právě Češi… (amk)

Češi na atletickém mistrovství světa získali 
tři medaile
Dvě zlata a jeden bronz = druhé nejúspěšnější mistrovství 
světa v české atletické historii. „Určitě to byl velmi úspěš-
ný šampionát, celé výpravě lze gratulovat. Věřil jsem, že 
to takhle může dopadnout, ale byl jsem radši opatrnější,“ 
uvedl spokojený šéftrenér Tomáš Dvořák. Česká republi-
ka v počtu cenných kovů zaujala vynikající čtvrtou pozi-
ci v evropě za Ruskem, Německem a Velkou Británií. Na 
šampionátu navíc padly také tři české rekordy zásluhou 
překážkářky Hejnové, čtvrtkaře Masláka a sedmibojařky 
Klučinové. První cenný kov pro české barvy vybojoval kla-
divář Lukáš Melich, jenž výkonem 79,36 metru vybojoval 
bronzovou medaili. Vítězný Polák Pawel Fajdek hodil své 
kladivo bezmála o tři metry dál.
 Druhá medaile české výpravy již měla zlatý odlesk. Pře-
kážkářka Zuzana Hejnová uhájila svou letošní neporazi-

telnost a letošním nejrychlejším časem a novým českým 
rekordem 52,83 sekundy nedala soupeřkám šanci: náskok 
na druhou Američanku Muhammadovou byl 1,26 sekundy, 
největší v historii mistrovství světa „Tlak byl velký, ale já se 
soustředila jen na sebe a energii jsem měla od lidí, kteří mi 
fandili,“ sdělila těsně po závodě Hejnová, která v minulém 
roce naprosto změnila nejen svůj tréninkový přístup. Když 
na mistrovství evropy v Helsinkách v roli jedné z favoritek 
opět neuspěla, změnila s pomocí psycholožky své myšlení 
a vyrovnala se s tlakem. Na olympiádě v Londýně se sice 
vytoužené medaile dočkala, přesto se rozhodla k radikální 
změně a přestoupila do čistě mužské tréninkové skupiny. 
A změna byla očividná již v Moskvě: Zuzana Hejnová udě-
lala z ostatních překážkářek pouhý kompars.
 Poslední, o to příjemnější úspěch si na předposlední 
den šampionátu schoval oštěpař Vítězslav Veselý, jenž na 
stadionu v Lužnikách vybojoval zlatou medaili. Titul mistra 
světa si zajistil hned prvním pokusem dlouhým 87,17 m. 
Jen o deset centimetrů méně hodil druhý Tero Pitkämäki. 
„Byla to zajímavá cesta. Dramatická, ale pro mě s dobrým 
koncem,“ oddechl si Veselý a pokračoval, „Tero Pitkämäki 
mě obstřeloval. Ale já vždycky viděl jeho hody na tabuli 
a říkal si, že je to dobré a o pár cenťáků mě nepřehodil.“
 Oba čerství mistři světa, jak Vítězslav Veselý, tak i Zu-
zana Hejnová byli následně nominováni na ocenění pro 
nejlepšího atleta a atletku evropy za letošní rok. (amk)

V krátkosti
Judista Krpálek získal na mistrovství světa bronz 
Judista Lukáš Krpálek získal na mistrovství světa bronzovou medaili. Dva-
advacetiletý jihlavský rodák vyhrál v soutěži ve váze do 100 kg čtyři z pěti 
zápasů. „Na jednu stranu jsem strašně šťastný, že jsem tu placku udělal, 
protože jsem po ní moc toužil. Ale někde vzadu mě trochu mrzí, že jsem 
nedošel úplně nejvýš,“ smutnil Krpálek, jenž v souboji o třetí místo porazil 
Japonce Takašiho Ona. 

Zemřel bronzový olympionik v boxu Josef Němec
Ve věku 79 let zemřel bývalý boxer Josef Němec, bronzový medailista v těž-
ké váze z olympijských her v Římě 1960. Tři roky po olympijském úspěchu 
se stal v Moskvě mistrem Evropy. Jedenáctinásobný mistr Československa 
byl jednou z největších tuzemských osobností boxu. 

Domácí mistrovství světa kajakářů přineslo Čechům dvě medaile
Mistrovství světa kajakářů v Praze-Tróji naprosto ovládli čeští reprezentanti: 
zlatou medaili získal Vavřinec Hradilek a pro tu stříbrnou si dojel Jiří Prs-
kavec. „Je to naprosto neuvěřitelné a úžasné,“ prohlásil v cíli Hradilek. Češi 
tak poprvé v historii světových šampionátů kajakářů získali zlato a stříbro 
zároveň.

Tři medaile pro Česko z mistrovství světa v rychlostní kanoistice
Česká výprava na mistrovství světa v rychlostní kanoistice získala hned tři 
cenné kovy. Úspěšné představení zahájili deblkanoisté Jaroslav Radoň a Fi-
lip Dvořák, kteří na kilometrové trati vybojovali bronzové medaile. „Koneč-
ně jsme prodali vše, na co jsme se tak nadřeli, a zúročili tak tříletou práci 
celého týmu,“ radoval se Radoň. Druhou medaili do sbírky přidal český 
čtyřkajak Daniel Havel, Lukáš Trefil, Josef Dostál a Jan Štěrba, bronzová 
posádka z olympijských her v Londýně prohrála pouze s ruskou repre-
zentací a získala stříbro. Zdařilý šampionát nakonec zakončil opět Radoň 
s Dvořákem, kteří dojeli na třetí pozici i v závodě na půl kilometru. „Dvě 
medaile jsou prostě skvělé. Ukázalo se, že už jsme fakt zkušení závodníci, 
kteří dokážou využít všech podmínek,“ prohlásil po zisku třetího cenného 
kovu pro české barvy Dvořák.

(připravila amk)
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

sokol Vídeň i/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

sokol Vídeň ii/XX/XXi (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

sokol Vídeň iii/Xi
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

sokolská jednota tyrš Xii/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

sokol Vídeň XVi/XViii
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FReY-MATeRNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVáČeK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBiloVá, tel. 330 97 87

s. irena floRiánoVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MÜHLBeRGeROVá

tel.: 480 49 14
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Volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky

se budou konat
dne 25. října 2013 (pátek) od 14:00 do 22:00 hodin 

a
dne 26. října 2013 (sobota) od 8:00 do 14:00 hodin

v budově Velvyslanectví Čr ve Vídni, 
Penzingerstrasse 11-13, 1140 Vídeň.

Této volby se mohou zúčastnit voliči zapsaní ve zvláštním 
seznamu voličů vedeném na Velvyslanectví ČR ve Vídni 
nebo voliči s voličským průkazem vystaveným v ČR v mís-
tě trvalého bydliště.

Čeští občané s volebním právem a bydlištěm v Rakousku 
mohou do 15. září 2013 do 16:00 hod. požádat o zapsání 
do zvláštního seznamu voličů vedeného Velvyslanectvím 
ČR ve Vídni.
Voliči zapsaní ve zvláštním seznamu voličů na Velvyslanec-
tví ČR ve Vídni, kteří se v době voleb nebudou nacházet 
v Rakousku, mohou požádat o vystavení voličského prů-
kazu písemně nejpozději do 18. října 2013 (den doručení 
žádosti na Velvyslanectví ČR ve Vídni) či osobně do 23. říj-
na 2013 do 16:00 hod. 

Státní volební komise určila Středočeský kraj jako kraj, 
kterému jsou podřazeny všechny zvláštní volební okrsky 
v zahraničí.

Podrobnější informace budou poskytovány pracovníky 
konzulárního úseku telefonicky
od pondělí do pátku mezi 14:00-16:00 hod. na tel. č.: 
01/899 58 146, 01/899 58 145
e-mail: vienna@embassy.mzv.cz
nebo je možné je získat na webových stránkách Minister-
stva vnitra ČR – www.mvcr.cz či Ministerstva zahraničních 
věcí ČR – www.mzv.cz.

Netradiční Školní výlet
Na pozoruhodná výročí – 90 let Československého rozhla-
su a 60 let Československé televize – reagoval i Kulturní 
klub Čechů Slováků v Rakousku ve spolupráci s Českým 
centrem ve Vídni dvěma akcemi. Jednou z nich bylo mimo-
řádné filmové představení 27. 5. 2013, při němž měli diváci 
možnost zhlédnout českou komedii Školní výlet, ve které 
si zahrála i bývalá známá hlasatelka ČT Kamila Moučková, 

již její autoři – scénárista Tomáš Magnusek, autor hudby 
Patrik Ulrich a režisér Petr Šicha – uvedli v roce 2012.
 I když hlavní téma filmu není zcela originální (setkání 
jedné osoby, která se po letech vrací, s bývalým společen-
stvím spolužáků a kamarádů, přičemž jen sama ví, že se 
tento svět brzy pro ni uzavře), zapůsobilo nově zasazením 
do současné české společnosti. Ve zkratce, bez velkých 
gest a slov odkrylo situace z doby totality, v obdivuhodně 
realistických dialozích „předkládalo“ divákům problemati-
ku života generace v penzijním věku, a to nejen k pobave-
ní.
 Velmi dobře navštívené představení publikem, jehož 
složení obsáhlo různé věkové kategorie, bylo mj. pro starší 
návštěvníky příležitostí setkat se známými českými herci 
v jejich posledních rolích, pro mladší ročníky pak možná 
impulsem k zamyšlení – jaký/jaká budu já, až mě roky „do-
stihnou“?
  mb

Beseda v Českém centru ve Vídni
s paní Kamilou Moučkovou, laureátkou Ceny Arnošta Lus-
tiga za rok 2012, bývalou známou televizní hlasatelkou, 
byla druhou akcí, kterou Kulturní klub Čechů a Slováků 
v Rakousku ve spolupráci s Českým centrem ve Vídni při-
pomněl významná výročí – 90 let Československého roz-
hlasu a 60 let Československé televize. Navíc byla beseda 
v moderaci ředitele ČC ing. Martina Krafla vedena jako 
dárek paní Moučkové k jejímu životnímu jubileu – 85 let. 
Večer se odvíjel v příjemné atmosféře a různorodé publi-
kum nabylo z vyprávění paní Moučkové mnohdy nového 
povědomí o časech dřívějších i těch nejnovějších, přičemž 
jako spojovací pomyslná červená nit se vždy vynořil pocit 
údivu, jak neuvěřitelně svěže paní Moučková působí. Pre-
zentovaná kniha a CD paní Moučkové nabídlo návštěvní-
kům „prodloužení“ besedy v jejich domovech.
  Mb

minioslava na Velvyslanectví Čr 
v rakousku
Velvyslanectví ČR v Rakousku a České centrum ve Vídni 
uspořádaly dne 27. 5. 2013 v Mramorovém sále velvysla-
nectví pro předsedkyni Kulturního klubu Čechů a Slováků 
v Rakousku paní ing. Helenu Basler malou oslavu v sou-
vislosti s jejím oceněním – udělením ceny Gratias agit,  

Ředitel ČC ing. Martin Krafl 
a chargé d’affaires a. i. JUDr. Ivana Červenková
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kterou obdržela od ministra zahraničí K. Schwarzenberga 
za šíření dobrého jména ČR v zahraničí. Ing. Helena Basler 
výrazně obohacuje svojí činností jako předsedkyně Kultur-
ní klubu a vedoucí redaktorka jeho časopisu Klub aktivity 
české menšiny ve Vídni, resp. v Rakousku. Spolupracuje 
jak s Velvyslanectvím ČR v Rakousku, tak i ČC ve Vídni. 
Jak zdůraznil ředitel ČC ing. Martin Krafl i chargé d’affai-
res a. i. JUDr. Ivana Červenková, představuje Kulturní klub 
i pro tyto instituce důležitého konzultanta. Pozvaní hosté 
poblahopřáli ing. H. Basler, zástupci státních institucí pře-
dali upomínkové dary na tento den.
  mb

Ředitel ČC ing. Martin Krafl 

Prof. Symon

Fotograf: Vladimír Čevela

Udělení ocenění Gratias agit předsedkyni 
kulturní klubu paní ing. heleně Basler
Praha 5.7. 6. 2013
Od roku 1997 každoročně oceňuje ČR činnost osob v za-
hraničí, jež se významně podílejí na šíření dobrého jmé-
na ČR. I když v této linii převažují Češi a Slováci, patří 
k nim i představitelé jiných národností. Ačkoliv činnost 
ing. H. Basler již léta byla daným předpokladem na uděle-
ní ocenění, teprve „šťastná“ třináctka v letopočtu přinesla 
zprávu o udělení vyznamenání.
 Organizace této akce je na vysoké úrovni. Cílem není 
pouze slavnostní předání ceny, ale také prožití slavnost-
ních chvil, pobytu v Praze, jež je nenásilně a excelentně 
organizováno, od přípitku na uvítanou a seznamovací 
večeří laureátů s hostitelem – ředitelem odboru veřejné 
diplomacie Ing. Janem Bondy, následným „poznávacím“ 
dnem Pražského hradu a večerním koncertem až po vlast-
ní slavnostní den – udělení ceny ministrem zahraničí ČR 
K. Schwarzenbergem ve Velkém sále Černínského paláce. 
Na letošním slavnostním aktu bylo představeno a oceněno 
třináct laureátů (čtyři cizinci) a jedna organizace (Charita 
České republiky).

Interiéry Pražského hradu
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í  Nanejvýš přívětiví pracovníci odboru veřejné diploma-
cie měli nemalý podíl na bezchybném průběhu všech dnů 
a na šíření přátelské atmosféry, za což by měli ob držet rov-
něž ocenění. Katalog laureátů Gratias agit MMXIII, cena – 
skleněná plastika, odznak a diplom i neformální rozhovory 
s ministrem zahraničí ČR, významnými hosty, rodinou, 

blízkými přáteli zůstanou jistě trvalou vzpomínkou ve vě-
domí všech oceněných laureátů. Přejeme proto ing. Hele-
ně Basler, aby tyto vzpomínky zapůsobily jako vzpruha do 
další činnosti na poli české menšiny ve Vídni.
  mb

Předání ceny

Ing. Jan Bondy, ředitel odboru veřejné diplomacie, 
a ministr zahraničí Karel Schwarzenberg

Laureáti Ceny GA

Pracovní místnost J. Masaryka, Černínský palác

Prohlídka Pražského hradu

Interiéry Pražského hradu
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rakouskou evropskou cenu aloise mocka 
za rok 2012 koncem června 2013 dostali 
český ministr zahraničí karel schwarzenberg 
a předseda evropské komise 
José manuel Barroso
V děkovné řeči podle APA K. Schwarzenberg mimo jiné 
zdůraznil, že se evropa nachází v rozhodujícím okamžiku. 
V souvislosti s politikou rozšiřování evropské unie konsta-
toval, že evropa „ještě není celá“. Její sjednocení je podle 
něj „úkolem naší generace“.
 Rakouský ministr zahraničí Michael Spindelegger při 
předávání ocenil Schwarzenberga jako „velkého evropa-
na“. On i Barroso podle něj častokrát prokázali, že v evro-
pě dávají přednost „společnému před rozdělujícím“.
 Cena, která nese jméno bývalého rakouského ministra 
zahraničí Aloise Mocka, je vyznamenáním za přínos osob-
ností z oblasti politiky, vědy, školství a publicistiky k institu-
cionálnímu a ekonomickému sjednocení evropy. Předává 
se každoročně v rámci takzvaných Dnů tolerance. Uděluje 
ji od roku 2002 nadace, kterou Mock založil.
 V minulosti ji dostali například bývalá slovenská diplo-
matka Magda Vášáryová, rakouský publicista Paul Lendvai, 
bývalí ministři zahraničí Slovinska Dimitrij Rupel, Němec-
ka Hans-Dietrich Genscher a Francie Roland Dumas nebo 
bývalí předsedové evropského parlamentu Jerzy Buzek 
a Hans-Gert Pöttering.

slavnostní otevření rodného domu 
Charlese sealsfielda v Popicích u Znojma
V pátek 28. června 2013 byl za účasti četných hostů a čle-
nů Rakousko-české společnosti – ÖTG slavnostně předán 
do provozu nově zrekonstruovaný rodný dům spisovatele 
prvních „mayovek“ Charlese Sealsfielda, vlastním jménem 
Carla Antona Postla, v Popicích u Znojma.
 Mezi přítomnými byli mj. pravnučka spisovatele, pre-
zidentka mezinárodní společnosti Charlese Sealsfielda 
dr. Helena Löberová, J. e. dr. Ferdinand Trauttmansdorff, 
velvyslanec Rakouska v ČR, dr. Michael Häupl, starosta 
města Vídně a prezident ÖTG, zakladatel ÖTG komerční 
rada eduard Harant s manželkou, člen předsednictva ÖTZ 
Petr Baxant, poslanec vídeňského zemského parlamen-
tu, místostarostové města Znojma Ing. Pavel Balík a Jan 
Grois, Tomáš Podivínský – v současné době ministr život-
ního prostředí ČR v demisi a další hosté a členové ÖTG, 
jako Ing. H. Basler, Mag. dr. M. Brandeis, R. Basler BSc.  
(Kulturní klub).
 Všechny přítomné přivítal generální tajemník Rakous-
ko-české společnosti a absolvent české školy ve Vídni 
Ing. Michal Polák, následovaly projevy domácích politiků, 
poté prezidenta ÖTG dr. Michaela Häupla, ředitelky rod-
ného domu a muzea Charlese Sealsfielda ing. evy Bog-
danové. Generální tajemník ÖTG využil této příležitosti 
i k poděkování Mag. Martě Müllerové, sekretářce ÖTG, 
u příležitosti zaslouženého odchodu do penze, za její dlou-
holetou práci pro společnost.
 Slavnostní ráz otevření podmalovalo vystoupení dět-
ského pěveckého sboru hudební školy ve Znojmě, dět-
ské skupiny Po.Ku.S z Popic a cimbálové muziky Vonica  
z Brumovic.

 Nově zrekonstruované prostory domu budou sloužit 
jednak jako muzeum a knihovna, společenskou místnost 
využije obec k pořádání různých akcí, možnosti nabízí i za-
hrada s malým pódiem.

Charles Sealsfiedl, vlastním jménem Karl Anton Postl, 
(3. 3. 1793, Popice u Znojma – 26. 5. 1864, Solothurn) – 
spisovatel, cestovatel, žurnalista, teolog.

Rodný dům Charlese Sealsfielda

 Narodil se jako nejstarší z jedenácti dětí sedláka a rych-
táře Antona Postla a jeho ženy Juliany v Popicích u Znojma. 
Po obecné škole v Popicích navštěvoval v letech 1803-1807 
gymnázium ve Znojmě. Po maturitě vstoupil v Praze do kři-
žovnického řádu. Roku 1809 absolvoval filozofická a poté 
i teologická studia na Univerzitě Karlově. Jeho učitelem byl 
i Bernard Bolzano. Kněžský slib složil roku 1814 a stal se 
sekretářem řádu křižovníků s červenou hvězdou.
 Ve Vídni, kde se ucházel o místo dvorního sekretáře, 
nebyl úspěšný. Během ozdravného pobytu v Karlových 
Varech roku 1823 pak zmizel beze stopy. Dnes již víme, 
že jeho kroky směřovaly přes Stuttgart a Curych do Le 
Havru. Na podzim roku 1823 přistál v New Orleansu ve 
státě Louisiana. Zde se z řeholníka Karla Postla stává ame-
rický občan a světově známý spisovatel Charles Sealsfield 
(údajně podle starého jména viniční trati v Popicích – Sie-
gelfeld), svá první díla však vydával pod pseudonymem 
C. Sidons. Do evropy se vrátil roku 1826, ale následujícího 
roku odjel opět do Ameriky (1827-1830). Po svém příjezdu 
do Ameriky se toulal po Mississippi a jihozápadě Spoje-
ných států, kde sledoval život indiánů a osadníků. V době 
občanské války prošel i Mexikem.
 V roce 1829 se setkal s Josefem Bonapartem, Napo-
leonovým bratrem, a stal se jeho poradcem. V té době 
napsal i jedno ze svých nejlepších děl – soubor povídek 
Kniha o kajutě. Na sklonku roku 1830 odjel Sealsfield zno-
vu do evropy. Žil v Paříži i v Londýně jako korespondent 
newyorského listu The Morning Courier and En quirer. 
V londýnském časopisu The Englishman’s Magazine 
publikoval v roce 1831 pět příběhů, které později pou-
žil i ve svých románech. Do Ameriky se opět vrátil ve 
třicátých letech. Naposledy v USA pobýval v průbě-
hu let 1853-1858. Závěr života prožil na svém statku  
ve Švýcarsku.
 Ve Stuttgartu a v Londýně vydal knihu Spojené státy 
americké, jaké jsou (1827) a v zápětí fiktivní cestopis Ra-
kousko, jaké je (Austria as it is, 1828). V tomto díle ostře 
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í kritizuje habsburskou monarchii. V Čechách kniha mohla 
vyjít až roku 1919. V lednu 1829 vydal své nejúspěšnější 
dílo, román Tokeah aneb Bílá růže. V Mexiku čerpal ma-
teriály pro knihu Virey a aristokraté aneb Mexiko v roce 
1812 (1834).
 Jeho knihy zaujaly čtenáře po celém světě. K jeho ob-
divovatelům patřila např. česká spisovatelka Božena Něm-
cová, americký básník H. W. Longfellow a italský režisér 
Sergio Leone.
 Zemřel vážně nemocen ve švýcarském Solothurnu 
26. května 1864. Jeho identita vyšla najevo až na zákla-
dě závěti, ve které svůj majetek odkazuje svým příbuzným 
v Popicích u Znojma.

Zdroj: http://www.knihovnazn.cz

Cimbálka a starosta města Vídně

Charles Sealsfield

Ing. Michal Polák, dr. Michael Häupl, J. E. dr. Ferdinand 
Trauttmansdorff, vzadu Mag. Marta Müllerová

Na 29. Chopinovom festivale 
hosťovali umelci zo slovenska
V dňoch 15.-18. augusta 2013 sa v dolnorakúskom Ga-
mingu konal už 29. Chopinov festival klasickej hudby, 
tentokrát s hosťujúcim Slovenskom na oslavu 20 rokov 
diplomatických vzťahov medzi Rakúskom a Slovenskom. 
Počas štyroch dní sa predstavil Slovenský symfonický or-
chester Slovenského rozhlasu, sólisti Miriam Rodriguez 
Brüllová, Maroš Klátik, Juraj Čižmarovič a mnohí iní ako 
aj známa Pressburger Klezmer Band. Koncerty sa konali 
v kostole Kartausenkirche, v honosnej barokovej knižnici 
a v miestnom kostole na Mozartovom organe. Na festivale 
sa predstavili sólisti zo Slovenska, Rakúska, Poľska, Fínska, 
Nemecka a Srbska a okrem Chopinového diela sa hrali aj 
diela od Mozarta, Paganiniho, Igora Bázlika a iných.
  (ao)

Dny sv. Cyrila a metoděje ve Vídni – 
tage der hl. kyrill und method in Wien
V letošním třináctkovém roce si český i slovenský národ 
připomíná 1150. výročí příchodu sv. Cyrila a Metoděje na 
Velkou Moravu. U této příležitosti Slovenský institut ve Víd-
ni věnoval slovanským apoštolům několik dnů (26.-28. 6. 
2013), které byly naplněny množstvím projektů – výstava, 
projekce, přednáška – diskuse, koncert ad.
 V podvečer 26. 6. 2013 byly ve Slovenském institutu 
ve Wipplingerstr. 24-26 po přivítání ředitelkou Slovenské-
ho institutu dr. Alenou Heribanovou zahájeny dr. Marti-
nem eichtingerem, vedoucím kulturně-politické sekce 
Ministerstva zahraničí Rakouské republiky, Dny sv. Cyrila 
a Metoděje ve Vídni. Byla otevřena výstava známého so-
chaře Andreje Rudavského, následovala videoprodukce Po 
stopách Kyrilla a Methoda, Jozef Šimonovič a Chri stoph 
Haacker recitovali z veršovaného předzpěvu Proglas (na-
psán v 9. století, jehož autorem je pravděpodobně sám 
Konstantin) ve slovenské, německé a staroslověnské řeči. 
Večer byl zakončen klavírním koncertem Slavimo Slavno 
Slaveni, skladbou skladatele Franze Liszta na text srbského 
básníka Meda Pucića v podání Mag. Zuzany Ferjenčikové.
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 27. 6. 2013 v 17:00 hodin následovala opět ve Sloven-
ském institutu diskuse na téma Byzantská mise na Velké 
Moravě, diskutovali: prof. ewald Kislinger, Vorstand des 
Instituts für Byzantinistik und Neogräzistik der Universität 
Wien, prof. František Koli, Institut für Slawistik der Univer-
sität Wien, UKF Nitra, prof. ernst Gamillschek, Sammlung 
von Handschriften und alten Drucken, Österreichische 
Nationalbibliothek, dr. Mihailo Popovic, Österrechische 
Akademie der Wissenschaften, Mgr. Vrastislav Zevran, 
Österreichische Akademie der Wissenschaften, UK Brati-
slava.
 Slavnostní závěr Dnů zakončil koncert řecko-katolické-
ho chóru Kyrillomethodeon v Schottenkirche, Freyung 6, 
liturgickými zpěvy v byzantsko-slovanském ritu.
 V úvodu koncertu provedla varhanice Mag. Zuzana 
Ferjenčíková skladbu Modesta Petroviče Musorgského 
Velká brána kyjevská z cyklu Obrázky z výstavy.

R-SI PhDr. Alena Heribanová a p. Pavol Demeš, býv. min. zahr. věcí SR
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kúpelerajecké teplice a okolie hosťom 
slovenského kultúrneho inštitútu vo Viedni
Za prítomnosti mnohých prominentných predstaviteľov 
a prezentátorov z regiónu Rajecké Teplice, prebehol ve-
čer bohatý na informácie veľmi úspešne.
 Záujem publika bol veľmi veľký. Bohatý bufet a k tomu 
podfarbenie záveru prezentácie krásnou hudbou význam-
ného hudobného páru Turnerových z Bratislavy, navodil 
na veľmi príjemnú atmosféru večera. Vďaka pani riaditeľke 
dr. Alene Heribanovej a jej tímu za perfektnú organizáciu si 
mohol každý účastník odniesť len tie najlepšie dojmy a in-
formácie o kúpeľných pobytoch. Veď Rajecké Teplice, ktoré 
sú známe už vyše 600 rokov, patria k najkrajším a najkva-
litnejším kúpeľom na Slovensku. Nachádzajú sa uprostred 
krásnej prírody Strážovských vrchov a Malej Fatry v oblasti 
bohatej na minerálne vody.
 Kúpele vďačia za svoju slávu hlavne termálnym pra-
meňom, ktoré majú teplotou 38°C a vynikajúce liečebné 
účinky hlavne na pohybový aparát.
 Rajecké Teplice prešli v poslednom období veľkou re-
konštrukciou, ktorá skvalitnila ponúkané služby. Ako prvé 
kúpele na Slovensku začali ponúkať wellness služby. Pý-
chou Rajeckých Teplíc je Liečebný dom Aphrodite****, 
kde sa nachádza jeden z najkrajších vodných a saunových 
možností na Slovensku.
 Rajecká dolina – oblasť, ktorá turistov a návštevníkov 
očarí nevídaným prírodným bohatstvom a jedinečnosťou 
miest, v ktorých sa odzrkadľuje kus histórie, umenia i ta-
jomnosti. Navštívte jednu z najkrajších rázovitých oblastí 
Slovenska a využite bohaté vlakové spojenia, ktoré mesto 
Žilinu s Rajcom či s Rajeckými Teplicami spájajú. Cesta zo 
Žiliny do Rajca vám vlakom potrvá iba pol hodiny a potom 
sa už výlet môže naozaj začať. Krása okolitej prírody, teplé 
minerálne pramene, dobré podmienky letnej i zimnej turis-
tiky, hrady a zámky v okolí či liečebné kúpele sem priťahujú 
tisíce domácich aj zahraničných turistov ročne a majú čo 
ponúknuť aj vám. Tak neváhajte, cestuje a objavujte.
  G.

letní koncert Jaroslava svěceného 
a Julie svěcené
U příležitosti oslav 1150. výročí příchodu slovanských vě-
rozvěstů sv. Cyrila a Metoděje na Velkou Moravu uspořá-
dalo dne 3. července 2013 velvyslanectví České republiky 
ve Vídni ve spolupráci s Českým centrem ve Vídni v prosto-
rách Mramorového sálu letní koncert Jaroslava Svěceného 
a Julie Svěcené. V průběhu večera zazněly houslové duety 
z per skladatelů 17. století až po současné autory (Jean-
Maria Leclair, Wolfgang Amadeus Mozart, Ignaz Pleyel, 
Niccolò Paganini, Charles-Auguste de Bériot), včetně dvou 
skladeb Jaroslava Svěceného.

Jaroslav svěcený (* 8. 12. 1960, Hradec Králové) je čes-
ký houslový virtuos. Na svém kontě má více než čtyřicet 
nahraných kompaktních disků světového houslového re-
pertoáru. Jedná se o popularizátora a propagátora vážné 
hudby.
 Po studiu na Pražské konzervatoři a AMU se stal ne-
jen sólistou, ale také znalcem historických houslí a stavby 

sv. Cyril a metoděj
Oba bratři pocházeli ze Soluně. Cyril, vlastním jménem 
Konstantin, se narodil kolem roku 827 jako nejmladší ze 
sedmi dětí. Byl vychován v Konstantinopoli, kde působil 
v diplomatických službách. Jeho starší bratr Metoděj, rod-
ným jménem snad Michal, byl úředníkem státní správy na 
území obydlené Slovany, kolem roku 840 se ale stal mni-
chem a přijal jméno Metoděj.
 Oba bratři byli vysláni jako misionáři k Chazarům (asi 
kolem roku 860), ale roku 863 na žádost knížete Rostislava 
přišli na Velkou Moravu. Aby jejich mise byla úspěšná, za-
vedli do bohoslužeb slovanský jazyk, pro který Konstantin 
vytvořil vlastní písmo a s jeho pomocí přeložil do staroslo-
věnštiny téměř celý Nový zákon, žalmy a misál, Metoděj 
přeložil životopisy církevních otců a nechal přeložit zbytek 
bible (kromě Knih Makabejských).
 Po několikaletém působení na Velké Moravě odjeli bra-
tři do říma (asi roku 867). Docílili příslibu papeže Hadriá-
na II., že slovanská řeč bude uznána za další liturgický jazyk 
(tehdy byly v západní církvi jako liturgické jazyky uznává-
ny pouze řečtina a latina) a Metoděje papež vysvětil na 
kněze. Před návratem na Velkou Moravu však Konstantin 
onemocněl a 14. února 869 zemřel – před smrtí ještě stačil 
vstoupit do kláštera a přijmout řeholní jméno Cyril.
 Metoděj byl vzápětí jmenován arcibiskupem Panonie 
(část Maďarska, Velká Morava a část Rakouska) se sídlem 
na Velehradě (není jisté, zda je totožný s dnešním Velehra-
dem na Moravě). Po návratu na Velkou Moravu jej však 
salcburský arcibiskup nechal uvěznit, neboť Panonii pova-
žoval za své misijní území. Metoděj se dostal na svobodu 
až po více než dvou letech díky zásahu papeže Jana VIII., 
který jej potvrdil v úřadě a potvrdil i slovanský liturgický 
jazyk.
 Metodějovou smrtí 6. dubna 885 končí i období slovan-
ské liturgie na Velké Moravě (v Čechách se na některých 
místech udržela až do 11. století). Jeho žáci (asi 200 kněží, 
jáhnů a podjáhnů) museli opustit Velkou Moravu a uchý-
lili se do Bulharska a Chorvatska; staroslovanský jazyk 
(v upravené podobě) dosud žije v pravoslavné liturgii slo-
vanských zemí.
 Úcta sv. Cyrila a Metoděje se šířila z jihovýchodní evro-
py postupně do celé církve; papež Jan Pavel II. je prohlásil 
spolupatrony evropy. Jejich svátek si připomínáme 5. čer-
vence.

Zajímavost:
svátek sv. Cyrila a metoděje ve Vídni
Od roku 1708 se Vídni v kostele svatého Michala slavil kaž-
doročně s velkou pompou svátek svatých Cyrila a Metoděje 
jako moravská národní slavnost (Mährisches Nations fest) 
svého druhu. Zprvu v neděli nejbližší původnímu datu 
svátku 9. března, tedy vždy v postní době. Počínaje rokem 
1750 oslavy nabyly ještě většího lesku, neboť se posunuly 
až do doby velikonoční. Tuto tradici ukončily až josefínské 
reformy, v jejichž rámci byly tyto národní svátky (Nations-
feste) zrušeny spolu s náboženskými bratrstvy, výraznou 
restrikcí poutí a celkovou regulací bohoslužeb.

Zdroj: https://is.muni.cz/publication/1112658
Vlastivědný věstník moravský, Brno, 

Muzejní a vlastivědná společnost v Brně, 2013.
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houslí. Tyto staré nástroje sám také vystavuje, předvádí 
a nahrává jejich zvuk na CD.
Red. poznámka: A právě zvuk starých houslových nástro-
jů a jejich rozdíly byly náplní jednoho z koncertů, v tomto 
případě v Bösendorfer sálu ve Vídni. Tehdy se nám dostalo 
vedle hudebního požitku také zasvěceného a zaníceného 
výkladu a pod dohledem koncertního mistra si mohli po-
sluchači dokonce housle i ohmatat. Pro mnohé z nás to 
byl nezapomenutelný okamžik.
 Jaroslav Svěcený se nevyhýbá ani občasnému vystu-
pování s uměleckými soubory z oblasti populární hudby. 
Z jeho spolupráce s rockovým hudebníkem Michalem 
Dvořákem (členem skupiny Lucie) a dalšími interprety 
pěti žánrů vzešla CD Vivaldianno MMVIII a Vivaldian-
no MMXII, která patří mezi nejžádanější zvukové nosiče 
v České republice.
 9. prosince 2010 získal zlatou plaketu prezidenta re-
publiky.

Julie svěcená (* 4. 4. 1994, Brandýs nad Labem) je dce-
rou houslisty Jaroslava Svěceného a studentkou Pražské 
konzervatoře ve třídě vynikající houslistky, komorní hráčky 
a profesorky Dany Vlachové.
 Má už za sebou mnoho soutěžních úspěchů, např. v ce-
lostátní soutěži Prague Junior Note 2008 zvítězila ve své 
kategorii. V roce 2010 získala první cenu v Mezinárodní 
rozhlasové soutěži mladých hudebníků Concertino Praha. 
V témže roce obdržela na Mezinárodní houslové soutě-
ži Georga Philippa Telemanna v polské Poznani 2. cenu 
a zvláštní ocenění poroty. Na 14. ročníku Mezinárodní 
houslové soutěže Kloster Schöntal 2011 v Německu zís-
kala v celosvětové konkurenci pátou cenu. V lednu 2012 
získala na Mezinárodní rozhlasové soutěži mladých hudeb-
níků Concertino Praga druhou cenu v kategorii komorních 
souborů a titul laureáta. Mnohokrát vystupovala i v zahra-
ničí. Své první samostatné CD Julie natočila v šestnácti le-
tech. Zní na něm skladby J. Brahmse, P. de Sarasateho, 
M. Ravela, O. Ševčíka, F. Ondříčka a e. Ysaÿe.
Minirozhovor:
Odkdy má člověk začít hrát, pokud to chce někam v hous-
lích dotáhnout?
Nejlepší je začít od čtyř nebo pěti let. Samozřejmě jsou 
lidé, kteří začnou třeba v sedmi a jsou taky dobří, ale pro tu 
tvrdou práci je lepší začít dřív. Já jsem začínala ve čtyřech 
a půl. Vlastně si ani moc nepamatuju, jak jsem začínala, ale 
vím, že mě to hrozně moc bavilo.
Bylo to tatínkem?
Asi ano. On byl pro mě vždycky ohromnou inspirací a zá-
roveň velikou autoritou. U nás v rodině se odvždy hrálo, 
tak pro mě bylo samozřejmé, že budu hrát i já. Mamin-
ka byla klavíristka a sestra Michaela taky nejdřív hrála 
na housle i klavír, než se dala na ekonomii. Nás všechny 
vždycky hudba propojovala.
Co nejradši hrajete?
Mám ráda z každého období něco. Mozarta, Sibelia, mi-
luju Dvořáka a Čajkovského, prostě takové ty nejslavnější 
houslové kousky…
Koníčky?
Na koníčky moc času nezbývá, ale když už teda zbude, tak 
se přiznám, že jsem děsnej knihomol a strašně ráda čtu. 
Čtu všechno! Přečetla jsem třeba všechny díly Stmívání, 

to se četlo dobře, ale mám ráda i Dostojevského nebo Tol-
stého.
Jak se Vám hraje s tatínkem?
Skvěle, a čím dál víc si to užívám! S ním jde všechno dobře. 
On kolem sebe šíří pohodu i při hraní. Hrát ve dvojici totiž 
není lehké. Někdy ti dva zkouší jak diví a stejně to pak není 
ono, třeba ten druhý nerozumí, jak tu skladbu chcete hrát, 
a musíte se tím složitě prokousávat, a jindy člověk narazí 
na lidi, se kterými si rozumíme hned, ani si nemusíme nic 
vysvětlovat.
 Bližší informace naleznete na: www.sveceny.cz

roman Franta: Soukromá zátiší
10. září 2013 se v prostorách Velvyslanectví České repub-
liky ve Vídni uskutečnila vernisáž výstavy obrazů Romana 
Franty pod názvem Soukromá zátiší/Private Still Life.
 Roman Franta (* 1962, Tábor) patří v současnosti 
k předním umělcům mladší, potažmo střední generace, 
pohybujícím se na české výtvarné scéně. Motivická a vý-
tvarná výjimečnost, která prostupuje jeho obrazy, vychází 
z nekompromisnosti člověka, který v sobě cítí povinnost 
upřímně a důsledně prozkoumat celou šíři své tvůrčí re-
flexe, někdy až do extrémů, je-li třeba. V tom je právě vý-
jimečnost a autenticita dosavadního díla Romana Franty. 
Roman Franta se stal známým především svými obrazový-
mi strukturami vytvořenými z nesčetného množství tělíček 
barevných brouků, z nichž malíř sestavoval dokonce i por-
tréty známých osobností.
 Roman Franta (mimo jiné 4. cena za malbu na Bienále 
současného umění ve Florencii v roce 2001, 1. cena za 
malbu v evropské soutěži SBC Londýn v roce 1995) je zá-
stupcem vedoucího Ateliéru malby III pražské Akademie 
výtvarného umění.
 Zároveň můžete zhlédnout díla Romana Franty ve Win-
dows Gallery Českého centra Vídeň na rohu ulic Herren-
gasse a Bankgasse v 1. Bezirku v rámci instalace Freudovy 
sny/Freud’s Dreams (září/říjen 2013).
 Vídeňskou retrospektivou umělce pokračuje spoluprá-
ce mezi Velvyslanectvím ČR ve Vídni a Akademií výtvarné-
ho umění v Praze (AVU).
 Bližší informace naleznete na: www.romanfranta.cz, 
www.tschechischeszentrum.at

Vlastenecká omladina připravuje...
Nádherné léto se s námi už rozloučilo a do dveří vchází 
podzim. Divadelní spolek Vlastenecká omladina pro Vás 
již připravuje pravidelné nedělní Čaje o páté, které otvírají 
sezónu 13. října v 17 hodin ve velké klubovně české školy.
 Termíny Čajů o páté v letošním roce: 13. říjen, 10. lis-
topad a 8. prosinec. Kromě přátelského setkání Čechů 
a Slováků při taneční hudbě nabízíme i kulturní vložku. 
V říjnu to bude vystoupení našich zpěvaček Katky Andrej-
sové a Jany Bělochové, které představovaly dcery mlékaře 
Tovje v muzikálu Šumař na střeše.
 A protože jsme tento náročný muzikál hráli ve Vídni 
i na Moravě ještě i letos, plánujeme další muzikál až na 
jaro 2014. Na podzimní termín jsme pozvali své přátele 
a výborné herce z Divadelního spolku bratří Mrštíků Bo-
leradice s jejich nastudováním Revizora od N. V. Gogola. 
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í Boleradičtí u nás také už několikrát hostovali, v posledních 
letech například s operetou Cikánský baron a s představe-
ními Noc pastýřů, Babička a Robin zbojník. Jejich hercem 
je i ve Vídni už dobře známý Zbyněk Háder, který s VOmla-
dinou hrál hlavní role v muzikálech My Fair Lady a Šumař 
na střeše. Přijíždí s nimi i skvělá cimbálová kapela Primáš, 
která po představení vyhrává k poslechu i tanci ve dvoraně 
divadelního sálu.
 Slavná Gogolova komedie o návštěvě revizora v ma-
lém, korupcí prošpikovaném ruském městečku je nejno-
vější inscenací boleradického souboru. Premiéru měla loni 
v dubnu a od té doby slaví samé úspěchy. Na divadelní 
přehlídce Jarní sešlost Boleradice 2013 získala celkem 
sedm ocenění – za nejlepší hru, režii a herecké výkony. 
Revizor byl také nominován na Národní přehlídku Krako-
nošův podzim ve Vysokém nad Jizerou.
 Proto jsme nesmírně rádi, že Vám tento skvělý divác-
ký zážitek můžeme zprostředkovat a srdečně Vás zveme 
16. listopadu 2013 v 17 hodin do divadelního sálu české 
školy Komenský.
 Těšíme se na Vás!

Bilaterales österreichischtschechisches 
sommerkolleg feiert 20jähriges Jubiläum
Budweis, Tschechische Republik 17. 7. 2013: Die bilatera-
len akademischen Beziehungen zwischen Österreich und 
der Tschechischen Republik wurden im Sommer 2013 um 
die Kapitel 47 und 48 erfolgreich erweitert. Die Sommer-
kollegs in Budweis und Poděbrady im Sommer 2013 
brachten nicht nur Nachbarn die gegenseitige Mutter-
sprache bei sondern auch die Teilnehmer einander näher.
 Drei Wochen erstreckt sich das gemeinsame Lernen, 
entdecken und erfahren welches in den vergangenen 
20 Jahren über 1800 Stipendiaten in Anspruch nahmen um 

ihre Sprachkenntnisse zu verbessern. Auch 2013 bestand 
das Programm aus dem bewährten Tandemprinzip. Neben 
dem vormittäglichen Unterricht durch Muttersprach ler 
basiert die Methodik auf der unverzichtbaren Kommuni-
kation zwischen österreichischen und tschechischen Stu-
denten bei exkursionen, dem breit gefächerten kulturellen 
Programm und der allgegenwärtigen sozialen Interaktion.
 Nachdem die modernen Staaten Österreich und die 
Tschechische Republik eine über eine stark verknüpfte Ge-
schichte verfügen, scheint es verwunderlich dass gegen-
seitige Sprachkompetenzen allzu oft als wirtschaftlicher 
Faktor denn als gesellschaftliche Notwendigkeit, insbe-
sondere im Hinblick auf die immer weiter fortschreitende 
Integration europas, gesehen wird. Diesem Stereotyp will 
das alljährliche Sommerkolleg einhalt gebieten. Koopera-
tion lautet der Schlachtgesang, sich selbst in der doppel-
ten Funktion als Studierender und als Lehrer entdecken, 
die Parole.

 Diese erfahrungen, welche die jeweils 18 in der tsche-
chischen Republik und in Österreich studierenden Teilneh-
mer mitnehmen, werden dabei um mediale, rhetorische 
und literarische elemente in Spezialisierungsseminaren 
ergänzt und vertieft. Ob nun Slawist oder Germanist, das 
Sommerkolleg in Budweis, dessen 21. Jahrgang bereits in 
Planung ist, stellt eine hervorragende ergänzung zur tra-
ditionellen universitären Ausbildung dar.
Autoren: Ota Nalezinek, Tsunehiro Chiba
Weitere informationen:
Dr. Jana Kusová, kusova@pf.jcu.cz, tel.: 777 711 543, 
387 773 226
www.dzs.cz
http://www.pf.jcu.cz/stru/katedry/nj/sommerkolleg13-
program.pdf
Ota Nalezinek, ota.nalezinek@gmail.com 

mladí zpěváci ze sborového studia Zvoneček 
Praha získali na evropských sborových 
hrách ve Štýrském hradci tři zlaté medaile. 
o dvě z nich se postaral komorní sbor 
abbellimento, absolutní vítěz kategorie 
současné hudby
V Rakousku v uplynulém měsíci soutěžilo ve čtrnácti kate-
goriích více než sedm desítek souborů z 35 zemí. „Takový 

v 17:00 hod. v divadelním sále školy Školského spolku Komenský, 
Vídeň 3., Sebastianplatz 3

Vstupenky: Viktor Vaďura, tel.: 0699 13475758
Hlídání dětí během představení pí. Brožová, tel.: 0650/3323579

Divadelní spolek Vlastenecká omladina Vídeň
zve na satirickou komedii 

Divadelního spolku bří Mrštíků Boleradice

režie: Alena Chalupová

www.omladina.at

RevizorRevizor

16. 11. 201316. 11. 2013
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rené Wellek (22. 8. 1903, Vídeň – 10. 11. 1995, Hamden, 
Connecticut, USA) byl český a posléze americký literární 
vědec a komparatista.
 Od roku 1924 spolupracoval se svým spolužákem Bo-
humilem Štěpánkem (9. 3. 1902, Praha – 9. 1. 1985) jako 
konzultant na překladech dramat Williama Shakespeara, 
které byly jednak vydávány knižně u nakladatele Fr. Boro-

vého, jednak uváděny po celé zemi v divadlech, protože 
takřka bez výhrad nahradily zastaralý překlad Josefa Vác-
lava Sládka.
 Roku 1939 Wellek emigroval do Londýna a posléze 
do USA, kde působil na University of Iowa a na Yale Uni-
versity. Roku 1995 mu byl propůjčen řád T. G. Masaryka  
I. třídy.

úspěch nikdo nečekal, i když jsme přípravě dali kromě běž-
ných zkoušek mnoho a mnoho víkendových soustředění. 
Také konkurence tu byla opravdu na vynikající úrovni,“ 
uvedla v tiskové zprávě sbormistryně Jarmila Novenková.
 V elitní soutěžní kategorii Champions Competition se 
zlaté medaile udělují sborům, které za své vystoupení ob-
drží od mezinárodní poroty minimálně 80 bodů ze 100 
možných. Dvě stříbrné medaile ve Štýrském Hradci získal 
další český sbor Spektrum.
Zvoneček Praha
Sborové studio vzniklo v roce 1996 a působí v něm na dvě 
stovky mladých zpěváků. V Rakousku navázalo na podob-
ný úspěch z loňských světových her ve sborovém zpívání 
v americkém Cincinnati, kde získalo dvě zlaté medaile v ka-
tegoriích folklór a mladé sbory do 21 let.

V Českých Velenicích a rakouském Gmündu 
proběhl 6. ročník přeshraničního festivalu 
Übergänge – Přechody
V obou sousedících městech nabídl divadlo, koncerty, vý-
stavy i filmová představení. Minulých pěti ročníků se zú-
častnilo na tisíc umělců z různých zemí a na organizaci se 
podílejí desítky dobrovolníků. Vstup na všechny akce byl 
zdarma.
 Festival začal 22. srpna okružní jízdou oběma městy. 
Následovalo neobvyklé open-air divadlo skupiny Klinika 
Lalek z Polska v zámeckém parku v Gmündu. Do kultur-
ního domu Beseda v Českých Velenicích mohli návštěvníci 
přijít na koncerty projektu Spolurock. Divadelních před-
stavení bylo několik, třeba divadlo Studna zahrála na ra-
kouské straně v němčině Bajaju a na české straně česky 
Sindibáda. V zámeckém parku v Gmündu hostovalo čes-
ké Divadlo Continuo s inscenací Now. Na obou stranách 
pak pro návštěvníky v kinech bylo přichystáno sedm fil-
mů, vedle dokumentárních i němý film Golem s pianistou 
v sále.

koncert v pražské Novoměstské radnici 
připomenul 200. výročí úmrtí významného 
českého skladatele J. k. Vaňhala, který 
dobyl proslulosti ve Vídni
Na koncertě byla uvedena světová premiéra skladatelovy 
Symfonie E dur. Vaňhalovu symfonii přednesl symfonický 
orchestr Symphony Prague v rámci svého koncertního cyk-
lu v Novoměstské radnici. Na koncertě vystoupil houslový 
virtuos Miroslav Vilímec, který je zároveň koncertním mis-

trem České filharmonie. Záznam světové premiéry Vaňha-
lovy symfonie na koncertě pořídil Český rozhlas.
 Symfonie E dur významného skladatele doby klasicis-
mu je výsledkem bádání šéfdirigenta orchestru Symphony 
Prague Štefana Britvíka v Českém hudebním archivu.
 „Z hudebního hlediska je skladba J. K. Vaňhala kompo-
zičně velice zajímavá, neboť v této symfonii je ve volné větě 
použito koncertantní violoncello,“ uvádějí pořadatelé kon-
certu. „Nejedná se o koncertantní symfonii v pravém slova 
smyslu, ale o symfonii s využitím koncertantního nástroje, 
což je v hudební literatuře velmi neobvyklé.“
 Realizací skladeb starých mistrů se Štefan Britvík sou-
stavně zabývá mnoho let a výsledkem je už několik objevů, 
např. tři dosud neznámé mše Jakuba Jana Ryby či Dechový 
kvartet Es dur V. Pichla.
Jan křtitel Vaňhal, také Johann Baptist Wanhal či dokon-
ce van Hall (12. 5. 1739, Nechanice – 20. 8. 1813, Vídeň) 
byl hudební skladatel druhé poloviny 18. století.
 Narodil v rodině koláře Jana Vaňhala a již od raného 
dětství projevoval hudební nadání. V osmnácti letech na-
stoupil jako varhaník do zámeckého kostela v Opočně 
a později přešel do Hněvčevse jako varhaník a ředitel 
kůru. V roce 1760 se o jeho nadání dozvěděla majitelka 
panství Nechanice hraběnka Schafgotschová a vzala jej do 
Vídně, kde mu umožnila studium u předních hudebních 
pedagogů té doby. Vaňhal se během pěti let stal jedním 
ze známých hudebníků Vídně. Získal si oblibu ve šlechtic-
kých kruzích a baron Riesch mu umožnil dvouletý studijní 
pobyt v Itálii. V Benátkách poznal Christopha Willibalda 
Glucka. V římě zkomponoval dvě opery na libreta Pietra 
Metastasia (Il triomfo di Clelia, Demofoonte), které tam 
také byly provedeny. Po návštěvě dalších italských měst 
(Bologna, Ferrara, Florencie, Neapol) se vrátil do Vídně 
a získal si proslulost jako symfonik i jako skladatel chrá-
mové a komorní hudby. Stal se také členem smyčcového 
kvarteta ve složení W. A. Mozart – první housle, Karl Dit-
ters von Dittersdorf – druhé housle, Joseph Haydn – viola 
a Vaňhal – violoncello.
 S hrabětem erdödym pobýval okolo roku 1772 v Uh-
rách a v Chorvatsku. Pro Varaždín zkomponoval oratorium 
Umučení Páně.
 V závěru života vyučoval hudbě a stal se vyhledáva-
ným klavírním pedagogem. Jeho klavírní skladby patří do-
dnes mezi dobrý pedagogický materiál. Vaňhal napsal za 
svého života přes sto symfonií a stejný počet smyčcových 
kvartetů, dvacet mší a množství dalších hudebních skla-
deb, z nichž jsou obzvláště ceněny instrumentální koncerty 
(flétnový, violový, varhanní).
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Vídeňské dny 2003

Jak to vše dopadlo? Jednoznačně úspěšně. Pozornost 
vzbudila hned úvodní akce – prezentace českých spolků 
v Českém centru v pátek 16. 9. 2003. Spolky, které výzvu 
Klubu přijaly a zapojily se, odvedly dobrou práci. Nikoliv 
pro Klub, ale pro sebe, neboť využily možnost dát o sobě 
vědět okolnímu světu.
 Odpolední setkání s výraznými osobnostmi českého 
původu v National Bibliothek přilákalo do Kaminsaal po-
četné publikum, i když venku bylo přenádherné odpoled-
ne.
 Dobře se poslouchalo povídaní Pat Zapletal, Caroline 
Vasicek, Ireny Racek, Jakuba Kavina. K hvězdám odpoled-
ne patřily bezesporu dvě stěžejní osobnosti nejen českého, 
ale i rakouského společensko-kulturního života – novinář-
ka paní Barbara Coudenhove-Kalergi a kníže Karl Schwar-
zenberg.
 Sobotní dopoledne (27. 9. 2003) – procházka českou 
Vídní po stopách české minulosti a přítomnosti začínala 
ráno v půl deváté. I když na prohlídku bylo přihlášeno 45 
zájemců, sešla se jich pouhá hrstka, určitě ještě mnozí „vy-
spávali“ zážitek ze svatováclavského posvícení předešlého 
dne. V české škole Komenský se však skupinka postupně 
zvětšovala a na prohlídku Sokolovny v 10. vídeňském okre-
se dorazila také senátorská delegace z Prahy pod vedením 
předsedkyně Stálé komise dr. J. Seitlové.
 Zahraniční hosté, zástupci České republiky (MZV, Se-
nát) a tým Českého rozhlasu v čele s ředitelem redakce za-
hraničního vysílání panem dr. J. Krupičkou by raději pobyli 
déle jak ve škole či v kroužku Vlastenecké Omladiny, tak 
i v Sokolovně. Když pak skupina přijela do Prátru ke Kola-
říkům, očekávala je tam další část účastníků. S hodinovým 
zpožděním dorazili skoro všichni na závěrečnou akci od-
poledne – vernisáž výstavy českých umělců žijících a tvo-
řících v Rakousku konané v Galerii Jan na Spittelbergu. 
I toto putování za obětavé a nezištné podpory pracovníků 
Sokola, vřelému přijetí v české škole nejen starostou Škol-
ského spolku Komenský a jeho spolupracovnic, ale také 
Vlasteneckou Omladinou šťastně skončilo. Jeho účastníci, 
mezi nimi i několik krajanských novinářů, vyslovovali svo-
ji spokojenost s programem procházky, který jim umož-
nil nahlédnout do české menšiny ve Vídni. Rovněž ocenili 
prozíravost organizátora, který dal k dispozici program 
procházky s udáním časových údajů návštěvy jednotlivých 
míst. Tak si mohli zájemci z předložené nabídky vybrat 
a přidružit se podle své „chuti“ k této okružní procházce.
 Poslední akce, jež měla být vyvrcholením Vídeňských 
dnů, byl mezinárodní ples v Palais Auersperg. Snad kaž-
dý z nás udělal zkušenost, že nejlépe vše funguje, když si 
to děláte sami. Akce tohoto rozsahu však přímo „volají“ 
po schopných spolupracovnících. A ty jsme, jak se ukáza-
lo, „našly“. Vše klapalo s malými zádrhely jako na drátku, 
a když se otevřela brána pro hosty, vítali je vlídní pořada-
telé. Děkujeme všem mladým spolupracovníkům Klubu, 
Omladiny a Orla, kteří ochotně prodávali lístky, předávali 
dárky dámám, uváděli hosty do sálů a konali spoustu dal-
ších drobností, i všem „dříve narozeným“, kteří byli přesně 

oHlÉdNUTÍ

a včas tam, kde to bylo zapotřebí. Jen tak se mohlo stát, 
že jsme se jako Ballmütter setkávaly nejen v přívětivými 
pozdravy, ale i přímou pozitivní odezvou. Všem přítom-
ným se mezinárodní ples a jeho program velmi líbil. Když 
kolem půlnoci opouštěl ples pan velvyslanec s manželkou 
a švagrovou, rozloučil se s námi poklonou: „Dámy, bylo to 
víc než na jedničku.“
 Jistě nemusíme zdůrazňovat, že to pro nás bylo potě-
šující hodnocení. Platilo samozřejmě nejen nám, ale i na-
šim spolupracovníkům, současně i onomu nevyslovenému, 
neboť budeme-li parafrázovat klasika, pak „...dobrá věc se 
podařila, čestnost, tolerance a otevřenost zvítězila...“ To 
vše bylo možné díky těm, kteří byli společně s námi pře-
svědčeni o smyslu a zdaru našich projektů, kteří nás nejen 
vyslechli, ale také podpořili – sponzoři, poradci, spolupra-
covníci.
 Co říci závěrem? Projekty Vídeňských dnů upozornily 
rakouskou veřejnost na mnohovrstevnatost české menšiny, 
především pak na její životaschopnost. Nelze popřít, že to 
byl dobrý počátek.

„Ballmütter“ Marie Brandeis a Helena Basler
Organizační výbor Vídeňských dnů – Kulturní klub 

Čechů a Slováků v Rakousku

Diskutovali: Barbara Coudenhove-Kalergi, Jakub Kavin, 
Caroline Vasicek, Irena Racek, Karl Schwarzenberg, Pat Zapletal, 

sál Österreichische Nationalbibliothek, Camineum

Na návštěvě u Vlastenecké omladiny (v popředí ředitel zahraničního vy-
sílání Českého rozhlasu dr. Krupička a předsedkyně divadelního spolku 

Vlastenecké Omladiny paní ing. A. Vaďurová)
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Češi v cizině si budou vybírat 
ze středočeských kandidátů
Češi pobývající v cizině si letos budou vybírat poslance 
mezi kandidáty ve Středočeském kraji. Rozhodla o tom 
losem Státní volební komise. Střední Čechy se „vyvole-
ným“ krajem pro krajany staly poprvé. Při dvou minulých 
sněmovních volbách jím byly jižní Čechy. Stejně jako voliči 
v Česku si Češi v zahraničí budou muset zatím počkat na 
to, kdo se bude o jejich hlasy ucházet. Své kandidátky se-
stavily a schválily jen ČSSD a KSČM. TOP 09 zřejmě vyšle 
do voleb ve středních Čechách svého místopředsedu Miro-
slava Kalouska, v případě ODS se spekuluje o úřadujícím 
předsedovi strany Martinu Kubovi a za hnutí ANO by mohl 
kandidovat majitel skupiny Agrofert Andrej Babiš.

literatura pro každého
(Literární kroužek při škole Komenského)
Letos se uskutečnil již 5. ročník soutěže poezie žáků školy 
Komenského. Byla to soutěž těch nejmenších. Úroveň je 
stále vyšší. Je to drobná a vytrvalá práce učitelů a přede-
vším nadšení Mag. Marcely Ofnerové a Mgr. Tomáše Ja-
novského.
 Když jsme seděli v porotě, ozvalo se v nás Svědomí – co 
my dospělí?... Neměli bychom také něco podniknout?
 Obracím se na celou menšinovou veřejnost. Připra-
vili jsme, za spolupráce se studenty školy, literární večer 
„J. Seifert – K. Čapek – TGM“. Je to pokus vzbudit zájem 
o poezii a literaturu. Má to být začátek. Je mezi námi dosti 
talentů, abychom uspokojili zájemce. Nabízíme program 
a poté přátelské posezení a pohovor.
 Nadšení těch dětí nás nutí pokusit se v české Vídni pro-
budit zájem o hodnotnou literaturu. – Přednášející jsme 
našli. – Najdeme i hosty?
 První večer jsme připravili na pátek 11. října (19:00 
hod.). Byli bychom potěšeni, kdybyste svou účastí podpo-
řili naši snahu o obnovení „literárního kroužku“.

Mag. Marie Gruscherová-Mertl
Jaroslav Kolář

VýstaVy
do 27. 10. Kokoschka – im Foto im Kokoschka-Haus
Není jistě bez zajímavosti, že Kokoschka bydlel v Praze, 
a to v letech 1934-1938 – přijal také československé občan-
ství. Rakouská vláda se ho snažila nalákat zpátky do Vídně 
tak, že mu nabízela ředitelskou pozici na Kunstwerbeschu-
le a v roce 1937 mu také uspořádala rozsáhlou retrospekti-
vu v Österreiches Museum für Kunst und Industrie, ovšem 
Kokoschka se zlákat nenechal. V roce 1936 namaloval por-
trét prezidenta Masaryka a stal se také jeho přítelem.
 O něco později po nabídkách rakouské vlády však 
bylo gestapem zkonfiskováno jako zvrhlé umění 417 Ko-
koschkových děl. Napjatá situace v Praze po podepsání 
Mnichovské dohody v roce 1938 Kokoschku a jeho přítel-
kyni Oldu Palkovskou donutila přestěhovat se do Anglie. 
Usadili se v Cornwallu, kde Kokoschka maloval akvare-
ly a jeho žena si zařídila malý krámek s pečivem. V roce 
1940 se přestěhovali do Londýna, kde však Kokoschka 
často trpěl depresemi. V roce 1941 se Kokoschka a Pal-

kovská v londýnském válečném bunkru vzali. V roce 1947 
Kokoschka získal britské občanství.
 V roce 1953 se Kokoschka přestěhoval do Salcburku, 
kde provozoval svůj ateliér v rámci Internationale Sommer-
akademie für Bildende Kunst. Později pak přesídlil do 
Villeneuve na břehu Ženevského jezera, kde strávil zbytek 
svého života.
Otevřeno denně 10:00-17:00, Pöchlarn
www.oskarkokoschka.at

do 03. 11. Chléb & víno
Velká dolnorakouská výstava 2013
V malebné krajině dolnorakouského regionu Weinviertel 
s jeho tradičními vinnými sklípky probíhá výstava věnova-
ná tématům „chléb“ (Asparn an der Zaya) a „víno“ (Poys-
dorf).
 „Všechny texty pro návštěvníky máme samozřejmě 
i v češtině. Partnerem výstavy je město Mikulov. Chceme 
Rakušany trochu nalákat na Jižní Moravu a Čechy zase 
k nám do Rakouska. Téma chleba a víno, tomu rozumě-
jí všichni,“ dodává mluvčí Dolnorakouské zemské výstavy 
Florian Müller.
www.noe-landesausstellung.at

Grafické listy Prašné brány (1889) 
od architekta J. mockera
Dne 18. září 2013 ve 14:00 byly Fakultě architektury ČVUT 
slavnostně předány za přítomnosti děkana prof. ing. arch. 
ir. Zdeňka Zavřela grafické listy Prašné brány od architek-
ta Josefa Mockera z roku 1889. Slavnostní akt proběhl v 
Nové budově ČVUT na Fakultě architektury, Thákurova 9, 
160 00 Praha 6-Dejvice.
 Třicet grafických listů Prašné brány je darem cášského 
občana Bruna Schwarzenberga, který je vlastnil a rozhodl 
se, že je čas, aby se vrátily tam, kam patří, to jest do Prahy.
Kulturverein Aachen – Prag e. V.
Königshügel 31; D-52074 Aachen
Tel./Fax: 0049-(0)241-875222
libriac@web.de
www.Aachen-prag.de oder www.kvap.de

muzeum hlavního města Prahy pro veřejnost 
znovu otevřelo malostranskou mosteckou 
věž a karlův most v Praze 1 – malé straně
Malostranská mostecká věž byla postavena po roce 1464 
na náklad českého krále Jiřího z Poděbrad na místě star-
ší románské věže. Roku 1503 jak věž, tak i celou Malou 
Stranu poničil obrovský požár, díky němuž musely být in-
teriéry budovy postaveny znovu. Dnešní podoba věže po-
chází z let 1879-1883, kdy došlo k její úpravě architektem 
Josefem Mockerem. Věž byla uzavřena z důvodu nutných 
oprav, kdy byla narušena část jednoho stropního trámu 
dřevokazným hmyzem. Dále se opravovala část dobové 
podlahy. Odborní pracovníci poškozené části vyměnili 
a ošetřili je prostředky proti dřevokazným škůdcům.
 Návštěvníci se mohou opět těšit na krásný výhled na 
Prahu, výstavy nebo koncerty. U vstupu do věže bude také 
otevřeno nové informační centrum Pražské informační 
služby a nová pokladna pro návštěvníky věže. Prohlídka 
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í Malostranské věže nabídne nejen jedinečný výhled na Pra-
hu z ochozu, ale na podzim i výstavu Kdo se bojí, nesmí 
do Prahy, jejíž jedna část bude i na Malostranské mostecké 
věži.
 V rámci vstupného na věž si mohou návštěvníci také 
v září každou sobotu od 17 hodin poslechnout koncert 
Tuba Trombonum – „Trubači nad Karlovým mostem“.
 Cena základní vstupenky bude 75 Kč, snížené vstupné 
55 Kč a vstupné pro rodiny bude za 210 Kč. Dále jsou při-
praveny zvýhodněné vstupenky pro návštěvu všech věží ve 
správě MMP. 
 Malostranská mostecká věž bude přístupná v otevíra-
cích hodinách: od listopadu do února (10:00-18:00 ho-
din), v březnu a říjnu (10:00-20:00 hodin) a od dubna do 
září (10:00-22:00 hodin).

Česká pošta zdražila některé základní služby
Například sazby za posílání obyčejných zásilek se zvýši-
ly o tři koruny. Poslání dopisu do 50 gramů tak vyjde na 
13 Kč namísto dosavadních deseti. Vyplývá to z informací 
firmy. U doporučených psaní bude nárůst rovněž o tři ko-
runy a u cenných psaní o dvě Kč. Poslání poštovní poukáz-
ky A podraží o čtyři až šest korun podle výše posílané 
částky. Poslání tisícikoruny například vyjde na 26 namísto 
dosavadních 22 Kč. Známky označené písmenem místo 
částky budou platit i po zdražení.
Se zákaznickou kartou levněji
Zdražení bude méně výrazné pro zákazníky, kteří si poří-
dí bezplatnou zákaznickou kartu. Těch zatím pošta vydala 
přes 20 000. Při použití karty vyjde odeslání obyčejného 
dopisu dráž o jednu korunu a v případě odeslání více než 
deseti zásilek se cena dokonce nezmění. Cena se s kartou 
nezmění i u cenných psaní, naopak u doporučených zási-
lek vždy vzroste, i když méně než bez karty. Vedle nižších 
cen mají karty umožnit další výhody, například posílání bez 
nutnosti vyplňovat podací lístek.
 Pošta zdražuje základní služby po pěti letech. Důvo-
dem mají být vyšší náklady i pokles objemu listovních zá-
silek. Ročně tak průměrná domácnost vydá za poštovní 
služby navíc přibližně 50 Kč.
 Pošta provozuje kolem 3 300 poboček. Vedle toho má 
například na starosti provoz datových schránek, provozuje 
kontaktní místa pro styk občanů se státní správou Czech 
POINT a také zajišťuje informační a komunikační služby 
pro ministerstvo vnitra. Firma loni vydělala 300 milionů Kč 
při tržbách přes 20 miliard Kč.

Lidovky.cz, ČT

klub českých turistů, oblast moravsko
slezská, Na mýtě 10, ostrava – Zábřeh
Vážení přátelé,
 v souvislosti s obnovou historické Bezručovy chaty na 
Lysé hoře v Beskydech (vyhořela roku 1978) hledáme kra-
jany pocházející z Moravy a Slezska či případně jiných kou-
tů České republiky, kteří mají vztah k tomuto kraji a chtěli 
by přispět k úspěšné realizaci výstavby nové chaty. Velice si 
vážíme jakékoliv pomoci, ať už finanční, propagační či jiné.
 Více informací naleznete na následující webové strán-
ce: www.bezrucovachata.cz

steffen leins, Das Prager Münzkonsortium 
1622/23. Ein Kapitalgeschäft  
im Dreißigjährigen
Krieg am Rand der Katastrophe
Steffen Leins M. A., geboren 1983, ist Doktorand an der 
Universität Tübingen. Seine Studie zum Prager Münzkon-
sortium beruht auf seiner erweiterten Magisterarbeit. Die-
se ist am Lehrstuhl für Neuere Geschichte (Prof. Dr. Anton 
Schinding/Prof. Dr. Matthias Asche) entstanden und hat 
drei Wissenschaftspreise gewonnen: den Wilhelm-Deist-
Preis, den Hannelore-Otto-Preis sowie den Werner-Hahl-
weg-Förderpreis der Bundeswehr.
 Dass exzessives Gewinnstreben einiger weniger ganze 
Gesellschaften an den Abgrund bringen kann, ist nicht erst 
eine schmerzliche erfahrung der Gegenwart. Vor 400 Jah-
ren führte eine massive Geldmengenausweitung in den 
Staatsbankrott. Die Macher der Inflation aber hatten ihre 
Gewinne längst in Sicherheit gebracht.
Zum Buch:
Zu Beginn des Dreißigjährigen Krieges (1618-1648) wur-
de die Währung in weiten Teilen des alten deutschen Rei-
ches massiv manipuliert. Kaiser Ferdinand II. hatte dies 
offiziell genehmigt, ohne dabei zu ahnen, worauf er sich 
einließ. er wusste jedoch, dass er dringend große Mengen 
Geld zur Finanzierung des Krieges brauchen würde: So-
eben hatte er den Aufstand der böhmischen Adligen blutig 
niedergeschlagen. Doch war der Konflikt längst auf das 
Reich übergesprungen und drohte europa mitzureißen. 
In dieser angespannten Lage verpachtete der Kaiser sein 
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Ein Kapitalgeschäft im Dreißigjährigen Krieg
am Rand der Katastrophe

Das Prager Münzkonsortium 1622/23
Steffen LeinsBöhmen, zu Beginn des Jahres 1622. Gerade hatte Kaiser

Ferdinand II. den Aufstand der einheimischen Adligen blutig
niedergeschlagen. Doch es stand ein kriegerischer Konflikt
bevor, der drei Jahrzehnte dauern und halb Europa
beschäftigen sollte. In dieser Lage belastete den Habsburger
eine Finanzkrise aufs äußerste. So gestattete er zwei
Privatbankiers aus Prag, das Währungswesen mehrerer Länder
über ein Konsortium zu pachten. Ehrgeizige Höflinge hatten
den Monarchen von diesem schwerwiegenden Schritt
überzeugt. Sie versprachen ihm, rasch Geld für den erwarteten
Krieg zu schaffen, indem die Silbermünze mit Kupfer gestreckt
würde. Dieses scheinbar geschickte Vorgehen zeitigte indes
ungeahnte inflationäre Folgen. Das Buch zeichnet Zustande-
kommen und katastrophale Konsequenzen einer der größten
Kapitaltransaktionen des Dreißigjährigen Krieges, ja der
neuzeitlichen Geschichte nach. Steffen Leins hat klärendes
Licht in jenes lange als „geheimnisvoll“ geltende Geschäft ge-
bracht und die Beteiligten wie ihre Beweggründe aufgedeckt.

ISBN 978-3-402-12951-7
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Münzrecht für mehrere Länder an ein Konsortium. Die Sil-
bermünze sollte mit Kupfer gestreckt werden, um Söldner 
zu bezahlen.
 Dieses Geschäft betrieben zwei Prager Bankiers, die zu 
den bedeutendsten ihrer Zeit gezählt werden können: Ja-
kob Bassevi und Hans de Witte. Ihre Silberhändler durch-
reisten Mitteleuropa, um von der Bevölkerung wertvolles 
altes Silber gegen neue, manipulierte Münzen aufzukau-
fen. Das so erworbene Silber, mehr als hundert Tonnen, 
wurde in böhmischen, mährischen und niederösterreichi-
schen Münzstätten mit billigerem Kupfer eingeschmolzen 
und wieder in Umlauf gebracht. Die Umsätze des Kon-
sortiums beliefen sich auf mehrere Staatshaushalte. Die 
beiden Bankiers schöpften große Gewinne ab, jedoch nur 
zum Teil für sich selbst. Als Jude und als Calvinist waren 
sie gesellschaftlich wenig angesehen und brauchten die 
Rückendeckung einflussreicher katholischer Adliger wie 
Wallenstein und Fürst Liechtenstein. Wallenstein und 
Liechtenstein waren die mächtigen Statthalter des Kaisers 
im unterworfenen Böhmen. Nachdem sie die führenden 
Köpfe des Aufstandes gegen den Kaiser hatten hinrichten 
lassen, enteigneten sie den einheimischen Adel und kauf-
ten dessen Land in der Inflationsphase günstig auf. Auch 
die untertänige Bevölkerung bekam die Wirkungen der 
Münzmanipulation zu spüren: Die Preise für Nahrungs-
mittel explodierten, während die Löhne sanken. eine Wirt-
schaftskrise und eine Hungersnot waren die Folge. Der 
Kaiser dagegen musste den Staatsbankrott erklären und 
die Währung abwerten. es hatte sich erwiesen, dass es 
gefährlich war, in einer Krise die Geldmenge auszuweiten.
 Die Publikation: Steffen Leins, Das Prager Münzkon-
sortium 1622/23. Ein Kapitalgeschäft im Dreißigjährigen 
Krieg am Rand der Katastrophe, Münster: Aschendorff 
Verlag 2012, 208 Seiten mit 19 Abbildungen, 29 euro, 
ISBN 978-3-402-12951-7.
Kontakt: Steffen Leins, M.A., Universität Tübingen, Philo-
sophische Fakultät, Historisches Seminar
steffen.leins@uni-tuebingen.de

krize němčiny v Čr
Státní maturity zavedené v České republice vedly k výraz-
nému nárůstu počtu středoškoláků, kteří ve „zkoušce do-
spělosti“ neuspějí. Stejně jako v předešlém roce vzbudily 
největší diskusi výsledky v matematice, která je největším 
strašákem českých středoškoláků. Matematika dlouho ne-
byla povinným maturitním předmětem, a změna tak pů-
sobí nezanedbatelné problémy. Matematika jako postrach 
ovšem fungovala i v předchozích desetiletích.
 V diskusích o obtížnosti matematického testu a pří-
padně i o nejednoznačnostech v testu z českého jazyka 
zanikla jedna zajímavá zpráva – prakticky stejně špatně 
jako maturity z matematiky dopadly i zkoušky z němčiny. 
A v minulém roce to bylo podobné. Samozřejmě maturit-
ní zkoušku z němčiny skládá v současnosti jen relativně 
malá část českých středoškoláků, výsledky jsou však přesto 
alarmující. Jednoznačně se ukazuje, že výuka německého 
jazyka na českých školách je dlouhodobě v hluboké krizi. 
Samozřejmě hlavním důvodem je současná dominance an-
gličtiny, která vytlačuje všechny ostatní cizí jazyky z výuky 
na školách. Právě němčina je tímto procesem postižena 

v nejvyšší míře. Proto si v současnosti německé a rakouské 
firmy často stěžují, že nemohou sehnat dostatek zaměst-
nanců schopných komunikovat v němčině, ačkoliv dříve 
nenarážely v tomto směru na žádný problém.
 Podle některých odborníků však potíže s němčinou na 
českých školách souvisí i se způsobem výuky tohoto jazy-
ka. Na rozdíl například od již zmiňované angličtiny totiž 
v hodinách německého jazyka na školách v ČR stále silně 
dominuje memorovací dril zaměřený na znalosti formál-
ní gramatiky a žáci pak nejsou prakticky schopni jakékoliv 
konverzace v němčině. Problém často představují rovněž 
používané pomůcky včetně učebnic a dalších výukových 
materiálů. Ty jsou často zastaralé a nijak nereflektují aktuál-
ní situaci v Německu či Rakousku. Přitom nové moderní 
pomůcky na trhu nechybí, ale školy v rámci úsporných 
opatření v tomto ohledu příliš neinovují. Mediál ní prostře-
dí, které současné české žáky obklopuje, také neposkytuje 
příliš podnětů k učení se němčině, protože v něm jedno-
značně dominuje angličtina. A rodiče žáků často důraz na 
znalosti cizího jazyka omezují výhradně na výuku anglič-
tiny.
 Jistě by němčině a její výuce na českých školách po-
mohlo, kdyby ji více podpořily státy, kde se německy ho-
voří, tedy vedle samotného Německa především Rakousko 
a částečně i Švýcarsko. Inspiraci k tomu mohou čerpat na-
příklad od Francie a částečně i Španělska. Nestačí však 
prezentovat Německo a Rakousko jako vysoce kulturní 
země, ale je třeba zdůraznit i jejich stávající hospodářský 
potenciál a také výhody, jaké může mít znalost němčiny při 
pracovním uplatnění mladých lidí. Jinak působí oba státy 
jen jako jakési oázy blahobytných důchodců obklopených 
starobylými památkami.
 Obecně Mozart a Goethe současné mladé lidi zrovna 
nepřiláká, je třeba se zaměřit spíše na současnost. Samo-
zřejmě angličtina je soupeř, kterého v současné situaci 
nejde překonat. Nicméně ztráta pozic němčiny v českých 
zemích by nemusela být tak hluboká, zejména když jde 
o řeč dvou států sousedících s Českou republikou. V sou-
časnosti je němčina u mladých Čechů často vytlačována 
například francouzštinou či španělštinou, což by asi ně-
meckou a rakouskou kulturní diplomacii nemělo nechat 
v klidu. Jenže i v Rakousku se už můžeme čím dál častěji 
setkat s názorem, že vlastně by všichni měli raději přejít na 
komunikaci v angličtině jako latině 21. století. To si samo-
zřejmě lze představit. Jen ten nový unifikovaný svět bude 
poněkud plochý a nudný. A ti, pro něž nebude angličtina 
mateřštinou, se často budou muset smířit s postavením lidí 
druhé kategorie. Čeští krajané v Rakousku a Německu mají 
bohužel v tomto směru dlouholeté zkušenosti.
  (MaFr)

Poděkování
Kulturní klub děkuje těmito řádky své příznivkyni 
a sponzorce na Moravě paní Vlastě BAUcHoVé za 
její dlouholetou podporu Kulturního klubu zhotove-
ním a dodáním věnců, jimiž Kulturní klub uctívá různá 
výročí. Poslední věnec byl položen při letošní vzpo-
mínkové akci v koncentračním táboře Mauthausen 
v květnu 2013.
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Bilanz der kinderuniWien 2013: 
Neuer teilnehmerinnenrekord!
Die größte KinderuniWien seit 2003 ist zu ende gegangen. 
4 496 Kinder haben die 11. KinderuniWien besucht und 
ihren Abschluss bei der feierlichen Kinderuni-Sponsion 
begangen. Nun geht es weiter: Mit der Kinderuni on Tour 
durch Wien und Niederösterreich. Die Kinderuni on Tour 
macht sich zum 7. Mal auf den Weg und tourt zwei Wo-
chen lang durch Parks und Sportplätze. Bei experimenten 
und Vorlesungen im mobilen Hörsaal werden die Kinder 
selbst zu ForscherInnen in den unterschiedlichsten Fach-
bereichen und zum Mitmachen, Mitdenken und Auspro-
bieren angeregt. Mit der Kinderuni on Tour werden vor 
allem Kinder erreicht, die bislang wenig mit Wissenschaft 
in Berührung gekommen sind.
 Im September ist die Kinderuni on Tour dann in Nie-
derösterreich unterwegs und bietet über 600 Schulkin-
dern Spaß am Forschen, Staunen und experimentieren! 
Von 23.-27. September macht die Kinderuni on Tour Halt 
bei der Niederösterreichischen Landesausstellung, im Na-
tionalpark Thayatal, in Bruck an der Leitha und in Traiskir-
chen.
 Nähere Informationen zur Kinderuni on Tour und zu 
den aktuellen Tourdaten finden Sie unter: https://www.
kinderuni.at/kinderuniontour.
 Und auch nach dem Sommer können neugierige Kin-
der ihren Wissensdurst mit Projekten des Kinderbüros 
weiterhin stillen: Die Website kinderuni.at lädt an 365 Ta-
gen im Jahr zum Forschen, Studieren und experimentieren 
ein und mit „Kix! Dein KinderuniXpress“ gibt es ein eige-
nes Wissenschaftsmagazin für Nachwuchswissenschafte-
rInnen, das in Wiener Volksschulen verteilt wird und als 
e-Book auf kinderuni.at zum Download steht.
Kinderbüro Universität Wien
Mobil: +43/664/8565 809
petra.eckhart@univie.ac.at
http://kinder.univie.ac.at
http://kinderuni.at

První český ryze tabletový týdeník 
Dotyk, který se k našim krajanům může 
dostat v okamžiku vydání, bez časové 
prodlevy, bez předplatného, zcela zdarma, 
pouhým stažením do tabletu
Tabletový týdeník Dotyk je ke stažení zdarma, pro majitele 
iPadů či iPhonů v App Store, pro majitele tabletů a smart-
phonů s operačním systémem Android v Google Play. Do-
tyk vychází každý pátek, pokud čtenář schválí po stažení 
aplikace automatickou notifikaci, dostává upozornění na 
nové vydání magazínu v Kiosku. Více o novém čísle lze 
najít na www.tabletmedia.cz, kde je také možné se zare-
gistrovat pro získávání informací o obsahu nového vydání 
a o novinkách vydavatelství.

Zajímavosti v krátkosti:
Nová restaurace
Podle časopisu Format má Karl Kolarik-Kolařík v plánu 
snad koncem roku 2014 otevřít další restauraci. Má stát 
v blízkosti budoucí Hospodářské univerzity a být pro 1 000 

až 1 500 zákazníků. Nabízet by se mělo pivo z mnichovské-
ho pivovaru Augustinerbräu.

Zahalením věže ringturm v  období letních měsíců, 
které se už stalo tradicí

Tento rok byla vytvořením díla Spjatost, určeného exkluziv-
ně pro zahalení věže Ringturm, pověřena mladá slovenská 
umělkyně malířka Dorota Sadovská (* 1973, Bratislava). Je 
druhou umělkyní ze sousedních zemí a celkem šestou, kte-
rá změnila tradiční administrativní budovu na „Věž umění“.
 Ringturm začal sloužit svému účelu v roce 1955 jako 
první výšková administrativní budova země. Dnes je Ring-
turm místem setkávání a komunikace, také jako symbol 
široké sociální, umělecké a kulturní angažovanosti ze stra-
ny Wiener Städtische Versicherungsverein, hlavní akcionář 
Vienna Insurance Group.
 Dílo Spjatost slovy autorky: „Tématem mého návrhu je 
vzájemná spjatost, radost ze společného pohybu a setkání. 
Trojice ženských postav už v antickém řecku připomínala 
způsob, jak nejlépe nakládat s hmotným dobrem: přijímat, 
dávat, vrátit. Postavy znázorněné v perspektivní zkratce vy-
stupují z fiktivního vnitřního prostoru do okolí budovy.“

Palác schwarzenberg ve Vídni se má stát kasinem

Schwarzenberský palác stojí již léta prázdný, šejk Moha-
med bin Issa Al Jaber měl v úmyslu zde otevřít luxusní ho-
tel, ale z důvodu chybějících financí z tohoto plánu sešlo. 
Teď by chtělo švýcarské Stadcasino Baden AG společně 
s německým partnerem Gluecksspielkonzern Gauselmann 
ve vídeňském Schwarzenbergském paláci vybudovat ka-
sino na způsob „Grace Kelly v šedesátých letech v Monte 
Carlu“. V plánu je 28 stolů a 290 hracích automatů. Ovšem 
jako první krok je nutné získání odpovídající licence.

rakouské gymnázium v Praze

Rakouské gymnázium v Praze se těší takové oblíbenosti, 
že z nedostatku místa staví novou budovu v Modřanech. 
Plánovaná rozloha nové budovy je 2 500 metrů čtvereč-
ních, pojme na tři sta studentů a má být hotova v roce 
2014/2015. Takové má být nové Rakouské gymnázium, 
které roste ve 12. městské části, v ulici Čs. exilu, ale vstup 
do školy i vjezd na pozemek je vyprojektován z klidnější 
ulice Na Cikorce. Hlavní budova gymnázia bude mít jedno 
podzemní a tři nadzemní podlaží. Na pozemku, který má 
přes 11 100 metrů čtverečních, bude i velká tělocvična, 
sportoviště, obojí doplněno zelení.
 Nový objekt, který se začal již stavět, je součástí bi-
laterální dohody mezi Českou republikou a Rakouskou 
republikou a rozšíří kapacity stávajícího gymnázia v Ho-
lešovicích. To navštěvuje přes 90 % Čechů, zbytek jsou 
zahraniční studenti.
 Rakouské gymnázium v Praze o. p. s. je soukromé gym-
názium založené v rámci kulturní smlouvy mezi Rakous-
kem a Českou republikou v roce 1991. V roce 1993 bylo 
zařazeno do sítě českých škol. Vyučování probíhá přede-
vším v německém jazyce. Dostatek prostoru je věnován 
i češtině. Studenti maturují v souladu s rakouskými i čes-
kými předpisy a obdrží tak dvě maturitní vysvědčení, jedno 
české a jedno rakouské.
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Pokyny Pro Čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
kulturklub der tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901
IBAN: At 03 1200000 683035901
SWIFT: BkAUAtWW.

Pokyny Pro inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, BLZ: 12000,
 IBAN: At 03 1200000 683035901
 SWIFT: BkAUAtWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Hledají se potomci, resp. dědicové osoby:
Jindřich (Heinrich) kAStnER, syn Karoliny Kastner, 
bratr Františka Kastnera, poslední známá adresa v r. 
1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich Kastner měl pří-
buzné v Hlinsku v Čechách (PLZ 539 01), Tschechien. 
V Hlinsku v Čechách je také uveden v katastru nemovi-
tostí jako spolumajitel pozemků.

Gesuch werden nachkommen, bzw. Erben der Person:
Jindřich (Heinrich) kAStnER, Sohn von Karolina Kast-
ner, Bruder von František (Franz) Kastner, letzte bekannte 
Adresse im Jahre 1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich 
(Heinrich) Kastner hatte Verwandte in Hlinsko (PLZ 53901), 
Tschechien. In Hlinsko, Tschechien, ist er auch im Grundbuch 
als Mitinhaber diverser Liegenschaften eingetragen.

kontakt: ski.hlinsko@centrum.cz, Handy: +420 724 701 000
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

kursy Češtiny
Čeština – začátečníci i pokročilí,

Mag. dr. Marie BRAndEiS
tel./fax 0043-1-40 89 841

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SloVEnSký inŠtitút
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
Judr. Josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.fRAnc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

důlEžité AdRESy

Ateliér JAn, Jan a tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

Moki – theater für kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

tel. Vorbestellungen unter 
0676/734556

PRAXiS fÜR kinESioloGiE
Mag. angela Binder

Sanfte Soforthilfe bei: 
* Stress im Alltag, Mobbing
* Schulstress, Lernprobleme
* seelische Krisen und Ängste
* emotionale Belastungen
* psychosomatische erkrankungen

1020 Wien, Schüttelstraße 77/18
Tel.: 0650/5019911

e-mail: angelabinder@telering.at
Hausbesuche! Sonderkonditionen 

für Kinder! Mluvím česky!

douČoVací kurzy

Nabízím ve Vídni doučování 
žáků v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VáCLAV KULLe
Mobil: 0042 608 334 620

Na prodej 
koSMEtikSAlon

PEdikúRA
MASSAGE

z důvodu odchodu do penze.
Kupní cena dle dohody.
Žofie Herrmannová

Salon Mimi
Kienmayergasse 48

Tel./fax: 00431 9824867
Mobil: 0676 655 1334

E-mail: zofie.herrmann@tele2.at
nabízím České kurzy 

i pro jednotlivce.
DANA KeGL

tel. 069919549584
e-mail: dana.kegl@gmail.com
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

kleines Wiener cafe
dEniS BEZUcHA

1080 Wien, Kochgasse 18
tel. 01/402 32 07

po – pá 9:00-22:00
so – ne zavřeno

Kavárna s českou kuchyní. Oslavy 
na objednávku. Budějovické pivo.

Restaurant 

schönbrunner stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OTEVřENO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.com

Bratislavčanka hľadá prácu vo Viedni 
príp. v celom Rakúsku ako chyžná, 

pomocnica v kuchyni, vo veľkoskladoch 
a pod. Nutné bývanie, nemčina 
začiatočník, tel. 0908 062 986.

KLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at
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236. Trilobit pro Mladou frontu DNES
Jak jsem se stal ministrem kultury
Jako občan Rakouské republiky, kam mě dal vynést Gustáv Husák, jsem potkal hodně politiků. Je tam zvykem, že vědci a umělci 
jsou zváni na konzultace o problémech jim blízkých. Prezident Kirchschläger mě před státní návštěvou ČSSR vyvolal ze zkoušky 
v Burgtheatru, abych ho v džínách zpravil o Chartě 77. Prezident Klestil mě žádal o připomínky k svému projevu v Praze, až 
jsem mu jej napsal. Prezident Fischer mě občas zve na sklenku a kus řeči o „záležitostech zajímajících obě země“.
 Ve vlasti mě prezidenti Zápotocký a Novotný škrtli z návrhů na státní ceny za hry Zářijové noci a August August, august. 
Havel se mě jako znovu českého občana na nic neptal, asi že odpovědi znal, Klaus taky ne, neboť všecko věděl líp. Zeman mě 
teď chtěl s sebou do Němec, ale dřív mě pozvala Slovenská televízia, a hlavně nebyl čas seznámit se s jeho záměry, takže jsem 
nechtěl způsobit víc škody než užitku, ani ozdobně mlčet.
 Z předsedů českých vlád po mně žádný nic nechtěl. Nabídl jsem se Nečasovi sám jako expert na psychologii rakouských 
vymítačů jádra vůbec a Temelína zvlášť; vedl jsem s nimi spor a nastudoval problematiku tak, až zírala i atomová paní Drábo-
vá. Po měsících mi adresát dal napsat, že děkuje. Až tuto středu se mi ozval v autě hlas nového premiéra, jenž mě pozval na 
návštěvu. Slíbil jsem přijít jako občan, který odrostl politickým hrátkám a mluví s každým, kdo o to stojí.
 Uváživ, že jistě zná mé kajícné rozhodnutí nevstoupit do arény politiky, usoudil jsem, že tématem budou maléry s minister-
stvem kultury. Sepsal jsem k tomu stránku úvah a šel spát pokojně, jako když jsem kdysi napsal včas domácí úkol.
 Taxikář se lekl, když spatřil před Kramářovou vilou kamery, a uklidnil až po ujištění, že nebude zkoumána účtenka. Mě 
uvítaly blesky aparátů a volání – Jdete k premiérovi? – Ano. – A co vám chce?? – To se právě dozvím. Už jsem byl vpuštěn do 
zahrady, když křikl chór – A kdo jste??? Nechal jsem je, aby to vyzkoumali. Premiér Rusnok mě přijal v místnosti s výhledem, 
který vysvětluje, proč se odtud žádnému nechce. Abych nezdržoval skládání vlády, vytáhl jsem papír hned. – Nevím, kdo by 
měl šéfovat kultuře, ale zdůvodnil jsem, kdo by neměl:
 „Kdo nemá potuchu o jejím smyslu a fungování, i kdyby byl sebe lepší manažer. Kdo tu potuchu má, protože je třeba z obo-
ru, ale chová se nekulturně. Kdo nechápe, že umění je taky tržní produkt, pročež necítí nutnost bojovat za investice do něj. Koho 
netrklo, že v stejně malém Rakousku je podporované, a proto špičkové umění magnet na turisty. Kdo převezme tu funkci bez 
jistoty, že dostane pro rezort 0.8 % rozpočtu. Kdo nepředloží reálný návrh, jak vyřešit krizi Národního divadla, rozkotaného 
dvěma amatéry od strany STAN.“
 Premiér poděkoval, ale dál se kupodivu zajímal spíš o mé nové práce. Když jsem skončil u Cyrana i Hašlera a pozval ho do 
mateřského Divadla na Vinohradech, povstal, a bylo jasné, že nadešel klíčový okamžik. – Pane Kohoute, oslovil mě slavnost-
ně, – chtěl bych vám popřát vše nejlepší k vaším blížícím se narozeninám. V etui se státním znakem se teple leskly dva knoflíčky 
do manžet.
 Tím audience skončila. Otázky novinářů za branou svědčily, že ve mně byl odhalen údajný spisovatel, o němž většina nikdy 
neslyšela, což zapadalo do špatného obrazu vlády. – Budete ministr? Náměstek?? Poradce??? Představil jsem se jim blíž. – Jsem 
váš kolega a tedy i konkurent. Vše, co na mé návštěvě zajímá veřejnost tak, že tu pro ni držíte stráž, jí řekne můj sobotní Trilobit 
v MfDNES.
 Cestou byl další taxikář vyděšen zavoláním z Úřadu vlády, patřilo však mně. Překvapen knoflíky zapomněl jsem tam svůj 
pršiplášť značky Burrberry, i po třiceti letech jako nový. Pan premiér jej naštěstí nepovažoval za všimné, takže jsem dostal slib, 
že bude zaslán do vinárny Orlík, kde jsem měl obědvat. Mezitím jsem dojel k Všeobecné nemocnici a zjistil, že peněženku mám 
v plášti. Šofér se zdál řešit, zda mě zavézt na policii nebo mi uvěřit, že mu Kč 223,- pošlu, když z rádia zazněla zpráva o spiso-
vateli, jenž byl právě ve vládní vile pasován na ministra; možná si pomyslel, že budu hledat šoféra; řekl, že na dluh nespěchá 
a přál mi hodně úspěchu.
 U pana docenta Brůhy z interny jsem si půjčil 30 Kč, abych měl na poplatek, za nějž mi na chirurgii pan doktor Chrz odebral 
vadný kousek nohy. Při chůzi na oběd mi různé hlasy v mobilu říkaly – Příteli, Mistře i Pavlíku, dokládajíce tím nárok na infor-
maci, kdy nastoupím. S těžkým srdcem jsem odkázal na sobotu i svou miláčku Lídu Rakušanovou. V Orlíku jsem stoupl v očích 
personálu, když tam z vlády doručili můj plášť na státním ramínku. Do vlaku mě zavolal přítel, který obvykle neskočil nikomu 
na špek. – Otevřel jsem si flašku, Tobě věřím, že s tím svinstvem zatočíš! Na nádraží v Brně jsem se viděl v ČT 24; recitoval jsem 
tam, mladý, své verše a celebrity pak ujišťovaly, že jsem se polepšil. Moderátor bratislavské půlnoční dvouhodiny Štefan Hrib 
mi děkoval, že jsem vzdor novým úkolům neodřekl. V hotelu jsem našel mail:
 „Tedy, Pavle, podle všech pravidel máš být spisovatel na Sázavě, a ne ministr v Praze. Už ty změny nestíhám. Myslíš, že by 
sis našel ještě před jmenováním čas přečíst si můj text? Byl bych Ti vděčný a coby ministr budeš podporu médií potřebovat, 
nezapomeň. Děkuju moc. Tvůj P.“
 Když jsem se zahlédl i v nočních zprávách, vzal jsem si z minibaru vodku. Konečně jsem zas jednou Pan Někdo. A Něco z Něho 
mi už jistě zůstane, protože nikdo normální u nás neuvěří, že nezamlžuji tajné pikle v rámci probíhajícího puče: komunista jednou, 
komunista vždycky, ten tak vezme obyčejné knoflíky…! Usínaje, řekl jsem si podle Švejka: „To jsem byl dneska zase užitečný!“

237. Trilobit pro Mladou frontu DNES 
Pražský puč
Tento text v sobotu zdvořile ustoupil svátku Jana z Husi, neztratil však svou aktualitu: Redaktorka televize ORF přijela do Prahy 
točit hovor o životě, ale už ve dveřích řekla – Zpravodajství žádá i vaše stanovisko k puči. – K čemu…? – K tomu puči u vás! – 
Kolegyně, v zemi rakouské, kde souběžně žiju třicet let, jsem takových pučů zažil asi šest, připomínám aspoň, jak Kreiského 
ministr financí Androsch otřásl vládou, když zatajil peníze od strýčka jako později náš Gross, jak vedení banky odborů BAWAG 
z ní vysálo do dna i stávkový fond, jak vstup strany korutanského miláčka Haidera do vlády způsobil málem vyhazov z Unie, 
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a vyrabování banky ALPE-ADRIA týmž politikem zkalilo rozpočty Rakouska i Bavorska. Děláte ve Vídni z kachny orla? – Ale 
o puči mluví vaši politici a média!
 Jelikož jsem byl pár dnů na cestách, zvěděl jsem až od ní, že naši demokracii ohrozil major v záloze, jenž přijal rozkaz se-
stavit juntu, když vládě neuznal pučující prezident hlasy schované u paní, která s nimi hrála licitovaný mariáš.
 Poznal jsem premiéra už nazítří 27. 6., když mě k mým kolikátinám dekoroval knoflíčky do manžet, a líbil se mi, jak byl v oh-
nisku puče příjemně normální. Dělal lepší dojem než předchůdci, a tak mě těšilo, že nejsem o půl století mladší, možná bych se 
mu nabídl sám a měl o ostudu víc. Takhle jsem ho jen chtěl poznat líp a shlédl 23. 6. po čase nedělní Otázky s ním. Pan Mo ravec 
po chvíli připomínal naše vyšetřovatele, čím dál zoufalejší, když jsme nejen nezapírali podpis Charty 77, ale vysvětlova li jim její 
smysl; zdálo se, že pohrozí odchodem ze studia, jak činíval byv vytočen Václav Klaus. V tom duelu podlehla rutina přesvědči-
vosti. K podezření, že tak příznivě píšu v žoldu premiéra, sděluji: košili s manžetami si k těm knoflíkům musím koupit sám.
 Nemám už z předčasů Charty problém chovat sympatie, ba i přátelské city k lidem reprezentujícím soupeřící mužstva ve hře 
zvané Politika, která má víc fandů než fotbal. Pokud jsem jim pro různé přednosti nakloněn, neruší mě jejich protichůdné ná zory, 
ač už je nesdílím. Když premiér odspěchal z pořadu na lov dalších ministrů, zůstal jsem na příjmu, abych vyslechl i kontrahenty.
 Před kamery zasedl kvintet místopředsedů všech stran až na tu, co si zřejmě ty hlasy v talonu hlídá. Hodinu volali většinou 
po předčasných volbách, jež chce ale připravit i nová vláda, takže se s ní paradoxně shodovali. Přesto chtěla koalice dovlád-
nout, právě aby zastavila ofenzivu proti demokracii policajtů, sudích a záložáka, který to nedotáhl ani na plukovníka. Ohlásila, 
že přechodnou vládu nepodpoří, byť by byla seberozumnější, neboť zásady jsou zásady, i kdyby se měl rozum jít pást. Že jsou 
občané opravdu ohroženi, dalo se pochopit z výroků potvrzujících, že rakouská televize byla víc v obraze než já.
 Správce měšce v demisi nazval možnou vládu – Invazní komando vstupující na půdu sněmovny jako na okupované území. 
Favoritka koalice na post obrozené vlády Nečase-Minus-Nečas přihraná ze záznamu se zapřisáhla – V žádném případě nepře-
pustíme ten prostor, neuděláme stejnou chybu jako v roce 1948! A měšec v demisi přidal efektní přeřek, jímž divákům znázornil, 
že může být hůř než za Gottwalda – Gosudar, pardon, pan prezident. Divák si jasně vybavil Rjepinův obraz nevolníků na Volze 
a představil naši státní loď vlečenou občany proti proudu demokracie.
 Že ta má na kahánku, potvrdil i televizní orloj, který se rozbíhá vždy, když je v Čechách nejhůř, takže zhruba jednou za 
měsíc. Roztmívačky v krátkých intervalech objevují na nádvoří sněmovny vedení různých stran. Zatímco jejich lídři hlásí zvyšu-
jící se stupně protipučistické aktivity, hledí šik ostatních do kamery tak odhodlaně, až to budí dětskou vzpomínku na blanické 
rytíře, což umocňuje nehybný a právě tím český lev za nimi. Všichni občané republiky jsou motivováni, aby se podle svých sym-
patií chystali buď na nový Vítězný únor či další Sametový listopad, takže jedni vytahují klíče ke zvonění a druzí balí kufry do  
emigrace.
 Má-li prezident skutečně v plánu puč, dojedu na to asi já první, knoflíky-neknoflíky. Na tak rozsáhlou akci, jakou je okupa-
ce, mu nepostačí ani strana SPOZ, třebaže změnila poznávací značku na ZSPO, čímž jí chce vedení zřejmě posílit svalovinu. 
Bude tudíž nezbytně potřebovat dělnické milice, a jelikož četl knihu o zakopaném psu, vzpomene si jistě na jejich údernou rotu 
ze sklárny Kavalier v Sázavě, která nám na garáž malovala hákenkrajce a otrávila Edisona, „Chovného psa ČSSR“; jistě mě 
v penzi rádi znovu navštíví s výzvou, abych táhl k tomu, kdo mě platí, nebo mi dává knoflíky. Vhodným se jeví historický termín 
21. srpen. Pokud se nás v ten den nikdo nedovolá, jsme buď na výletě, nebo to už prasklo.
 Jenomže ono nepraskne! Je s podivem, že nikdo z heroldů akutního ohrožení nevzpomněl na Evropskou unii: K jejím zá-
sadám patří, že vedle překročených rozpočtů, nehospodárných žárovek či příliš křivých banánů nepovoluje ani puče. I zdejší 
pučisté by si tedy museli podat žádost o výjimku, a než by ji nechvalně proslulí bruselští byrokrati povolili, byla by nejspíš chuť 
na puč fuč.

239. Trilobit pro Mladou frontu DNES 
Milý Ludvíče Vaculíče,
 jak Ti rád říkávám těch šestačtyřicet let od chvíle, kdy jsem poprosil ve vinohradském domě jistou Jelenu Mašínovou, aby Ti 
po Tvé legendární řeči na IV. sjezdu spisovatelů přinesla z mé domácí lékárničky, jak sis přál, „něco, po čem bych dneska usnul, 
a něco, po čem bych zítra vstal“, tak už máš pozítří zase narozeniny. 22. červenec, to právě začíná vládnout Lev, a na koho než 
na Tebe se u nás víc hodí slavná Shakespearova pochvala ze Snu noci svatojanské – Dobře’s řval, lve!
 Když míváš významná jubilea, jsou Tě plné noviny a můžeš se právem těšit z možnosti, kterou Tě obdaroval osud: číst bu-
doucí obdivné nekrology ještě zaživa. Pro případ, že Tě báječní mužové a ženy u redakčních počítačů pro letošní nekulatost 
přehlédnou, zaskakuji, abych složil poklonu tentokrát ne Tvému spisování a Tvé občanské kuráži, nýbrž Tvé úžasné prozíravosti, 
s níž jsi si na samém počátku životní cesty vyvolil za osobu blízkou dívku Madlu.
 Neexistuje už žádná intimita, kterou bych o Tobě mohl prozradit, natož výhodně prodat bulváru, protože jsi všechny zazna-
menal sám podrobněji a barvitěji, než by to dokázal nejobratnější investigativec, ve svých prózách. Díky jim ví každý literární 
gurmet, co všechno obnáší Tvůj Český snář, i Jak se dělá chlapec a jak se provádí záhadnou češtinou nazvané Loučení k pan-
ně. Jedno však popsáno není: kterak to všecko přežila ta dívka Madla a jak se přitom dokázala stát magnetovou horou, jež Tě 
k Tvému štěstí vždycky přitáhla zpátky.
 Že k Tvému štěstí? Ale ano, jelikož není truchlivějších postav nad staré muže, kteří ještě jednou podlehnou volání divoči-
ny v přesvědčení, že jsou ve všem stejně mladí jako jejich duch. Ten, byť sebezářivější, je totiž dřív či později opuštěn vlastním 
chabnoucím tělem, které zpupně nevzal v úvahu. Tys dokonce, jak ses přeochotně vyznával, podlehl více než jednou, ale měl 
jsi ono štěstí, s nímž ses kdysi tak předvídavě oženil, a to Ti zůstalo nakloněno, i když jsi byl na čas ohlušen a oslepen jiným.
 Husákova Bezpečnost pilně slídila po Achillových patách sledovaných Objektů, aby se průnikem v zranitelném místě zmoc-
nila jejich celého života a proměnila je k obrazu svému. Kolik tak zaskočila dotud občansky slušných lidí! Tvou ‘patu’ jim odhalily 
Tvoje vlastnoruční fotografie ukradené při domovní prohlídce. Nejstatnějšího estébáckého rafana Martinovského-Maturu ihned 
nasadili na Madlu v přesvědčení, že s ní bude mít snadné pořízení. Sliboval modré nebe jí i jejím synům trestaným za vzdor-
ného otce. O tři roky později zdůvodnil žádost, po níž byl přeložen na „kulturní činnost“, duševní frustrací pro totální pracovní 
neúspěch. Madla se ukázala být Tvůj opěrný bod, s nímž ani ten protřelý fízl nepohnul.
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1283
září
Václav II. (1293-1305) začal vystupovat jako český král.

1453
28. října
Slavnostní korunovace teprve třináctiletého Ladislava I. 
českým králem.

1543
Nedlouho před smrtí astronoma Mikuláše Koperníka 
(1473-1543) vyšel jeho poslední epochální spis O pohybu 
těles nebeských, bořící představu o Zemi jako střed ves-
míru.

1583
24. září
V Heřmanici se narodil Albrecht Václav Eusebius z Valdštej-
na (nebo také Vojtěch Václav Eusebius z Valdštejna, zkrá-
ceně též Valdštejn, v zahraniční literatuře také Wallenstein 
nebo Waldstein, zemřel 25. února 1634, Cheb) – český 
vojevůdce a politik, vedle Jana Tserclaese Tillyho nejvyšší 
velitel císařsko-ligistických vojsk během třicetileté války. Bo-
joval na straně císaře proti Protestantské unii, později upadl 
v nemilost a byl císařskými důstojníky úkladně zavražděn. 
Byl vůbec prvním, kdo začal vydržovat stálou armádu, a to 
nikoli z císařské apanáže, nýbrž z kontribucí nepřátelských 

i spojeneckých území a z vlastních prostředků (výnosů ze 
svého vévodství). Zemřel jako jedna z nejvlivnějších osob-
ností tehdejší Evropy.
 Postava frýdlantského vévody se stala významným mo-
tivem evropské literatury od dob romantismu – věnovali 
se mu např. Friedrich Schiller nebo Gertrud von le Fort, 
počátkem 20. století pak expresionistický spisovatel a lé-
kař Alfred Döblin vytvořil rozsáhlý román Valdštejn (1920). 
V české literatuře Valdštejnovi vydobyl velmi důstojné místo 
Jaroslav Durych svými dvěma valdštejnskými trilogiemi – 
tzv. Malou valdštejnskou trilogií Rekviem a Velkou vald-
štejnskou trilogií Bloudění. Císařský generalissimus je také 
jednou z hlavních postav románu Trnová koruna Václava 
Beneše Třebízského a dramatu Oldřicha Daňka Vévodkyně 
valdštejnských vojsk z roku 1980.
 Valdštejnova zajímavá osobnost a zdravotní stav pak 
daly podnět k odborným pracím několika českých profeso-
rů. Např. MUDr. Ivan Lesný, přední český neurolog, zařadil 
případ Albrechta z Valdštejna do své práce Zprávy o nemo-
cech mocných, Miroslav Ivanov v knize Český pitaval aneb 
královraždy fakticky shrnuje pozadí Valdštejnova pádu 
v kapitole Pýcha. Dr. Emanuel Vlček, jež provedl antropo-
logické šetření Valdštejnových ostatků, pak své poznatky 
zařadil do práce Jak zemřeli. Významné osobnosti českých 
dějin z pohledu antropologie a lékařství.

Zajímavost: Během svého pobytu v Praze si nechal Al-
brecht z Valdštejna sestavit od dvorského astrologa Keplera  

HisTOricKá VýrOčí

 V tom se podobala Olze Havlové, kterou její muž Václav vděčně nazýval svým korzetem. To označení je matoucí, když je 
známo, že svíraný mohl z toho sevření fyzicky vyklouznout snadněji, než pověstný kouzelník Houdini ze svých pout; ale je trefné, 
pokud míní rovněž obecně známý fakt, že uprchlík stále kroužil jen na dosah svého pevného bodu a vždycky se k němu vrátil, 
aby se neztratil sobě samému.
 Osobně jsem Vám oběma Vaše všechápající ženy nezáviděl, protože bych je nevyměnil za vztah, o nějž musí oba partneři 
ustavičně zápolit, což vyrábí střídavý proud odpuzující nudu. Ale jak Olga, tak Madla dokázaly, že jste se Vy dva právě v nej-
kritičtějších dobách souboje s režimem nikdy nedostali do tlaku ze dvou stran, který rozdrtil nemálo silných chlapů. Zůstali jste 
proto hlavními nosnými sloupy disentu až do doby, kdy se z umlčených stali mluvčí své vlasti.
 Je věčná škoda, že v listopadu 1989 mladí pobočníci starého spojence právě Tobě nedovolili promluvit na Letenské pláni, 
kde řečníci před milionem občanů rýsovali obraz budoucí demokracie. Protože vím, o čem jsi chtěl hovořit, věřím: dík Tvému 
vystoupení by nebyla tak drsně sametová, že zraňuje většinu občanů dodnes, když přihlížejí, jak se bývalí tajní policajti veřejně 
posmívají těm, které zlomili.
 Šestici literátů, jež v prosinci 1972 sbírala mezi kolegy podpisy na petici za osvobození politických vězňů, opustili už Karel 
Kosík a Václav Havel. My zbylí čtyři – s námi dvěma Ivan Klíma a Alexandr Kliment – se dosud denně hlásíme do služby, i když 
je nám dohromady 320 let a jeden z nás na stará kolena skokem z mostu do zimní Vltavy prověřil připravenost integrovaného 
záchranného systému. Při našem životopisu a naší životosprávě odporuje naše žití vědeckému výzkumu i zdravému rozumu. 
Nejlogičtější vysvětlení je, že jsme válečné děti, které jejich století otužilo tak, že si mohou užívat i dalšího.
 V Čapkově hře R.U.R. je to žárovka, která dává poslední naději; dokud svítí, svět lidí ještě vzdoruje útoku robotů. Žárovkou 
naší generace jsou Tvoje Poslední slova v úterních Lidových novinách. Tak piš, Ludvíče, ať si to tu ještě trochu užijeme. My, co 
už víme, že život nejsou tance s politiky, po nichž v lepším případě nezbude stopa a v nejhorším přibudou vraždící pole, ale 
nádherná vteřina věčnosti, po níž jsme směli náležet k jediné myslící čeledi v našem vesmíru.

Dvě reakce:
„Stala se mi trošku mrzutost. Pavel Kohout o mně napsal tak oslavný článek, že se to nedá podruhé číst. A vyšel v den, kdy on 
má narozeniny, na něž já jsem nepomyslel. To je skoro dramatická režie: je v tom celý Kohout! On je jedním už z mála sloupů 
mého života: on, Ivan Klíma, Alexandr Kliment… V tom článku si všiml něčeho, čeho předtím nikdo: že já bych bez své man-
želky nebyl tak veliký, jak on mě vidí.“
Ludvík Vaculík v Lidových novinách z 23. 7. 2013

Ani já bez své třetí ženy ne, Ludvíče!
Pavel Kohout 8. srpna 2013, na den padesát let po setkání s Jelenou Mašínovou
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horoskop. Nedílnou součástí 
horoskopu byla také – místy tvr-
dá až urážlivá – charakteristika 
Valdštejnovy osobnosti. Kepler 
vyvodil závěry o bystré a velmi 
inteligentní osobnosti s vyslo-
veně asociálními sklony a od-
porem ke všemu všednímu 
a konvenčnímu, s touhou po 
výjimečnosti a zejména o osob-
nosti až chorobně ctižádostivé, 
projevující dravost a podezíra-
vost vůči okolí. Bude považován 

za samotáře, nepozná lásku manželskou ani bratrskou, k ni-
komu nenajde bližší vztah. Bude lakotný a ukrutný. Vald-
štejnovi předpověděl nejen bohatou ženitbu v jeho 33. roce 
života (zde se ale Kepler zmýlil), ale i že dojde vysoké hod-
nosti a bohatství, na cestě za ním si však proti sobě popudí 
mnoho nepřátel, s nimiž bude vždy zápasit, na druhé straně 
si však mohl získat oblibu u velkého počtu lidí, dokonce se 
mohl stát hlavou jakéhosi hnutí...
 Jak dokázáno, doplňoval Valdštejn horoskop svými 
vlastními poznámkami a v roce 1625, kdy Keplerův první 
horoskop končil, spojil se Valdštejn s Keplerem znova s žá-
dostí o další horoskop. Kepler mu vyhověl a na počátek 
roku 1634 předpověděl budoucímu vévodovi významné 
neshody s okolím a kritické období v jeho jednání a cho vání.

1663
3. září
Vojsko osmanských Turků a jejich spojenců, tatarských 
a kozáckých jezdců, překročilo řeku Váh a přes Uherský 
Brod vpadlo na východní a jižní Moravu.

20. září
Nový vpád Tatarů, kteří poplenili hradišťský kraj.

počátek října
Třetí nájezd Tatarů na Moravu zpustošil Valašsko. Bylo od-
vlečeno 40 tisíc mužů a žen.

1713
V Čechách a na Moravě vypukla poslední morová epide-
mie.

1723
19. dubna
Karel VI. vydal ve Vídni Pragmatickou sankci, celým jmé-
nem Pragmatickou sankci o posloupnosti nejjasnějšího 
arcidomu rakouského, v níž byla ustanovena nedělitel-
nost habsburských držav a v případě vymření mužské linie 
Habsburků nástupnictví linie ženské.
 Cílem Pragmatické sankce bylo zajištění nástupnictví po 
Karlu VI. pro jeho vlastní děti (tedy i dcery) v případě, že 
by nezanechal mužské potomky (v té době ovšem Karel 
s mužským dědicem ještě počítal). V takovém případě měly 
mít při nástupnictví přednost dcery Karla VI. před dcerami 
jeho předchůdců Josefa I. a Leopolda I.

5. září
Korunovace Karla VI. na českého krále.
Karel se stal hlavou habsburské monarchie (uherským krá-
lem byl korunován 22. 5. 1712 v Bratislavě, císařem řím-
skoněmecké říše byl zvolen ve Frankfurtu nad Mohanem 
12. 10. 1711, korunován tamtéž 22. 12. 1711).

 Karel VI. (1. 10. 1685, Vídeň – 20. 10. 1740, Vídeň), 
nej mladší syn císaře Leopolda I. a jeho manželky Eleonory 
Falcko-Neuburské. Po smrti svého bratra Josefa I. se stal:
• jako Karel III. králem španělským (1703-1711);
• jako Karel VI. císařem Svaté říše římské (1711-1740);
•  jako Karel II. králem českým a arcivévodou rakouským 

(1711-1740);
• jako Karel III. králem uherským (1711-1740).
 Do roku 1723 uznaly Pragmatickou sankci sněmy všech 
zemí habsburské monarchie (český sněm 12. října 1720, 
moravský sněm 17. října 1720, slezský sněm 25. října 1720; 
Chebsko pak přijalo Pragmatickou sankci 21. října 1721). 
Roku 1725 Pragmatickou sankci uznal španělský král Fi-
lip V., poté co se Karel vzdal nároku na španělský trůn. 
V roce 1726 v rámci společného obraného spolku proti 
Anglii a Francii sankci uznalo Rusko a Prusko. Mezi lety 
1731 a 1732 sankci uznaly Anglie a Nizozemí (což vedlo ke 
zhroucení anglicko-francouzského spojenectví). Roku 1733 
saský kurfiřt potvrdil Pragmatickou sankci, protože ho Ra-
kousko podporovalo v jeho úsilí o polský trůn. V následné 
válce o polské nástupnictví zpochybňovaly sankci Francie, 
Španělsko a Piemont, ovšem Francie ji v rámci vídeňského 
předjarního míru 1735 rovněž potvrdila. V roce 1740 po 
nastoupení Marie Terezie na trůn začaly války o rakous-
ké dědictví. S podporou Anglie uhájila Marie Terezie své 
dědictví s výjimkou Slezska, Parmy a Piacenzy. Roku 1748 
v míru z Aachen (Cách) Pragmatickou sankci po tvrdily 
všechny zúčastněné evropské mocnosti.

F. A. hrabě Špork inspirovaný úspěchem Fuxovy opery 
Con stanza e Fortezza angažoval italskou operní společ-
nost. Ta za svého desetiletého působení v Praze a Kuksu 
založila tradici stálé operní scény.

Moravští stavové zřídili při univerzitě v Olomouci stavov-
skou akademii.

1743
9. září
Francouzská posádka v Chebu se vzdala rakouským vojá-
kům. České země (s výjimkou Slezska) byly podrobeny Ma-
rii Terezii, skončila bavorsko-francouzská okupace Čech.

1803
Založení katedry řeči a literatury československé na evan-
gelickém lyceu v Bratislavě. Profesorem se stal Juraj Pal-
kovič.

1813
16.-19. října
Na půl milionů vojáků se zapojilo do bitvy u Lipska („bit-
va národů“). Mohutné přesile koalice nedokázal Napoleon 
odolat, jeho armáda utrpěla těžkou porážku. Autorem spo-
jeneckých plánů této bitvy byl maršálek J. J. Václav Radecký 
z Radče.

1833
30. července
Na zámku Schönbrunn ve Vídni se narodil arcivévoda Ka-
rel Ludvík jako druhý z tří mladších bratrů císaře Františ-
ka Josefa. Svou politickou kariéru zahájil jako místodržící 
v Tyrolsku a Vorarlbersku, avšak v roce 1861 ze své funkce 
odstoupil. V armádě to dotáhl na generála kavalérie, avšak 
ani vojenská kariéra ho příliš nelákala, a tak raději žil ve 
stínu svých starších bratrů. Údajně nejraději reprezentoval 
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císařský dvůr při otevírání nových mostů, škol, muzeí či vý-
stav. Například v roce 1873 zahajoval Světovou výstavu ve 
Vídni a v roce 1891 za doprovodu hudby Antonína Dvořáka 
Jubilejní výstavu v Praze. V červenci 1880 převzal patronát 
nad velkými střeleckými slavnostmi, které se konaly ve Víd-
ni za účasti střelců z většiny evropských zemí a Spojených 
států. Byl třikrát ženatý, předchozí dvě manželky předčasně 
zemřely, první už dva roky po svatbě na tyfus.
 Po sebevraždě korunního prince Rudolfa v roce 1889 
se stál prvním následníkem trůnu a zastupoval císaře i na 
zahraničních cestách. Oficiálně jím ale nebyl nikdy jmeno-
ván. V roce 1896 podnikl cestu do Egypta a do Svaté země. 
Během pobytu se napil vody z řeky Jordán, což se mu stalo 
osudným. Onemocněl tyfem, na jehož následky po návratu 
do hlavního města monarchie zemřel 19. května téhož roku 
v Schönbrunnu, pohřeb se konal 22. května. Nástupcem 
trůnu se stal arcivévodův nejstarší syn František Ferdinand 
d’Este. Ten, jak známo, zahynul 28. června 1914 rukou srb-
ského atentátníka v Sarajevu. Tehdy následnictví trůnu při-
padlo vnukovi Karla Ludvíka Karlovi, jenž byl nejstarším 
potomkem jeho mladšího syna Oty Františka Josefa. Ka-
rel I. pak vládl jako poslední rakousko-uherský císař v letech 
1916-1918.
 Karel Ludvík je pohřben v císařské hrobce v kryptě ka-
pucínského kostela v centru Vídně.

10.-19. září
Schůzka v Mnichově Hradišti. Rakouský císař František I. se 
tu sešel s ruským carem Mikulášem I. a pruským korunním 
princem Bedřichem Vilémem, pozdějším pruským králem 
Bedřichem Vilémem IV. Výsledkem jejich jednání byla ra-
kousko-ruská smlouva.

1848
14. října
Příjezd císaře Ferdinanda I. do Olomouce. Císař se svým 
dvorem uprchl 7. 10. 1848 z revoluční Vídně a uchýlil se 
pod ochranu olomoucké pevnosti.

17. října
Zatykač vyhlášen na Ľ. Štúra, J. M. Hurbana a M. M. Hod-
žu, na jejichž hlavy byla vypsána odměna jako na vlasti-
zrádce. Vydal je L. Kossuth jménem Výboru pro ochranu 
vlasti. Přes určité tendence nechtěly maďarské státní orgá-
ny ustoupit v jazykových otázkách a uznat oprávněné žá-
dosti uherských Slovanů a Rumunů.

Václav Kosmák (5. 9. 1843. Martínkov u Moravských Budě-
jovic – 15. 3. 1898, Prostoměřice /Prosiměřice u Znojma) 
byl katolický kněz, fejetonista, romanopisec a satirik, pro-
zaik a překladatel. Na kněze byl vysvěcen 4. června 1866. 
Jeho kněžským povoláním prolíná činnost buditelská a spi-
sovatelská. Býval označován jako „lidový spisovatel“.

Karel Tůma (6. 9. 1843, Praha – 9. 5. 1917, Praha) – novi-
nář, spisovatel, politik, autor sentimentálních politických 
písní. Od roku 1862 redaktorem Národních listů až do své 
smrti. Psal politické úvodníky a za ně byl několikrát souzen 
a na 17 měsíců v období let (1868-1873) uvězněn. Přítel 
J. Grégra, K. Sladkovského, J. Baráka. Oženil se s Marií Če-
lakovskou, dcerou F. L. Čelakovského. Přispíval do časopisů 
Svoboda, Květy, Hlas, Osvěta, Humoristické listy. Vstoupil 
na politickou dráhu, byl deset let poslancem strany mlado-
české v období 1883-1893 a horlivě se účastnil politických 
bojů proti staročechům.

1853
Ľ. Štúr vydal v Praze významné vědecké dílo O národních 
písních a pověstech plemen slovanských a v Modre pak 
sbírku básní Spevy a piesne.

Josef Merhaut (13. 10. 1863, Švabín – 5. 9. 1907, Brno) byl 
český spisovatel, novinář a divadelní kritik. Svoji novinář-
skou kariéru zahájil v roce 1884, kdy začal pracovat jako 
pomocný redaktor v pražských novinách Pokrok. O rok 
později však přesídlil do Brna, jemuž zůstal věrný celý svůj 
následující život. Zde působil v novinách Moravská orlice 
jako divadelní referent, později zde pracoval i jako fejetonis-
ta nebo vedoucí kulturní rubriky. Od roku 1891 do své smr-
ti v roce 1907 byl šéfredaktorem tohoto listu. Merhaut jako 
divadelní referent začal podporovat kulturní život v Brně, 
díky němu se pozvedla úroveň místní činoherní scény, sám 
také „objevil“ některé talenty (Eduard Vojan, Hana Kvapi-
lová) a rovněž se podílel na rozvoji brněnského Národního 
divadla. Přátelil se s Františkem Roháčem (s nímž založil 
časopis Niva) a s Františkem Marešem (spolu se podíleli 
na založení Klubu přátel umění).
 Josef Merhaut je považován za zakladatele brněnské-
ho románu a brněnské povídky. Jeho prvními díly jsou 
básně ovlivněné Jaroslavem Vrchlickým. Hlavní část jeho 
tvorby ale zabírají povídky a romány, ve kterých naturalis-
ticky vylíčil národnostní a sociální problémy života v Brně 
na přelomu 19. a 20. století, do kterých promítl zážitky 
ze svého dětství v chudobě. V jeho pozdějších dílech se 
objevují i náznaky impresionismu a symbolismu. Někte-
ré z jeho textů zhudebnili skladatelé, jako byli např. Josef 
Bohuslav Foerster, Vítězslav Novák nebo Jaroslav Kva-
pil. Podle Merhautova románu Andělská sonáta chtěl 
Leoš Janáček napsat operu, v roce 1903 ale pouze načrtl  
část libreta.

1873
1. října
Položen základní kámen nové části Svatovítské katedrály 
v Praze na Hradčanech (u příležitosti oslav 900. výročí za-
ložení pražského biskupství).

1893
8. října
Před policejní komisí v plynovém balónu s názvem „Re-
ssel“ vzlétli František Hůlka s Ferdinandem Wandasem, 
a tím získali tituly „kapitánů vzduchoplavby“, což byly 
v Čechách první pilotní průkazy v oboru balónového lé-
tání. Hůlka patřil mezi první členy České společnosti ae-
ronautické, která měla povzbudit rozvoj vzduchoplavby. 
František Hůlka (1857-1909) byl svou původní profesí ob-
chodník; díky tomuto svému zaměstnání nabyl značného 
jmění. Zanechal posléze obchodní činnosti a věnoval se 
pouze vzduchoplavbě a inicioval i koupi prvního plynového  
balónu.
 Společně s Wandasem a dalšími vzduchoplaveckými 
adepty podnikl více než 100 vzletů. Nejvyšší dosažená výš-
ka byla při letu Praha – Velké Popovice 3 600 m, bylo to 
18. 8. 1895, kdy byl Hůlka v koši sám. Tento rekord byl pře-
konán až motorovým letadlem. Roku 1905 si Hůlka poří-
dil vlastní balón „Praha“ a uskutečnil čtyři lety. Poslední let 
Františka Hůlky se uskutečnil v doprovodu novináře a re-
daktora Heinze 18. října 1908. Oba vzduchoplavci šťastně 
přistáli u Berouna. Síť, koš a kruh balónu „Praha“, se kterým 
Hůlka létal, jsou vystaveny v dopravní hale Národního tech-
nického muzea v Praze.
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Jarmila Svatá (23. 9. 1903, Kolín – 29. 4. 1964, Praha) – 
pro zaička, dramatička, autorka reportáže a knih pro děti. 
Provdaná Fuksová, podepisovala se také Jarmila Svatá-
Fuksová. Prostřednictvím svého bratrance Karla Teigeho 
se sblížila se členy umělecké avantgardy kolem Devětsilu, 
mj. s režiséry Emilem Františkem Burianem, Jiřím Frejkou 
a Jindřichem Honzlem. Hrála v jejich experimentálních in-
scenacích (převážně v Divadle na Slupi, malostranské Umě-
lecké besedě a v původním Osvobozeném divadle), později 
působila v Divadle Vlasty Buriana. Uplatnila se i jako fil-
mová herečka, menší role si zahrála v předválečných fil-
mech Psohlavci (1931), Funebrák a Sňatková kancelář 
(oba 1932) a v poválečném Řeka čaruje (1946). Po sňatku 
s tajemníkem Svazu průmyslníků Josefem Fuksou (1932) 
již nebyla zaměstnána, věnovala se převážně literární čin-
nosti a vedla literární a umělecký salon, v němž se schá-
zeli mj. Karel Konrád, Václav Navrátil, Vlasta Petrovičová, 
Olga Srbová a Josef Träger. Od dvacátých let psala drobné 
črty, fejetony a satirické glosy do novin a časopisů. V roce 
1939 napsala s Václavem Wassermanem scénář k celove-
černímu filmu Mořská panna (režie Václav Kubásek, podle 
stejnojmenné hry Josefa Štolby), v letech 1949-1951 scená-
risticky spolupracovala s Československým státním filmem 
a s rozhlasem. Bezprostředně po válce Svatá napsala (na 
základě vyprávění bývalého vězně Václava Václavíka) re-
portáž o koncentračním táboře Mauthausen (Milenci SS 
smrti). Jedna z kapitol této reportáže se pak stala inspirač-
ním zdrojem dramatu Nenapravitelní. Po delší odmlce se 
v druhé polovině padesátých let autorka k literatuře vrátila 
jednak několika knihami pro děti (mj. pověstí Blaník, hora 
tajemná), jednak prózou Pět dnů.

1908
První autobusová linka v habsburské monarchii zahájila 
pravidelný provoz na trati Pardubice – Bohdaneč. Vedle 
autobusů cizí výroby jezdily rovněž vozy domácí výroby 
(Laurin a Klement).

1913
10. července
Zemřel Mikoláš Aleš (* 18. 11. 1852), český malíř, kreslíř, 
dekoratér a ilustrátor, jedna z nejvýznamnějších osobností 
tzv. generace českého Národního divadla, klasik českého 
umění 19. století. V ranějším období tvořil v pozdně roman-
tickém stylu, přičemž vycházel z odkazu Josefa Mánesa, 
později směřoval spíše k secesi.

1918
28. října

Koncept deklarace nezávislosti stylizovaný a sepsaný T. G. Masarykem 
v roce 1918 (Národní archiv v Praze)

Provolání Národního výboru o vyhlášení československého státu

1923
6. října
Založeny Československé aerolinie (ČSA).

29. října
Byl uskutečněn první let Československých aerolinií z kbel-
ského letiště do Bratislavy. Jediným cestujícím byl redaktor 
Lidových novin.

1933
2. října
Představitelé německých turnerů založili nové sudetoně-
mecké nacionalistické hnutí – Sudetendeutsche Heimats-
front. V čele stál K. Henlein.

1938
26. září
Hitler odmítl britský návrh, aby forma odstoupení území 
byla stanovena na jednání mezi Němci a Čechy za přítom-
nosti britských delegátů a oznámil, že jestliže nebudou při-
jaty jeho požadavky do 14 hodin 28. září, německá vojska 
vpadnou do ČSR.

29. září
Po půlnoci 30. září podepsali v Mnichově politici A. Hitler, 
N. Chamberlain, E. Daladier a B. Mussolini dohodu, která 
plně akceptovala německé představy. ČSR k jednání nebyla 
přizvána.

30. září
Na Pražském hradě přijala vláda v přítomnosti preziden-
ta republiky mnichovský diktát. To znamenalo konec první 
republiky.

1. října
Ultimátum polské vlády a odtržení značné části Těšínska, 
které zabralo Polsko.

1.-10. října
Německá armáda obsadila pohraniční oblasti českých zemí.
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5. října
Prezident Beneš abdikoval na funkci prezidenta a 22. října 
odletěl do Anglie.

6. října
Podepsání tzv. Žilinského protokolu požadující autonomii 
Slovenska a vytvoření slovenské samostatné vlády.

7. října
Jmenována první slovenská autonomní vláda v čele s J. Ti-
sem.

1943
podzim
Začala se vytvářet ilegální organizace mládeže Předvoj jako 
součást odboje, u jeho zrodu stáli členové Sdružení evan-
gelické mládeže při českobratrském sboru J. A. Komenské-
ho v Praze-Smíchově a mladí dělníci.

1948
9. září
Předsednictvo ÚV KSČ schválilo politiku „ostrého kurzu 
proti reakci“ s konkrétními opatřeními, zřízení táborů nu-
cené práce, ostrý postup proti živnostníkům a kulakům.

20. září
Předsednictvo ÚV KSČ ustanovilo svou kulturní radu, která 
rozhodovala o všech otázkách kultury a ideologie včetně 
personálních záležitostí.

21.-23. září
Generální tajemník R. Slánský osvětluje taktiku strany 
v podmínkách zostřujícího se třídního boje.

27.-29. září
Sloučení KSČ a KSS v jednu politickou stranu. V čele zůstali 
K. Gottwald a R. Slánský.

1. října
Zahájena prověrka v KSČ. Strana se „zbavovala lidí nepev-
ných“ v marxisticko-leninské ideologii.

25. října
Národní shromáždění přijalo zákon č. 247 o táborech nu-
cené práce (TNP). Do konce roku byly zřízeny tři TNP 
v českých zemích a tři na Slovensku. Do roku 1953 prošlo 
TNT na 23 tisíc neprávem postižených občanů.

27. října
Parlament schválil první pětiletku (1949-1953). Jejím těžiš-
těm bylo: přestavba – transformace ekonomiky na státně 
rigorózní plánovitý systém, znárodnění zbytku průmyslu 
(malých a středních podniků), rozvoj kovoprůmyslu, indu-
strializace Slovenska, sdružování zemědělství.

1953
27. září
Otevřen Letenský tunel v Praze, jehož výstavba začala 
28. 9. 1923.

1968
Československé dějiny v datech, nakladatelství Svoboda, 
2. vydání, Praha 1987: „21. srpna vstoupily vojska pěti stá-
tů Varšavské smlouvy (BLR, MLR, NDR, PLR a SSSR) na 
území Československa. Smyslem akce bylo internacionální 

pomocí zabránit stále narůstajícímu kontrarevolučnímu vý-
voji a ohrožení socialismu v Československu. Předsednictvo 
ÚV KSČ přes odpor marxisticko-leninské části vedení akci 
odmítlo a přijalo usnesení, které vedlo k vyvolání hysterie, 
projevům nacionálního šovinismu a k otevřené aktivizaci 
kontrarevolučních živlů a k dezorientaci mnoha komunistů 
a dalších čs. občanů.“

Sovětské tanky před Národním muzeem v Praze v srpnu 1968
(foto: Národní archiv v Praze)

6. září
Pod tlakem sovětských míst byl F. Kriegel zbaven funkce 
předsedy ÚV Národní fronty.

13. září
Přijat zákon umožňující existenci a činnost jen těm politic-
kým stranám a organizacím, které jsou sdruženy v Národní 
frontě. Současně byly přijaty zákony, které znamenaly hlu-
boký zásah do ústavních a občanských práv.

9. října
V Praze poprvé veřejně vystoupili nejkonzervativnější a nej-
dogmatičtější komunisté s podporou „internacionální po-
moci“. Podle místa setkání v sále Čechie v Praze-Libni byli 
nazýváni „Čechie“. Jejich ideologickou podporu představo-
val časopis Zprávy vydávaný sovětskou okupační armádou.

18. října
Národní shromáždění (v nepřítomnosti asi pětiny poslan-
ců, kteří se na protest na jednání nedostavili) schválilo 
Smlouvu o podmínkách a dočasném pobytu sovětských 
vojsk na území ČSSR.

27. října
Národní shromáždění schválilo ústavní zákon o českoslo-
venské federaci.

30. října
Na bratislavském hradě byl slavnostně podepsán zákon 
o československé federaci prezidentem L. Svobodou, před-
sedou Národního shromáždění J. Smrkovským a předse-
dou vlády O. Černíkem.

1993
6. října
Vláda schválila zákon o penzijním připojištění.

29. října
ČR byla ve druhém kole hlasování zvolena na dva roky ne-
stálým členem Rady bezpečnosti.
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Čtyřka chce pokračovat
Příprava spolupráce zemí visegrádské čtyřky po jejich 
vstupu do Evropské unie bude podle náměstka ministra 
zahraničí Rudolfa Jindráka základem českého předsednictví 
skupiny. Česká republika se předsednictví ujímá dnes na 
rok po Slovensku. Vedle těchto dvou zemí bývalé federace 
společenství tvoří ještě Polsko a Maďarsko.
 „Za úkol samozřejmě budeme mít i organizaci dvou se-
tkání premiérů zemí čtyřky,“ připomněl Jindrák. Po vstupu 
zemí do Evropské unie, příští rok v květnu, bude důležitá 
koordinace jejich další spolupráce. V této souvislosti zmí-
nil Jindrák příklad zemí Beneluxu, tedy Belgie, Nizozemska 
a Lucemburska. „Navíc se zdárně rozvíjí i spolupráce mezi 
resorty. V podstatě všechny, od kultury po obranu, mají 
nějaké společné projekty,“ připomněl náměstek.
 Nedomnívá se přitom, že po vstupu do EU se Polsko, 
které se stane šestou největší zemí unie, rozhodne rezig-
novat na spolupráci v rámci visegrádské skupiny. „Naopak 
jsem byl překvapen intenzitou jejich zájmu,“ poznamenal.
 Premiér Vladimír Špidla nedávno uvedl, že k prioritám 
českého předsednictví bude patřit i příprava na zavedení 
schengenského systému pro pohyb osob na rozšířených 
hranicích EU. Představitelé visegrádské čtyřky se minulý 
týden sešli v Nízkých Tatrách.
 Maďarsko, Polsko a bývalé Československo vytvořily 
visegrádskou skupinu v roce 1991 z iniciativy tehdejšího 
československého prezidenta Václava Havla. Rozdělení 
Československa v roce 1993 pak změnilo visegrádskou 
trojku na čtyřku. Spolupráci v rámci visegrádské skupiny 
nepokládala v polovině devadesátých let Česká republika 
za prioritní, v posledních rocích se ale přístup změnil.

Dvojí pohled na srpnové dny
Historici a soudci se liší v otázce kolaborantské vlády
PRAHA – Připravovalo se v srpnu 1968 skutečně neústavní 
převzetí moci konzervativními komunisty, kteří podporovali 
sovětskou intervenci a sami byli ze strany SSSR podporo-
váni? A kdo se na něm podílel? Odpovědi na tyto otázky 
se liší podle toho, zda se zeptáte soudců, kteří řeší kon-
krétní trestní případ, nebo historika, který se zabývá celko-
vým hodnocením tehdejší situace. Historikové jsou si jisti: 
V srpnu 1968 existovala skupina konzervativních komunis-
tů, kteří chtěli za sovětské podpory vypudit proreformní 
kolegy z vedení ČSSR a vytvořit neústavní dělnicko-rolnic-
kou vládu. Soudci jsou ale opatrnější: Není to jednoznač-
né, a hlavně dnes nikdo přesně neurčí, kdo měl jakou roli. 
Za přípravu kolaborantské vlády byli před více než půlro-
kem souzeni někdejší generální tajemník ÚV KSČ Milouš 
Jakeš a někdejší premiér Jozef Lenárt. Soudkyně pražského 
městského soudu Hana Hrnčířová je ale osvobodila. Neby-
lo totiž podle ní dostatečně prokázáno, zda se tehdy Jakeš 
s Lenártem a dalšími komunisty snažili na popud velvyslan-
ce Stěpana Červoněnka pod nátlakem přimět tehdejšího 
prezidenta Ludvíka Svobodu ke jmenování dělnicko-rolnic-
ké vlády, či zda ho jen informovali o nápadu sovětského 
ambasadora. „Bylo pouze prokázáno, že se schůzka u pre-
zidenta odehrála,“ řekla tehdy Hrnčířová. Stejně tomu bylo 
i včera v případě Karla Hoffmanna. Rozhlas vypínat neměl, 
a za to je potrestán. Zda tak ale učinil proto, aby se moh-
lo jako první odvysílat prohlášení plánované kolaborant-
ské prosovětské vlády, na to už důkazy nejsou. A tak podle 
soudkyně Pavly Augustinové není možné poslat za mříže 

kvůli vlastizradě ani Hoffmanna. Historik Jaromír Navrá-
til ale tvrdí, že o kolaboraci některých československých 
komunistů s vedením SSSR není pochyb. „Je to podchy-
ceno dokumentem z jednání Leonida Brežněva 18. srpna 
v Kremlu,“ tvrdí odborník na srpen 1968. V Moskvě se teh-
dy dohodli a odsouhlasili vojenský zásah v Českosloven-
sku představitelé Polska, Maďarska, východního Německa, 
Bulharska a SSSR. „Brežněv je zároveň informoval o tom, 
jak v ČSSR plní vstřícná garnitura své úkoly,“ upřesnil Na-
vrátil. Hlavními aktéry kolaborace byli podle něj lidé jako 
Vasil Biľak, Drahomír Kolder či Alois Indra. „Ti měli za úkol 
vše zajistit politicky a připravit dělnicko-rolnickou vládu,“ 
upřesňuje historik. Milouš Jakeš, Jozef Lenárt, Karel Hoff-
mann a další podle něj tvořili jakýsi druhý sled. „Ti měli na 
starosti zajištění technických otázek, tedy na prvním místě 
paralyzovat možnost tehdejší vlády disponovat sdělovacími 
prostředky,“ řekl LN. „Scénář invaze i následného pobytu 
v ČSSR dopředu existoval,“ stojí historik na svém.
  Lidové noviny, 10. 06. 2003, Martin Zeman

Češi řekli ano Evropě
V historickém referendu o přistoupení země do Evrop-
ské unie se vyslovilo 75 % obyvatel země pro. Referenda 
se zúčastnilo více než 55 % voličů, což odborníci považu-
jí za velký úspěch. Volební výsledky zaostávají hluboko za 
tímto číslem. České republice tak nic nebrání, aby se stala  
1. května 2004 právoplatným členem elitního evropského 
klubu.
  jp

Krajané vyhodili Ransdorfa z restaurace
Komunistického poslance Miroslava Ransdorfa vyhodili 
z české restaurace Bohemian Hall v New Yorku. Krajany 
pobouřilo, že na jejich jarní slavnosti přišel reprezentant 
komunistické strany, kvůli které většina z nich z Česka utek-
la. „Takový člověk mezi nás nepatří,“ řekl Petr Bísek, vydava-
tel krajanských Amerických listů. V restauraci si Ransdorfa 
všiml a požádal ho, aby restauraci opustil. Ransdorf ozná-
mil, že dopije kávu a půjde, krajané se však s tímto přísli-
bem nesmířili a na Ransdorfa poslali ochranku, která jej 
z lokálu vyprovodila.
  jp

Prezident a premiér jednali s hlavami 
světových velmocí
Jako kdyby Česko najednou patřilo mezi světové velmoci. 
Během několika hodin se setkal premiér Vladimír Špidla 
s americkým prezidentem Georgem Bushem a prezident 
Václav Klaus s hlavou Francie Jacquesem Chirakem. Pro 
českou zahraniční politiku to byl výjimečný den, přestože 
shoda termínů obou významných státních návštěv byla ná-
hodná. Setkání státníků mohou mít i konkrétní výsledky. 
Například v zapojení českých firem do obnovy Iráku. Přijetí 
Vladimíra Špidly v Bílém domě bylo projevem uznání za po-
stoje České republiky během války proti režimu Saddáma 
Husajna. George Bush věnoval Špidlovi místo plánované 
půlhodiny téměř hodinu času. Prezident Václav Klaus v Ely-
sejském paláci pracovně poobědval se svým protějškem 
Jacquesem Chirakem. Rozhovor byl oproti plánu o čtvrt 
hodiny kratší a točil se hlavně kolem role, kterou bude hrát 
Česko v Evropské unii.
  jp
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
Tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
Tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-71488-60
Tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

Tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-Tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für Tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
pavlina@chello.at, www.boehmova.at

Česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PSychoTeraPeuT
PSychologIcKé PoraDeNSTví

Mag. Dr. ladislav Nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / Top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
Tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



kulturklub der tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!

Martin KORKOŠ: Modification head, 2006, dřevo


